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Jovan Altiparniaković, Ministar socijalne politike i narodnog zdravlja Miloje Rajaković, Ministar šuma 
i rudnika Ljubomir Pantić, Ministar bez portfelja dr.Branko Miljuš, Ministar poljoprivrede Nikola Bešlić, 
Ministar fizičkog vaspitanja naroda Đuro Čejović, Ministar pravde dr. Viktor Ružić, Ministar inostranih 

poslova  dr.  Aleksandar  Cincar-Marković,  Ministar finansija Vojiu Duričić. 

POČETAK U  10 ČASOVA 

SADRŽAJ: 
Pre  dnevnog reda:  1  — Čitanje i usvajanje za 

pisnika  X redovnog sastanka; 
Dnevni red: Nastavak pretresa u pojedinostima 

izveštaja Finansiskog odbora o predlogu budžeta 
državnih rashoda i prihoda sa predlogom Finansi- 
skog zakona za budžetsku 1939/40 godinu: 

1 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — VI 
razdeo — Ministarstvo inostranih poslova. 

Govornici: Ministar ilnostranih poslova dr. Aleksandar 
Cincar-Marković, Dušan Pantić, dr. Miloš Tupanjanin, Luka 
Kostrenčić, Tripko Žugic, Pretsednik Narodne skupštine Milan 
Simonović (tri puta), izvestilac Aćim Popović. 

2 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — XIV 
razdeo — Ministarstvo trgovine i industrije. 

Govornid; Ministar trgovine i industrije Jevrem Tomić 
(dva puta), Branko Avramović, dr. Miloš Tupanjanin, dr. 
Adolf   Golia, Dura  Drašković,  Nedeljko  Savić, dr.  Dorde Ra- 

dcuković, Jovan S. Radulović, Blagoje Jocić, Dragoslav Pan- 
tović, Aćim Popović, Dragutia Grgić, Bećir Đonlagić, Tiho- 
mii Vasić, Franc Bajlec, Dionisije Prodanović, Vasilije Dra- 
paš, Dušan Bujić, dr. Jure Koce, Potpretsednik Narodne skup- 
štine Alojzij Mihelčič (dva puta), Potpretsednik Narodne skup- 
štine dr. Dragan Dainić (četiri puta), Pretsednik Narodne 
skupštine Milan Simonović, (pet puta), izvestilac Aćim Po- 
pović. 

3 — Pretres i usvajanje budžeta rashoda — XV 
razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika. 

Govornici: Ministar šuma i rudnika Ljubomir Pantić 
(dva puta), Branko Avramović, dr. Branko Cubrilović, Dura 
Drašković, dr. Milan Ulmanski (radi ličnog objašnjenja), 
Miro Protić, Dušan Branković, Novica Popović, dr. Mila1:! 
Ulmanski, Radomir Stojković, Dušan Bujić, Velimir Andel- 
ković, Sava Petrov, Mihailo Adžić, Jova^ R. Radulović, Mirko 
Bitenc, Dimitrije Pavlović, Aćim Popović, Karlo Gajšek, 
Potpretsednik Narodne skupštine dr. Dragan Damič (pet 
puta), izvestilac  Aćim Popović. 
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Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, otvaram XI redovni sastanak Narodne 
skupštine. Molim sekretara g. Badžaka da izvoli pro- 
čitati zapisnik X redovnog sastanka. 

Sekretar Milan Badžak čita zapisnik X redov- 
nog sastanka Narodne skupštine. 

Pretsednik Milan Simonović: Ima li ko od go- 
spode narodnih poslanika da učini kakvu primeubu 
na pročitani zapisnik? (Nema) Pošto primedaba ne- 
ma, objavljujem da je pročitani zapisnik primljen. 

Prelazimo na dnevni red. Na dnevnom je redu: 
Nastavak pretresa u pojedinostima izvesta ja Pinan- 
siskog odbora o predlogu budžeta državnih rashoda 
i prihoda sa predlogom Pinansiskog zakona za 
budžetsku  1939/40 godinu. 

Kao prva tačka na dnevnom je redu: Pretres 
budžeta rashoda — VI razdeo — Ministarstvo ino- 
stranih poslova. Ima reč Ministar inostranih poslova 
g. dr. Aleksandar Cincar-Marković (Burno i dugo- 
trajno pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Mniiiicrup иностраиих послоиа Ллександар 
Цинцар-Марковии; l осподо иародпи иослаппцн, 
приликом днскуоије оуџега Минисгарства иностра- 
них послова сматрам за сиоју дужпост да чланове 
Иародпог претсгашшштва упозпам са осиовним 
липнјама  и тепденцијама  лаше  спољне  политике. 

Спољна иилитпка сваке државе претсгавља 
Једап од стаОилиих елемената у ibenoM пационал- 
ном стварању. (Јна je засиовапа na сталним reo- 
полпгичким факгорима, пилишчкој n прпвредној 
структури земље, /I^OOKIIM историским тежшама 
парода. Из тих разлога, поред неизоежних npo- 
мена, које живот једпог парода поси сам no ceon, 
може се увек копстатоватп контипуптег у осиов- 
miM лпнпјама њ&гове спол^пе полптпке. Ова еле- 
менгарпа истппа дошла je до изражаја и у декла- 
рацији no oniinuj појшлтици Крал.снске владе. Кра- 
л.свска влада je jaciio показала своју жељу да na- 
ставн коцструктивну спољпу полптику која je во- 
Ijena за последње четирн н no подане Краљев- 
ског Намесништва. 

У том периоду, nama Краљевина je, као и сваки 
здрав организам који се налази у сталном развит- 
ку, показала у во1;ењу те своје спољпе политике 
сву потреопу способност 1филаго1)аваша беспре- 
кидној еволуцији политичкпх услова међународне 
средине у којој жпви. Поред неговања сгарнх и 
опробаких пријатељстава ona се трудила да стекне 
нова, a све у цпљу обезбе1)ења мпрног и несме- 
таног развитка. Поволтн резултати ose 'Исграјне 
и оистематски Bodene политике иису изосталп; ne- 
давпо минулн догађаји далп су пам прилике да 
оценимо њену праву вредпост. 

Прошла година била je пспуњепа у ме^упа- 
родном жнвоту важнпм политичким догађајима. 
Искуство, које смо у љој стекли, показало je ja- 
čao две ствари. Прво, виталност и солидност јед- 
ног државног оргапнзма цепи се no реакција.ма, 
које он показује у тренутцима великих међуна- 
родних потреса. Са тога гледншта, Југославија je 
из прошлогодншње кризе изишла са ојачаннм ме- 
1)ународним угледом и са обновљеипм жнвотним 
снагама. У истини, сигурпн у нашу снагу и чвр- 
стипу нашег државиог органпзма, ми смо, пратећп 
будним OKOM све mro се у Рвроии догађало, мир- 

no,  без   трзавпца,  излишних   пздатака  и   nanopa 
црбшли  кроз  ову велику међупародпу кризу. 

Другп закључак, који намеке биланс прошло- 
годишњих дога1)аја, jecie опраидаписг И целис- 
ходиост enojbue полптпке вођене за последњих ne- 
колпко годипа Краљевског Иамесапшгва. Реткп q/ 
случајеви у историји народа, где су дога1)аји у овој 
мери аправдали предви^ања. Уаоуге ивакве no- 
лигпке, која једпој држави уштеђује у ме1;упарод- 
lui.M noipeciiMa nauope, иису na iipmi поглед тако 
упадљиве. Алн су јбиховс по^следице у будукем 
пациопалио.м разиоју реалпе и rpajne. Ове заслуге 
су утолико веће, mro никада у neropnjn Европе 
твмпо полпгпчке еволуције и динампка догађаја 
нису били овако снажни n захгевалн ову брзпну 
одлучпвања као у даиашњим врамеиима. За једну 
релативпо младу државу, као mro je nama, од 
оптпе je важпости, да npn свим овим иаглим upo- 
менама у односу полигичкпх снага успе да иесме- 
тано одржи кош-ипуптет и сгални развитак свога 
пациопалног сгварања. Тиме je Кра.вевипа Југо- 
славија показала да je ona иосгала једап пеипхо- 
дан елемепат равиотелсе, мнра и реда у Југо-псточ- 
ној Европн. Краљевска влада je поиосна да може 
копсгагивагп ову пеиобнппу чињепицу пред На- 
родипм прегставпиттвом. 

У складу са погребама времена и општпм тен- 
депцпјама дапашње међупародие полнтике и Кра- 
.i.eucKa влада je у гоку прошле годппе спроводила 
једпу актпвпу политику мпра. Оваква спољна no- 
лигичка делатност, која захтева и прегалашгво n 
храброст и самоодрпцате, састоји се у решавању 
кошреших полпгичких проблема, које жпвот 
сгалио поставлЈа, и у сташиом додиру и измени 
мпслп изме1;у непосредпо заиптересовапих држав- 
нкка, пајефикаспнјем потстреку добрс воље за ми- 
ро.м и ме1)упародпом сарадњом. Европски мир се 
данас одржава на овом сталном лапцу ппдивпду- 
алних nanopa 'И једпој пеуморпој днпломатској де- 
лап-иости, које наша држава прати са 1најве1и).м 
пажњом и симпапија.ма и у којима и ona учествује 
кад год то ibeini мепосредпи иптереси налажу. 

Овај пови облпк међународне полпгичке де- 
латности дошао je до свога пуног нзражаја у ве- 
ликој међ/ународној крпзп no чехословачком пп- 
тан>у, која je од почетка лета na до јесени про- 
шле годнне држала Европу у великој затегпуто- 
сти и узбуђењу. O узроцпма н разннм драматским 
периметијама, кроз које je ова криза прошла, не- 
мам пкугребе да вам говорим, пошто je све то ]ош 
свеже у вашем памћењу. Желим само да нагла- 
сим да je join од почетка сво питање постадо 
ствар општег европског мира, n као такво прешло 
у руке великпх европскпх сила. 

Mama држава, свесна својих ме1)ународни.\ 
обавеза и своје ме1)ународне улоге, пратила je ca 
иајвеком пажњом u симпатијама iianope одговор- 
них државиика велпких оила као и чехословачкс 
кладе да се мнр одржи н на1)е излаз из тешке cn- 
туације. Велики напорн, чињеии са разних страна, 
осећање огро.мпе одговорности државпика пред 
ужасима и пепзмерпнм последнцама, које би биле 
проузроковапе једпим иовим и модерним ратом, 
пмали су преоудну улогу. Минхенски споразум, 
који je дошао као резултат ових удружених na- 
nopa, поздрављен je ca олакшањем од свстске јав- 
ности као победа идеје мира. Братски народ Че- 
шко-словачке републике налази се данас у својој 
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реорганизоваиој држави, у добу изграђиваља свог 
новог нациоиалног живота на новнм темељима. 
Наш народ посматра iberoB развој па том новом 
nvTV -са добрим жељама и симпатнјама. 

Разведравање политичке атмосфере, које je 
настало после Минхенског споразума, отклонило 
je многе узроке и међународне забринутости. Али 
при свем том један непомућени оптимизам није 
join могао да ухвати корена у атмосфери грозни- 
чаве утакмице у наоружању, која je завладала у 
1анашнзОЈ Европи. Одржавање опппег мнра je na 
првом месту ствар великих сила, чији се интсреси 
cvepehv у свима областима међународне полити- 
ке v Епропи или ван и.е. Наш допршшс одржа- 
вању општег мира и сређивању прилика састоји 
Се у елимииисању узрока сукоба на нашим rpa- 
ницама и у нашим непосредним интереоним сфе- 
рама. Прва међународна дужност једнс државе, 
no нашем схватању, састоји се у томе да у своме 
сгсетству обезбеди потребне услове за трајан мир 
и чфијател.ску сарадљу (Бурно o.io6paBaibe). У 
исто време наша држава са иајвећом пажњом и 
1обром вољом одржава и негује драгоцена прија- 
'кл.ства са државама које нису са љом у непо- 
средној   територијалној вези. (Бурно одобравањс). 

Воле1ш сполјНУ политику нате земл>е у духу 
ових идеја и гледитта, Краљевска влада je, го- 
сподо, постигла у свима правцима повол.пе ре- 
зултатс. 

Ha Балкану можсмо са задовол>ством забеле- 
жити и v прошлој годнни знатпе успехе те name 
конструктивне и мирол.убиве спољне полптикс. 
Ha нашем полуострву које je некад било, као што 
je познато, стално у трзавицама и разним суко- 
бима и уопште тешкоћама, данас, када се на дру- 
гим странама одигравају тешке кризе и пореме- 
Каји, влада, благодарећи тој политици, стаи.е ре- 
да  и   мира. 

Балкански споразум, око кога су окупљене 
Румунија, Грчка, Турска и наша Краљевина, no- 
чива иа 11епоколебл>ивим темел>има пријатељства 
и уске сарадње. (Бурно пл>ескаље и повици: Жи- 
вео Балкански споразум!) Маппфестације ових 
срећних односа ме1)у балканским савезницима 
врло су честе. Наше четири владе су у сталном 
контакту no свим текућим питанхима од зајсдннч- 
ког 'интерсса. Taj коптакт je у прошлој години, 
као и ранијс, натао свога видног изражаја и у 
узајамиим тгосетама балканскнх државника. Же- 
лео бих, порсд рапијих, да поменем само скорашње 
посете којс су учнннли Београду румунски Мини- 
стар ипостраних послова г. Гафенко, Прстседник 
влале и Министар ииостраних послова Грчке г. 
Метаксас и Министар иностраних послова Турскс 
г. Сараџоглу. ' 

Нека ми овде буде дозвољено да са изрази- 
ма најдубљег пијетета поменем губнтак који je у 
прошлој години Балкански споразум задесио 
смрћу јсдног од љсгових твораца, искреног при- 
јателза name државе, великог и неумрлог Прет- 
седника Турске републике, са којом нас везују 
незе савезништва и пријателЈСтва. (Сви народни 
посланиии устају са својих места и једнодушчо 
кличу:   Слава Му!) 

Са осталим двема државама чланпцама Бал- 
канског споразума паши односи се такођс разви- 
јају  у   најбољем прнјателЈСком духу. 

Са савезничком Крал.евином Румунијом са 
којом нас везују и уске сродничке везе наших 
двеју Династија наши односи су иепромењиво ep- 
дачнн и пријател>ски. (Бурпо одобраваИ)е). Исто 
тако срдачни и пријатељски су и наши одиоси са 
Крал>еви110м Грчком. (Бурно одобрввање). 

Прошлог мссеца одржано je у Букурешту ре- 
довно заседањс Сталног савета Балканског спо- 
разума, које je као и сва досадашња дало при- 
лику да се joiu једном констатује хармонија по- 
гледа и једнодуишост четири државе у свима пи- 
тан.нма која их пспосредно интсресују. Атмосфе- 
ра повереи>а која влада на овнм састанцнма, и 
уопште у оквиру Балканског споразума, показује 
да he он и у будућности иаставити у духу Бал- 
канског пакта са својим плодним радом на сре- 
i)HBaii)y односа na Балкану и преко тога учинити 
свој допринос делу општег мира. Краљевска вла- 
да he у тим пастојаљима заједно са осталим вла- 
дама држава Балканског споразума, у духу сво- 
јих отптих гежи.а и тепденција, узимати као и 
до сада видна учешћа. 

Лугословенски-бугарски пакт вечног прија- 
тел.ства, заснован na реалној оцени обостраних 
интереса, na оссћајнма братства оба nama народа 
и na дубоком схватању општс међубалканске ми- 
рол.убивс сарадње пастаиио je и у овој години 
да вршп своје благотворпо дејство. (Вурио одо- 
бравање). Ово продубллшање јутословепско-бу- 
гарских односа спровоЈ)ено je ca меумањеним тем- 
пом. Maja месеца 1938 године отворена je вазду- 
хоплоипа липија Београд—Софија, a janvapa ове 
годипе израђен je у Софији Опоразум o конач- 
ifOM уређешу питанла двовласничких 'пмања na 
граници између Југославије и Бугарске. 

Крајсм јула 1938 године дошло je у истом 
овом духу и до једне друге и ширс мапифсста- 
ције балкапске сарадље и солидарпости. Тада je 
између Бугарске с једне стране, и чстнри државе 
члапнце Балканског споразума с друге črpane за- 
кључен у Солуну један важан уговор, на чијем je 
остпареиЈу nama држава од самог почетка искрено 
и предано сарађивала. У Солунском споразуму, 
чији вам je текст позпат, КраЛ)евска влада гледа 
једап важап корак унапред у правцу општег срс- 
Ijiinaiija балканских прилика, које ona, a и све 
остале балканске државе, као и Бугарска, искрепо 
жели. Р.елики зпачај овог Споразума пије само 
прпвукао пажњу у нашој земљи, која му сс искрс- 
но обрадовала као успеху својих властитих пасто- 
јања и своје властите политике. Ha исту пажп.у 
je Солупски споразум namnao и у другим бал- 
канским земљама, као и у целокупној европској 
и гветској јавности. 

Позпате су традиционалне политичке и осе- 
hajne везе, које постоје између пријатељске Фран- 
цуске републнкс и Јутославијс, и осећања днвље- 
ња ко\и наш народ од увек гаји према овој вели- 
кој нацији. (Бурпо и дуготрајпо одобраван,е). 
Једна од осповпих тежљи Крал.евске владе биће 
да ово старо и опробано пријатељство сачуоа и 
да га развије. Ha овој хармонији у односима 
између наша два народа засииваће се_ и у будуће 
француаоо-југаславенска сарадња no питаИ)Има 
која заједничкн пнтересују јсдпу и другу земљу. 
Нарочпш напори у последње време су чин.спи v 
правцу noBehaiba обима привредних размсна из- 
иеђу две земл.е. У том правцу je Крал.евска владл 
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ca задовољством забележила резултате скораш- 
њих трговинских преговора. Mu придајемо нарз- 
читн значај ноиом трг.овинскам споразуму са 
Францурком, који нам обезбеђује знатну активу 
у промету, која he нам олакшати извршење наптх 
финансиских обавеза  према  Фраицуској. 

Са Великом Британијом ми исто тако одржа- 
вамо добрс културис и опште пријатеЛ)Ске незе. 
Te везе су данас већ јсдиа непроменл^ва појава 
v животу нашег народа. Скорашња посета коју 
су њихова Краљевска Височанства Кнез Намесник 
Павлс и Кнегиња Олга учииили Лондону као го- 
сти Њихових Величанстава Краља Ђорђа VI и 
КралЈИце Јелисавете, мада je била приватног ка- 
рактера, била je повод спонтаиих манифестација 
симпатија и интересоваи.а целокупне енглсске 
јавности пре.ма Првом Намеснику нашс Крал.е- 
вине и нашој земл>и. Ми се то.ме искреио раду- 
јемо и са своје странс желимо и овом прилнком 
да подвучемо разумевање и дивљење са који.м 
nama Влада и ueo nam народ прате нелике напоре 
којс Плада Његовог Британског ВеЈШчанства чини 
са толико истрајности и залагаи.а у правцу ori- 
штег мира и сиирења. (Бурно и дуготрајно пље- 
скање.) Hama искрена и топла жеља je да ови 
племеннти напори буду и у будуће крунисаии пу- 
ним успехом. 

Прошлогодишн>а еволуција у Европи имала 
je дубока утицаја на положај наше Крал.свиие 
према великом Немачком Рајху, који се, no свом 
извршеном пацпомалиом уједињсњу, даиас са 
иама граничн. До овог суседства са моћним и на- 
предшм Немачким Рајхом дотло je у једном мо- 
менту када су наши односи са њим били такви, 
ла je тај нови и непосредни контакт између на- 
mex двеју земаЛ)а могао >сам jom витс допри- 
нети чврстим пријател>ским н корисним везама, 
чијем су остварељу обс земл>е поспетили велику 
пажњу. 

Ми у тим срдачннм и разгранатим односима 
са велимим Немачким Рајхом гледамо јсдан од 
важпих цил>ева наше спољне политике. (Бурно 
одобравање). Ha одржавању и дал,ем продубљи- 
ван.у овнх веза nama Краљевиина ће истрајно 
радити и у будуће. Убеђен сам да he nama иасто- 
jan>a у томе правцу наилазити као и до сада na 
nvno разумввање v одговорппм круговима су- 
селне вслике спле. У натој зсмлјИ су са гаајвећим 
задовол.ством n спмпатијама примл.епе npnjarc.i,- 
скс изјаве Канцелара Рајха, г. Хитлера, у гпвору 
који je одржао у Рајхсгагу 80 јануара 1939 го- 
липс, као и његове раније изјаве у односу na 
namv Крал>евпну. (Бурно M дуготрајпо пљескање). 
Осс олговарају потпупо нашпм осећанлша према 
великом суселпом пароду, ca кпјпм нас лаппс ве- 
3viv na namoi север«рј грашши везс пскрспог 
птпател.ства. Приролна упућеност једне земл.е 
na другу ствара између њих све жпвл.с и интен- 
зивније  политичко-скпномскс везе. 

Крал.евска влада je уверена да he nama нова 
заједничка граница jom више доприпети повољ- 
ком развоју немачко-југословепских одпоса. 

И са другим иашим великим суседом, Крал)е- 
вином Италијом, нати одпоси се развпјају у пу- 
KOM пртјател.ству, како je то било замишљено 
кад je прс двс године закл.учеп пталпјанско-југо- 
словснски споразум (Бурно одобравап.е). Mn ca 
суселпом   великом   онлом   na   Јадрапу   одржавамо 

пајсрдачније односе, засноване na обостранпм 
интересима >i осећањима узајамног поштовата, у 
духу поменугог споразума. Маннфестацпје овога 
пријатељства биле су у протеклој години много- 
бројне. Нека ми буде само дозвољепо да поме- 
нем дрлазак Претседппка владе г. Мусолинија на 
namy територију у септембру протле године и 
скоратњу посету Минисфа ппострапих послова 
грофа Ћапа, која je с обе страпе граница наше 
две земље изазвала најлепти утисак. (Бурпо одо- 
бравање и повици: Тако je!) 

Две годшпе су прогекле од оног историског 
датума када су Италија и Југославија споразу- 
мом од 25 марта 1937 успоставиле солидан и чврст 
мир na Јадрану. Дсјство овога акта велике поли- 
тичке мудрости oceha се готово свакодневпо у 
cpehnoj и пријател>ској атмосфери која за no- 
следње две годипе влада na то.м, рапије толико 
осетлтвом и изложепом подручју. Велике и по- 
зитивне корпстн одовога nonor стања ствари за 
Haiiie две земље и за општи мир у овом крају 
света све витс се показују. Одпоси пуног пове- 
рења који данас владају на Јадрану јесу један од 
циљева којем je nama спољна политика од увек 
тежнла. Том циљу he nama Крал>евина посветптл 
и у будуће своју пажп.у у чврстом убеђењу да he 
ови вријател.ски италпјапско-југословенскп од- 
ноои, засновапп иа реченим споразумима, прст- 
ставл>ати сталну солидну базу за трајно прија- 
тељство и срлачпе суседске одпосе између наша 
два народа. (Бурно одобравање). 

Наши односи са Мађарском, стално се разви- 
јају у духу доброг n пријател>ског суседства. У 
протеклој годипи опи су били окарактсрнсапи 
Бледским споразумом чија вам je садржина поз- 
пата, a којл je претставл.ао у јутословепско- 
ма1)арскпм олпосима једап важан датум. Наша 
Краљевина hc и у будуће са своје стране плсто- 
јати да се овакав развој добрих односа настави. 
(Живо одобравап.е). 

Према Шпамији je nama земл>а водила, за 
време грађанског рата, политику немешања и 
неутралности. Промена у ситуацијп, која je ол 
скора иастала у Шпапијп, пзпскпвала je од нас 
нове одлуке. Како су нам то налагали и мпоги 
наши пепосрелпи иптересп. Крал>евока влада je 
као и већина Влада осталих земаља, донсла овпх 
дапа ретењс o прпзпању ,,де јуре" владе гепе- 
рала Фрапка, као закопите владе IJInamije. Са- 
MiiM тпм престали су односи са бивтом републп- 
капском [падом. Ми се искрепо падамо брзом и 
потпуиом опоравл>ењу и папретку Шпаппје, сл 
којом желимо одржаватп пријател.ске везс и Ko- 
pnene односе. 

Са Републпком Ппл.ском одржавамо добре н 
ордачне односе које жел«мо да и даље негујемо и 
развпјамо.  (Живо  одобравање). 

Са КралЈевнпом Лрбаппјом одржавамо, као и 
до сада, везе доброг суседстпа и привредпе сарад- 
ње. (Живо одобравапЈе). 

Са свима осталпм земл.ама namn су односи 
пријател.ски и добри. 

У сталпој брпзи за разв11јап>ем name спољно- 
полптичке службе и воде1ш рачупа o нашим исе- 
љеницима, Краљевска влада je приступила отва- 
paihv послапства у Рио де Жапеиро. 

Упорсдо са овом дипломатском активпошћу 
Миппстарство ппострапнх послова je  прошле  го- 
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дине наставило CBOJ иитензнвни рад у циљу уна- 
пређеша наше сполунс трговине и уопште нашнх 
привредних интереса. Taj рад je н у том периоду 
показао знатне позитивне резултате. У току 1938 
године закл>учено je 16 трговниских уговора и спо- 
разума и пеколико туристичких конвенција. Ве- 
hiiira ових споразума има за сврху прилагођава- 
ње досадашњих уговорних одредаба кзмењешш 
приликама на међународним тржиштима. Међу 
овим споразу.мима иарочито бих желео да истак- 
нем нов трговински уговор са Немачком, који je 
обухватио и бившу Аустрију. Са Италијом смо ре- 
гулисали питање клириншког салда и отворили 
повољ.пију перспективу за наш извоз у току 1939 
године. Фсбруара месеца ове године je закључен, 
као што сам већ 1)екао, п nnn трговнискн уговор 
са Фраицуском. Помеиутим уговорима оснгурали 
смо не само равнотежу у тргоиииском бнлансу, neli 
смо -са већином дотичних земал:.а обезбедили себи и 
знатну активу у платном промету, и na тај иачин 
осигурали noHo.'bHnje регулисање нашик финанси- 
ских обавеза према нпостраиству. Министарство 
ииостраних послова, у саралњи са ссталим надлеж- 
иим факторима наставиће у истом правцу да упот- 
пуии систсм трговиискнх споразума и са другим 
земљама. 

To je била делатмост сполјНС политике Кра- 
љевиие Југославије у прошлој години. За iby сс 
може слободно казати да je cpehHO испунила оне 
захтеве који се |П01Ста1вл>ају за јелну добро вођену 
сполјНУ политику. Она je добро уочила и оцеиила 
ситуацију, извукла из те процене потребне зак- 
л>\'чке, правнлио поставила циљеве и вешто иза- 
Нпала средства за њихово посгигнуће. Таквој сполј- 
iioj   политици  може  се поклонити  пуно  повсреи.е. 

Ma завршетку нека ми буде дозвол>ено да учи- 
ним једаи поглед na будућмост. Краљевска влада 
je одлучна у својој намери да истраје у миролЈу- 
оивим настојањима и продужи да иде лосалашњим 
путем, koju се показао као добро изабран. Наш па- 
род жели мнр a нашој држави, која се налази у 
пуно.м прогресу органског развијања, упутрашње 
консолидације и снажења у свима областнма на- 
циналног живота .потребне су године мира и ста- 
билности. Ми се надамо да ћемо нашом смишље- 
ном и мирол>убивом политиком то пашем народу 
моћи  да обезбедимо. 

Ал.и упоредо саиаиш.м мирол.убнвошћу, која 
не тражи ништа mro je туђе, постоји наша одлуч- 
иост за одбрапу паше државне целине н животних 
имтереса нашег народа. (Оиште бурно пљескање и 
поеици: Тако je!) У извршењу оних својих основ- 
иих дужпосгн, Краљевска влада се oceha попосна 
да може рачунати na спремност и патриотизам, на- 
ше   легеидарие  храбре војске, стуба  наше нацио- 
иалие   иезависпости    (Бурно  n  дуготрајно  пље- 
скање)......  и  на све  моралне  и матернјалпе  снаге 
нације. Служећи предано машсм младом Краљу, 
(Сви народни посланици устају са својнх места и 
једнодушно кличу: Живео Крал.! — Настаје опште 
бурно и дуготрајно пл>ескаи>е)  под мудрим вођ- 
ство.м  Нзеговог Краљевског Височапства Киеза На- 
мссника Павла и Краљевског Намвсништва  (Сви 
иародни посланици стојећи једнодушно кличу: >Ки- 
вео Кпез Намеспик! Жпвели Краљевоси Намеспи- 
ци! — Настаје опште бурио и дуготрајно плзеска- 
ње.) Крал.свска влада he до краја испуннти свој 
дуг према Отаџбипи. (Бурно и дуготрајно пљеска- 
ње и   повици: Живео!) 

Pretsednik Milan Simonovic: Gospodo narodni 
poslanici, reč ima narodni poslanik g. Dušan Pantic. 

Душан Пантић: Госмодо пародни посланици, 
пред нама je претрес предлога буџета Министар- 
ства иностраних послова. Пре.ма поднетом пред- 
логу буџета за 1939/40 годину, нздатци за нашу 
спол>ну политику IIHCV претрпели пикакву битну 
измену од прошлогбдишњег буџета. 

Предвиђени вишак од 788.341 динара пада ш 
централу Мипистарства инострапих послова, ,н то 
у главноме na отплате купљених зграда за Мини- 
старство и претставништва у иностранству (у Па- 
ризу, Прагу, Тиранп и Анкарн) као и na личне и 
породнчне издатке, чиновника, звапичника и слу- 
житеља,  као   и   на   набавку  одела за  служитеље. 

Према повом предлогу буџета пема пнкаквих 
других измеиа које би MM.I.K- финансиског ефекта. 

Недавио je у иашем липломатском заступни- 
ттву учпп.епа једпа повина, uoja v овоме пред- 
логу бумета није ни пазпачена. 

Ha име, оспован je положај амбасадора Луго- 
славије у Букурешту. Међутим, подизање овога 
nauier посланства v Румунији на panr амбасадс 
пије изазвало никакав фмнансиски е(1)ект. 

Кадар наших дипломатскпх ЧИНОВНИКа, a na- 
рочито подмладак, у главпоме je добар и на ви- 
оипп стручпе спреме. 

Ово долази отуда mro се од npe извесног 
времена обраћа највећа пажња прнмању канди- 
лага у дипломатску службу. 

Свакн кандидат за дипломатску струку мора 
да полаже пријемпе испите који су врло строги, a 
исто тако мпра доцније да полаже још једап стро- 
ги стручни испит за сталпост. 

Испити су врло строгн (ту протекцијс пема) 
и ово мора да се задржи. 

Треба иноистарати да се sa копкурспе испите 
јављају сннови нз свију наших покрајина и свију 
делова namera иарола. Нарочит (преба желети да 
се у што BehcM бјтоју јавл.ају млади Хрвати, КОЈИ 
у последње време мало показују интереса за ли- 
пламаггску службу. 

Са задовољством се може констатовати да се 
млади Словенци јављау у доста великом броју иа 
коикурсе за прије.м у дипломатску службу. 

Данас je дипломација постала тако стручна да 
се у њу ne може да улеће са стране, a да то не 
буде на уштрб no нашу спрљну полптичку службу. 

To je занат врло тежак и деликатан занат, 
који се почиње из почетка као и у војсци. Тако 
треба и тако мора да буде. 

Tako je у Фрапцуској, у Енглеској, у Немачкој 
и у Италији, — дакле у тоталитарпим као и у ве- 
ликим демократским землзама. 

Наши претставнпци na страни морају да по- 
знају до тапчина економску структуру наше Кра- 
љевине. 

llanni копсули морају да буду пионири naine 
пационалне привреде, зато je псопходно потребпо 
унети што вите комерцијалног духа у нашу кон- 
суларну службу. 

Сва приврвдпа .миппстарства као и све остале 
привредпе оргапизацнје у нашој земљи, које имају 
за циљ да помажу извоз нашнх пационалних про- 
дуката, треба да буду у што тешњој сарадњи и 
колаборацији са Мшшстарством ппостраних по- 
слова. 

66 
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Исто тако потребио je, с времена на време, 
извршити ревизију иаших коизулата и адаптирати 
број ових наитх претставништава стварннм еко- 
номским « националнотм шотребама name Кра- 
л.евине. 

Министарство иностраннх послова je поднело 
амвидман којим тражи овлаш11е11)е за доношење 
нове урсдбе o реорганизацији наше дипломатско- 
конаула11)не 'службе. Личнаст iianior уваженог Ми- 
нистра ииостраних послова, као човека од кари- 
јере и струке, који je у току свога службовања 
Су.но на многим дсликатннм и одговорним положа- 
јнма, дајс иам иајлепше гаранције да се наша ди- 
пломатска служба, као и nama спољна политнка, 
налазе у добрим и снгурним рукама. 

Напоолетиу, морам да натлаоим да су паши 
дапломатски чино.вннци, у односу на шихове ко- 
леге у страним лржавама, врло  скромно  плаћени. 

Ha репрезентативЈРИ.м троппсовн.ма и кздатци- 
ма не сме се штедети, ако се желн да наша земља 
у иностраигстиу буде достојно претставл>ена, јер 
нрло често сигне и inauie ттедње само штете \тле- 
ду IH отнтреоима иате Краљевине у шшсгранству. 

Изме1>у осталих својнх залатака, наша консу- 
ларно-дипломатска служба има за дужност н за- 
штиту наших исељеника и радиика у иноземству. 

Према тгослелнЈим статистичмим полатцима, 
nama КраЉввина има (у округлпј цифрИ) око 
1,100.000 исељеннка, који већ дужи ииз година 
жнве у иностранству. 

Од овога броја v Амсричким државама имамо 
OKio 970 000 наших држављана a у Еврсши: у Фран- 
цуској. Иемачкој, Белгији и Холаплнји око 72.000. 

Остали део отпала na Азију, Аустралију n 
Африку. 

Ma ла стараље o натим исеЉ^ниЦима v соцн- 
јалном погледу v главпоме потпада под надле- 
жиост Микнстарства сошпалне политике, које v ту 
свпху 1има напочпте исељетгчке изагланикс, лплс- 
л.еио разним наипш дипломатским претстпвнн- 
штвима, —■ сматрам na исељеничком проблему 
треба поклокити нарочиту пажшу. 

O натим .исељеницима nama дипломатска- 
консуларна претставннштва морају преузсти na 
себе очипску бригу и старање. Спи наши псел^е- 
ници, који су отишли било у Америку, било v 
остале земље за кором хлеба, треба да остану "у 
чврстом контакту са својом домовином и да се 
преко натих претставииттва код њих систематски 
nervje љубав према домовппи и ЛЈУбав према род- 

. ној постојбннп. (Бурно  одобравање). 
Све name културпе и пацпоналне организације 

и устапове у натој домовппн треба да натим исе- 
љеницима шал>у у тто всћем броју разне часопнсе, 
брршуре n кшижевне сдисе нз name лепе књижсв- 
ности, Koju имају за цпл. да name исељенике упоз- 
пају са нашом литературом, са напорима који се 
код нас чине на подизап.у свију грана радиностн 
и да пх упознају са лепотама name домовппе. 

Велнки број наших исељеника ne познаје нашу 
землЈу и ne зна шта се овде конструктивно ради 
и ствара, na зато се може лако .датп завести од 
разппх злонамерпих агптатора, који у ипострап- 
ству врше пропагапду противу namera пародпог 
и државпог једппства. 

Исељепике треба васпитавати спстематски у 
родољубпвом n патриотском духу, да бн увек са 
пуно љубави тежили и жудели за својом домови- 

ном и no повратку дотли као конструктивни еле- 
менат и корисни грађани за нашу државу, за наше 
друттво n за цео nam парод. 

Господо народни посланици, сада ми дозво- 
лите да пређем на нашу спољну политику. 

Kao тто смо јасно видели пз дскларацчје 
Претседннка Крал>евске владе на дан 17 фебруара 
т. г. a исто тако дапас из експозеа Министра ино- 
страпих послова, —■ доласком нове Владе, ната 
ополлЈа политика пије претрпела никакве.измене. 

Руковођени ifCKpenoM тежњом: мир -и прија- 
тел.ство на овима паптм границама, a при поме во- 
дећи строго рачупа o стварним n екопомским ип- 
тересима и потребама наше земл>е, можемо са пуно 
задовољства копстатоватп да смо, за време Влада- 
внпе Мамеспнттва, нашем траднцпоналном прија- 
тељству са Фрапцуском н Епглеском додалн нова 
пријатељства са моћним суседима Немачком и 
Италијом, a у псто време смо зпатпо побол.талн 
одпосе и са осталпм нашпм суседима. 

У једном тешком мпменту за namv целокупну 
националну приврсду, за време примвне жепевских 
одлука o санкцијама, ми омо се у namoj трговии- 
ској политици пагло оријептмсали према Немачкој. 

Kao землзе различитих економских структура, 
Mu смо успели да, у интересу обеју земаља, раз- 
ипјемо name трговинске одпосе у толикој мери, 
да Немачка данас заузпма прво место у билансу 
namera извоза и увоза. 

Овај благотворни развој наших трговииских 
односа са Немачком створио je међу нама тако 
пријател>С1<у атмосферу, да смо и upe a n после 
а^шлуса чули пз уста самога вође пемачког наро- 
да n Капцелара г. Адолфа Хптлера отвпреис ИЗ- 
јаве да Немачка жели велику и моћну Југославију. 

Исто тако можемо са задовољством копстато- 
вати да су натн одпосп према Италији за пОслед- 
ii)C  две  године  постали  пријател>ски   и   срдачни. 

Са обсју страпа чине се озбил.пи напори да се 
наши узајамни трговипски и културни одпоси што 
јаче развију и учврсте. 

Ова пова nama пријателзства улазе у чврсти 
обруч name гвоздспе поље за спровођењем одлуч- 
не мирољубиве полптике na свима патим (|)ронто- 
вима, n заснована су na узајамним напорима за 
mro тешњом културном и економском гарад11>ом 
n почивају на узајампом респекту садаших наших 
граница. 

Мало je народа који су имали тако тужнуи 
славну прошлост као nam тропмепп народ. Кроз 
векоипе крваие ббрбе и страдања ми смо успели да 
остваримо нате пародпо уједињење у грапицамп 
name данашње Крал>евипе. Свака стопа name зем- 
л>е залпвена je пајплемснитијем крвљу нашега 
народа. Свеспп надчовечапских напора паших пре- 
дака n херојске прршлости наших легендарних 
јупака у борбн за ocrnapeihe namer великог нацпо- 
налног идеала, мп смо дали доказа да зпамо ре- 
спектовати напоре и осталих народа na остварењу 
n>nxoiu)r народног уједип.ења. Тиме смо себн обез- 
бедили neocnopna n пепобптпа права na потпуих 
самосталиоет v n3rpatyiinaii,v namer држакпог уре- 
ђења у праиицама 'садап.е name територнје. 

Поштујући света права свију осталпх народа 
na самосталан живот и развијаЉе у свима правци- 
ма економскопи културног живота, мн туђе ие тра- 
жимо a enoje ne дамо. 

МуђуТИМ, увок смо готови ii припремпи na 
сваку економску н културпу сарадњу са свима на- 
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родима и државама, са којима се наши скономски 
кнтереси допуњују и одговарају стварним потре- 
бама  наше земље и нашега народа. 

Можемо са задовољством констатовати да сс 
наши односи и према северно^м суседу Mai)apci«;j 
развијају се у врло пријатсљској атмосфери. 

Морамо нарочито битн задовољни да се наши 
одиоси са братском Бугарском, поред узајамне ср- 
дачностм, развијају се у духу опште мирољубиве 
сарадн>е на Балкану. 

Подвлачимо да срдачни пријатељски м срод- 
нички односи са Румунијом остају увек стабнлип 
и непоколебљивн. 

Најзад, нарочито подвлачимо да je Балкански 
споразум, чије су земље у сталноме контакту у 
духу Балканскога пакта, веома значајна гековина 
за одржавање апштега мира на Балкану. 

У својим сталним напорима и настојањима за 
^оћење мнрољубиве политике, у својој интересној 
сфсри, Ш смо данас постали главни фактор мира 
и nocTOJehcr реда на Балкану и много смо допри- 
нели да се данас Балкаи може узети за пример 
затишја, мира и чврсте воље за развијањем доб- 
брих оуседомих односа и искрене сарадње на оп- 
цпем подизашу и мирном развијању вмталних 
цнтереса свију суседних земаља и народа. 

Ha свнма нашим граиицама данас влада мир. a 
извозу   иашнх продуката отворене су све пијаце, 
како у европским тамо и у ва1невропским земљама. 

У    данашње   доба   оружанога   мира,   када   се 
тешке милијарде немилоордао бацају на војне при- 
преме   и  HesainaiMheaio иаиружањс како од стране 
иеликих сила, тако и од стране малнх држава, ми 
аанас    исмамо   ни   са   јсдиим   сусодом   никаквих 
спормих nnraiba која би нас могла довести до отво- 
реног непријатељства и крвавих оружаших сукоба. 

O'i, када je пољуљан ауторитет Друштва наро- 
да видели смо да je одржање мира аутоматски пре- 
шло у руке великих сила. Минхенским споразумом 
створена je нова ситуација у средњој Еврши. Ве- 
лике   силе  су усиеле да моментално отклоие ona- 
спост   општега крвопролића, али се 'над светском 
и    еврогтском   сшуацијом   још   увек   вију   мутии 
облаци. 

У новој међунаррдној снгуациЈи мн смо се 
брзо онашли и благовремено учинили велике на- 
nope у свнма правцима наше непосредне интере- 
сие cclicpe, ради успешиог одржања мира na свима 
нашим границама. 

ДозвсЈЛИте ми, господо посланнци, да на за- 
КЛ>учку кажем ово: 

Са задовол.спшм поздрдаљамо декларацију 
Претседиика Владе у оно.ме делу, који говори o 
задатцима данашње Владе на сређивању наших 
унутрашњих односа. 

Општа међународна ситуација нам импера- 
тивно диктује што брже сабирање свију позитив- 
иих сиага у нашој земл>и, јер само дефинитивно 
cpcben унутрашњи државки живот, сређене финан- 
сиске и економске прилике и ооигурана земал.с1<а 
Одбрама у земл.и могу дати нове снаге одговор- 
ном Министру и одгоиорној Владн за потпуно 
успешпо даље вођење наше спол.пе политикс. 

Резулгатом иаше спол>не полилике, с обзн- 
ро.м на данашњу тешку и неизвесну ме1,ународну 
ситуацију, можемо бити потпуно задовољни. Ми 
данас воднмо једино могу1.ну иоправну политику 

која нам даје гараицнје за свако даље економско 
и културно развијање у миру и пријатељству са 
нашим суседима. 

Овом приликом морамо подвући да се иаша 
домовина налази у поволлгом м^јународном по- 
ложају благодареКи нарочито великом поверењу 
које у иностранству ужива лнчиост Његовог Висо- 
чанства Кнеза 1 ккмесиика Павла. 

Сматрам за дужност да Њ. Kp. Вис. Кнезу Ha- 
меснику са овога места треба да захвалимо за то 
што je своје велике способностн ставио у службу 
отаџбиие и што je у више махова лично обавио са 
толиким успехом велнке мнснје у нностранству a 
исто тако и у земљи, приликом пријема страшгх 
крунисаних глава, високих државника и диплбмат- 
ских претставника страних држава. 

У данашљем тешком времену када ни један 
народ и im једна држава внше не може и ne сме 
ОСЛОНИТИ своју судбину на колективну безбедност, 
нити на женевску установу, ми смо, благодарвћЈИ 
нашим иапорним цастојањима на спрово^ењу ду- 
боко мирољубнве политике, последњих година по- 
стигли на своме сектору оно око чега се даиас са 
великим напорнма боре велнке снле. 

Последњих година ми смо велику пажњу обра- 
тили сређивању наших финанснских и економских 
ирнлика у землл!; Усиели смо да развијемо делат- 
ност наше сполЛЈе полнтнке до завидних граиица 
са свима земљама где год су интереон нашега на- 
рода fo изискивали. 

Обратилн смо нарочиту пажњу на модериу 
опрему наше легендарне храбре војске. Ha то.ме 
путу се не с.ме иосустати. C обзиром на општу ме- 
1)унарс>дну ситуацнју ие с.мемо жалити cjicicuta 
нити издатке за земалЈСку одбрану. Треба наро- 
чито форсирати моторизацију земље, настојати на 
подизању фабрике моторних возила, и журно на- 
стојатн на изградњи модерних друмова. 

Ннкада се не сме заборавити да ће, с обзиром 
на општу ме1)ународну ситуацију у изузегно 
rcniKiiM ме^уиародиим ирнликама. наша земаЛ)Ска 
одбрана, као израз наше снаге и моћи, бити несум- 
њиво најсигурнија уздаиица name независносги у 
отсудном моменту. Она he, као главнн нзраз na- 
mera угледа и наше управе и стварне вредности 
у ме1)ународиом положају, бити nama најпоузда- 
нија гаранција за одржавање мира иа свима на- 
ши.м границама. (Бурно o;u)6paBaibe и пљескање 
у центру.му и на десници). 

Pretsednik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g.  dr.  Miloš  Tupanjanin. 

Др. Милош Тупањанин: Сасвим прнродпо да 
се, за сада, ne може говорити o спол.пој полптици 
ове владе, која je, долазећи na власг пре пешто 
више од месец дана, у својој декларацији изпела, 
цсгана у мало речи, дирекшве којих he се лржатп 
у ВРђешу name спол.не политике. Ако нпје сада 
ипсмепски момепат за критпку mene епол.пе поли- 
тике, изложпћу крптицн, у општпм липпјама, 
спол.пу   ПОЛИТИКУ   иретходие  владе,  иладс   Г.   Сто- 
јадииовића. 

Пре свега, одмах у 'почетку, да би се избегла 
можебитпа norpenma гумачета, 'паглатавам да 
сиака земл.а пма neocnopno право да ypel)yje своје 
прилкке унутра no своме нахо1)ењу. Разлози тада 
последњег тефа владе нису само политички, они 
су дубоко психолошки. У нашој земљи ти разлози 

66* 
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резултирају из сукоба двеју идеологнја, диктатор 
ске и демсжратске. Диктаторске, no све јаче обеле 
жаваним тендеицијама озго, нз врхова владе, и де- 
мократске доле, у широким слојевима иародиим, 
оие која je стално, још од Карађорђевог нремена. 
увек била оснои на коме je наш народ, наш сељак, 
поднзао и зндао нашу државну зграду. И, за по- 
знаваоца наших прнлика, није било тешко предви- 
дети да lie и Срби и Хрватн na изборима јасно 
pehu да Hehe режп.м, да иарод неће „дпктаторску 
капу", која i.\iy се очигледно спремала, a он je то 
својим VBL'K здраинм инсгинктом тако добро осе- 
hajo. Да je био у праву, најбољи су доказ они аманд- 
мани за Финансиски закои које je спремила влада 
г. Стојадииовића, a Roje je ова Влада нзбацила. 
Ta тендепцнја заробљавања пародне савестп, на- 
родннх права и слооодс bceha се и у заосталим 
члаповима —■ амапдмани-ма Финансиског закопа 
који су данас пред овим Домом, a који дананш.а 
Влада, да ли услед краткоКе времена, да ли, може 
бити, услед слагања и притајених прижељкивања 
—• у вези са нуима — поједпиих њених чланова, 
mije избацила. 

Поред ових разлога пада г. Стојадиновића, 
чисто унутрашње природе, a који су, подвлачнм, 
били пресудни за његов одлазак са власти, наравио 
да има и разлога ОПОЉИо политичке природс. 
A који су то разлози, знаће .најбоље сам шеф по- 
следпЈе владе и, када дође време зато, видеће се да 
je он прешао и унапред одмерши пут свота кре- 
тања и одређени оквир свога делања. 

Шеф последње владе изјзвио je, долазећи на 
власт, да су неподложне изменама, наше и наших 
старнх основе, које иамећу траднције, ico- 
rpa(|)Ci<n положај, будуКноет и битнн интереси 
паше земље. Било, je некада, па и чссто, сигуација 
које су биле и теже и мутније него што je то слу- 
чај последњих година. Али ни један носилац наше 
сполхне политике, ни једам државник, од људи из 
Кара1)Ор1)евог времена na до Ристића, Гарашанипа, 
Миловаиовића, ПашиКа, није пи за час долазио у 
нскушење да пренсбрегне и осгави no странп one 
освештане прпнциле «аше пационалне спољне no- 
литике. A г. Стојадииовић, још у првој годиии 
своје властп, почео je да се њнше, час лево час 
десно, и, са дужим отстојањем, све више на једну 
него на другу. 

Он се позивао стално «а Пашића, проглаша- 
ван, од његовог најужег друштва, за његовог нај- 
бољег ученика и наследника, a никада се није 
дрокао начела, кога су се држали и Пашић и сви 
naum јачи министри спољних послова, a то je: 
да ћемо .моћи очувати своју независност ако бу- 
демо умели избе11И сувише блиске везе са држа- 
вама далеко надмо1шијим од iHac. — Он je дуго- 
годишњим остајањем на власти, опијен намеште- 
ном и пролазном славом, дочекиван блеском који 
лрелази меру, 'иза мога су се крнле ту1,е намерс' и 
ту1)И планови, у крајњој линијн нама не много 
пријатељски, заборављао директиве из прошло- 
сти и није хтео слушати ни опомене, које су му, 
верујем, за времена даване. И тако je почео попу- 
штати и правити грешке за погрешкама. И, хвала 
Богу, неко га je, можда у пocлeдIbeм спасоносном 
часу, прекинуо у томе љеговом ходу и рекао: стоп. 

И он je отишао, a народу je лакнуло; целом 
народу, који се бно забринуо и за своја политнчка 
права и слободе и, ^изнад свега, за будућност ове, 

скупо и огромним напорима целих геперација ство- 
рене државе. 

Господин Стојадинови!), који je био сматран 
за реалисту, a и ов сам волео je да се тако прет- 
ставл^а и шоказује, својим изјавама и актима на- 
пуштао je једну no једну полнтнчку позицију не 
добијајући у замену никакву адекватну проту- 
вредност. Земља je губила постепспо a ca њом 
заједно и њени пријатељи. 

Докле год je народ   имао   ковтролу   спољпе 
политике дотле je ишло све добро. Народ je ра- 

-није давао сам директиве у вођењу спољне поли- 
пике;  a  on,  преко  Народне  скупштиие, знао je o 
чему се ради. Beh 20 година тражили смо и тра- 
жимо да се  контролише наша  спољпа  политика. 
A   ових   последњих   година,   народ,   из   дневне 
штампе,   могао   je   само да чпта   хвалоспеве o г, 
Стојадиповићу, a ако   пеко   отвори   који   страни 
лист, у место да «al)e тамо нешто o нашој Југо- 
славији, налазио je само намештене чланке o го- 
сподину  СтојадинОвгићу,  само  o  његовој  лнчно- 
сти,  н  његовој  вештини  и далековидости држап- 
ничкој,  o п.еговп.м   назови   успесима.   A   ако   би 
који  страни  лист и  донео,  no  пекад,  објективан 
приказ наших прилика и   ма и  једну  пепонолпи- 

реч  o   господину  Стојадиновићу,  онда  су  ти   ли- 
стови били редовно конфисковани. 

Не могу, пре завршетка овога мога скромног 
излагаша, a да не потсетим   на   наше   мањнне  у 
Италији o којима смо ми говорили још пре 14 ro- 
дина, у овоме Дому, када није било споразума од 
1937  године. Било би  време да Влада,  чувајући 
добре суседскс однасе ca Италијом, са којом нас 
вежу, у првом реду, узајамна и природна упуће- 
ност   ековомских   интереса,   кажем,   било би већ 
време да се прнступи извршењу закљученог спо- 
разума ca Италијом из 1937 године. To исто важи 
и за наше мањине у Подравинн и у Бургенланду 
који су у склопу Немачког Рајха, н ми би смо се 
радовали   када би се ови   односи   између   нас и 
Италије и Немачке уредили ва бази најпоштени- 
јега  принципа, принципа узајамности, тј.  да  ona 
права која  je  ова  држава  дала  њиховим   мањи- 
нама да оне даду та иста права нашим мањинама 
у  својим државама. To би  у  истини  припомогло 
добрим суседским односима до којих je стало  и 
нама, a верујемо, према изјавама које су даване, 
и њима. 

Ja Ку, пре непо што пређем ca мало више ргчн 
na сам сервис Министарства иностраних послова 
и изнесем стање какво je давас, да поменем то 
да ме чуди да господии Министар иностраппх 
послова, у своме експозеу, није додирнуо «и јед- 
ном речју Севсрне Америчке Државе, a познато 
je да Амерлка постаје све важнији и важннји 
фактор европске волитике. 

У погледу самога сервиса могу да кажем да 
он не води политику, већ je он спроводи. Често и 
добра полнтика може да буде лоше cripoBoljCim, a 
поготову р1)ава. По досалаши.ем систему 'нема га- 
ранције да икоја цолитика, ма како добра била, 
може да буде добро спровоНена. 

Организација тога сервиса je сада таква да 
je једну лепу траднцију од 100 година довела, 
нарочито од 1929 године, у праву агонију. За 
последње три године ова дезорганизација до- 
стнгла je врхунац. 
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Пошто ce г. Министар спољних послова није 
могао на лицу места упознати са правим стаљем 
ствари, a нема ce довољно гаранцнја да he га 
и>сгови садашњи најближи сарадници, које je iia- 
љтедио од cnora претходника, објектнвно упознати 
са истим, јер и они сиосе један добар део одго- 
ворности за caдaш^be стање у Министарству спол.- 
ЊМХ послова, сматрам да je потребно да изнесем 
у кратким потезима процес дезоргапизације, којн 
je за непуних 10 година једну кућу, којајеимала 
једну сјајну традицнју и одређену компетенцију, 
koja je била прави лабораторијум државних ии- 
тереса, сиео иа обичан ггоштаисми уред са систе- 
ИОМ печата, формулара и доставл>аља на надлеж- 
iiocT no тако званом систему „од-до". 

Првобитно замишљени конкурс којим би ce 
постигло одабираље најбољих дегенерисао ce у 
систем појединачних пспита где ce кандидати, за 
које ce то жели, тако рећи излицитирају, т.ј. пу- 
штају да полажу предмете, из којих су на кон- 
курсу пали све, док их не положе. Систем кои- 
курса који у целоме свету има елиминаторни ка- 
рактер на бази способности чиновника, претво- 
рио ce у систем протекције и иепотизма. У no- 
следње време дошло ce до тога парадокса да je 
оцена испитивача постала др.жавна тајна и да су 
иоједини кандидати са слабим оценама из поје- 
чиних   предмета на конкурсу  пролазили. 

За последљих 10 година зацарио ce у целој 
нашој администрацији, a поготову у Министар- 
ству споллшх послова један опецифично наш си- 
стем шефова кабинета. Они постоје свуда, али 
само код нас, и то у последње време, претста- 
вљају . једно зло. To су до скора били нижи чи- 
новници, лепог понашања, који су обавл>али функ- 
ције личног секретара и пријавника код г. Ми- 
нистра и никаквих других амбиција нису имали. 
У последње време, кабинет je постао једно мно- 
гољудна канцеларија, са много одаја, са тендеи- 
цијом да попут тумора прогута све надлежносш 
v Министарству. 

За разлику од многих других министарстава 
у иностранству, где положај шефова кабинета 
заузимају чак и миннстри, код нас ce они и даље 
и поред узурпираних надлежности регрутују из 
редова млађнх чиновника, који, из појмљнве су- 
рсвњивости, елиминишу све старије и способннје 
чиновнике од лнчног контакта са мипистром. 
Дошло je до тога да су мииистри прави заробље- 
ници одељења за време Вашег претходника једва 
може разумети тај парадокс да су и сами начел- 
ници оделења за време Вашег претходника једиа 
успевали да једанпут и највише двапут годишње 
виде свога министра no својим ресорним посло- 
нима. 

Још како смо у неколико махова у последњих 
пет година имали исту личност на положају Прет- 
седника Владе, и Мнннстра иностраних послова, 
онда ce силом околности личност шефа каби- 
нета претворила у стварног Мннистра спољних 
послова. Без њега ce није могло ни у једно.м оде- 
љењу Министарства нешто да уради. Он je у нме 
Министра издавао наредбе начелницима на малим 
цедул^ама ^оје су ce побожно прикопчавале до- 
сијеима. 

Како у кабинету, тако и у целом Министарству, 
да би ce прикрило отсуство стварног система рада, 
спровођена je једпа политика са паролом подмла- 

Нивања водећег кадра. Из групе младих, често и 
најмлађих саветника регрутовани су начелницн 
одељења na и сами помоћиици. Овим je извршено 
стварпо елиминисање свих саветпика старијих од 
новоименованих начелника, односно noMotiHHKa. 
Тако ce дошло до тога апсурда да су све до скора 
поједине пајважиије отсеке у Мииистарству води- 
ли секретари, док су старији саветници образо- 
вали такозвану шетачку колону, или бар били 
отстрањени од свакога стварнога посла. 

Због тога ce у Мипистарству створила једна 
спецнјалпа психологија, која би ce могла назвати 
системом лествица за пе11>ање на више положаје: 
млади noMoliiiH« вреба прву згодпу прилику да по- 
стане Мнннстар у иностранству; млади иачелник 
да постане 1млади помоћник; секретари, тефови 
отсека, — да постану саветмнци у ипострапству 
и т. д. — док нисмо, помоћу овог система, и ствар- 
но дошли до једног заиста врло младалачког Ми- 
нистарства спол>них послова. 

Потпуно je iioj.\M)iiBO да при оваквом стању 
ствари, где ce амбнција појединаца ограпичава 
искључиво да ce што пре доНе до вишег и бољег 
положаја, не може ни бити речи o стварању неког 
контннуитета у политици, a камо ли у одржавању 
муком стечених традиција нашег Министарства 
спол>них послова. 

Надлежноспи отсека и одељења су потпуно из- 
мешане. И у Политпчком одеЛ)ењу створен je је- 
дан специјални полнтички кабниет. Чиповиици ce 
деле na поверл.иве, строго поверл.иве и иајстроже 
поверл.иве no неком чудпом, na чак и за посвећене 
пепојмл.ивом критеријуму! Шефови отсека, na че- 
сто и сами начелкици не виде сва досијеа из своје 
падлежпости. 

Никада у Министарству спољних иослова није 
владало веће партизанство од онога које je на- 
стало од у1<ида1[>а партија. 

Ово lie ce пајбол.е моћи видети из стаља у 
Мипистарству које je владало последњих дана вла- 
давине Вашег претходпика. Преко овога болнога 
места прећи hy само летимично, наглашавајући 
само у општим потезима све створено и, надамо 
ce, за увек преживело зло. 

Шпијунирање чиновника, њихових разговора, 
њихове кореспондепцнјс и огвараље фијока у њи- 
ховом отсуству било je јрш најмање зло, јер су 
нх често ч сами ирислушкимачи опо.мињали да 
тише говоре. Организовање овога посла било je 
поверепо некоме, такозваиом, домаћину куће, 
који je поуребне инструкције за то добнјао од по- 
једипих дипломатских чииовника. 

Предизборпа атмосфера била je најтежа. Чи- 
новницима je прећено да iie бити отпуштени или 
пепзионисани ако ce не упишу у Ј.Р.З. Уписани су 
натеривани да noće значке странке! Неуписани су 
такође били натеривани бар na гласање, чиме бн, 
тобоже, себе евентуално нскупили за неуписивање 
Оба ова врбовања под пресијом вршена су овога 
пута првн пут и код чиновника у иностранству 
иреко специјалиих партпских моиереиика, чипов- 
иика Министарства спољних послова. Ha иретстав- 
ншптва Maibe удал:.ености од Београда вршена je 
пресија да пошал>у у Београд чиповнике на дан 
гласања. Из посланства у Будимпешти, на пример, 
дошао je на гласање целокупап персонал Послан- 
ства, док су шефови копзулата из Милана, Трста 
и Задра дошлн у Београд 'овога дана да искажу 
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јавно сву своју партијску ирииржепост господину 
лр. Мнлану Стојадииовићу. 

Мпслимо да нијс потребно инсистирати па том 
како су све ове појаве поразио деловале na морал 
једне куће, a нарочито na млађе чиновништво, од 
кога се у будуНе има очекивати максимално само- 
прегоревање и напорн, како na стицању искуства 
и знања, тако и на највишем служењу искључиво 
шггересима Краља и Отаџбине. 

11|)и завршетку свога говора хоћу да нагла- 
сим да upu оваквом стању ствари мнслим да mije 
потребно скретати пажњу Вама, Гисподо Минн- 
стре, човеку који je из те струке поникао, у iboj 
се формирао, те као гакав врло добро зиа каква 
je ona некад била, na пчигледпу пемогуИност да се 
— са наслеђеиим водећим иерсопалом, којн je, 
као што сам напомеиуо, активпо сараЏшао са Ва- 
lutiM претходником да се подрунно Вам Мннистар- 
ство сроза na nuno na коме се данас налазн — 
постпгпе ма какав резултат у погледу сапнрања 
прнлпка у Министарству иностраних послова na 
макар и путем доношења и нових уредби, Сви he 
тп покушаји nponacin пз п[)остога разлога што 
lie те урсдбе стваратп, као n досад, л.\дп чијп je 
једипи цил> да, помоћу њих, обезбеде себи и за- 
копскп санкционишу оне привилегије до којнх су 
благодарећи нездравим приликама у Министарству 
ииострапих послова једипо могли и доћи. (FLije- 
скање и одобравање na левици). 

Prctsednik Milan Simonove: Ima reč narodni po- 
slanik g. Luka Kostrenčić. 

Luka Kostrenčić: Gospodo narodni poslanici, 
iako su se za ovo vreme dd godinu dana desili u 
međunarodnom životu događaji od svetsko-istoris- 
kog značaja, iako je kod nas došlo do promene 
vlade i resornog Ministra inostranih poslova, stav 
naše države prema inostranstvu nije izmenjen, niti 
će biti ikakvog skretanja od ranije utvrđenog praven 
u našoj spoljuoj politici. Pored toga, naš novi Mini- 
star inostranih poslova nije nov čovek na području 
međunarodne politike. Naprotiv, on je kao jedan od 
eminentnih članova našeg diplomatskog kora uspešno 
zastupao interese naše zemlje na važnim pozicijama 
na strani a na svoj današnji položaj došao je iz 
jednog od dominantnih centara međunarodne poli- 
tike savremene Evrope. 

Prema tome je i sama ličnost našeg Ministra 
inostranih poslova jedan dokaz više za kontinuitet 
naše spoljne politike, jer je gospodin Cincar-Marko- 
vić već godinama jedan od istaknutih pretstavnika i 
saradnika te politike. 

Uostalom, naša spoljna politika nije politika 
jednog režima ili jedne diplomatije, već je to spoljna 
politika Kraljevine Jugoslavije. 

Gospodo narodni poslanici, mi smo svi svedoci 
istorijskog zbivanja i permanentnog političko soci- 
jalnog preobražaja Evrope. Dinamika medunarodiiog 
života stvara neprestano nove situacije i konstelacije. 
Već su godinama u pitanju svi principi, sve institu- 
cije i sve obaveze na kojima je zasnovan međuna- 
rodni poredak proizišao iz svetskoga rata. 

Društvo Naroda kao univerzalna institucija za 
organizovanje svetskoga mira na bazi kolektivne 
bezbednosti i opštega razoružanja posvema je zata- 
jilo. A besprekidni sukobi i borbe velikih sila znače 
naročitu opasnost za male i srednje države: da budu 
žrtve njihovih grupacija i obračuna. 

Već u ovom relativno kratkom vremenskom 
intervalu od marta 1938 do marta 1939 desili su se 
toliki sudbonosni događaji, koji su možda samo uvod 
u još sudbonosnije događaje po ćelu Evropu i ceo 
svet. 

Za nas se sada postavlja pitanje: kakva Џ danas 
međunarodna pozicija naše zemlje i kakova je naša 
spoljnopolitička orientacija u ovom najkritičnijem 
periodu poratne Evrope? 

Gospodo narodni poslanici kada je g. Adolf Hi- 
tler izvršio svoj istoriski pohod na Beč i likvidirao 
fiktivnu nezavisnost Austrije, Jugoslavija je na taj 
neminovni i istoriski svršeni čin reagirala mirno i 
pozitivno. I, ako iko, to Jugoslavija nije imala razlo- 
ga da plače za onim Bečom, koji je pre rata bio vo- 
deći centar antijugoslovenske politike, a posle rata 
centar svih zavera i akcija protiv integriteta Jugo- 
slavije. 

Anšlusom je konačno likvidiran istoriski proces 
ujedinjenja dve nemačke države u jednu, a ujedno je 
definitivno likvidirana i habsburška dinastija, koja je 
bila fatalna po sve narode Srednje Evrope. 

I istom sada stvorena je mogućnost da se neza- 
visne države oslobođenih naroda Podunavlja spora- 
zumeju i omoguće konsolidaciju i stabilizaciju cele 
Srednje Evrope. Mi Srbi, Hrvati i Slovenci, dok je 
postojala Habsburška monarhija, nismo nikada mogli 
da uredimo naše odnose sa Nemcima, Italijanima i 
Mađarima, već smo sa njima vodili vekovne narodne 
borbe. A sada, u okviru Jugoslovenske Monarhije, 
mi smo u najkraće vreme stvorili dobre susedue 
odnose sa državama ta tri naroda, koji su se kao i 
mi oslobodili i ujedinili u borbi protiv habsburškoga 
Beča. (Burno odobravanje). 

Baš na slučaju „anšlusa" jasno se manifestu- 
\al;i pravovremena ispravna orientacija naše spoljne 
politike, koja je uspostavila dobre i prijateljske 
odnose sa Trećim Rajhom pre, a ne posle „anšlusa , 
i tako smo od prvoga dana imali dobre susedske 
odnose sa g. Hitlerovom Novom Nemačkom. 

Kada je u septembru prošle godine međunarodna 
kriza dosegla svoj vrhunac i kada je najveći deo 
Evrope već bio pod oružjem, Jugoslavija je bila 
mirna i nije mobilizovala. 

Posle  Minhena,   odgovorni 
škoslovačke   jasno   i   otvoreno 
spoljna politika Jugoslavije bila 
svoju državu   povesti   putem,   kojim 
pošla mnogo ranije i na vreme. 

Gospodo narodni poslanici, uoči samoga „anšlu- 
sa" kojim je otpočeo period prošlogodišnje teške i 
opasne krize u našem neposrednom susedstvu, ja sam 
u svome govoru citirao reči Pretsednika Vlade Velike 
Britanije, koje je on izrekao pre godinu dana, u 
Donjem domu, na adresu malih naroda. G. Cemberlen, 
govoreći o sistemu kolektivne bezbednosti, sa iskre- 
nošću koja zadivljuje, rekao je: 

„Da li ima nekoga ovde koji veruje da Društvo 
Naroda u sadašnjem svom obliku pruža tu kolektivnu 
bezbednost? Mi ne smemo živeti u iluzijama, a još 
manje varati male narode time, što ih ostavljamo u 
zabludi, da su zaštićeni Društvom naroda." 

i, demokratska Velika Britanija, dugogodišnji 
glavni protagonista politike Lige naroda, prilagodila 
se međunarodnoj stvarnosti. Povela je direktne 
pregovore sa autoritativnim režimima Berlina i Rima 
— koji ne priznaju Zenevu — radeći u težnji da nade 

državnici  nove  Če- 
su   priznali,   da   je 

ispravna i da će oni 
je Jugoslavija 
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rešenje akutnih međunarodnih pitanja direktnim pre- 
govorima i sporazumima., makar i van okvira Dru- 
štva naroda. 

Gospodin Čemberlen je poveo tu novu politiku 
sa parolom da treba voditi politiku da ne bismo mo- 
rali voditi ratove. 

I zaista, u Minhenu je spašen evropski mir. Ali, 
posle Minhena je nastala opšta utakmica u naoru- 
žanju takvih dimenzija, da pitanje rata više ne silazi 
sa dnevnoga reda međunarodne politike, 

1 umesto da su posle Minhena stvari krenule u 
nravcu traženja kompromisa između dve evropske 
osovine, koje su trebale da formiraju toliko puta na- 
iavlienu evropsku četvornu koaliciju, mi danas sve 
"asnije vidimo formirana dva svetska troutda: evra- 
ziski' trougao autoritativnih velikih, sila i cvroame- 
rički trougao demokratskih velikjh sila dok se unutar 
evroaziskog trougla nalazi sovjetski epicentar svet- 
ske revolucije. 

Užurbana diplomatska aktivnost na sve strane, 
kao i česta putovanja i sastanci vodećih državnika, 
ocurledni su dokaz da se spremaju sudbonosne odlu- 
ke   od kojjh zavisi mir sveta i budućnost čovečanstva. 

1 zato je danas dominantno pitanje međunarod- 
nom života:" da li uopšte još postoji mogućnost izmi- 
renW dve grupe velikih sila i kako da se opredele 
male  i   srednje države. 

Gospodinu Čemberlenu odaje se priznanje goto- 
vo sa svih strana, jer je on zaista svojim odlučnim 
zauzimanjem i ličnim požrtvovanjem u najkritični- 
jim momentima spasao mir i sprečio da dođe do 
ratnoga sukoba velikih sila po pitanju Srednje Evro- 
pe i Mediteraneja. 

Svi dobronamerni ljudi, koji su duboko uvereni 
da je mir jedini spas sveta i svih dosadašnjih kultur- 
nih tekovina, žele iskreno gospodinu Čemberlenu da 
uspe ponovo sprečiti rat i po svim ostalim pitanjima, 
koja su pokrenuta, a puna sn ratne opasnosti, i žele 
da politika mira putem snage zaista obezbedi mir, 
a ne  da  pripremi rat. 

Gospodo narodni poslanici, Jugoslavija se gra- 
niči sa sedam država, a nema nikakvih ekspanzivnih 
potreba ni namera. Stoga je već po svom geo- 
grafskom položaju, kao jadranska, podunavska i bal- 
kanska zemlja prvenstveno pozvana da poradi na pro- 
širenju kruga svojih prijatelja, da stvori mogućnost 
što bližili odnosa i sporazuma sa svim svojim sit- 
sedima. 

1 ba5 tokom prošle godine, koja je bila toliko 
kritična i puna opasnosti po mir u našem neposred- 
nom susedstvn, Jugoslavija je bila jedna od vodećih 
drŽava u pitanju definitivnog uređenja dobrih odnosa 
sa Bugarskom i Mađarskom. 

I Bledski i Solunski sporazum imaju konačni za- 
datak da brišu poslednje ostatke ratnoga nasledstva 
i da omoguće miroljubivo rešenje svih međunarodnih 
problema Balkana i Srednje Evrope. A na nedavnoj 
konferenciji u Bukureštu ponovo se manifestovala 
olidarnost 4 države Balkansko sporazugma, koji ne 

propušta ništa u traženju saradnje pune poverenja 
između svih država Balkanskoga poluostrva na bazi 
savršene ravnopravnosti, sa konačnim ciljem čuvanja 
pune nezavisnosti celoga Balkana. 

Za ovu novu situaciju na Balkanu i konačnu mo- 
gućnost faktične primene principa „Balkan — bal- 
kanskim narodima" n velikoj meri ima da se zahvali 
politici   večnog mira   i   prijateljstva  između  Jugosla- 

vije i Bugarske, koji nije u suprotnosti sa politikom 
Balkanskog sporazuma, već, naprotv, tu politiku 
kompletira i potencira. 

A osnovi i istoriski smisao našeg sporazuma 
sa Bugarskom jeste u tom da za nas 20 miliona bal- 
kanskih Slovena nema vraćanja natrag u krvavu 
prošlost. U prvome redu mi, Sloveni Balkana, treba 
da znamo da se na Balkanu može i mora voditi samo 
jedna slovenska politika i samo jedna balkanska po- 
litika. (Burno i dugotrajno pljeskanje). 

Razume se samo po sebi da je za puno izmirenje 
i trajnu saradnju svih podunavskih i balkanskih na- 
roda bio jedan od glavnih preduslova dobar odnos 
između Jugoslavije i Italije koja je politički najin- 
timnije povezana sa većinom naših ostalih suseda. 

Jer, mir na Jadranu je ne samo od prvoklasnog 
interesa za Jugoslaviju i Italiju, već i za opšti mir 
celokupne Evrope. A jadranskim mirom rešava se i 
jedan od najkrupnijih istoriskih problema Evrope, 
likvidira se vekovni antagonizam između Apeninskog 
i Balkanskog poluostrva. 

Jugoslavija se danas graniči sa dve velike sile. Tu 
se sastaju ne samo tri naroda i tri države, već i tri 
rase: slovenska, latinska i germanska. 1 u najvišem je 
zajedničkom interesu, ne samo te tri države, nego i 
cele ostale Evrope, da se na ovom ]erenu istoriskih 
konflagracija za sva buduća vremena vodi politika 
kolaboracije Slovena, Latina i Germana. 

Pored toga, mora se stalno voditi računa o tome 
da smo mi privredno prvenstveno upućeni na sile oso- 
vine Berlin — Rim, a taj se momenat nikako ne sme 
prenebregavati, pogotovu danas kada je ekonomija 
jedna od dominantnih komponenta međunarodnog 
života. 

Uostalom, već sama činjenica, da se jedna rela- 
tivno mala država od 15 miliona stanovnika graniči 
sa dve velike sile od 125 miliona stanovnika, diktira 
sama po sebi toj državi da vodi politiku najboljih 
prijateljskih odnosa sa ta dva velika suseda. 

Pored toga, naš narod ne gaji apsolutno nikakvu 
mržnju ni prema kojem susednom narodu. U našoj 
sn narodnoj tradiciji samo oslobodilački ratovi, a 
naša država nema nikakvih zavojevačkih namera ni 
prema kome. 

I zato je Jugoslavija danas pozitivan i konstruk- 
tivan elemenat mira i reda na Jugo-istoku Evrope i 
zato vodi politiku najboljih odnosa sa svima svojim 
susedima.  (Odobravanje). 

Posle sloma politike kolektivne bezbednosti, 
danas je opšta pojava da se svaka država osigurava 
na sve strane i da se sporazumeva na raznim stra- 
nama, a u prvom redu sa svojim susedima. Kolek- 
tivnu bezbednost zamenjuje danas regionalna bez- 
bednost. 

Razume se, da sav ovaj rad Jugoslavije na nor- 
malizovanju i stvaranju dobrih odnosa sa svima su- 
sedima ni u koliko ne tangira najprijateljskije od- 
nose Jugoslavije sa Francuskom, Velikom Brita- 
nijom i Amerikom. I Jugoslavija neće nikada zabo- 
raviti što te tri velike demokratije pretstavljaju u 
svetu, što znače za celo čovečanstvo i što znače 
naročito za našu narodnu slobodu i državnu neza- 
visnost.  (Odobravanje). 

Gospodo narodni poslanici, danas je opšta ten- 
dencija kod većine malih i srednjih država, da se 
povezu i da izbegnu da ulaze u osovine i blokove, 
kako ne bi bile uvučene u sukobe i obračune veli- 
kih sila. 
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Jugoslavija već godinama vodi realnu politiku 
na bazi spoznaje da osnovni zadatak spoijne poli- 
tike Jugoslavije nije u tome da služi bilo čijim blo- 
kovima, frontovima i ideologijama, nego je njen 
najviši zadatak da čuva Jugoslaviju. (Opšte burno 
odobravanje i pljeskanje). 

Voditi dobru spoljnu politiku znači predvideti 
razvoj međunarodnih prilika i ne dati se iznenaditi 
događajima. Naša spoljna politika je na dobrome 
putu i ona stalno ide pred događajima, a ne iza njih. 

Mi nismo nikada skrenuli sa osnovne linije naše 
spoijne politike, koja je diktat geopolitike, istoriske 
tradicije našega naroda i geneze naše države. Mi 
nismo primili ni jednu novu obavezu, koja bi bila 
u suprotnosti sa našim ranijim obavezama. Mi smo 
ostali verni starini prijateljima, ali smo i proširili 
krug svojih prijatelja. Mi smo priznali neke nove 
činjenice međunarodnog života, koje nisu bile u 
mogućnosti da spreče ili olstrane ni vodeće velike 
sile,  ni konpetentne međunarodne institucije. 

Ako objektivno posmatramo međunarodnu stvar- 
nost  i  današnji  međunarodni  položaj  Jugoslavije, mi 
moramo konstatovati da je Jugoslavija definitivno 
utvrdila svoju međunarodnu poziciju, kao subjekat 
koji igra vidnu i važnu ulogu ne samo u balkanskoj 
i podunavskoj, nego i opštoj evropskoj politici. 
(Odobravanje). 

Danas se više ne stvaraju međunarodne grupa- 
cije protiv Jugoslavije, već se na sve strane traži 
njeno prijateljstvo i savezništvo, na bazi opšte spo- 
znaje da je Evropi i njenoj ravnoteži odista po- 
trebna  jedna  jaka   i   nezavisna  Jugoslavija. 

Danas cela Evropa priznaje kao definitivnu isto- 
risku činjenicu da na Jadranu, na Dunavu i na Var- 
daru postoji jedna nedeljiva jugoslovenska država. 
(Burno  odobravanje  i  povici:  Tako  je!). 

Jugoslavija nije ničija vazalna država i ona ne 
vodi ni prema kome servilnu politiku, ali vodi lojalnu 
politiku prema svakome ko je lojalan prema Jugo- 
slaviji.  (Pljeskanje i povici: Tako je!). 

Gospodo narodni poslanici, kada govorimo o 
našoj spoljnoj politici i njenim osnovnim linijama 
mi moramo voditi računa i o tradiciji i o kontinu- 
itetu našeg celokupnog stava prema inostranstvu. 
Kada govorimo o pozitivnim velikim rezultatima 
naše spoijne politike za vreme teških kriza i svih 
peripetija kroz koje je prošla Evropa poslednjih 
godina, mi ne smemo nikada zaboraviti na jedan 
naročito presudan fakat: da je Jugoslavija monar- 
hija, i da je dinastija Karadordevića istoriski i organ- 
ski povezana sa postankom i opstankom jugosloven- 
ske države i njene afirmacije u međunarodnom 
životu.   (Jednodušni povici: Tako je! — Pljeskanje). 

Veliki narodni vladari iz dinastije Karadordevića 
položili su čvrste temelje Jugoslavije na Balkanu i u 
Podunavlju, i odredili osnovne smernice njene spoijne 
politike.   (Uzvici: Tako je!). 

A te velike i svetle tradicije narodne dinastije 
Karadordevića, evo, već preko četiri godine sa veli- 
kim uspehom produžuje Knez - Namesnik Pavle Kara- 
dordević. (Burno i dugotrajno pljeskanje i povici: 
Živeo Knez - Namesnik!). 

U najkritičnijem momentu od postanka Jugosla- 
vije, Knez je preuzeo na sebe najveću dužnost i naj- 
težu odgovornost za dalju sudbinu zemlje. A u naj- 
kritičnijem periodu poratne Evrope, Knez-Namesnik 
obezbeduje  Jugoslaviji  krajnju nezavisnost  i  osigu- 

rava   joj   vidno   mesto   u   kolu   evropskih   naroda. 
(Burno pljeskanje  i  uzvici: Tako je!). 

I zato je najviša želja svih nas da Knez-Name- 
snik ovaj istoriski zadatak izvrši srećno do kraja i da 
Jugoslaviju sačuva Kralju i narodu. (Burno odobra- 
vanje i pljeskanje). 

Gospodo narodni poslanici, kada se radi o našem 
stavu prema inostranstvu treba da svi solidarno damo 
punu podršku svima onim faktorima, koji sa puno 
istoriske odgovornosti' vode spoljnu politiku Kralje- 
vine Jugoslavije. (Burno odobravanje i povici: 
Tako je!). 

Pošto ja odobravam našu spoljnu politiku i 
imam punu veru u sve one koji njome upravljaju. 
ja izjavljujem da ću glasati za budžet Ministarstva 
inostranih poslova.  (2ivo odobravanje i pljeskanje). 

Prctscdnik Milan Simonović: Ima reč narodni 
poslanik   g.   Tripko   Žugić. 

Трипко Жугић: Господо, ви ere чули експозе 
г. Мипистра иностраних послова, у којему нам je 
изнео смернице наше спољне политике свога прет- 
ходни.ка, као 'И наставак те полигнке И од страие 
данашње Владе. 

() roj политици могло би се дуже говоритн са 
много оправданих приговора; али, стицајем ;иша- 
шњих прилика у свету, ja hy бити врло кратак и 
завршићу следећом изјавом: 

„ГодиНе 1937, Главни одбор Демократске 
страике, којој н ja прппадам, у погледу спољне по- 
литике стао je на ово глсдиште: 

„Спол.на политика, исто као и уиутрашн.а, 
води се без оозпра na расположење у народу, са 
цпл.епима пепозпатим јаниом мншљешу, иако др- 
жавна политика може само оида рачуиати на inu 
успех када je иза ње целокупна снага народа. Ham 
народ мирол^убив, не на речи mero у истини, готов 
je да прихвати заснивање пријатељских односа и 
онде где их раније нисмо имали, али je он одлуч- 
но противан свакој политици, Koja може довесш 
под CVMH.V опробане савезе и пр^јател.ства." 

У данашњим немирним приликама око нас и у 
читавом свету, наша спол>на политика, као и уну- 
трашња, мора се воднти внше него икад у сагла- 
сности са народним расположењем. 11 MI: желнмо 
заснивање 11ријател>ских односа и са нашпм вели- 
ким суседима, али ми захтевамо да nama држава 
задржи увек једну самосталну политику, која се 
руководи НШШШ државним интересима и обзирима 
чувања државмог достојанства. Само тако ми мо- 
жемо обеабедити нашој лржави уважење и код на- 
рода, за која нас везују стара и сигурка пријатељ- 
ства, И код иарода чија npiiјател.стпа желимо 
creliii. 

Preisednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je lista govornika iscrpena, to je 
pretres u pojedinostima predloga budžeta rashoda 
— VI razdeo — Ministarstvo inostranih poslova za- 
vršen. Prelazimo na glasanje. Glasače se po parti- 
jama sedenjem i ustajanjem. Gospoda narodni posla- 
nici, koji primaju pročitane partije, izvoleće sedeti. 
a koji ne primaju, izvoleće ustati. Molim izvestioca 
g.  Aćima  Popovića   da  izvoli   pročitati  partiju  369. 

Izvestilac Aćim Popović čita partiju 369. 

Prctscdnik Milan Simonović: Prima li Narodna 
skupština pročitanu partiju 369? Ona gospoda na- 
rodni  poslanici,  koji  primaju,  neka izvole  sedeti,  a 
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koji ne primaju, neka izvole ustati. (Većina sedi). 
Objavljujem, da je pročitana partija 369 primljena. 
Izvolite  čuti partiju 370. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu člana 102 Ustava i §-a 67 Zakona o poslov- 
nom redu u Narodnoj skupštini, usvojila u pojedino- 
stima sve partije predloga budžeta ras;hoda — VI raz- 
dco — Ministarstvo inostranih poslova — od partije 
370 do   partije 388 zaključno. 

Prelsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda — VI 
razdeo — Ministarstvo inostranih poslova — po 
svima partijama pojedinačno primljen, objavljujem 
da je ceo predlog budžeta rashoda — VI razdeo — 
Ministarstvo inostranih poslova —■ primljen. (Burno 
pljeskanje  U centrumu i  na desnici). 

Gospodo narodni  poslanici, prelazimo na  drugu 
lačku    dnevnog   reda:   Pretres   budžeta   rashoda 
XIV razdeo — Ministarstvo trgovine i industrije. 

Reč ima Ministar trgovine i industrije g. Jevrem 
Toniić.   (Pljeskanje n centrumu i  na desnici.) 

Мииистар трговиис n иидустрпјс Јеврем To- 
MHh: Господо народаи послаиици, вама je позпак) 
Ha je скспозе Министарства трговине и индустрије 
Ллаговремеко отттампан, да je свима иама разде- 
лЈси, и Ви сте се упознали са намерама Министар- 
пиа трговине и индустрије. Стога мм дозиолите да 
поиовнп.м излагањем тога истог експозеа ие одузп- 
мам name време, кего Вас молим да шриликом ди- 
ci^vciije изпесстс cne оно што ere у том експозеу 
иашли да no вашем нахођењу не одговара или mro 
on ■рр^ебало боље и праиилиије пли у другом смеру 
и прагзцу чииипи. Ja Ку сва ваша нзлагања правил- 
id, прапити, сваку сугестију, сваку вашу напомепу 
ci lU'.fiiK'M! олмгодарношћу гтримитм и после при- 
иенити je у пракси, у ресору који ми je поверен. 
ГОдобраван>е). Ja nac молим да се са овим мојим 
кратким   излагањем задовољите 

Pretsednik   Milan   Simonović: 
poslanik   g.  Branko Avramović. 

Бранко АврамовиК: Господо народни послани- 
ци, пред пама je буџет Мипистарства трговине и 
нндустријеи ми смо прочмтали експозе г. Мииисгра 
трговиие и индустрије r. Јеврема Томића. Његова 
v'i'.oina реч одушевљава nac у том експозеу, јер je 
ведра и оптимистичка, јер каже да je наш најмно- 
POČpoiJMHJM сталеж искористио развој коњуиктуре, 
ia je гветова куповиа опага порасла и оспосоПила 
i a да буде носилац садањег копЈупктурног полета, 
a nam копууиктурпи полет почнва na здравој осно- 
ви: ојачаној куповној спази најширих народних 
слојева 

Заиста, господо народпи послаиици, развој 
цена у току протлих годииа, a иарочито прошле 
ГОДИ«е niuao je у корист n ирилог натсм пароду, 
TO'јест земл>орад11ику, пол.опривредиику, n ro no- 
казује кретан.е цена земал.скпх и пндустриских 
произпода. Постигла се углавном равнотежа тих 
цеиа те <се дапас мање чује у народу оно „иашс сс- 
л.ачко je све јевтино, a фабричко скупо." (Пл.еска- 
ње и 'повици:'Тако je!) Молим господина Мипи- 
стра да ту равпотсжу мудром и вештом тргонMU- 
CKOM пол-итиком одржи, јер од тога зависи opeha 
н будукпост name држаие  п  рас11оложе11>е    iiaim-r 

(Лљескаше). 

Reč   ima   narodni 

народа, na и политичко расположење нашег народа 
зависи од народпо!- благостања, 

Мииисгарство гргоиине и индустрије до- 
diija свој иелпкп зпачај и успех ствараНгШ И радом 
двеју значајиих устапоиа. 1 Ipna устапова je ЗавоД 
за унапређење опољне трговине ко.ме je поиерепа 
контрола и коордипација извозпичке делатпостп, 
као извоз стоке и сточних проиавада, Друга уста- 
нова која je под Министарством тргобине и инду- 
стрије то je Привилеговано акциопарско друттво 
за извоз земал>ских производа, „Призад", коме je 
пшереио вршеп.е извозпс коптроле кад пшеницом 
И опијумом ,i<ao и директиа ипгервепција na трмси- 
шту сувих шЉива и уљарица. Господо народни no- 
слаиици, мишл.ења 0 овим двема установама у na- 
moj јаипости и у иароду су различита, али je јасио 
да ове установе морају постојати јер без п.пх ne 
бп било успеха (Одобравате na деспици). 

Господо народпи nociaimuii, скрећем пажњу 
господину Министра трговиме и ипдустрпје и мо- 
лим га н сматрам за потребно да Закон o извозу 
стоке и сточиих производа од 1931 године треоа 
да се 'измени и да се иађе праведнија расподела 
учешћа у ^звозу n праведније исмориигћење кон- 
тингената. Спремап сам дати госп'одитгу Министру 
конкретан предлог за измену овога Закона у ко- 
рпст одгајнвача -n товЛ>ача стоке, као « трговаца, 
извозпика и задружних ортаиизацвја, n то према 
стварпнм ггопребама namer парода. 

Господо народпп послапици, знамо ;да Завод 
за унапређење сползие трговине има разне отсеке, 
n то за извоз индустриског бил.а, дрва и руда. За- 
вад je, господо народни посланици, у последњим 
годинама добио задатак да коптролише квалитет 
воћа иамсаиеп пзво.чу. To je запста веома потребно, 
да би се деие патем Bohv солпдним пакоЂањем n 
слањем нашег вока у пиостра.пство поиравиле n да 
ие би лошим паковањем name воћне робе цене биле 
обараше у иносгранству. Господо пародни посла- 
иицп, у погледу извоза воћа треба да се постара 
господпи MinmcTap трповппе и ппдусчријс да наша 
држава дође na оно место, на које joj народмо 
благостаље даје мопуКност. 

Потребно je да Господин Мииистар трговипе 
n ипдустрије, скрећем иу на то пажњу и молим 
га да пастане, да Министарство саобраћаја уведе 
специјалне вагоне за извоз воћа у ииостранство, 
да бп могло Bohe да пздржи и дугачак трапспорт 
и да потпуно свеже и потпуно добро стигне да- 
леко, чак у Енглеску, и још даље, у друге земље, 
Господо пародни посланици, треба Мипистарство 
трговппе ir иидустрпјс, одпосно овај Завод за 
унапређење спол.пе трговине, да успостави много 
тешње везе још измеНу Завода и воћарских орга- 
низација и трговаца извозшжа. (Гласови: Тако je!) 

Господо народни посланици, друга установа 
под Мипистарством трговинс и ипдустрпје, врло 
зпачајна, то je т.зв. „Призад". Призад je врошле 
године имао врло тешку ситуацију, јер су свет- 
ске uene пшеници биле страховито писке, тако, 
да je парчтет у Ливерпулу износио за пшеницу 
53 динара у новембру, a у децембру 56 динара, 
док je у јануару 1938 године паритет за пше- 
ницн, морамо констатовати да je Призад омогу- 
ницч. морамо констатоватн, да je Призад омогу- 
ћио цену у унутратп.остп државе у току ове го- 
дине и прошле године око 160 динара, на бази 
потиске   miieunue, и ако  je  била  врло  рекордна 
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жетва, ca великим изпозннм вишком, који се пење 
до 45.000 вагоиа. Даклс, и поред ниских цвна \ 
иностранст.ву и поред велике и рекордне жетве, 
ипак je цена нашој пшеници na унутрашњем тр- 
жишту била око 160 динара. Сматрам да je по- 
требно n перујсм да lie nam Господин Министар 
трговине и индустрије Јеврем Томић (Пљеска- 
ње IH узвицн Жнвсо Мнписгар трговине!) nalui 
начина, да Призал, као њсгова подручна установа, 
под његовим Министарством! у шта смо ми уве- 
рени, благотворно делује, нарочито у повећању 
цена земаљских производа, да би сс омогућило 
народно благостање нашем најмногобррјнијем 
сталежу - землЈорадничком и да би сс земл»о- 
радннку омогућило да одговара својим обавезама 
према држави и према свакоме, и да може дати 
како nam народ кажс: „Богу Божије и цару 
царсво." 

Господо народнн посланици, иораси сжренути 
пажњу Господину Министру трговине и инду- 
стрије и умолити га, да у будуће забрани При- 
заду да врши  набавку пшенице за војску, одно- 
сно да врпш испоруку пшенице за војску, јер je 
то ттетно за развој уиутрашше трговине. to 
треба да раде трговци-извозници и нека то раде 
задружпе жнтарске организације, a Призад има 
задатак, који му je закон пропнсао. Он и.ма да 
интервеинше само за цеие у упутраши.ости, иа 
унутраши.им пијацама и да води интервепцију и 
да се брине o извозу пшенице, која je под њего- 
ви.м монополом. Уверен сам да he Господин Ми- 
нистар трговине овој  примедби удовол^ги. 

Господо народни посланици, интервенција 
Призадова у зсмл.и треба да и даље остаие код 
одржаваља цена уљарицама и опнуму. To je врло 
важна ствар, н без иитервенције Призадове цене 
овим пронзводима не би сс к^етале нормално и не 
би наш парод, из оних крајсва где успевају уља- 
рице  и  опиум, могао успешно гајити ге биљке. 

Господо народни послаиици, сматрам да je 
потребно поздравитн интервенцију Призада код 
откупа сувих шл>ива и кукуруза, a истр тако 
поздравл.ам акцију Призада код набавке бољег 
семена пшенице, код набавке банкутске пшенице, 
која je бол.ег квалигета, и која треба да обезбеди 
mro боље услове нашем извозу. У иностранству, 
Призад je набавио семе Koje je разделио на те- 
риторији Дунавскс баиовиис, ради побољшања 
квалитета пшенице. 

Исто тако поздравл^ам акцију Призада за 
поделу тријера, који су такође били потребии Да 
би се гтоправио квалнтет name пшенице у држави. 
(Један глас са левице: Црна Гора није добила!) 
F-ie вреди im слати Црној Гори гријере; она моли 
да joj се шошаље кукуруз, јер та.мо гријери не- 
мају шта да раде. 

Господо народнн послаиицн, исто raico поз- 
дравл.ам акцију Призада за сузбијање штеточина 
na воћу, пошто je Призад са своје стране одредио 
једап кредит од 360.000.— динара за сузбијање 
штеточина na воћу. To je врло важна ствар, јер 
знам да наши воћарскм крајеви огромпе штете 
имају од ттеточпна на воћу, a наш парод у тим 
крајевпма je врло спро.машап, јер су то махом 
брдски крајсвп, и ннје у сташу да купп скупе 
препарате за одбрапу од штеточина na иоћу, a 
можемр да рачунамо n ca конзервахивизмом на- 

шег народа који, чак и када би могао, неће, него 
je добро да му се бесплатно ставп na располо- 
жеп.е да се научи да брани своје воће од штето- 
чина. 

Гошодо пародни посланицп, mro се тиче За- 
вода за унапређење спољне трговине и Призад i, 
сматрам да са ове говорнице могу да изјавим 
захвалност на  њнховом благотворном  раду, 

У експозеу нашег Мииистра трговине n ипду- 
стрије видимо, да je индустриска делатност код 
кас у зсмл.и порасла. Ми смо после para v нашој 
имљи билн скоро без индустрије, без фабрика' и 
у току 20 година код нас се нпдустрија увелико 
развила, a последње године види се no запослеЊЈ 
ппдустрнских раденика да je код нас нндустрија 
постигла велики замах и развој, тако да je у току 
прошле годипе у индустрији укупно било запо- 
слено 717.590 индустриских раденика a ca руда- 
рима и железничарима око 850.000 радеиика. Ова 
цифра очигледно говори да je код нас индустрија 
V велнком развоју. Са социјалне стране и уопште 
са стране народпе привреде то треба позлранитп. 
Пре неколико година знамо да je иидустрија била 
код нас у кризи, да су многе фабрике биле пре- 
стале да раде, многи су радници отпуштени, али 
у току прашле и претпрошле године то сс м«огп 
поправило и данас скоро све фабрике v нашој 
земљи у пуном опсегу раде и напредују. 

Скрећем пажњу Господину Министру трго- 
ви«е n ипдустрнје и молим га да се постара да 
наша индустрија до1)е до националних стручња 
(Одобравање.) Господо пародни послапици, знам 
један случај једног школовапог човека који je 
свршио Трговачку академију. После je отишао да 
буде обичан шегрт овд€, у једној фабрици кожа 
која je престала да ради, — звала сс фабрика 
„Бели Opao". Taj млади nam национални прија- 
тел, хтео je у иностранству да стекне праксу, н 
ни o свом трошку mije могао да у иностранству, 
Немачкој, дође ДО потребнс праксе. Био je пу- 
miču у једну фабрику свега 3 месеца и ro више 
као гост, али »ије дошао ло могућности да нешто 
види. Ja молим Господипа Министра трговине и 
индустрије, a верујем да he он наћи пута и начи- 
на, да се омогући нашим младим људима, нашим 
младим Југословенима, који треба данас — сутра 
да преузму индустрију у своје руке, јер морамо 
признатп да су na воде1\нм местима \ папшм фа- 
брикама махом страпци n то туђи поданици. (Одо 
бравањеО 

Ja MiiiMiiM да he Госпо^дин Министар трговине 
и индустрије, данас, када све државе водс брлгу 
o својим л>удима који су у иностранству, MohH да 
npiiKvmi статистичке податке, na оним државама 
које имају своје л»уде na водећим местима у 
нашим фабрикама, да им покаже број тих л.уди и 
рецнпроцитет и да услови да колико one пустч 
нашим људима праксу у иностранству, да he само у 
томе случају задржати и те људе, стране поданике, 
на својим местима или и иначе сва лица која су j 
нашој држави запослена. Ja се надам да he Госпо- 
дин Мииистар трговине и и«дустријс, који je na- 
ционалан човек ово свакако н извршити n'cnpo- 
вести. 

Гооподо народни  посланици, код извоза  ви- 
дпмо данас да je на првом иесгу Немачка за 35,9 
и то без Аустрије и без судетскпх Немапа. Ha др\- 
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гом месту код извоза je Бнглеска, a на трећем 
иесту Чехословачка. Разуме се, Енглеска у много 
иањем процепту, са 9,6%, a Чехословачка са 7,8%. 
Верујем да he Господин Министар трговине и ии- 
дустрије iialiu начина да се raj извоз задржи и у 
будућности и да се raj извоз још и iioBelia. Наро- 
чито га молим и аматрам да he бити у могућносги 
да iioBeha nam извоз у суседиу зсмл>у Крал>евину 
Италију. 

Исго тако поздравл>ам укидање клиринга са 
Француском, Белпијом и Швајцарском и исто тако 
поздравлзам могућност завођења режима коитроле 
увоза. To je једна корисиа мера и једна корисиа 
иогућиост и корисиа потреба и оматрам и молим 
["осподина Министра, да се немилосрдно овом од- 
редбом у своме делању користи (Ото Гаврило- 
mih: Само у лсвизном погледу. Иначе ми желимо 
iirro Bciiii промет ca свима земљама!) Али треба 
Наћи пачииа да се те земл>е натерају да увозе из 
иашс Краљевине, јер mi знате да су Фраицукжа и 
Енглеска слабо (>д нас увозиле, али сада, благо- 
•uipelin извесним мерама, na и политичкој ситуа- 
цији, ипак се успело да na тој страни имамо неких 
к\паца. 

Гсјсиодо кародаи посланици, молим Господина 
Мииистра да се у будућој подини позабави н из- 
возом лежовитог биља. Ту hy му са своје слране 
аати један конкретан предлог од Централне за- 
друге за лековити бил>е у Новом Саду. (Једаи riac: 
Најбоље онда да држава узме целу трговашу у 
своле руке!) Извоз лековпгог биља треба да сс no- 
већа. To je биље које махом расте неискоришћено у 
целој држави и сиротип.а мрже да га бере тамо 
ne če уопштс ие сеје и тиме би иат националии 
иаходак порастао. Сматрам да je било умесно и 
корисно да ово псменем у НарОДНОЈ скуиштати. 

Видимо из екшовеа Гооподина Министра тр- 
павине и иилус! рије да je код нас повећан увоз у 
земл>у У машинама, апаратима n превозним сред- 
cTiiH.Nia. Мз овога можс.мо да коистатујемо да je 
nama привреда, односно пољопривреда, била no- 
сл€дн>их година жељна да проведе нове инвести- 
ције и нове иабавке у роби, која je била потребна 
за ibcno унапређење. Повећање у машннеријама 
поздрављамо са тога разлога, што je то видљив 
знак, Д-а je наша пол.опривреда у порасту, уиапре- 
heH>e пољопривреде корача добрим путвм. Молим 
Господина Миннстра трговпне и имдустријс да 
нађе иачина да пол.опјтвредна opyi)a буду што 
приступачнија нашим народшш слојеви.ма и да 
буду штс јевтинија те ла царински ставови буду 
што солиднији, и да се на та ()pyl)a плаћа што 
M.ni.a гикса. (Глаоови са десиице; Тако je!) Гоатодо 
народни послаиици, немам иишта против тога да 
nama домаћа индустрија буде заштићена. Треба 
домаћу инлусгрију штитити али тако и у тој мери, 
да ona не поскулљује своје фабрикате, него само 
у TOjavKiO да се онемогући неоолидаа коикурепцпја 
из иностранства количинама увезеие робе, ГскЈподо 
народни посланици, ono mro имамо довољно у 
нашој земљи, не би требали увозити, a/m не греба 
cTH'i'i'Mi моиопол за поједине индустрије, што 
богати појединце и поједине фирме, a не доноси 

ристи iiamiiM најширим слојевима. Ja сам увереи 
да In.- Господии Министар као човек из народа 
iiahii iHa'iHiHa да o свим напоменама води рачуна, 
јер  географски положај наше земл>е и њено бо- 

гаство заслужују проспериует, напредак и благо- 
сташе, na се надам да he Госгтода« Миннстар тр- 
гоиипе и иплустрије уочнти све слементе и КОМ- 
понвнте o којима треба да иплп рачуна и да hc 
знати да пх коордииира и да he naiiie иародно 
благостање и у будућој родиии само цветати. 
Молим Гооподина Минисгра пршвине ииндустрије 
да води рачуна o иавозу појединих артикала паше 
пропзиолње. Нарочито га молим да се постара 
да се увек и благовремено врши извоз вуие. 

Гооподо   иародни   иослаипци, у Прошлој  no- 
динп због разиих Meipa које je предузимала nama 
Народна банка и Министаретно ттрговине и инду- 
ciрије mije извезена вуна и то са разлога што je 
тоооже потребна за подмирење наше домаће ин- 
дустрије. Забрањен je био извоз "вуне у иносгран 
ство, однооно пзвоз у клирнишке   земље   где   je 
једино била могућа продаја   и   тако   се   сустигла 
иуна од две до T|)ii  подмне. И на крају крајева 
umna домаћа индусгрија всоистатовала je да nama 
домаћа вуна не одговара нашој текстилној иаду- 
mpnjii n "тако су се дрподале две штете. Прва je 
штета у првом реду у томе mio наш »арод није 
могао нупу да уиовчи онако како би требало, a 
друга je штета у томе mro од тога name сточар- 
criio  пазадује.   .'lep,   i'. СПОДО  пародии посланици, 
ако домаћа индустрија хоће да се квалитет вуне 
побољша, онда je потребно да Минисгарсгоо npro- 
вине n индустрије омогући што брже, што боље и 
mri)  успешппје  да   С€   nama  иупа   продаје  у  ИНО- 
странству, јер he само na raj пачип nam сељак, кад 
прпда добру вуну, Molm  n хтети  да СВОЈу  ПрОИЗ- 
иоди.у вуне од оваца преоријеитише ^и да  почпе 
да гаји бол>е сортс оваца. mi n  оне најбоље, ци- 
гају, мерино и друге. Али ако мора да прода вуну 
у бесцеп.е, пико га ne може натерати да пређе na 
пропзнодњу   бољих   сорти   овапа  за  које  je  по- 
[рвбно Hiime труда И imine  грпшкова, пего За ДО- 
маћу овцу. 

У том случају би се могао свакако смантти 
и упоз вуне из Аустралпје, у колико би се квали- 
тет нате вупе поправио: Али квалитет наше UMU

1 

nehe се поправитп ако се сузбнја извоз ове вуне, 
која сад у namoj земљи постоји, 

Господо пародни посланицп, занатство je јед- 
na болна тачка nama. ilaine запатстио je скоро 
пред банкротством и name занатлије углавном 
данас више нису занатлије, негосукрпе. Јединовр- 
me оправке, јер je све друго преотела индустрија, 
Разуме će то je „окок културе", то je „скок проопе- 
рптета", то се овако, разним називима, може проту- 
мачитп, али факат je да сс мора са страпе државе 
И са стране меродавпнх фактора nahn namin да се 
постојећи замати пекако заштите. То^се пробало 
да учини Законом o радњама, да се сузбије беспра- 
ваи рад запатлија, али je и то имало врло малрг 
и врло слабог утицаја, тако да код nac, нажалост, 
свега неколико заната егаистира, као UITV^ су ceo- 
скп ковачн, колари и берберп. 

Господо народни посланици, у погледу туриз- 
ма, који je под Министарством трговине n инду- 
стрије,'молим Господина Миннстра трговипе n iin- 
дустрије да се постара за све услове — да би се 
nam туризам могао развијати, јер туризам треба 
да донесе великс користи namoj земл.п. 

Са радошћу сам чуо пзјаву г. Мипистра (l)n- 
нансија, који je приликом претреса п.еговог буџета 
рекао да се Државна гсипотекарна банка, у спора- 
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зуму ca Министррм трговиие и индустрије, спцгл 
o томе да сс омогући хотелски кредит за унапре- 
ђење нашег туризма, 

Молим r. Министра трговине и нндустрије да 
обрати пажњу Eia установе приватне иницијативе, 
које код нас постоје за промицање туризма. Наро- 
чито му CKpehcM иажн.у и молим га да помаже 
туристичку установу „Фрушка Гора", која je ca 
своје стране учинила врло мвого да сс туризам 
у целој нашој земљн повећа и појача. 

Господо иародии посланицн, треба пажљиво 
прочнтатн експозе Гооподина Мииистра тргопиие 
и нндустрије и видети једну скоро новост, да сам 
Мннистар констатује тедостатке у своме ресору, 
нарочито оне завршне речи, где он сам види да 
треба да спровбде реорганизацију Министарства, 
да би сс IHTO бољн усиех могао у томе ресору 
пости1ш. 

Ja поздравлзам таквог Минисгра, који овако 
схвата скоју дужност и нарочито сам уверен да he 
on нмати велики успех, тто му ми од срца же- 
лимо, у вођењу свога ресора. 

Изјављујем да hy гласатн за буџет Министар- 
ства трговине и индустрије. (Живо одобравање и 
пљескање у цептруму и na десници). 

Potpretsednik Alojzij Mihelčič: Reč ima narodni 
poslanik s,r. dr. Miloš Tupanjanm, 

Др. Милош Тупањанин: Гооподо, ja мислим да 
се задржим на питању буџета Министарства трго- 
вине само са неколнко напомеиа. Један од пред- 
говбрника, мало upe, upu претресу буџета Миии- 
старства иностраних послова хвалио je спољну 
полнтику OBIHX последњих година и као на један 
од иајвећих успеха указивао ш велики трговинскн 
волумен са немачком државом. Неоспорно н ра- 
није мала Краљевина Србија била je у живим тр- 
lommcKiiM везама са Исмачком a кад се узме да je 
даиас Немачка држава, особито од присаједињења 
Аустрије, једна велика и моћна држава, природно 
je да и ми желимо да одржавамо добре трговинске 
везе са том земљом, али природно, исто тако, да 
у томе гледамо првенствено и iiaine интересе. 

Ja hy само ca иеколико речи да укажем na 
ствари којо iiiicv за иас толико повољне, као mro 
се говори, у вези са тргованским односима са Не- 
мачком. Beh сам ћроценат волумена, који данас из- 
носи око 44%, огроман je и пред том чињеницом 
свак мора да се заустави, јер позната je ствар да 
ако једна земља, поготовх', у овако хаотичним 
политичким и привредним приликама, као што су 
данас, узме овакав огроман удео у волумену це- 
локупне тргоиине једне друге државе, да хтелн не 
хтелиморамо да идемо често иутевима који ne 
диктују, у првом реду, naiini национални a онда ни 
iiaiim привредни и соцпјалпн ннтереси. Познато je 
да се Немачка од пре три године почела да снаб- 
дева ратним материјалом и живежиим намирница- 
ма no позпатом њиховом четворогодишњем плану. 
Од nac je куповала велике колпчинс стоке, сточ- 
них прерађевина, житарица, дрвета, руда, плаћала 
висрке цене и давала преференцијалне ставове 
само зато да .огромаи део пашег извоза крене у 
Немачку, Са Немцима je направљвн аранжмал no 
коме je nama Пародна банка морала да иитерве- 
нише на берзн и држи курс марке на високом ни- 
воу. Huje потребно наглашавати колико je то било 
штетно no nam увоз n државпу касу, кад се са 
у толико  повећапии извозом у клирипгу стварао 

велики nacimnii салдо. Морала je држава да учини 
великс набавке за Зеницу, за државме железнице 
n то no високом курсу маркс, јср би ипаче Народ- 
na бапка морала да изгуби велике сумс поваца. i 
псго врсме nam je извоз у земЛ)е са слободним 
девизама застао пошто je огроман део нашег из- 
воза био везан за Исмачку. Спгурно je да je TO 
један од разлога да смо, у великој мери, изгубили 
ове остале пијаце n да су цене опале скоро за 25 
до 30%. To je земља осећала. Немачка je, природ- 
no, гледала свој иптерес да што јевтнпије дође до 
наших производа и почела je сада са снижавањем 
контингената цена, a тражено je да држава и далзе 
одржава високи курс марке. 

Има два момента  у  овим  трговипскпм   одно- 
оима с Иемачком na која бих ja хтео да скренем 
пажњу и  нико  na та два  момента ;није хтео  да 
упро прстом, како у клупама министар£ким, тако 
ни у клупама владине веКипе. Ви који се бавите 
пословима трговачким — има вас ту — зпате врло 
добро да je Немачка, и акр no виооним ценама, 
куповала од нас производе  и те исте производе 
извозила даље и продавала нх за слободие девнзе. 
Je ли довољно да споменем наше ишто које je He- 
мачка куиовала овде у клприигу, не за готов новац 
него да ми морамо после у клириншком обрачуну 
no високом курсу пемачке марке да увозимо њене 
машине, као iirro je случај ca Зеницом, a Немачка 
да узпма  код иасжпто  и то жито да продаје   \ 
Холандији, и да за то жито прима злато, прима 
дсвизе. Ja ine знам која je то здрава паметна глава, 
чија je то логнка кад може да тврди како je nam 
успех  огроман у  овим  трговачким  односима   са 
Немачком. Ja не иогу да знам од куда да ми да- 
јемо Немцима наше жито, које су од nac други 
тражили  да  га  купе  за  злато,  за  девизе,  да   га 
Немцп после продају за слободне девизе.'(Приго- 
вори са деснице). Ако mije тачно, дођите na  ка- 
жите. Тражила je Француска a нарочито Енглеска. 
Будите мало стрпљиви na hy вам рећи како стоји 
ствар са Румунијом у поглеДу њених трговинских 
односа са Енглеском. 

Господо, има jom један други моменат. To да 
je Мемачка давала преференцијале и плаћала при- 
лнчпо високе цене. Што да не плаћа кад смо мп 
обавезни да држпмо високи курс марке?! A пеки 
дап, овде, главни нзвестилац буџета Владине ве- 
linne г. Гавриловић je изпео како Народпа банка 
иије хтела да пптервеппте у последње време да 
одржава курс дппара и да динар пада na иносгра- 
ним пијацама, алн Народна баика одржава високп 
курс марке и интервенише. 

Ja бих желео да данашњп Мнинстар трговине, 
који je био и раније у Владииој већинн, који je ве- 
роватно за 'овај месец дана од када je у том ресо- 
ру морао да се интересује овим сгварима, ако im je 
нмао прилике да се иптересује рапије, ja тражим 
ОД п.era да MU na ово питан.е одговори. Каже се: 
mije могло друкчије да буде. Кан<е се и данас се то 
тврди, како je иемогуКаи извоз у земље са слобод- 
пим дсвпзама. A ja пптам n тражим од г. Мини- 
стра трговиие да мп одговори: какви су напори 
чињенп ca name стране у оно време кад су ова- 
кви трговински односн били у јеку са Мемач- 
ком, кажсм у ono време, са великом Енглеском 11м- 
перијом, где су огромне могућности финансиске, 
матерпјалпе, где нема шест-седам, како да кажем 
врсти мовца, n тешко човек да се снађе у томе 
Друга једна земл.а, nama савезпица,    сутедна зем- 
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л>а, читпли je iiairope у тим прапцу и до сад дошла 
до огромних и великих резултата у исто време 
кад je nam извоз у Исмачку н уноз из Немачке у 
naujv земљу ono у »ајвећој мери. Јесте. 11 резулта- 
ти тих напора покааују се. ПиЈе требало ла M/UMI

1 

далеко na да нађвте статистаке o увозу и извозу 
румуиске трговине. Ии сте могли да прочигате \ 
једиОм днсииом листу, иамо у скраћеиом обиму, 
цифре румуеоког извоза н увоза, румупскс тргови- 
ne ca Еиглеосом. Ja сам тражио да ввдим које ар- 
тикле Румукија извози, да нису случајно све арти- 
кл/и ко.је ми немамо, na сам дошао до једног жало- 
сиог закључка за нас и за буџет nanic сполуне трго- 
виие: да Румуипја изнози у Енглеску у огромној 
мери, премо 80%, исте арфикле које и ш пмамо и 
к(.)\с смо извозили у Немачку и обрачупавали у 
клирингу. Дозволите, да вас ne бих дуго замарао, 
ui иам изпесем само пеколпко цифара из службене 
румунске статистаке. Према тпм подацпма. Енгле- 
cica "je (jne годипе заузела прво месго у румунском 
извозу. Прво место. Да ли je боље Румунији и да 
ли би" било боље пашем народу да je Енглеска за- 
узела код нас прво место a не неко други, ja остав- 
.I,;IM вашој оцени и поред свих хвалоспева које да- 
јете оипх дана опољној трповини наше зсмл>с. У 
децембру месецу Енглеска je била најбол.и купац 
румунске робе. Значајпо je да je она тај свој поло- 
жај не само заузела него и још впше учврстила. 
11ар(ЈЧит<), пазите сада, Ешлеока се јаче омренула 
тамо нарочито после растурања једне десиичарске 
организације o којој je било прмличпо речи у јав- 
цости. To je био знак енергнчпе и нове opnjcma- 
ције P\'MyHiije у њеној ополувој полипицп и спол.- 
иој трговиви. У децембру 1938 румупски извоз \ 
Величсу Британију износи 466 милиона и 500.000 
леја, у јануару ове године извоз je nopa- 
ciao' иа 4!)5 милиопа и 700.()()() лсја, дакле за 
скоро 35 милиона леја више. Судећи no сви- 
мл знацима, може се pehu да je no среди 
стално повећање лзвоза који je почео у сеп- 
тс.мбру прошле године и који се, према вести- 
ма из Лондона, све даље повећава. Актива у де- 
цсЈ.мбру прошле годиие била je 375 милиона и 
600.000 леја a јапуара месеца ове годи-не порасла 
na 394 милиона и 600.000 лија. (Браико Аврамовнћ: 
A да ли je то кориспо тамо за парод, raj извоз и 
no којим ценама?) Сигурно, драги пријател.у, да je 
за народ корпспкје ако добије злато, сигурно je да 
je за народ, a преко парода и за државу, за стабил- 
ност новца, за народну (вдбрану и много јаче н 
иног«о сигурније ако у земЉу до1)у енглеска фунта, 
енглеско злато него игго je ^лирппг. Румунргја 
може да се оружа опако како она нађе за вредво 
и не мора да ствара своје фабрИке no плаповима 
a 3HaiL.y другпх. 

AKO се има у ииду да Румупија ту своту добпја 
у слободппм девизама може се пајбоље оценитп 
значај који румунока трпжипа са Енглеском има, 
Корист коју Румунија има од повећања трговиН' 
ских веза са Енглвспсом види се и у поређењу од- 
iK)ca ру.мунске трговппс са Мемачком. Иемојте мп- 
слити да cv плпори иемачке сзпољне трговине ишли 
v пранцу само name државе. Не, Немци су мпого 
пре но mro су дошли ДО делпмпчпог ocinapen.a 
свога цил.а код нас дошли и у Мађарску, Бугар- 
ску, Грчку, Турску. Mnom ii|)e. Onaj човек i^.in je 
био фактотум, данас можда маље nero јуче, у Ме- 
мачкој  - - др. Шахт био je TO n  upe г. Хитлера — 

успео je na np. да огро.мап део грчке нзвозпе и 
увозне трговппе, путем клприша, прнвеже за Не- 
мачку. 

Ja зпам, господо, да међу вама пма привред- 
ника који су ималп приллке да до1|у у везу са лри- 
вредницима пз Грчке, Бугарске и у првом реду из 
Турске, na сте могли чутп њихово мишљење у по- 
глеДу тог повог оријептпсаља ие.мачке спољне тр- 
говипске политике. Ако je ко од вас пратно одјек 
Гсрппговог прпвредног плапа, одмах прве недел>с 
кад се o томе плану чуло, могао je да види да се 
тада, у приом реду, супротставила томе плануТур- 
ска. Овај je план био широк, био je грандиозан, 
имао за циљ да створн једиу повчану јсдиницу У 
међусобној трговини, и скоро да je ишао ка широ- 
кој царинској унији. Очигледно да je у томе плану 
било нешто што није било јасно. Али народи који 
желе да сачувају погпуно свој\ самосгалиост, да 
сами буду судпје у оценлшању својпх nmcpeca, 
нису хтели да улете у тај економскн проспершет 
моји им се отуда тако блиставо приказивао. Да вам 
прикажем како je ишла ствар са извозам румунске 
робе. 

Румупско немачки трговииаси биланс био je 
пасиван за Румунију у децембру прошле године за 
213.600.000 леја, a у јаиуару ове године свега за 
146.160.000 леја. 

Природна ствар да међу вама, у овоме Дому, 
IIM;I људи који ne прате ове ствари na комад, 
од дапас до сутра, nero који nx прате у њихо- 
вим главним линијама и вама пеће бптп непо- 
знато да je Енглсска у овом Дунавском базенЈ 
у последње време, предузела многс мере да једап 
велики део спољие трговнне окрепе ка својим 
тржпштима. 

Било je преговора на разппм страпама, било 
je преговора и са Француском a и са другима, 
али je сигурио да je Енглеска својим огромпим 
могућкостима пласмапа иашпх артикала у своме 
царству најидеалнији партнер v грговииским од- 
носима. To, нстина, не зависн само од чистог при- 
вредног становипгга, пи name владе као ни ОД 
других. Морамо признати да то зависи и од дру- 
гих фактора у првом реду политичких. Па кад 
су могли носиоци сполЈне политике, која je у 
уској иези са нашом спољном трговипом, својом 
yiMeimioniliy да nai)y пласмап паптм артиклима 
на свима тржпштима нека и ова садашп>а влада 
покуша да, поред Немачке која je сада паш нај- 
Гк),MI мантрах^ент, са којом мп хоћемо да увек 
остапемо у добрим одпосима, нађе начила да за- 
снује и другс трговинске односе који би били 
најповољнији  n  no паш народ најкориспијп. 

Ja, гооподо, нећу да се задржпм na поједи- 
начним примерима, али морам да пстакием да je 
за нас исто тако валшо и италијанско тржиште. 

Ми смо са Италијом имали пајживл.е трго- 
винске односе и сигурпо je да квалитет наших 
артикала, великим делом, одговара најбол.е ита- 
лијансмш тржиштима, моја ниоу тако строга у 
оцеп.пиапл' кна.гптота n ne траже само сгандардну 
робу као што je то случај са Енглеском. Дужност 
je свпх фактора, који моментално одлучују, ДЗ 
се успоставе што живл»и односи трговинскп са 
Италијом; то нсто важи и за Грчку, јер просперп- 
тет пашпх јужних крајева, спецпјално за стоку, 
зависи  у велнком   делу   од   нашсг   извоза у ту 
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земљу.    11.\ia   много   грешака   којс  су  чињснс  са 
наше   стране.   Мене   би   далеко  одвело  када   бих 
овде износио, иа пример, само стање у Заводу за 
спољну   трговину,   Знам   само   да   су   тамо   билс 
истражне   комиоије,   да   су се вршнле   анкете.   Ja 
има.м   предамиом,   извештај   o   раду   оннх   коми- 
рија   ii   наших   равних   заступстава.   Има   много 
штошта и г. Министар добро би учинно ако je во- 
l)i'ii — a ja то иомам njiana ни разлога да му то са- 
cBiiM оспорпм      идејом да устостави нормалне од- 
носе између организација сацог Минисгарства и 
ксардинације рада: да се не води једна политика 
у Министарстиу трговипе, a друга у Министарству 
финансија,   трећа у Народној   баици,   четврта   у 
Министарству иностраннх послова, нтд. Ja морам 
да иагласим да у овој  нашој  земл.и једнно што 
je стално то je била та пелогична, неразумљива, 
тако   да   кажем,   исуједначена   полнтнка   спољне 
трговипе. У Заноду за унапређење спољне трго- 
Hime има, изгледа, много ствари  којс ие ваљају. 
I lchv   c.Bora   моменга  иа   п.пма   да   се   задржаиам. 
Мижла, у извесној мери, има овде мало н негр- 
пељивасги   и    схреви.ивости     ме1)у    чииоиницима. 
Увек мора човек да je опрсзан у оцењивању до- 
каза који му се дају, и док човек сасвим добро 
ие провери ci na;), не треба никога да напада и по- 
несе   na   i'HDjoj   савести.   A.m   првма   материјалу 
који имам, ja сам стекао   нпак   тежак   утисак и, 
како ми изгледа, нећу бити демантован. Тамо има 
повезаности интереса и требала би једна вељика 
метла у интересу иаше спол.нс  трговине, да  би 
наш свет,   наш   привредник,   добио   праву   цену 
и na врсмс свршавао своје послове. 

Ja упозоравам г, Мипистра, да hy ову ствар 
да пратим. Са овога места хоћу да му нагласим, 
да ово ие узима олако, да ствар твмел>но и оз- 
биљно узме у своје руке, да пошаље џезаинтере- 
сована лица тамо, и то одмах, да види какво .je 
стан.е. II ако би му била потребна моја помоК 
ма у чему, да му mro помогнем са овим што имам 
\  рукама, ja hy драге вол.е то учинити. 

Али буде ли то споро и будем ли чекао и 
оценно да je то сувише дугачко, ja hy iialm пута 
и иачииа да г. Министра или интерпелишем, или 
на други начин, са авога места, изнесем ове 
стварн онако како стоје према провереном стању. 
(Пл>еска11>е на левици). 

Potpretsednik Alojzij Mihelčič: Reč ima narodni 
poslanik ,L,r. dr, Adolf Golia. 

Dr. Adolf Golia: Bilo je doba kada je srazmerno 
jednostavno bilo govoriti o privredi i o privrednom 
položaju u zemlji i na strani, jer su strukturne krize 
bile rede, dok je ciklično kretanje privrede bilo rav- 
nomernije i jednoobraznije. Bilo je manje - više samo 
jedne depresije, jedne konjunkture koja je obično 
polazila sa privredno - neuralgične tačko sveta i ši- 
rila se po ostalim delovima sveta. To je bilo vrem.^ 
slobode u trgovini i umerenog dinamizma u politici, 
kada se je izjednačenje suprotnosti u privredi nesme- 
tano moglo da vrši i kada svetske političke prilike 
nisu bile toliko poljuljane. Danas, u doba raznih ide- 
ologija, raznih političkih i privrednih sistema, u doba 
autarkije i etatizma, postoje u isto vreme više depre- 
sija, više konjunktura. Može, šta vise, da postoji i 
jedno i drugo u isto vreme i da postoji jedno pored 
drugog. Tako se desilo, da je privredno stanje kod 
nas ostalo srazmerno povoljno i onda, kadi bi, 
prema   predašnjim   iskustvima,   težnja   njegova   raz- 

vitka trebala da ide na niže. Mi smo se, u neku ruku, 
i dakako samo donekle, osamostavili, a to znači da 
je potrebno ne oslanjati se samo na svetsku konjun- 
kturu i na njeno automatsko dejstvo na našu pri- 
vredu, već treba da sami stvaramo mogućnosti veće 
proizvodnje jačanjem potrošačke moći i regulisa- 
njem unutrašnjeg tržišta, iskorišćavanjem konjunk- 
ture drugih zemalja i povećavanjem izvoza u te 
zemlje. 

Sto se tiče naše unutrašnje potrošačke moći, ona 
je pre svega seljačka i ona je znatno bila opala, kada 
je poljoprivredna kriza usled preterano niskih cena 
postala opšta. Tada je svaka država pokušala da tome 
zlu na svoj način stane na put. Mi smo uspeli da od 
nekih naših suseda dobijemo preferenciale za izvesne 
naše   poljoprivredne   proizvode    i   da   putem   polu- 
državne ustanove koju poznajemo pod skraćenicom 
»Prizad« ove' preferenciale prebacimo u vidu boljih 
cena na našu poljoprivrednu proizvodnju. Seljak se 
usled   tih   boljih   cena   i   usled   pomoći,   koju   mu   je 
država pružila  da se  razduži, znatno oporavio,  nje- 
gova se potrošačka moć digla i kada pri tom ne bi 
bili  stradali  naši   privatni  novčani  zavodi  i  kada  bi 
preferenciali i dalje priticali bez naročitog upliva na 
skupoću života u zemlji, mi bismo mogli sa mnogo 
više poverenja da gledamo u budućnost. 

Međutim, još nije pronađena zemlja, kroz koju 
neprestano  teče  med i  mleko, te tako  i mi ne  mo- 
žemo   da   računamo   sa   večitim   prel'erencialima   sa 
jedne, već moramo da se pobrinemo da ih obezbe- 
dimo  i sa  drugih  strana.  Da  bi  u  tome  uspeli,  po- 
trebno je neprestano pronalaziti nova i držati u evi- 
denciji već poznata strana tržišta, održavati što življi 
dodir SB vladama i privrednim krugovima velikih dr- 
žava i starati se, pronaći njihove potrebe u snabde- 
vanju njihovog stanovništva, odnosno u izvozu viško- 
va njihove proizvodnje. Ovo ćemo, međutim, postići 
samo ako uspemo da što bolje organizujemo ustano- 
ve koje bi obaveštavale, potsticale i navele našu pri- 
vatnu  inicijativu,  da  se  pored  lakšeg  posla  u  unu- 
trašnjoj trgovini posveti i težem izvoznom poslu. Te 
ustanovo, gospodo narodni poslanici, postoje, ali one 
nisu na onoj visini koje zahfevaju vanredne okolno- 
sti, kojima se kreće današnja privreda. Tako je, pri- 
merice,  Zavod   za  unapređenje  spolje   trgovine  isto 
tako zaostao za svojim zadatcima, kao što je to još 
od mnogo dužeg vrevena slučaj sa našom spoljnom 
trgovinsko - političkom službom, koja je  već toliko 
kritikovana, da su se i sami kritičari zamorili i uću- 
tali. Sada kada bi saradnja  spoljne  službe sa Zavo- 
dom za unapređenje spoljne trgovine mogla da urodi 
plodom i da održava i dalje povoljne uslove za sve 
grane   naše   privrede,   što   bi   bio   conditio   siiK-   qiia 
non za  njen daljni  polet, bilo bi dobro. Kritičari  su 
bili u pravu kada su podvlačili njenu neorganizova- 
nost,  jer je  Zavod za unapređenje  spoljne  trgovine 
primoran da sam odašilje svoje ljude na stranu, kako 
bi  mu dostavljali sve potrebne podatke o mogućno- 
stima  razmene dobara.  Na  taj način stvara se  dupli 
kolosok na  polju  rada,  koji bi trebalo da obavljaju 
naši  konzuli   i  naši   diplomatski   činovnici  na  strani. 

Kada bi pak danas postojala moderno organi- 
zovana spoljna trgovinsko-politička služba, isposta- 
vilo bi se da ona u pogledu unapređenja prometa 
sa inostranstvom ipak ne bi mogla ispravno da funk- 
cioniše, jer Zavod za unapređenje spoljne trgovine 
postao je jedna kruta birokratska ustanova, koja 
nije    u   stanju   da    razrađuje    ni   ona   obavoštonja. 
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koja bi primala sa strane, a kamo li da snabdeva 
pretstavništva na strani sa onim materijalom, kojim 
bi se obaveštavao strani svet o mogućnostima pod- 
mirivanja njegovih potreba izvozom iz naše zemlje, 
kao i naših potreba njihovim izvozom. 1 ako raspo- 
laže Zavod za unapređenje spoljne trgovine osobljem 
sa preko 150 lica, on još nije uspeo ni da organizuje 
svoj obaveštajni otsek, koji bi poslužio kao osnova 
za daljnu organizaciju celog zavoda, a kamo li da 
je uspeo sa ostalim otsecima i odeljenjima, sa nekim 
malobrojnim izuzetcima. Kraljevska vlada prema to- 
me morala bi da nastojava, da se pre svega izrade 
ove dve, za ispravno funkcionisanje naše spoljnje tr- 
govine neophodno potrebne ustanove. Podvlačim na- 
ročito, da nije dovoljno organizovati jednu ili drugu 
službu, već da je neophodno potrebno da su obe te 
službe na istoj visini, jer samo ako one stalno sara- 
duju, tj. ako lako reći rade ruku u ruku, obaveštava- 
jući kako jedna drugu lako i zainteresovaua pri- 
vredna nadleštva i privredne krugove, one će moći 
da obezbede i prošire već pronađena, a da pronađu 
još nova tržišta na strani. Iz vlastitog iskustva mogu 
tvrditi, bez opasnosti da me iko demantuje, da naša 
spoljnja trgovinsko-politička služba, kakva je ona 
danas, ne bi odgovarala potrebama naše privredne 
čak ni onda kad bi Zavod za unapređenje spoljnje 
trgovine   bio i sam bolje organizovan. 

U vezi sa pitanjem reorganizbvanja ove dve 
grane službe stoji svakako i pitanje organizovanja 
delegacija, koje imaju da spreme, da vode i da završe 
pregovore oko sklapanja trgovinskih ugovora. Da bi 
se donekle rasteretila ona nadleštva, na kojima danas 
leži ceo teret vodenja tili pregovora, a koji je teret 
usled dinamizma i potrebe većeg specijalizovanja u 
privredi mnogo teži nego što je ikada bio, potrebno 
je uzeti u obzir mogućnost saradnje naših privred- 
nih organizacija, odnosno stručnih lica, koja bi nad- 
ležni ministar odredio po saslušanju pomenutih orga- 
nizacija. 

Saradnja stručnih lica koja u tančine poznaju 
prilike pojedinih privrednih grana, te su potpuno 
upućena u njihove potrebe i njihove tegobe, svakako 
bi bila od najveće koristi. Osim toga, trebalo bi po- 
raditi i na tome da se u većoj meri koordinira rad 
zainteresovanih resora, a naročito Ministarstva trgo- 
vine  i  industrije, te Ministarstva spoljnih poslova. 

Koliko  god,  međutim,  moramo  da nastojavamo 
na  izgradnji   ekonomske   strane   tih problema, isto 
tako moramo to činiti i u pogledu njihove finansiske 
strane. Ne smemo, naime, zaboraviti, da živimo u vre- 
menima   nedostatka deviza, usled uvođenja u život i 
praktikovanja  kliringa,  kompenzacija  i  drugih  loših 
trgovinsko-političikih   sredstava,   koja   ometaju   slo- 
bodnu    trgovinu,   vraćajući   je, često, na   primitivne 
oblike   najordinarnije trampe. Kako se danas, pogo- 
tovo,   tri  četvrtine  naše spoljne trgovine obavlja sa 
klirinškim zemljama, to je potrebno da kliring bes- 
prekorno  funkcioniše,  što,  međutim,  nije  uvek  slu- 
čaj. Dok kliring sa Italijom trenutno dobro funkcio- 
niše,  postoje izvesne poteškoće kod platnog prometa 
sa Nemačkom. U konkretnom slučaju, koji mi je jav- 
ljen, Nemačka je kao kupac naše robe, koja je izveze- 
na   još   u  novembru prošle  godine,  podmirila  račun 
već u decembru prošle godine, dok je Narodna banka 
ovo   plaćanje  odbila, pošto  je  Nemačka  u  dotičnom 
izvoznom   sektoru  premašila  predvideni kontingent. 
Nemački kupac je, u ovom konkretnom slučaju, izvr- 
'\<>  meseca februara ponovnu uplatu, ali je Narodna 

banka ovo plaćanje ponovo odbila, jer je i za vreme 
ponovne uplate bio premašen kontigent. Ovakvih slu- 
čajeva ima još više. Na taj način imaju naši ekspor- 
teri, — u pitanju je u glavnome izvoz našeg drveta 
u Nemačku, — dvostruki gubitak: prvo, gube na ka- 
matama, a drugo, što im se zbog oskudice'obrtnog 
kapitala izmiču drugi poslovi. 

Zbog nedostatka deviza nastupile su izvesne po- 
teškoće oko snabđevanja naše industrije onim si- 
rovinama kojih u zemlji nema, te koje ne možemo 
nabaviti u klirinškim zemljama, već ih moramo uvo- 
ziti iz deviznih zemalja. Zadatak je Narodne banke 
da devize, u koliko nije primorana da ih upotrebi za 
čislo državne i vojne potrebe, raspodeli tako, da se, 
pre svega, podmire one produktivne potrebe koje i 
dalje potstiču konjunkturu naše privrede, jer će se, na 
taj način, vremenom polučiti mnogo više deviza, bih) 
izvozom prerađevina iz uvezenih sirovina, bilo ušte- 
dom uvoza tih prerađevina iz neklirinSkih zemalja. 
Uskraćivujein davanja deviza za sirovine pak postoji 
još i ta opasnost, da se ometa konjunktura baš onih 
grana domaće proizvodnje, koje su za stabilnost pri- 
vrednih prilika u zemlji kud i kamo najvažnije. 

Kako je unapređenje izvoza jedini način da se 
đode do veće količine deviza, to se, pored već pome- 
nute reorganizacije spoljno-političke trgovinske slu- 
žbe, Zavoda za unapređenje spoljne trgovine i Dele- 
gacija za trgovinske pregovore. Narodna banka naj- 
zad mora rešiti da svojim merama ne poskupljuje 
troškove proizvodnje, te da ne koči izvoz u devizne 
zemlje time, što ona otkupljuje izvozničke devize po 
prinudnom niskom tečaju, ali iste devize prodaje če- 
sto istim ljudima po znatno višem tečaju. I ako ide 
ovakva politika momentaho u prilog našoj državnoj 
finansiskoj službi, to se ipak ne sme prevideti da ona 
slabljenjem konjunkture smanjuje proizvodnju, a 
preko nje i poreske i ostale prihode. Usled toga treba 
obračunavati izvoznicima devize po stvarnom tečaju. 

U pogledu priliva deviza igra i turizam dosta 
značajnu ulogu, te je potrebno da se obrati puna 
pažnja održavanju i izgrađivanju puleva i cesta, uspo- 
stavljanju prevoznih sredstava i podizanju hotela, ku- 
pališta j opalili ustanova, koje služe unapređenju tu- 
rizma, a koje se kod nas nalaze još u dosta primi- 
tivnom stanju. 

Mislim da je izlišno ponavljati onu staru istinu, 
da je naša zemlja bogata lepim predelima, lekovitim 
izvorima i kupkama i da bi već iz tih razloga obezbe- 
đena bila rentabilnost investicija u turističke svrhe 
kod nas. 

Gospodo narodni poslanici, dozvolite mi još ne- 
koliko reči 0 našoj industriskoj politici. Naša privre- 
da imala je još nedavno posve agrarni značaj te je 
počela tek U posleratno doba kretati u pravcu stalnog 
jačanja vlastite industriske proizvodnje. Za ovih po- 
slednjih 20 godina izgrađena su u našoj zemlji mno- 
ga nova industriska preduzeća, ali se pri tome po- 
stupalo bez unapred određenog programa, Između 
iiulustrije i poljoprivrede nema nikakvog antagoni- 
zma; naprotiv, interesi jedne i druge ovih naših glav- 
nih privrednih grana tesno su povezani. Baš u inte- 
resu naše poljoprivrede potrebna je dalnja industri- 
jalizacija naše zemlje, kako bi se stvorio jak kadar 
potrošača za naše poljoprivredne proizvode, i kako 
hi se našlo zaposlenje za višak naše poljoprivredne 
radne snage. Ali kako rekoh, tu bi trebalo postupiti 
po unapred određenim smernicama. 
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Industriji je mesto tamo gde postoje povoljni 
uslovi za njen rad i za njen razvitak. Trebalo bi 
jednom za svagda utvrditi, koje industrije bi trebalo 
u interesu narodne privrede i u interesu zemaljske 
odbrane nanovo podići i koje već postojeće industrije 
proširiti-dalje п kojim krajevima i područjima naše 
države treba potsticati podizanje novih te proši- 
renje već postojećih industrija, i to iz socijalnih 
razloga, s obzirom na raspoložive domaće sirovine, 
te iz razloga zemaljske odbrane. 

Na kraju hoću još da napomenem loše stanje 
industriskog kredita koje je nastalo, medu ostalim, i 
usied toga, što se ceo novčani promet danas većinom 
obavlja preko državnih novčanih zavoda, preko Po- 
štanske štedionice i Državne hipotekarne banke, dakle 
preko ustanova koje nisu u stanju da našoj industri- 
ji obezbede kredite na duži rok. Mi usled toga mo- 
ramo nastojavati da se poput stručnih banaka drugih 
privrednih grana ostvare dugogodišnji projekti o 
osnivanju naročitih industriskih kreditnih ustanova. 
Ovo bi moguće bilo mobilizovanjem sredstava iz so- 
cijalnog osiguranja, te bi se time postiglo da se pri- 
nosi koje uplaćuje industrija za socijalna osiguranja, 
bar delimično vrate ovoj privrednoj grani u obliku 
jevtinih dugoročnih zajmova, da bi ona mogla i dalje 
oplođivati svoje polje rada, povećati proizvodnju i 
doprineti  daljem  poletu   naše  privredne  konjunkture. 

Gospodo narodni poslanici, ja imam potpuno po- 
verenje u Kraljevsku vladu te ću glasati za budžet 
Ministarstva trgovine i industrije. (Odobravanje i 
pljeskanje u centrumu i na desnici). 

Potpretsednik Alojzij Milielčič: Gospodo na- 
rodni poslanici, pošto je vreme poodmaklo to ću sa 
vašim pristankom ovu sednicu prekinuti, a nastavi- 
ćemo je posle podne u 17 časova sa produženjem 
istog dnevnog reda. 

Sednica je prekinuta u 12,45 časova. 

(Nastavak sednice  u  17,10 časova) 

Pretscdnik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, nastavljamo rad. Ima reč narodni poslanik 
ii. Dura Drašković. 

Ђура Драшковић: Господо народш послави- 
nn.ino предлогу буџета r. Минисгра трговине и ин- 
дусгрије ja ћу се само у краткпм потезнма освр- 
нути na главне моменте нашег туризма. Bn треоа 
добро да знате да je турисгички промет у Луго- 
славији nociao једна врло значајна грана при- 
вреде у iianioj земљи. lio статистачмим податцима 
који су прикупљени за ово задњих осам година 
|\р::стички про.мет у Крал.еииш! Југославији дао 
je један бруто приход од 6 милијарди дипара. Ако 
се овоме приходу дода онај прнход којп су upn- 
ватници, на раеие иачине, обилазним путевима, од 
туризма зарадили, иема сумње, господо, да се тај 
приход од G милијарди може слободпо да повиси 
n на 12 мплпјарди дипара. Kao mro нз овога ви- 
дите оио je једпа врло важна ipana привреде. По 
онп.м статистичмим податцима може се казати да 
ona подишње стварно доиоси нашој земљи једап 
бруто приход од 12 милијарди динара за осам 
година, што значи око милијарду и no годишње. 
II мп, росподо, треоа да посветимо шј грани при- 
вреде Mii(;ro mune пажње него mro je ло сада било 
посвећено, Има врло крупних недостатака \ onoj 
граип привреде. Ja hy да скрепем na>Kii>y госпо- 
дииу  Миниетру трговине u  индустрије да су се 

поред друштва „Путник", кроз које струји главни 
део   промета   страпаца,   организовала   no   наШИМ 
разним  гуристичким   местпма   разна  друштва  ПОД 
фнрмом  vnanpehen.a  туризма.  A верујте,  гооподо, 
га друштва, управо она два до три  човека '-"Ј11 

воде друштво, апоолутно иемају ништа заједкич- 
ког  са   гуризмом.  To  им  je  само  једна   закоиска 
форма н једна маска под којим omi на врло лак 
начип   посредопањем    гареко    кумова   n   пријател>а 
добијају фиотијале „Пупгика" у разппм нашим кра- 
јевпма a у стварп врше једпу обичпх' dam најорди- 
iiapimjv материјалну страну трговине у овом пи- 
raihv. Углавшш, господо, omi одпосе зараду o««M 
власппцпма малих аутотаксиа који су у enoje ауто- 
мобмле уложнли све mro пмају. Tn шофери ИЗЛЗЖУ 
свој жпвот погибљи и имају велику одповорност 
превозећи путнике,  a  гооподо,  ови  л^уди тоберу 
100 и   150%   mirne зараде него ови мали прнвред- 
ininn кпјп улажу све ceoje пмап.е да врше промет 
са странцима. Ми »мамо, господо, Уредбу o уна- 
пређењу туризма. lio тој Уредби општине су no- 
зване, као главпи и одлучујући фактори V поједи- 
miM местима, за регулисање тих туристичких кре- 
'ian.-a n одагоса. 

Али, у ствари, ова господа, која организују, 
како рекох, разна туристичка удружења под фир- 
мом за  унапређење  промета  странаца,  толико су 
се осилила, толико су  похватала везе  na  разним 
страпама,   да   су   општине,   поред   сие   те   Уредбе 
која je закои, немоћне  да  тим људима  стану на 
uvi' и да доведу raj  гурпзам у појединим местчма 
до једног iipammiior  n  корисног струјања. Услед 
■pora, гооподо, шта се догађа? To сам имао прилике 
иидеш у нашим крајевима, јер, гооиодо, један већи 
део тога ту.ризма, углавном, струји кроз mame кра- 
јеве на  Ладраиу; ти  л.уди,  шофери,  ne  знају  већ 
како he се брашггп и онда се постављају иа сред 
пута,   прече   прсшет онпма,  koje су ona господа 
узела  да  возе  место  п.пх.  Burne пута  долази  до 
гуче   пред   сграпиима.   Ту    долаае    иајугледппји 
странци  из  целог  културног  света,  n  то  доноси 
слаб углед n врло je mre ino no углед наше државе. 
Ja бих молпо r. Mnnncrpa трговине и ипдустрије, 
да овоме питању посвети много пажп.е. Сматрам 
ча бп требало Уредбу o унапређењу туризма из- 
менити n допунити у томе смислу, да једном, кад 
je  закон  дао  општпнама   иоћ  да  one  регулишу  n 
одлучују у свима правцима туристичко "кретање у 
својим општинама, да v духу тих одредаба буде 
дато са  стране  „Путниха", да  општина  води  те 
филијале  место  приватних  лица,  која   су  преко 
тпх филијала створила једпу обичну трговину. Ha 
овај  начин не би се скоро сто троцената зараде 
преко турпстичког промета одузимало оиим напшм 
iieBo.'i.miM    шоферима   и   привјредницима   у   тим 
uaimiM крајевпма. Јер, господо, да вам кажем OBO. 
Услед овога дога1)а сс то, да тн пооредници, ако 
je  погођена  вожња  за   1.500 динара, onu   смакну 
1.()()() n ако апсолутно ништа imev урадили, a не- 
cpelum шофер са својим аутом добије само трећи- 
ну    - 500 динара. Tn шофери раде само за време 
туристичке, сезоие саега 3—4  месеца, и једва  са 
гаквом гарадом, која им се отпма, могу да живе. 
Зими,  то  ми  пајбол.с  зиамо,  ти  iiamn   шофери   u 
рласници ауто-таксија јеноставно цркавају од гла- 
ди и морају да се задужују: Принцип социјалне 
правде и хуман<)сти тражи, да се onoj- невољи и 
овоме злу стане на пут, a то се може једино на тај 
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начии, да ce брига o туристичком промсту повери 
дотичним општинама, које су и по закону иизване 
да у својим крајевима регулишу тај читави тури- 
стички   промет и унапре1)ење туризма. 

Стога моли.м господина Министра трговине и 
индустрије, да посвети мало више иажње овоме 
питаиЈу. Ja Вам скрећем пажњу, господше Мини- 
стре, да има друштава која ce организују у томе 
правцу, региструју ce, изврше формалности реги- 
стра код друштва, ма да су то само два три човека, 
који спречавају зараду нашим људима, који једва 
могу да живе. 

To није ии право, господо, није ни хумано, 
пнти je у смислу социјалне правде. Сем тога на- 
носи штете угледу наше земље a и сам „Путник", 
коме ce на овај начин даје проценат зараде, добија 
пола онога што стварно он преко године прима 
од бруто тих прихода. 

Хтео бих joui na једно питање да скренем 
пажгву г. Мипистру трговине и индустрије. Ми 
имамо тамо у нашој средини, Боки Которској, 'По- 
морску академију. To je једна установа која je на- 
шем полморству дала врло угледних н вредних по- 
морских капетана. Има неколико година како je 
та устапова .односно наставници те Поморске ака- 
демије, под фирмом да би 1)аци бнли на окупу, 
установила један интернат. Taj ce интернат налази 
у непосредној близини Котора, на Прчњу. Госпо- 
дине Министре, ja могу казати ово, говорећи са- 
весно и објективно: Питање тога иитерната прет- 
ворило ce мало у једну трговину са тим нашим ђа- 
цима. Оии су добро храњени. Али, они немају ни 
добре собе и no неколнко њих спава у малим со- 
бама. Ђаци не смеју протестовати јер ce боје ио- 
следица у самој школи. Господине Министре, Ви 
имате у Вашем ресору, ja знам једног Вашег г. ии- 
спектора који има своје дете у томе Заводу, na 
немојте веровати мени; питајте љега, on ће Вам 
казати сам како je тој деци. Ja сам ce као прет- 
седиик општиие интересовао за то питање, и мени 
5и било мило када би моје дете бнло у страпој 
земљи na да ce неко интересује за његово здравље. 
Г. Директор je обећао да he распустити тај интер 
нат али шма 5—6 месецп од тога a он ce не ра- 
спуппа. To je брука шта ce ту дога1)а и како ce na 
тбј деци, на њиховом здрављу и (Напретку зара1)ује 
и преовла1)ује материјална страна. Питајте г. Ми- 
нистре, како сам казао, Вашег инспектора, и он ће 
Вам  потврдити да je истина ово што кажем. 

Пошто нмам уверење да lie гооподин Министар 
повести рачуна o оним мојнм излагањима, ja изјав- 
љујем да hy гласати за предложени буџет. (Пље- 
скаше у центруму). 

Претседпик Милан Симоиовић: Реч има народ- 
ни пкзсланик г. Недељко Савић. 

Недељко Савић: Господо народнн посланицп, 
ресор Миннстарства трговине и индустрије je веома 
важан, јер je позван да води рачуна o животу и 
разв.оју целокулне привреде наше земље која npo- 
центуално даје највише материјалних средстава за 
подмирење д[)жавних расхода. Према овоме, му- 
дрост политичара je налагала a и државни интс- 
реси су захтевали да ce ресору Министарства тр- 
говине и ивдустрије поклони највећа пажња. Но, 
досада то није био случај. Ово тако важно Мини- 
старство од Уjeдињelba na до дaнaш^beг дана има- 
ло je сасвим 'посебан зпачај a то ce најбоље види 

чз годишших буџета за све протекло време, na и 
овог који je данас шред нама. 

Предви1)ени расход Мипистарства je 19 мнли- 
она, више 35 милиоиа за стручну наставу, што чнни 
укупно у округлој цифри 54 милиош. Дакле, др- 
жава улаже у ово предузеће ii<oje рукује целокуп- 
аш нашом трпсвилом, индустријом, занатством и 
приватним банкарством око 5 милиона, док у исто 
врсме тражи да joj ове привредне групе донесу за 
буџетске расходе равно 4,121 милиона. Ja me бих 
знао, господо народни посланици, да цитирам ни 
једну групу финансиских или привредних наука 
која би могла да очравда овакву тривредну поли- 
тику у нашој земл>и. 

Почећу шрво да говорим o стручној настави у 
-нашој змљи. Стручна настава треба да нвм да при- 
вредни подмладак, треба да нам обезбеди привред- 
ну будућност. A како она код нас изгледа, цифре 
говоре. Имаио 22 трговачке академије, имамо 2 
високе трговачке школе и имамо 8 средњотехнич- 
ких школа. Тих неколико школа треба да нам дад- 
ну привредни подмлада« за целокупну нашу при- 
вреду. Тих неколико, може ce рећи, трговачких 
академија једва стигну да даду чиновнике за бан- 
карство и за друга привредна и финансиска дру- 
штва a доскора су то биле готово једнне школе 
које су давале чиновништво за пореску « царин- 
ску струку. За осталу приватпу привреду, за тр- 
говину, за индустрију, за прађевшарство, за све 
друге послове не остаје ништа, не ocraje админи- 
сгративпо и стручно особље. Нема га! 

Шта видимо na другој страни? Видимо око 
170 гимназија у земљи са неколико универзитета, 
са упоредним факултепша који дају неколико хи- 
љада свршепнх студената сваке године. Лепо! Ja 
не долазим из редова школованих људи, mero до- 
лазим из редова практиччих привредника. 

Ja желим нашем народу да у погледу школо- 
вања омладине стане у ред првих светских народа, 
да буде оно што je енглески народ, што je америч- 
ки народ, да сваки наш гра1)аннп прође кроз сред- 
њу школу, да добије средњошколско образовање, 
да сврши факултет који му ce допада. To je, лепо 
ради његовог школовања, ради његовог образо- 
вања. Да ли код нас, међутим, омладина пролази 
кроз гимназију само ради тога да би била школ- 
ски образована? He. To je сиротиња која ce шко- 
лује, пролази кроз гнмназије да сврши универзи- 
тет да би на концу добила onaj златпи кл.уч којим 
he отворити врагга да уђе у државну службу, да 
до1)е до своје егзистенцнје. Па да ли наша држава 
може да запосли све те младе људе, којн прођу 
кроз школе и универзитете? He може да их за- 
послн. 

Господо' пародпи нослапици, upe неколико 
дана бно сам у једном Министарству, био сам у 
једном одељењу Министарства просвете ради из- 
весног посла и тамо сам наишао на један догађај 
који ме je потресао н који je и дао повода да 
данас у овој расправи, у овој критици буџета Ми- 
нистарства трговине проговорим o овоме пнтању. 

Ja сам тамо наншао ma једног мога ратног 
друга, резервног артилериског потпуковника, про- 
фесора, који je у разговору са чииовником изго- 
ворно ове речи: „He остаје ми иишта друго него 
да идем ку\м, да извадим револвер да убијем моје 
троје деце, моју жену и самог себс", 
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Стао сам пред тим догађајем. Јавио сам му се 
jep ме je он добро познавао. Рекао сам му: „Тта 
говорите ви, човече!" Он je то врло хладно изго- 
ворио, није био ни мало узбуђен, и рекао ми je: „Ja 
три године не могу да будем примљен код Мини- 
стра, a трн месеца чекам да ме прими начелник. Ja 
не могу да добијем иоложај који ми нрипада већ 
3 године. Шта ми остаје?". 

Дао сам му своју визиткарту и упутио га над- 
лежном  Миннсгру  али  тај  дога1)ај  оставио  je  на 
мене неизгладнв утисак. Питао сам тамо једнога 
чиновника колико у Мннисгарству има кандидата 
за места. Речено ми je да има  1000 кандидата за 
постављење.  A  кад сам  питао колико има буџет- 
скнх места одговорено ми je да нема ни једнога. 
Tu кандидати  су још  од  1934 и  1935 године.  Го- 
сподо   иародии   посланицн,   ми   као   претставници 
иароднн у овоме дому морамо се тиме позабавити, 
jep то je велики и пажаи социјалнн проблем. (Пл>е- 
скање). Мн морамо размислити, морамо доћи у no- 
ложај младога  свста,  морамо  се  вратити у доба 
када смо били  испуњени  омладинским идеалима, 
и када смо ишли у бој да стварамо нашу данашњу 
велику IH уједин,еиу државу. Исте идеале има и да- 
HaiuFba   омладина,   али   ако   тн   омладинци   остаиу 
и виде да се o њима нико не брине, ,и да o њима 
нико «е води рачуна, да они благовремено дођу 
до места за која су сс спремали и каријсре којој 
су   хтели   посветити    себе   и   свој живот,   да   не 
могу имати своје породице, да ли lie они волети 
ову земљу, са оним жаром са којом смо je ми во- 
лели? Они ,могу скреиуга са тога националног пута 
и  поћи другим путем.  Они  могу  поћи  за  новим 
идејама које су опаоне за данашњи поредак, и то 
са таквим правом да им ми старији не можемо за- 
мерити за евентуалне грешке у младости, када се 
нисмо постарали да их упутимо путем који.м они 
треба да иду. 

Ja сам ово швео само да докажем колико je 
нужна и колико je важна та стручна настава, jep 
омладинци кад долазе у гимназију и кад je сврше, 
na не добију потребну стучну и практичну спрему 
за живот, они нису спремни да уђу у живот са ма- 
туром. Али има таквих послова 'за које не треба 
факултет, већ кад се сврше практичне школе од- 
мах се улази у живот и добија посао. Међутим кад 
се сврши факултет после дуго година учења иде 
се у праксу и почиње се од почетка. Зашто онда 
не би стварали стручне школе у којима би се после 
4 или 6 годнна средње н 4 ћривредне стручне шко- 
ле спремили стручњаци за друге послове у којима 
има више празних    места    и    за    које се послове 
свакога дана  тражи способан млад свет да буде 
упослеп,  и да има још  бољу будујшост од    оне 
коja га чека после дугачког пута у државној слу- 
жби. Зашто то ne радимо? Господо народни по- 
сланици, у привреди видите на сваком кораку ко 
заузима места наших људи у индустрији, трговини 
и гра1)евинарству. To ћете одмах видети no језику 
који тамо чујете у канцеларијн, бироима и на гра- 
ђевинама. Да ли je овакав рад паметан, да ли пред 
овим проблемом треба застати и постарати се и са 
мало добре вол>е н нове оргапизације    изменити 
цео систем школовања, na да то буде боље   и за 
нашу градску и за нашу националну привреду, a 
m за омладину, која треба и мора да буде крепка, 
снажна 'И задовољна jep су то будући грађани ове 
земље и људи којима треба    да    оставимо иашу 
државу. 

Ja молим господина Министра трговнне, којн 
je за ово кратко време, како je на овом ноложају 
показао добар смисао за организацију, да са Ми- 
иистром нросвете и осталим заиптересованим ми- 
нистрима привредних ресора поради да се што npe 
нађе пута и начииа и изврши нреоријеитација це- 
локунне наставе код нас с обзиром на ono што 
ЖНВОТ захтева, за највише ннтересе наше народа. 

Господо иародни посланици, 1932 године до- 
шла je одједанпут једна уредба да се одложе пла- 
haiba земЛЈОрадничких дугова, na je затпм дошло 
још неколико уредаба no томе питању и на крају 
једна уредба која je дефинитивно решила то пита- 
u,c, на који начин, то вам je познато. Алн, када je 
дошла та ноиа уредба, трговци Краљевине Југосла- 
вије схватили су одмах сву невољу, која he cnahu 
иривреду ако се ne буде пажљиво тај посао вршио, 
управо ако се не буде пажлаИВО радило на разду- 
жењу презадужепих земљорадника. 

Маша прнвреда je у таквој вези да она прет- 
ставља један организам и тко један део тога ор- 
гаиизма оболи, осећају го и остали делови тога 
оргаиизма; Земљорадницн код нас престављају 
В0% rpaljan.i. To je иајбројппји nam прпвреднп 
сталеж. Ha свакн иачпп, трговцн, и ja као њихов 
прегставпнк, палазпмо да je земљорадницима мо- 
рало да се притекпе у помоћ у OBOJ тешкој кризн 
и морао се nalili пут н начин да им се помогне. 
To je сасвиги на овоме месту и ту нема шта да се 
примепи. Алп, није се смело губити из вида да \ 
колико се землуораЈдннцима скроз једностазно 
спречава да плаћају своје обавезе чак н онима ко- 
јима могу плаћати, да he то изазваги реперкуоије 
на другој страни, код њнхових креднтора, код тр- 
говаца, код банака, и да he изазвати још Beh\ 
Hecpeliy падом читавих нривредпих група. 

Ha наше молбе да се нндивидуално пристузш 
pacTepehnBaiby na начин како смо мн прсдлагали, 
nnje се нико ни освртао. У овоме су други моменти 
иг])али своју улогу и то je било фатално за трго- 
вачки сталеж. 

Трговци пису могли дојш до својих потражи- 
вања, na не могу пи данас до11И до својих потра- 
живања за робу од земљорадпика. Ja овде морам 
да пагласим да je огроман број трговаца био ве- 
зан привредно са селима, непрекидпе везе бпле су 
традиција. Трговац му je давао новац на зајам, 
без камате, a н робу целе године, с тим да плати 
у jecen, na му je и то потраживање пренео и на 
другу годину. Трговац и земљорадник били су у 
теоној, иепрекидној вези. 

И сад, кад се та веза пресекла, онда зем.г)Орад- 
ник не само да није тиме спасен, него je прекидом 
ове везе изгубио кредит и ja 'Сам ових дана н са 
овог места чуо, a и од уваженог мога колеге 
господина ABpa.MOBnha и j'oui извесне господе, да 
траже да се нађе пута и начина за кредптирање 
земљорадничког живља и земл>орадника. Да се 
тим путем ишло, сачувалс би се те природне везе, 
сачувао би се raj кредитни систем, земљорадници 
којн су у тешкнм пршопсама одужили би се или 
привредно подигли. Из овог тешког стања, руку 
под руку, трговац и земљорадник са осталим зем- 
љорадницима изишао бн npe него што ће nanhii 
овако како je то сад ypal>eno. Али ово припада 
прошлости. Сад je мој задатак да (изнесем овде те- 
IUKO стање трговапа у које су запали баш поводом 
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овог питања и ja ne знам шта he бити ca нашом 
нацио;нално.м трговином и у игга hc се наша трго- 
вика у најкраћем року iipeTBiopHTiH ако се овом злу 
не  стане   na пут и ако се грговцима  не помогнс. 

Ja ћу изнети неколико примера само да би ro- 
спода, која нису са овим упозната, могла да схвате 
и разумеју камр je го стање тешко. Једаи трговац 
у Шапцу, који je 1929 годиие имао имање у зем- 
љн и покретном капиталу од дваиаест милионади- 
нара, дуговао je једпој београдској банци ушлион 
и 700.000. Пошто je банка тужила тага трговца 
суд га je узео у своје руке, узелн су га адвокати, 
продато je томе трговцу све што je нмао, иије ус- 
пео да одужи једаи милиои и 700.000 дин., али je 
изгубио целокупну своју и.мовину, изгубио je и 
свој живот, умро je пре времена. Таквих прнмера 
има доста. Господа народни иосланици из Чачка, 
Шалда, Ваљева, Пожаревца и Петропца на Млави 
знају врло добро како су прошли за ово време н 
због чега je читав један кадар пшпих честитих, ва- 
љаних, исправних трговаца испропадало да се више 
иикад не подигну, нити да се подигну њихове по- 
родице. Сваког даиа, госиодо кародии посланици, 
-(.(/бијам оваква гаисма, упућена мени лично, у ко- 
(пма се апелује да се помогае. Ja ћу проч-итати 
само једно пнсмо које сам' јуче добио из Тузле 
и v коме се каже: „Го^сподине Прегседниче, дозво- 
.iure да Вам паведсм са.мо случај који се олпграо 
[ine nap даиа. Један домаћиш, неии Свкулић, поеле 
пола 1Ноћи избачен je из свога дома са целом фа- 
милијом, и то у пола nolvn да свст не види, na це- 
сту. Деца ситна, жена, све je то цвилело". — Дру- 
ги случај догодно се само након не-колико дана 
једнбм муслиману, помињс му име, где je такође 
бакка продала иметак вредан око 400.000 за глав- 
(гицу 'ОД 98.000, која се са каматом n тротковима 
попела прек-о 200.000. li TO he можда ситићи за 
150.000 на дражби, Јер иема ко да купи"... Итд. Из 
Тпиаве код Тополе пише ми један занатлија joul 
nope лисмо него овај. 

Е сад, господо народни посланици, могла ovt 
се маса оваквих података овде изнети, али ja ми- 
слим да je непотребно, ja мислим да су свн ти 
случајеви вама добро познати, јср ви долазите 
из народа, јер са народом живите и видите св.е 
јито  се   збива и што се одиграва. 

Ja молим г. Мииистра трговине и иидустри- 
је да ове случајеве испита a испитаће и ca3Hatie 
за н>их најбоље из резолуција Савсза трговачких 
удружен^а' и његовог централног прстседништва 
коje су већ no три пута поднете надлежним мини- 
стрима, у којимз су изпесепи сви ови случајеви и 
v којима се моли да се нађе хитпо pcineibe да се 
ови наши вредни и вал^ани трговци спасавају од 
пропасти. Нека се нађе пута и пачина да се по- 
траживаша од земљорадпика за робу исплате rp- 
говцима, јер je то и право н поштепо. Ако je 
било зелепаша, a хоће да се набаци трговцима да 
су зеленаши и да због тога треба да страдају, ja 
то цајодлучије одбпјам од тргрваца као сталежа 
и кажем нека се кажњавају и најстрожије казче 
зеленаши али пека се певипи људи и њихове ne- 
вине  породице не кажљавају. 

Овде je говорено прилично o картели.ма. Ja 
могу само да наведем, поред оних картела којн 
cv овде напедепи, и картел течног горива. To више 
пије картел, то je монопол. Мн, господо народни 
посланици,    ми    иретставпици    градскс    прпвреде, 

нарочито трговци, стојимо na гледишту да се 
мора дати могуНност слободној утакмици, јер сс 
слободним такмичењем н слободном утак.мицом 
путем шонуде и тражње најболзе регулишу све 
цене и ту су најјаче заштићени и народни и др- 
жавни интереси, Свако отступање од тога прин- 
ципа доноси штете заједничким иптересима. Ако 
je држави потребно да се и стварају извесни кар- 
тели, нека их ствара на начин као што je ство- 
рила монопол, државни монопол, али остале ар- 
тикле који су предмет слободпе размепе добара 
треба оставити привредпицима нека се такмиче и 
нека регулншу цснс, кажем, no закону попуде и 
тражње. Ми смо тражили у своје доба да се кар- 
тели забрапе и у место забране картела довета ie 
Уредба o картели.ма која штити картеле. После 
доношења те Уредбс почели cv се картели свуда 
стварати. Ми тражимо да се та Уредба повуче и 
да се картели забране. Далеко би ме одвело кад 
бих и ja овде наводио све примере и доказивао 
ову чињеницу. Дотле, док će ona уредба ne rio- 
вуче, да се за кривице учињене rio овојУредбп 
заведе јавпо cyl)en>e. 

Ja сам хтео овде да говорим o припципијел- 
ни.м стварима у памери или у -нади, како хоћете, 
да ће г. Мипистар трговипе и индустрије покло- 
пиги пажњу захтевима привреде и да ће баш у 
интересу народпс привредс, у иптересу државе, 
ако хоКете и у интересу државпог фискуса узети 
ове добропамерпе напомепе и постарати се да се 
Краљевска влада позабави овим питањима и да 
нађе повољнија решења За сва ова питан.а и да 
се на тај пачип даде мало јачи потстицај за жив- 
л^у привреду у пашој земл>и и већи ннтерес код 
грађана да се привреди одају и да сс привредом 
баве. 

Требало би да говорпм o диригованој шри- 
вреди али за то немам времепа. Ja hy вам само 
изпетн један случај који ми се такође јуче десио. 
Дошао ми један трговац из Куманова ко\н ми je 
донео овај плакат у коме се објавл.ује да се при- 
јави сав опијум na лагеру код произвођача у року 
од 30 дана. Ако се то ne деси, опда hc ти људи 
бити кажњавани до 10.000 дипара. Taj трговац мп 
je казао ово: „Ми у Јужпој Србији, где се опи- 
јум највише гаји, немамо нажалост вишс вин;)- 
града, опи су пропали, жито me успева; једипи 
приход који сељак има и од кога осети иовац, то 
je опијум и дувап. Док je опијум био у слободној 
продаји, М.И смо га продавали no 1000 n 1500 ди- 
нара, a од како je држава преко „Призада" no- 
чела да га откупљује, кошта 200 дипара." — Ja 
сам обавештсн од куда je дошло да падају цене 
опијуму и ja сам то њему објаспио али mi je 
мспи казао: \l, nam човек ne може то да разуме, 
on то «е може да схвати; он зна док je слободпо 
продавао да je добнјао 1000 дппара и више a од 
како сс врши откуп за рачун државе добија 200 
динара. И on то nehc друкчијс да разумс nem да 
држава узима у своју корист 800 дииара. Другим 
речима да га гшачка са толиком сумом. 

Господо, ja сам п.сга разуверавао да то mije 
тачно a он мн je рекао ово: „Молим вас, ми тра- 
жпмо да нам се врати слободпа продаја опијума. 
na нека се продаје и no 100 динара. Онда he на- 
род знати да je то пијачпа цена". (Мттстар тр 
rotniiic и пидустријс Јепрем Томић: A шта ћсмо 
са онима који производе опијум?!) Ja бих молиа 

«8* 
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да ce томе свету објасни на згодан начш од куда 
то долазн. (Ледан глас са лснице: Хајде у опози- 
цију, примамо те!) Ja вршим своју дужност и мо- 
лим вас, господо, немојте ово узети да je, може 
бити, мени потребно ма из којих разлога да го- 
ворим овде овако. Мени то, господо, није по- 
требно. Мени je потребна само једна ствар да 
грађанн a иарочито привредници и трговци у 
овој земљи буду задовољни, да трговина буде у 
националним рукама и да трговци, занатлије н 
индустријалц^ буду ослонац и морални и матери- 
јални нашој земл)и. Ja то говорим због тога, го- 
сподо народни послаиицн, што сам као омлади- 
нац добио ватрсно крштење na Куманову, шго 
сам као резсрвнн артилориски потпоручник у ку- 
мановској битцн очекивао да погннем и то са нај- 
већим задовољством, јер сам знао да вршим je- 
дан свети аманет који нам je остао од пре пег 
столећа. Ja сам још тала прошао Јужну Србију 
и ja сам видео шта су Турци тамо урадилн, упра- 
во шта нису урадили, и веровао сам да ћемо за 
■ових 20 година ураднти много што шта да ce 
онај народ подигпе на један привредно-културнп 

-ниво много већи него што je данас. Али npoin.ie 
године кад сам inpoiuao ове крајеве да пидим 
како изгледају после 20 година — при повратку са 
Кајмакчалана — мени ce следила крв у жилама. И, 
господо, ово што вам говорнм, говорим зато да 
ce надлежнн постарају да овоме народу буде до- 
бро. A зато има и пута и начина. 

Ja сам оно.мад, у диокусији o буцету Мини- 
старства финансија, почео да износим једну ствар, 
али ми je време било протекло и господин Прет- 
седник ме je био na то опоменуо да свој говор 
завршим. Kao дисциплинован члан овога Дома i a 
сам то и учинио, али зато хоћу да искористим 
ову прилику да ту ствар у кратким потезима из- 
несем. Ja сам тада казао да су трговци свесни гра- 
ђани и свесни приврсдннци н да као такви са naj- 
већом пажњом поздравл.ају сваки напредак на- 
шега села и желе, колико je год могуће, да по- 
Mornv натем сел^а.ку. Они ce р^адују сваком њс- 
говом успеху, јер je TO и HI.HXOB успех успех тр- 
говаца. Cmr они желе да подигну стандаод жи- 
вота нашега земљорадника јер ce тиме подиже и 
и>ихово благостанЈе. Сви трговци ПОЗДрављају и 
сви cv они готови увек да помогну оснивање про- 
извој^ачких, здравствених, хигијенских. водних и 
осталнх сличних задруга као и све оно што уна- 
npehvie наш народ. Али лесило ce. господо, не- 
uiTo niTo je трговце изненадило: створеие cv по- 
трошачке и набављачке задоуге, Koie cv ппешле у 
OTBoneHv трговину и оне су почеле v своје руке 
да узпмају сву трговину, прво иа селу a затим и 
у вароши. Данпс импмп у свима центрима наше 
земље велика ггпваришта задпужних савеза, ča 
свом могућом робом, која ce ту ^продаје како за- 
другарнма тако и Онима који нису задругари. На- 
равио. потто cv оне v могућности да цео тај по- 
сао обавл:>ају без режије, коју трговци имају, оне 
постају конкуренти трговпима, али конкуреити 
на неравној нози. Трговци he примити и то, али 
они тражс неотступно, a из разлога што су ce 
после појаве Закона o привредним задругама по- 
челе да оснивају задруге на свима странама и 
свих осталих привредних група, траже да в ове 
задруге испунзавају законске обавезе, јер су и 
оне створене из истог разлога из кога су створенс 

и набављачке и потрошачке задруге: да ce не по- 
штују обавезе које п^оистичу из закопа o порези 
и закона o ради.ама. To je довело до тога да .la- 
nac на све стране, кроз целу земл^у, ничу те за- 
друге. И ако овако и даље потраје, све he ce прс- 
творити у задругарство, као што he ce претворити 
и у акцнонарска друштва. И онда настаје пнтањс: 
ко he пла^ати порезу. Нека сваки ради ко год je 
способан да ради, али нека ради no прописпма 
закопа и нека подлежи обавезама које из тих за- 
кона проистичу. И зато тражим да задруге ис- 
пуњују све услове које no Закопу o радњама тре- 
ба да испуне a и no Закону o порези, na нека тр- 
гују и ппко их у томе Hehe спречавати. 

Постоји још једна врста трговине која je 
врло опасна. Закон o радљама je јасно предвндео 
KO ce може бавити торбарењем. Међутим, то тор- 
барење, тај бесправан рад узео je толикога маха 
да са своје стране прети да својом нездравом по- 
јавом и појавом противном закону упропасти мно- 
ге трговце, нарочито one ситне и мале у унутра- 
шпости земље. 

Господо, вероватио да je многи од вас имао 
прилике да га посете onu разни путници из Беча 
и Пеште и из разних других вароши и да му 
попуде штофове за одело, веш no мери или што 
друго. Taj начин продаје ушао je у пашу земл.у и 
п.пме ce баве мпоге трговипе којс раде страпим 
капиталом, јер такав пачин трговања није у мен- 
талитету namera света. Такви путпици и arenTii 
кад дођу у неко место опи посете прво срсског 
начелника, na затим остале чиповнике, na кад 
с љима направе посао опда иду и дал>е, јер cv 
онда заштићени. 

И ако неко позове власт да no закопу поступи 
iiaije ce пута И пачипа да ce тим људима прогледа 
кроз прсте, али разуме ce да je то на штету наше 
привреде a нарочито иаше трговнпс. Ja молпм г. 
Миппстра тргонине да дејствује код управпих вла- 
сти да ce одредбе привредпих закона и уопште 
свпх закона поштују ■код свију подједпако и од 
страпе државпих власти стриктно примењују, да ce 
никоме ne дају ппкакве повластице ван закона већ 
да ce закон примењује у пупој својој строгости. 
(Миипстар трговиие и ипдустрије Јеврем ТомпИ: 
Beh сам издао то наређење!) Хвала! 

Господо народпн послапици, да би могло да 
ce олакша меродавпима да олакшају оитуацију тр- 
говаца постралалих ne ПјИховом кривпцом него 
овим привредним nopeMehajeM који пронстиче из 
Урелбе o раздужењу земл.орадпика, мп смо no на- 
логу Претседпика владе — Савез трговачких удру- 
жења и његово претставпиштво — подпели мотн- 
висап предлог надлежпом г. Мипистру да ce изме- 
ne одредбе Закона o стечају и Закона o прппудном 
поравпању ван стечаја, и да ce нађе пута n пачина 
да привредпик, трговац, који je дошао у тешкоћу 
да ne може одговарати својим обавезама na времо, 
да му ce OMoryhii једпп.м кратким јевтиним no- 
ступком, да ce његово стање што пре сапира. По 
данашњим законима, које ми пмамо, то je немогуће, 
јер ce ствар препоси na адвоката, a како су адво- 
кати радили у поједипим таквнм случајевима, мно- 
гима je од вас то позпато и nuje потребно да из- 
поспм. Tu предлози закопа палазе ce у Министар- 
ству правде и ja бих замолио г. Мипистра трговине 
да дејствује да ce они што npe предају надлежном 
одбору који треба да прппремп iberoBV" дефппитив- 
пу редакцију. 
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Господо, joiu прошле године примљен je један 
ТрговачЈСи закон, али ево већ година дана како се 
raj трговачки закон не уводн у живот јср треба Да 
се спреми уводни закон. Ja молим Господина Мн- 
нистра, да учини што je потребно да се тај уводни 
закон што пре домесе те да Тргпвачки закон ступи 
у живот. 

^Исто тако MO.IIIM г. Миппстра трговиие да се 
mro npc приступи изради закона или уредбе o со- 
цијалном  осигурап.у трговаца. 

И напослетку, да би сва ова привредна питања 
била перманентно третирана у једном телу које 
треба да послужи као савстодавно тсло Крал>ев- 
cKoi влади, нужно je да се изврши обавеза коју je 
Устав предвидео увођењем Привредног савета који 
je требало да буде уведен у жнвот још 1932 год. 
AKO би сс Привредни савст увео у зкивот, онда би 
се благовреТиено могла третирати сва привредна 
иитаи.а и давати влади стручне сугестије, тако да 
би се сва та питања благовремено могла да pcme 
те нс 6и долазило до онаквог стан.а у коме се да- 
пас nama' привреда иалази какп у гтоглсу струч- 
не наставс, тако 'и у погледу привредног законо- 
давства и у погледу рсгулисања односа између 
привредних класа. 

Са овим апелом ja бих завршио. Ла верујем да 
|,е г. Министар трговмпе н инлустријс употребити 
CBV своју добру вол.у, уложити све своје снаге да 
се до конкретних и практичних peiiien>a свих ових 
питања што upe до1)е и верујући у то, ja hy гласати 
за буџет Мннистарства трговине и индустрије. 
(Одобравање и пљескање на дескици). 

Потпрстсс&чик Ллојзиј Михелчич: ИМа реч па- 
родки посланик г. др. Ђор1)е РадсиковиК. 

Др. Ђорђе Раденковии: Господо иародни no- 
слапици, да би једна крнтика постигла свој жеље- 
ни циљ, мора да буде добропамериа. Овим hy се 
прииципом и ja руководнти у току овога свог крат- 
к(јг излагања. 

Ми:нистарство трговине и индустрије обухвата 
у своме ресору и у своме делокругу један велики 
део нашег привредног живота. У своме излагању 
ja hy се caiMo задржати на подручју наше сполгне 
трговине, премда знпм, да има пуио важних питања 
из области наше индустриске политике, банкар- 
ства, занатства м туризма, која су на дневном реду 
и за чије би се решење требало што пре заложити. 

Спол>на трговина наше земље последших го- 
дина преживл.ује велнку коњунктурну и структу- 
алну кризу. C једне стране она зависи од кретања 
ме1)ународне привреде, a с друге стране од стања 
наше домаће привреде, од (всних могућности, као 
и од н>ене техничко-привредне организације. Само 
се no себи разу.ме што nama спол>на трговина за- 
виси од Kpeiaiba ме1)уиародпе прнвреде. Јер са- 
дања меИународна прнвреда пнкада није била тако 
уско повезана и узукрштана као што je данас. A 
нажалост, никад није била подложннја утицају по- 
литичких фактора. Зато у овом ме1)ународном при- 
вредном хаосу није лако водитн трговипску полн- 
тику. Често пута, можда, корисне мере које се пре- 
дузимају ne постижу жељенн цнљ. Не зато, што се 
доследно не спроводе, него зато што су 'изиграис 
дога1)ајима који се одигравају ван домашаја иашс 
законодавно-прнвредне власти. 

Трговинска политнка name земље, прошле као 
и ранијих година, имала je за задатак да обезбеди 

пласман вишкова наше производње на ме1)ународ- 
im.M тржпппима као и да обезбеди под што повољ- 
нијим условнма увоз оних производа, који сс ne 
пронзводе у нашој земљи, или који би нашу при- 
вредну активност појачали, било у ближој или у 
далиој будућности. У спољиој трговинн, на страни 
извоза, наша се земл.а мојавл.ује као извозник си- 
ровмна и пољопривредних артикала; C једие črpa- 
ne мора да се обрати пажња na што већи извоз и 
VHocnnjn пласман a с друге страпе na прикупљаке 
девиза које су потребпе и ради вршења иптереспе 
службе као н ради евентуалне употребе у области 
монетарне  политике. 

Отуда се паша трговинска полнтика дели na 
политнку према клирнпшким и пеклириншким зем- 
л.ама. И овде, у пеколико махова, направл^епе су 
пзвеспе гретке. Извозилп смо у клириншке земље 
више пего што je то потребно и то производе, 
који су врло лако могли бити пласпрапи и у не- 
клирипшке земл.е, тј. за слободне девизе. Али мо- 
ра.м да лолам, да je то учињено под притиском no- 
литичмих фаасгора, a можда и под притиском не- 
равпомерпе и  nccpehene производње. 

Прпшле годнпе, a парочито 1937, забележени 
су доста добри резултатп у области сполЈне трго- 
виие, уколико се тиче њепог волумепа и n>ene вред- 
ностп. Али, овако велики пораст спољне трговинс 
изазвао je перавпомерпи скок цепа, н то баш v 
време када су се ти призводи налазили ne у ру- 
кама 11роизво1)ача, nero у рукаиа посредпика. 
Можла je ово последица и економског циклуса, 
којп je забележеп крајсм 1936, TI до октобра 1937 
ГОДИНе, али nam прпвредпи спет зпа да сада и лр- 
жава исго толико управл>а трговином, колико n 
прпвредпнцм, уз суделовање економскпх закопа, 
na зато л са правом траже да меродавнм факторт! 
строго обраге пажњу кад доносе извесне урсдбе 
v областн привреде. Овом примедбом упозоравају 
се сви привредни ресорн, a нарочито Министар- 
ство трговине и ипдустрије, Министарство финан- 
cnja, пољопривреде и Народпа бапка. Зато када 
држава пма веКу инииијативу у својим рукама, ona 
треба и да преко својих устапова брижљиво водн 
рачупа, како he спроводити ту CBOJV привредну 
полпгтсу и макве he penepK'VOHJe HiMaim та њена 

политика у кародној привреди. 
Овде морам да се задржим специјалво на из- 

весним државиим устаповама, које спадају под ре- 
сор Миппстарства трговине и индустрије. Тнчс се 
Завода за унапређење спољне трговипе и Призада. 

Завод за унапре1)еп>е сполЈне трговине, то je 
државна устапова која коптролише извоз артпка- 
ла који су 'ставл>еп!и под ксштролу. „Призад" je 
прпвилеговано државпо предузећс и каотакво бави 
се послпвима, куповипом n продајом робе. Te две 
устапове пемају разграппчепи делокрут рада и че- 
сто пута долази до сукоба надлежностн који омета 
правилап рад тих устапова. Завад се специјали- 
зовао у контроли извоза стсже, a „Призад" у из- 
возу жита и Boha. Питање се сада гтоставЛ»а: да ли 
треба „Призаду" оставити цео биљни сектор, без 
обзира да ли се интервепција испол.ава у виду ку- 
повипс и продаје или у облику контроле ИЗВОЗВ? 
Ово питање треба што npe рашчистити, да се нс 
би дешавало да „Призад" нздаје саопштен>а при- 
вредпнцима, за која и Завод за унапређење спољ- 
не трговине ne зна и због којих настаје сукоб « 
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излишна  преппска,  која иде  на штету како наше 
спољне, тако и уиутрашн>е тргошшс. 

Завод je реортанивова« 1937 године. Том при- 
ликом je преуређен само његов апарат, односно 
1Бег(>ва интериа ирганизација. Haiuia прнирсда има- 
ла je слаос корпсги од те рсорганизацнје и За- 
вод je, благодарећи тој peopi ;шизацнји, постао ве- 
ликим делом једна оирократска устаиова, са свима 
рђавим последнцама бирократизма. Тада je обе- 
hano да he се нзвршити ревнзија прописа који ре- 
гулишу извоз стпкс ii СТОЧНИХ производа, пошто 
Пратшлинк од 1932 године кије више одговарао 
промењеним гтриликама на страним тржиштима. 
Ово у толнко пре, што су се појављивале знатие 
TcniKohe у примеии ти.ч пропнса, na и знатно нс- 
задовол.ство послониог света са радом Завода. 

Ta обећана Уредба o извозу сгоке још није 
донета. Завод ća стручиим одбором за стоку про- 
дужује да ради no старим методама, старим про- 
писма који су се прказали као недовол.пи и нез- 
годпи. Доношење те нове уредбе од ноопходпе 
je потребе, јер она треба да преуреди систем реги- 
стровања ■изврзника и, што je најважније, да ели- 
мнните мопопол, који су неке фнрме имале з'а беч- 
ко и iipauiKo тржиште. Затим, штр je иотпуно о- 
правдано, да најзад резервнше место и за нове 
фирме. Уредба исто тако треба да преуреди начпи 
издавања дозвола; како би се избвгао арбитраран 
рад чиновипка, којн je иекад доводио и до анкета 
o којима се у јавности говорило и коJe су често пу- 
та установл>авалс и злоупотребе којих не би трсба- 
лода има у једној установи као UITO je овај завод. 
Уредба исто тако трсба да обезбеди извесно изјсд- 
начсп.е цеиа na разним тржиппима, како би сс im- 
стигли бол.и резултатн у извозу. 

Зато добронамерно скреКем пажи.у Јосподнну 
Министру p хитности овакве једне урсдбе. Завод 
за vnanpehcii.c опрљКе тргснине треба да буде OKO 
и ухо ндрОДНе приврел;\ Преко те устаноне Мннп- 
старстпо тргониие и иидустрије треба да проши- 
рује name трпшиисжс односс са што већнм бројсм 
земаља. У тои смислу je Beh нешто предузето, Ос- 
новаис су окспозитуре у многим средњоевропским 
И западноевропским принролппм центрима. Пажа- 
лост, те експозитуре, у колико je мени познато, нај- 
BeliMM делсм не изнртх-ју поверене задатке, и то 
само зато, mro се тамо шаљу људи, којн су већи 
мом без сгручне спреме и који су под слабом кон- 
тролом Мипистарсгиа. 

Ja молнм роспрдина Министра, да иарочиго 
питању »оставл.ап.а трговииских делегата обрати 
Behv пажњу, јер те експозитуре могу да буду једна 
сигурна обавештај^а служба 6д које би каши при- 
вредници ималп драгоцених корисги. Преко тнх 
ексиозитура iiaiim би трговци долазили у везу са 
страним трговцима. Трговппа није вештипа у пре- 
говарању, иего вештина у продаваи.у, na би због 
мећусобног контакта искуство долазило ло изра- 
жаја. 

Ове скспознтуре корпстили би извозници свих 
иатих извозиих артикала. 11a тај начии nam извоз 
ne би се једнострано развпјао. Ово парочито важи 
за извоз пашег воћа. Мн се за тај извоз скоро је- 
дино обраћамо бсчком и прашком тржишту. Међу- 
mM, то je једпа велпка грешка. БугарИ су водили 
сасвим другу политику, na су успели да освоје лоп- 
донско тржиште и тржишта севсрних земаља, ко- 
ристећи исто тако бечко n прашко тржиште. Mu 
смо ■занемарпли   поједппа  пржишта,   a   за   ово   у 

мпогоме je крив сам Призад. У сваком случају, ja 
оматрам, да бп требало мењатн рвакву политику и 
да би требало nam извоз воћа што боље плански 
организовати.   Поред  тога   требало  би   посвститп 
Beliv контролу и у шогледу квалитета воћа које се 
пзвози. У TOM омислу донета je прооиле године једна 
Уредба n њу би требало сгриктно иримењивагги. He 
би  било  згорега  оргапизоватп  у  воћарским  цен- 
трима и курсеве за паковаље. Исто тако требало би 
подићи  што neliH број воћппх магацина. За сада 
магацини постоје у Брчком, Шапцу и Младеповцу. 
Један воћнн магацин требало бп да се подигне н у 
Крушевцу, јер je и Крушевац један велпки Boliap- 
ски цептар. Долина Мораве и Расине дајс огромне 
кп,1114111)0    одличних   шљива,    Жупа   првокласно 
грожђе a Копаоничкн срез јабуке. Овде морам да 
се дотакнем једног артикла, који специјално инте- 
ресује мој срез, a то je грож!)е и његов прОИЗВОД, 
вппо. У namoj  земл>и  просечна производња випа 
износи око 5,000.000 хектолитара. Приликом тр^о- 
вппскпх nperoBopa овај je артнкал скоро потпут 
запемарсн и зато се скоро и не извози; Випоградчр- 
ство je у дапаппвим приликама једпо ОД пајнерен- 
табилнијих прпвредппх граиа. Виноградари чссто 
ne  могу  да  извуку ни  трећину  од  онога  коликг 
их кошта обрада винограда. 

Зато би Мииистарство трговине требало да 
обрати пажњу на извоз овог производа. У колпко 
je мепп познато, одобрепп су неки контингенти 
од стране Нсмачкс, Чсхословачке и Швајцарске. 
Мислпм, да за извоз у Чсхословачку постојп јс- 
дна мала премија. Требало би тражити да се кон- 
тиигент за Чехословачку повсћа, да се одобре 
премије и за извоз у Швајцар'Ску и да се обезбсди 
једап стални контингент за извоз у Немачку. Ова- 
K'BOM цу.иозиом полптиком. поред мсра које бн от- 
клоппле злоупотребс, mame вппо могло би да 
освоји пзвесне пнострапе пијацс и na тај начии 
момогло би се и нашим винопрадарима, који заслу- 
жују исто толико пажп.у колпко и осталн наши 
привредниц/и. 

Има још пуно псдостатака, које сам ja запа- 
зно v нашој трговннској полнтицн н onu сс испо- 
љавају како код звапичпих oprana, тако и коч 
самих трговаца извозника. Краткоћа времена нс- 
допушта ми да се детал.није упустим v анализу 
свих проблсма, који чине саставни део наше при- 
вре.тнс и трговннске политике, али. ja верујем \ 
добру ВОЉу ресорпог Мииистра и имам пуно no- 
верење у политику садање Владе, зато изјавл.ујем 
да liv гласати за предложени буџет. (ПлЈескање 
на десници-). 

Pofpretscdnik Alojzij Mihelčič: Reč ima narodni 
poslanik ,t,r. .lovan S. Racitilović. 

Јован C. Радуловнћ: Дајући нам експозе o 
раду v Министарству трговине и нндустрије, ročno- 
дин Mmmrrap je отпочео ca својпм излагаљем o 
спољној трговини, односно o узајамном промету 
измеНу nac и ипострапих држава. 

Ja се потпуно слажем и сматрам да je госпо- 
дип Министар сасвим добро урадио, што je с тим 
отпочео своја излагпп>а, јер трговински биланс 
претставл.а огледало нашег унутрвшЉег живота, 
он претставл.а снагу наше државе, on je велики 
фактор у рсшавању и чувању наше пационално 
валуте н сасвим сматрам за добро, тто je г. Ми- 
нистар отпорео своја излагања додирујући нашу 
спољну трговину. 
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AKO ce иогледа кретање опољне трговине од 
1918 годинс na на овамо, видеКс ce поједине ка- 
рактеристике, које прагс извесна раздобља. У 
извесним раздоблЈИма иаш трговински биланс по- 
казује пасиву, у другом раздобљу пак ман>и во- 
лумен; дакле, има великих осцилација. 

А.ко тако пооматрамо кретаље спољме трго- 
вине, могли бисмо догађаје од 1918 године до да- 
нас поделити у лет раздобл^а. 

Ирво раздобље пало он у време од 1919 до 
1922 године. To доба, или хо раздобље, јили raj 
период, 'МИ смо закључили са пасивом од 8 ми- 
лијарди 952 милиона, јер je извоз у томе раздо- 
бљу од 1919 до 1922 годиие износио 8 милијарди 
159 лгилиона, док je увоз износио 17 милијарди 
и 11 милиона. Целокупан извоз износио je дии. 
8.159,200.UUU.— a увоз дни. 17.011,600.000.—, 

Међутим, aivO ce сешмо тих дана, одмах мо 
жемо    наћи   ибјашшеље  зашто   ce  толика  пасива 
у томе  добу иоказала. To доба пада у оне дане, 
када je   нвпријатељ, дрљећи наше крајевс, гледао 
да  их   што више искористи a, напуштају^и земљу 
цред  нашом војском, однео je све што je могао. 
дакле,  наша земља у то доба осеаала je потребу 
свега  и   свачега и сто  објашњеља зашто je у то 
доба  трговинс1<.и биланс био пасиван, са још јед- 
ном   примедоом,  a та je,  да  су  у то доба и  наш 
извоз   ограничавали и да су ce у то доба јавиле 
чувене   извознице којих ce још no мало сећамо. 

Друго доба и друго раздобље у иашој спољ- 
ној  трговини пало би за време  1923 до  1926 го- 
дине,   и   то ce доба може назвати доба највећег 
цросперитета у нашој спол>пој трговини. Наш из- 
цоз   износи   34.310,190.000,   a   увоз   32.915.800.000. 
Ту  долази  чувена  1924 година која je била  нај- 
боља  no  своме извозу и no своме волумену, тако 
да je она no своме волумену и no активи коју je 
показала много пребацила 1937 годину, за коју je 
г. Министар -казао да je рекордпа. To je доба npo- 
сперитета, то je доба када су наши аграрни про- 
изводи   иалазили најбољу цену на страним тржи- 
штима,   то je доба када су цене аграрних произ- 
вода   биле високе  и када je  наш  сељак ишао  са 
Нурком у варош да je прода и да тиме плати no- 
рез.  Али   после тога периода долази период ona- 
дан>а дотадањег волумена наше извозне трговине. 
Taj период je од 1927 до 1929 год. Извоз у истом 
периоду   износио je 20.766,400.000 динара, a увоз 
22.716,200.000 динара. У том псриоду већ ce осећа 
пад    аграрпих   производа,   пољопривредних про- 
извода  на  страним  тржиштима,  што  свакако  по- 
влачи   и   пад  на нашим домаћим тржиштима.  To 
je доба,  ако ce cehare, опих суша и оних поплава. 
У то време и у том добу ми смо закл^учили биланс 
са   пасивом која износи милијарду девет стотина 
четрдесет милиона динара. To доба дошло je, као 
што   видите,  после  једног  доба   просперитета,   и 
дошавши после тога доба врло ce осећало и ono 
je   још   свима  нама  у  свежој   успомени.   Четврти 
период no реду, од прилике, je: у времену од 1930 
до   1932   године:  nam  извоз иаиоси  Г1.636.400.000, 
a увоз   14.610.900.000 динара. Ту такође имамо је- 
дно  стаље које пије задовол>авају11е. Taj  смо пе- 
риод   закл^учили   са  активом   од  26   милиона  ди- 
нара,   али  карактеристика тога доба јесте  опште 
опада№.е   волумена  иаше   спољне  'грговипс,   како 
увоза тако извоза. Разлози за тако опште опада- 
ње   волумена  наше  спољне   трговине   свакако  су 

велике валутарне мере и рестрикције Koje су др- 
жаве, са којима имамо односе у размепи добара, 
прописале. Затим врло важа« моменат који je 
утицао на опадање волумена наше опољне' трго- 
вине била je такозвана жеља за аутархијом. У 
то доба индустриске земље трудиле су ce да no- 
ред активности у својој индусгриској политици 
створе и повећају аграрпе производе иа тај на- 
чин што не би морале увозпти аграрпе ироизводе 
да би на тај начнн еманциповале и себе и своју 
иародну одбрану од увоза аграрних производа 
који су им недостајали. To je било доба једне 
тешке пробе. Хвала Богу ono ce може констато- 
вати да су ипцк ти којп су руководили том no- 
ллтиком дошли до закључка да će форсирањем, 
да ce вештачким шутем не може надокнаднти ono 
mio ce нема, т.ј. услови за развита^ аграрних иро- 
извода, ако их Бог ннје дао, и да су дошавши до 
тога закључЈса почели са другом политиком и омо- 
гу11или да ce ми у петом периоду почнп>емо по- 
лако  опорављатн. 

Пети период отпочео би од 1932 годипе. У 
њему naiua опољш трговииа почиње лако да ce 
опоравља, и то кзјоо у погледу активе нашег би- 
ланса, тако и у погледу волумена. To je поправља- 
ibe било стално, консеквенгно, тако, да смо с тим 
поправљањем достигли врхунац у 1937 години, 
која ce може рачунати као година равна 1924 го- 
динн, години најеећег прооперитета наше спољне 
трговипе. 

Волумем иаше опољне тргинипе (извоз и увиз 
заједно) у 1938 ГОДИНИ износи 4,971.969 тона у 
вредности 10.022,7 милжжа динара; до« je у 1937 
подмни износно 5,662.345 тона, у вредности 11.506,1 
Mii.iiioiia динара. Према томе onaio je волумен наше 
спољне трговине у 193S ирема 1937 години за 
690.376 тона у вредности  1.483,4 милпопа динара. 

i lani нзвоз у 1938 години износи 3,702.070 io- 
na, у вредности 5.047,4 милиоиа динара, према 
4,557.395 тоиа у вредности (i.272,4 мнл. динара, 
колико je изнооио у 1937 години. Излази, дакле, 
да je наш извоз onao у 1938 према 1937 години за 
855.325 тоша или 18,77%, a no вредности за 1.224,9 
милиона  динара   илн   19,53%; 

Иаш увоз у 1938 години износи 1,269.899 топа, 
у вредности 4.975,3 милиопа ,;цшара, док у 1937 
години 1,104.950 тона, у вредности 5.233,7 милиона 
дшнара. Зиачи да je и наш увоз порастао ino коли- 
чипи у 1938 ГОДИНИ за 164.949 топа или 14,93%, a 
onao n« вредности за 258,4 милиона днпара или за 
4,94%. 

Према нзложеиол! смањење волумена паше 
спољпе трговине у 1938 годинп проузроковало je, 
у главном, опадање извоза, јер, као што видпмо, 
увоз je незиатно onao. 

Анализирајући главне групе пашега пзвоза ви- 
димо да je у 1938 према 1937 години највише onao 
извоз житарица (мање 503.465 тона, у вредности 
(i31,l милиона динара). Затим извоз шумарских 
произ&ода (маље 174.686 тана у вредности 223,7 
мплнона дипара н 290.442 комада у вредности 8,3 
милиопа динара), a затим извоз живе стоке (мање 
456.202 комада, у вредности 166 милиона диАаЈра). 
Дал.е ce примећују зиатиијс опадање извоза ку- 
дел^е (мањс 4.280 това у вреднокгги 33,9), бакра 
(мање 5.603 тона у вредности 85,3 милиона динара) 
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И нзвоз копова и осталих руда (маи.о |15.343 топа 
у вреднссгн 50,3 милиина дииара). 

Код увоза 'Приме11ујемо највеће ооадање уиоза 
памука и његових производа (ман,е 4.856 тона, у 
вредности 289,2 мил. динара) и вуне и производа 

■од вуне (мање 76,4 милиома динара). 
Код иајважнијнх трговинских земал>а примс- 

ћујемо да je у 1938 према 1937 годинн поеећа« из- 
воз у Иемачку за 452,6 милиона динара, у Енгле- 
ску за 20,5 милиона динара, у Пољску за 42,1 ми- 
лиона динара и Румунију 9,9 мил. динвра. Ona« je 
наш извоз у Чешко-Словачку за 94,7 милиопа ди- 
нара, у Белгију за 182 милнона динара у Италију 
252,8 милиона дннара, у Сјсдињене Америчке Др- 
жаве 35,1 милиона динара, у Мађаросу 7,6 милиона 
димара, у Грчку 60,6 .милиопа динара, у Низозсм- 
ску 34 милнона динара, у Швајцарску 38,1 милиона 
дииара и у Фраицуску 264,3 милиона динара. 

Код учешћа страннх земал>а у нашем увозу ие 
примећује се тако знатно пбмераше као што je слу- 
чај са извозом. Ипак се примеКује да je повећан 
увоз у 1938 према 1937 годинн из Италије за 14,9 
милшона динара, из Енглеске за 22,2 милисжа ди- 
iHapa, нз MahapcKe за 48,6 милиоиа динара, иа 
Француске за 50,9 милиопа линара, из Румуније 
за 14,4 милнана дииара. Опао je шак увоз из lie- 
мачке за 76.4, из Чешко-Словачке 50,2, из Аустрије 
за 196, из Сједињених Америчких Држава за 12,8 
милисна дииа-па. 

Ham тргсвински ои.кшс био je у 1937 години 
активан за 1.038,6 мнлиоиа дииара или 19,84% a у 
1938 годинн актива нашег трговинског биланса из- 
носи свега 72 милиона динара или  1,45%. 

Од глааашх трговннских земаља имамо у 1938 
годннп активам трговииски билаис са: Мемачком 
за 195,8, Ешглеском за 53,8 Белпијом за 289,6, Ma- 
hapcKO-M за 25,9, Грчксм за 64, Низозсмском за 50,2, 
Пол.ском за 37,3 мплшша динара; a пасиван са: 
Чсшко-Словачком за 131,7, Италијом за 120,5, Ау- 
стрпјом за 36,7, Сјед, Аморич. Државама за 43,6, 
C <1)ранцус1Ком за 67,7, Румупијом за 54,3, Швај- 
царсккзм за  12,2 милнона дннара. 

Из излои<енога види  се, какве  су осцилације 
биле   у  нашем тргови1нс1<о>м  билапсу  од   1918  го- 
дине na na овамо. Te промене, које су тако осет- 
ЛЈИве,    пису    својсгвепе    ипдустриским    државама 
које оспивају свој извоз на индустриским произ- 
водима.  One  су   највећим  делом својствепс држа- 
вама чпјн нзвоз почнва пајвећи.м делом на извозу 
аграриих пронзвода. To je сасвим и разумллшо јер 
врло велики фактор У просперитету пољопривред- 
них   производа  Јесу   елементарне  погоде ;или  не- 
погаде,   Министарство   трповине   н   иадустрије   у 
том шравцу ne би могло да поведе нарочпту борбу, 
али   Министарство   трговипе   и   иидустрије   могло 
би водећи рачуна o добрим конјунктурама na свет- 
ским тржиштима, да иокористи добре цене за наше 
производе   и   да   у  том   мравцу   поведе   своју   no- 
литику.  Оно  се  данас  налази   у   ннтсрссаппнијем 
иоложају, него што се налааило  1924 годппе. Да- 
нас се цео свет може поделити на два дела: кли- 
ритшкс   и   неклнриншке   земље.   Код  клириншкпх 
земаља мп впдимо да je наш извоз од 1922 године 
na  овамо сталпо у  порасгу, a  код пеклирпншких 
земаља видимо да je наш извоз у опадању. Шта je 
томе разлог? Свакако да je разлог то што клиртш- 
шке зеиље, с обзиром на механизам који су ства- 

рале да би спровеле своју привредиу политику, мо- 
гле су да дипну ниво цвна a да je та висина цена 
била примамљива за наш извоз. Зато je наш извоз 
тим путем и пошао. Ме1)утим, наши интереси нсто 
тако налажу, имЈперативно пам палажу, да водимо 
рачуна и o дириговању -нашег извоза и према не- 
клириншким земљадш, нарочито имајући у виду 
потребе у нашем илатном билапсу. Ето To су у 
главном задаци ово^г Мнннстарства. 

Дозволите господо, да се запитам ко води на- 
шу сполшу политику, ко je на себе примио тај за- 
датак да o њојбрине? Нашу спол*ну трговинску 
политку води: Министарство трговине, нашу спољ- 
н\   фговинску политику водн Министарство спољ- 
пих послова, a сарађују Министарство (t)Hiianciija, 
Министарство  пољопривреде, Миннсгарство шума 
и  рудннка  и  друга  прпвредна  Министарсгва.    Ja 
сиатрам, када je реч o томе да ли треба да водн 
спољно-трговинску политику Министарство   cncb- 
них послова, да се ви сви слажете у томе са мном 
да je Мпнистарство трговине и индустрнје једино 
надлежно да води ту политику, a да Министарство 
спољних послова није надлежио,    нити    по-звано, 
нити организовано да ту политику води. Међутим, 
то се даиас дешава. Ако будете поставили питање 
зашто М|ИНистарство сполјНих послова води спољ- 
no-тргсвинску полнтику и зашто су шефови noje- 
диних     делегација     претставници     Мпнпсгчрства 
С110л>них послова, ви  ћете сви одговорити:    зато 
што  при   закључењу  нових  трговинскнх  уговора 
треба водити рачуна и o иолитичком моменту. Ме- 
1|утим и то није тачно. Ja сам видео да je било до- 
ста делегација где су шефови били претставници 
Мннистарства сползнпх послова, a «ису били у пи? 
тању нови уговори. Минпстарство спољних писло- 
ва треба да престане са том праксом. Иити je то 
његова дужност, нитн je за то организовано, шггн 
за то позвано. Ако су "у питању и други, политич- 
ки  моменти, Министар трговине  и  индустрије je 
члап Владе na може чути те полптичке моменте и 
спровести их преко своје делегације. Ja молим г. 
Мшшстра трговине да са овом праксод! престане, 
јер она наноси штету  и  нашој трговини  и  поли- 
тици коју спроводи. 

Сада, које су све то установе које помажу Ми- 
нистра трговине м ^индустрије у cnpouol)eiby њего- 
ве трговнпске политике? To je углавном Министар- 
ство трговнне и индусгрије са својим одељењима, 
затим две незавнсне установе. To су Завод за уна- 
пре1)ење спољне трговине и Прнзад. Дозволите, ro- 
сподо, да се са неколико речи осврпем на рад и 
функцнонисање ових двсју установа. 

Прва установа зове се Завод за упапре^еше 
ene.bne трговшне. Према томс дужност ове \ста- 
нове била би да унапрвђује нашу спољну трговину 
и да -извршује уговоре који су npe тога закључевн. 
Ако се будемо запитали да ли је.овај Завод за 
унапре^еље спољне трговине ишта урадио досада 
na унапређешу спољне трговине, добили бисмо од- 
говор негативап. Он се тим питањима не бавн. tiii- 
ти се on бави ппташем изналажења нових пијаца, 
пнти студира то питање, нити je у томе смислу ор- 
гапнзовап, пнтп na томе пол>у шта ради. Он данас 
једино ради на извршењу већ постојећих закљу- 
чених уговора. Међутим, није био само то његов 
задатак. Али, радећи тако и спроводећи такву по- 
литику он се свео на још нешто нпже, a ви ћете 
знати зашто се он на то свео. Данас, с обзиром ш 
рад и функционисање ове установе, требало би да 
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захтсвамо од Министра тргонине да он промени 
име, да сс не зопе Завод за унапређење спољнс тр- 
говине иего Урсд за изпоз стоке, јер će само тим 
питањем бави. To je сасвим прирбдно јер je на 
челу те установе чавек који je до јуче био шеф 
Уреда за извоз стоке. 

Ja нећу да се учучм ам у испитииањс других м i- 
мената и даљег рада ове установс, али морам да 
замолим господина Минисгра трговине да o овим 
мојим напоменама води рачуна и да тај завод акти- 
вира у смислу унапређења наше спољие трговине 
као и у смислу извршења трговинскпх обавеза и 
обавеза  које проистичу из трговинских уговора. 

Друга установа која такрђе помаже спрово- 
ћење спољно трговотиже политике јесге Призад. 
Призад je, господо, акциоиарско друштво, ко- 
ie je држава створила, основала да би омо- 
гућила наш рад с обзиром да у свету, на- 
рочито у Евроии, постоје државе са другом 
политиком. Морам одмах да изјавим да и 
Призад и Урсд за унапређење ополне трго- 
винс и све друге установе које се буду створиле, 
морају опстати, оне су потребне зато да би наша 
држава могла одговорити спољнополитичким зах- 
тевима оних држава где je политика диригована и 
лругачије устројена него у нашој држави. Ta je no- 
треба захтевала и оснивање Призада. Ои je кар та- 
кав користан, он треба да постоји и он треба у сво- 
ме раду да помогне ту спољну трговинску полити- 
ку коју наша Краљевска Влада спроводи. 

Ме1>угим, ако се запитамо шта je главна брига 
тога Призада, доћи ћемо врло лако до одговора: 
Главна му je брига извоз пшенице и on у томе фак- 
тички добро посредује и успева с обзиром na 
прописе Уредбе и оно што му je стављено у зада- 
так. .Ja ту не бих могао ништа да приметим, да je 
Цризад урадио нешто погрешно. Напротив, с обзи- 
ром на постојеће прогшсе и с обзиром na оно што 
му je стављено у задатак, Призад то добро изводи. 
Једиио бих желео да се осврнем na ту политику 
извоза  пшенице. 

ПиЈеница коју купује Призад плаћа се no мпо- 
ro већој цепп пего што су цепе na светском тржи- 
шту. Како то плаћа Призад и зашто? Да ли ми од 
тога . имамо штете или користи и да л.и je то no- 
требно  да се та политика и дал^ иастави.? (Један 
глас: To плаћа преферепцијал0 Каже овај мој no- 
сланички друг, да се то n.ialui герефереицијалом. Je- 
сте, ми за извезену пшеницу добијамо префеицијал 
од  стране Немачке, али се ne lualia то са.мо пре- 
ференцијалом. Плаћамо ми то при сваком увозу из 
Немачкс, при увозу машина и других артикала, јер 
ту се обрачунава Bcha цепа. Иису Немци наивни да 
нам дају преференцијал a да то ne паплате прили- 
ком   извоза   својих  артикала  машина,   сапуна   и 
осталог. Међутим, ми сви то пла^амо. Ko има ко- 
ристи од тога? Има користи произво1)ач. Који? Од- 
говор je лак. Први ,и највећи 111)оизво1)ач јесу веле- 
поседници. Они имају непосредпо користи јер су у 
сташу да производе велике количине пшепице. Опи 
су ти   који користс то стап.е и no добрим ценама 
извозе   своју жетву. Нека их, нека извозе док je 
овакво стање, али иитање се поставља: докле ће 
MOIIH  да се одржи то стаи.е? Ko још користи тај 
извоз пшенице.? Користе делом наше задруге, које 
би  требало у већем пррценту, ту молим г. Тзор1)е- 
вића  да.ме саслуша - - које би требало у већвм 
проценту  да  учествују  у  извозу,  и  трговци,  али 
највећу корист пмају велепоссдпици. 

Гооподо, ако прочитате извештај Привилегова- 
nor извозног друштпа nahn ћете где je г. Дуи^ер- 
ски казао ово, говорећи o годишњем извештају: 
„Овај извештај обгрлио je све". Али свакако да je 
иајвише обгрлио one који производе пшепицу у 
велнким количипама. A да ли je обгрлио нас no- 
трошаче, да ли je обгрлио пасивне крајеве, да ли je 
обгрлио малога човека који мора да купује или 
докупљује? Према томе, ето вадите, ja немам ни- 
шта npornB тога да се води рачупа o произвођа- 
чима пшенице у Војводипн, али не би смели због 
тога да пасивни крајеви у земљи и други крајеви 
плаћају тако велику цеиу пшепице у корист вели- 
ких произво1)ача пшенице. 

11ризад тако ради у границама својих прописа. 
Ja onoMHibCM господина Мипистра трговине да 
смо ми јуче и.мали преференцијал са Нвмачком, 
Чехословачком и Италијом. Италија je сада испала. 
Остале су Чехословачка и Мемачка и шта ћемо да 
радимо кад још неко отпадне na не будемо могли 
држати такве цепе какве су даиас? 'CMCMO ли TO 
време да дочекамо неспремни, јер то би било ката- 
строфално sa нашу производшу. Ja сам поменуо 
неке установе које раде са Министарством тргови- 
ие, ja сам изнео своје иишљење o раду Министар- 
ства трговине, ja верујем да lie господип Мини- 
стар трговиие примити моје напомене, пошто je 
сам у своме експозеу казао, да се налазимо пред 
реорганизацијом Министарства трговине, na след- 
ствено томе, и пред реорганизацијом установа, које 
су са шим у вези. Верујем у рсч господипа Мипи- 
стра трговине, као и да lie он показати успех, и да 
iie донети реформе које he бити од користи no 
пашу народну привреду. 

Дајући нам свој експозе, Господин Министар 
трговине казао je, да смо у прошлој годиии заклЈу- 
чили 16 интернационалних трговинских■ уговора. 
Познавајући те пословс, пошто сам у њима уче- 
ствовао, могу да кажем да je ту у ствари реч o 
обичпим арапжманима, споразумима, a не o трго- 
випским уговорима. 

Изгледа да je овај извештај био штампан не- 
што мало раније, na због тога у њега иије унет и 
аранжман који je постнгиут са Француском 10 фе- 
бруара  1939 године. Свакако да je то због тога 
што je извештај штампан раннје. Међутим госпо- 
дпп  Мипистар  трговипе  пије  додирпуо  пеколика 
питаша која hy бити слободан да додирнем ja. Ja 
само молим господина Министра, да ово ne сматра 
као замерке. Ми смо примили са пајбољом вољом 
изјаве o коренитим реформама које he се изврши- 
ти, na због тога су ono само мале иапомспе са моје 
страме. Господин Министар није споменуо шта je 
ca Малом Антантом. Ви знате да je трговинска no- 
литика у  погледу  размене добара  нзмеђу држава 
Мале  Антанте  била  регулисаиа  од  страие   п.еног 
привредпог савета. Taj савет се састаје два пута 
годишње! Ha тим састанцима утврђиван je при- 
вредпи  план  који  je  имао да  се  изврши у току 
године. Ja знам да се у овој години тај савет није 
састао,  и   према томе  да  ли  важе  старе  одлуке? 
Хоће ли  оне  остати  na  спазп, уколико и у коме 
правцу? Ja хоћу да напоменем и хоћу да кажем да 
се води рачува, да при жшом сташу и односима не 
претргашо штету, »eh да се na време обештетимо 
п спроведемо нашу политику иа тај начин, што би 
њени интереси били обезбеђеии. Ja морам, roeno- 
до, овом приликом да скренсм пажњу jom на једну 
околпост. 

t)9 
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Ми нсмамо тргоиинске уговоре ca Лужпим 
америчким држаиама. Ми смо у исуговорном ста- 
н.у са ApremimoM, Уругвајем, Колумбијом, na 11 
ca Мсксиком. Наши односи нису такви да бисмо 
фебали занемарити тргоаинске преговоре са овим 
лр/кавама. Ilira сс дешава сад када се палазимо у 
неуговорно.м стању? Дешава се да'сс од страие 
тих држава према иама примењују максималне га- 
рнфе и да ми немамо ни јсдне повласпице, која 
се даје било иа саобраћајном, бнло на социјал- 
iioM, било на каме другом пољу. Међутим, ако 
наши интереси нису такип да бисмо ми требали 
са овим државама да закључимо потиуне трговин- 
ске уговоре, који се састоје, као што вам je по- 
знато, из општих и тари([1них делова, ми бисмо 
иребали да поведе.мо преговоре и да закључим;) 
уговоре са клаузулом najncher повлашћеиЈа, јер 
бисмо на тај начин добили све што су те државе 
дале и другим земљама, a и ми бисмо њнма исто 
то дали. 

Али, када je реч o Амепичким државама, ja 
ne могу да се «е запитам у каквом смо правиом 
односу са Северо-америчким државама? Кад ва.м 
будем рекао, видећете колико je то чудновато. 
Ми имамо трговински уговор са Америком и у 
трговинскнм смо односима, нисмо у неуговорно.м 
стању, али тај уговор датира још из 1881 године. 
Закључила га je Крал>евина Србија. Свакако да су 
лаиапш.и односи много другојачији у нашој Југо- 
славији, него што су били односи између Србије 
ii Америке. Према томе ja сматрам да ми није 
иотребно указиватп иа оволику разлику у сада- 
шњим интереоима Југославије и њеним потребама 
и односа према Сједињеним америчким државама 
према потребама које je имала Србија, 'ондашња 
мала земља, која није имала ни своје море, ии 
овакве потребе. 

Сматрам да би требало поспешити и трудити 
се да се ^са Америком mro upe приступн разгово- 
рима 0 повом трговинском уговору, да се omi ро- 
гулишу у интересу наше земље. 

Дозволите ми, гаоподо, да проговорим неко- 
лико речи o индустрији. Сви ми знамо да ипду- 
стрија, развијена индустрија, која je оснонана"у 
том омислу да иокрије домаће потребе и да се 
јави шреко границе, да je срећан знак богатства 
У једној земљи. Имајући то у виду, ja сматрам да 
je наша политика требала да иде тим путем т. ј. 
да и ми развијемо индустрију, која ће покривати 
наше потребе и јавити се и са оне стране границе. 

У иашој земљи чињене су у том правцу ве- 
лике жртве. Mama земл>а трудила се да подигне 
ту индустрију, да се ona разв'ије -и донесе користи 
своме иароду. Например, режим, који смо ималп 
у царини, — ja имам гшдатке од 1930 године до 
данашњег дана, — био je такав да je отприликс 
дато ослобо1)ење од царина v суми од 100—150 
милиона динара тодишње, Томе треба додати 
жртве и бенефиције које су чнњене у скупном no- 
резу на пословни промет, у непосредном порезу, 
као и другим услугама, које су чињене roj врстп 
радиности у нашој земљи. 

Koje треба да буду директиве и који принци- 
UH би требали бити да се таква »ндусприја no- 
дигие и развије? Свакако да je један од услова 
иитање сировина. Другн услов je јевти,н погои. 

AKO се запитамо, да ли се наша држава тих 
прннципа држала, и воднла рачуиа, да ли je такна 

радиност потпомагана у коме крају где има сиро- 
вина, ми ћемо доТт до закључка да ту није било 
иикакве политикс. 

Папример, кварц песка [имамо у Скопљу, a фа- 
брика стакла je у Панчеву. Ja  сам имао  прилик« 
да разговарам са једним фабрикаптом, Немцем из 
Врбаса, који je тамо дотао из Швајцарске, и кад 
сам  га ja запнтао шта he он у Врбасу, он ми  je 
одговорио: ту има Немаца na се разумемо и зато 
сам дошао овамо .и подигао фабрику. Ако MH, ГО- 
сподо, дозволимо да појединци  подижу фабрикс 
где  xohe,  онда  никад HCIICMO добити иидусгрију 
у   Крушепцу,   у   Ваљеву,   Крагујевцу  и   Никшићу. 
Ми  смо дошли,  господо, данас у положај  да  je 
наша (индустрија овако заступљена: Савска бано- 
Biina ca 28,52%, Дравска бановина 25,82%, Дупан- 
ска бановина 18,58%, Београд 7,85%, Дринска ба- 
новина 5,81%, Моравска баповина 4,41%, Примор- 
ска  бановина  3,81%,   Вардарска  2,60%,   Врбаска 
1,67%, Зетока 0,93%. 

Кад je реч o индустрији, ja сам већ мало час 
казао  да  су   поднесене   огромне  жртве  за  поди- 
зање  индустрије,  али,  гооподо,  питање je да  ли 
се ona нама одужила? Ona, као што вам je ■по- 
зпато, користи пуну царинску заштиту na ипак, и 
ако 'има сировипе n јевтине радне снаге у земљи, 
mia увози и  сировпну са стране и доводи страпо 
радеиике и те индустржже стране раденике плаћа 
скупље. Да нема   онолико   сировина   колико  joj 
треба у нашој земл>и, ja разумем да их довози' са 
стране. Кад то све чинн наша индустрија она би 
требала да се појави и преко границе, јер инду- 
стрија која има сировине у самој земљи ona мора 
да се појави лреко границе, јер je то њеиа дуж- 
пост. Кад погледамо на билансе наше индустријс, 
иидимо да су оии готово увек пасивни, a чућете 
често и њихову кукњаву да им посао не иде до- 
бро.  C тога je  потребно,  да господин Министар 
трговине и индустрије донесе такав један пропис 
у коме би ово стајало: „Овлашћује če Министар- 
ски савет да на предлог Мннистра трговине и, нн- 
дустрије откупи  сва ona предузећа шотребна   на- 
родпој привреди '.na бази капитализације показа- 
них чиспих добитака за последњих десет година". 
na би видели  какав  би  тај  биланс стварно био, 
колике користи имају   и   да ли могу и јевтннијс 
продавати, као и извозити. 

Господо, кад je реч o индустрији, не може да 
се пређе, a да се me говори o картелима. Картели 
су се код нас појавили са постанком индустрије. 
Они су лепо организовани иако постоји један за- 
конски пропис, који су о«и тако мало припошти- 
налн, што кажу наша браћа пречани, a то je Закон 
o сузбијању скупоће. To je све тако било до 1934 
године, кад je донета Уредба o картелима. Знате 
шта пише у првом члану те Уредбе. У тој Уредби 
у првом члану каже се овако: „Забрањује се по- 
стојање картела", то je једиа јасна и кратка од- 
редба. Међутим, у другом члану каже се одмах: 
„Дозвољава се постојан.е картела оне врсте ии- 
дустрије која je потребиа и важна за народт- 
привреду." Па која je, господо, TO врста инду- 
стрија која je потребна и важна за народну при- 
вреду? Ha то питање одговорио je закон. Taj од- 
говор налазимо у Закопу o радњама, јер no томе 
Закону o радша1ма, Министар трговине и инду. 
стрије дужан je да да списак те индустрнје у 
споразуму са  ннспскцијом земаљске одбрапе. 
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И овај je списак дат. Али кад по-гледате тај 
списак, ви ћете видети да су ту унессис спс врсте 
наше радиности, почев од оне најозС)11л>т1ијс na 
до индустријс потпетица за жеискс ципслс. (>K;i- 
гор и веселост). 

Пред оваквим стањсм Влада сс нашла побу- 
1)ена да уки^не члаи 1, јер ■ои није пишта ни зна- 
1|ио, na га je и укинула. Сад, при оваквом стању, 
картели се нису одмах појавили. Знате, она по- 
словна обазривост иалагала je да се види колико 
ту има опасности, na кад се видело да ту нема 
ничега опасног, ОНИ су сс пријавили. По тој Уред- 
би води се један регистар у Министарству трго- 
винс и индустрије и сви су картели дужни да се 
у тај регистар упишу. Али шта стоји у томе реги- 
стру? Ту стоји само име и презимс тога картела, 
и ништа више: нс стојн пи оспов no коме je кар- 
тел створен, нити има цсис, нити име артикла 
који je у шитању. По тој Уредби, Мшнистарство 
тргопине и индустрије je било дужно да оонује 
картелски суд, али тај суд ни до данас није осно- 
ван. Међутим да би ме правилнијс р^зумели и да 
би осетили шта je последица таквога стања, ja 
ћу вам изнети само два примера, само пример са 
картелом цемента и картелом шећера. 

Ствар стоји тако да je цемент у нашој земљи 
најскупљи, ако се упореди са ценама у свима дру- 
гим земљама. Ми у нашој земљи имамо јевтине 
сировинс, имамо јевтину погонску снагу, a има.мо 
и јевтине радникс. Па шта je онда томе узрсж? 
Данас се цсмент продајс no 60 динара за 100 кт. 
Кат. се одбију државне дажбинс, њкма остајс пд 
приликс око 45 дипара на сто килограма. (Гла- 
сови: 60 динара!) Не 60 динара, то je продајпа 
цеиа a кад се одбију дажбине. остаје нешто мало 
мање од 45 динара. A знате ли колики су им npo- 
изводни трошковп? 18 динара, na и пешто пспод 
тога. To je само доказ да je ово јелпа прло рен- 
табилна грана нашс привреде. И ако узмете њи- 
хове извештаје које су поднели 1930 годиве, ако 
узмете Нзихов биланс из те голинс, ви ћстс ви- 
дети да су они подслили дивиденду no 14%. Лепа 
дивиденда, Бога ми1 Ме1)утим, има и других до- 
каза.' Да видите како не Cm смсло да се no тој 
високој иени продаје цемент. Држава сс налази 
пред псликим јавпим радовпма које je предузела, 
палази се прсд питаљвм подизања коловоза и мб- 
стова. За подизаље тих мостова и коловоза јавља 
се и гвоздена вндуспрпја нз наше земље a јавља 
се и и.ндустрија из пностранства. Налазећи се 
пред -лим фактом, да би тај nocao могли узети и 
странци и наши су индустријалци понудилп др- 
жави да сс rn мостови и ти коловози направс од 
цемента, na cv тај цсмснт понудили држави no 
27 дииара од"100 кг. Ето, видите, колика je љи- 
хова зарада кад нуде цемент no ову цену a ииаче 
га продају no 60.— динара. Ето, вилите, какве су 
последице ових nponnca који давас постоје o кар- 
телима. 

A сада да говорим мало o картелу шећера, Ип- 
дустрија inehepa je nap екссланс nama пародпа 
привреда. При свем том вп видите да су цепе nie- 
ћера у нашој земљи великс, ии впдите да опи 
крајеви око Црвенке који пронзводе шећерну репу 
и који од тога имају користи плаћају inehep јев- 
тииије него оии у Бабушници и Подгорнцп. Шта je 
гоме разлог, господо? Ла морам призната да je 
томе   разлог  висока  грошарина, рисоке  државпо 

дажоине; али један од разлога je и у заради коју 
имају на продукцији шећерие фабрике. Е сада, 
шта би требало да дођс као корекција тога? Трс- 
бало бн да дође акција паших државпих фабрика 
шећера. Међутим паше државне фабрике пису 
формално у картелу, али стварпо јесу, јер оне за- 
јелнички одређују ueiic шећвру и осталс трошковс 
и са осталим фабрикама деле територију за про- 
дају шећера. И таква политика, господо, довела je 
дотле да се ми дапас налазимо пред опасношћу да 
нам нестане шећера и да будемо принуђени да уво- 
зимо шећер. A зашто je то тако? Зато што су фа- 
орике no малу цену откуплуивале репу тако да се 
произвођачу ne рентира сејати репу. 
Шта би joiu требало урадити за корскцију у 

томе правцу? Ja морам, господо, прп томе папоме- 
nvni да cv картели једна пормалпа појава у да- 
нашњем друштву; они постоје и оии Кс постојати, 
али то «е значи да се и>има треба да дозволи да 
користе до крајњих граница тај свој повлашћбни 
положај. Ла сматрам да би требало Уредбу o кар- 
телима лопуиити на тај пачип ппо би се за све 
врсте индустрије држава трудила да створи своје 
посебне фабрикс n na тај пачип да утиче на впсину 
цсна a не да улази у картелс. Требало би створити 
једап форум у коме би узели учешћа прстставпици 
картела, претставпици заинтересованих министар- 
става, претставници радника и претставиици комо- 
ра, и да се у томс форуму утврђују како продајнс 
цене тако и про^зводпи трошкови. Taj форум био 
би даклс једипо падлежан за утврђивање цена. Али 
исто тако требало би још и то урадити да се onaj 
регистар у Мипистарству трговипе и индустријс, 
KOJU се води o картелима, да сс прошири "и да у 
њему стоји колика je цепа тим артиклима, који су 
све артикли у питап.у, и какав je одпос изме1)у тих 
фабриха које су у картелу, поштујући, разуме сс, 
п.ихове технпчкс тајпс. Кад би сс такав npomic 
створио, верујте, не би наша привреда имала ни- 
какве штете од тих картела. 

Господо народии посланици, ja сам вам благо- 
даран што сте ме саслушали .... (Ппвлс JOROBUU: 
И ми смо ти благодарни што си нам тако поштено 
изпео те ствари!) Ja сам вам благодаран, господо, 
алп вам морам скрспути пажњу joni na једну окол- 
пост a то je ова. Ja сам посланпк из Зетске бапо- 
вине и ja морам да проговорим ncimo n o прили- 
кама тога краја који ме je овамо послао. И кад то 
иодвлачим морам поставитп себи питање: како сс 
Министарство трговине одпосило и односи према 
Зетској баиовини и ЦрноЈ Гори специјално, како 
с обзиром na буџет којп joj je дало, исто тако n 
с обзнром na трговинску политику коју тамо во- 
ди? И у том поглсду na првом месту хоћу одмах 
да вам кажем једпу ствар која пзгледа сптиица али 
која je ипак карактерпстичпа. Све женске запатскс 
школе у држави падају na терет Мпппстарства тр- 
говипе и ипдустрпјс, само ne one na терпторпји 
Зетске, Моравске и Вардароке бановине! Ja немам 
кишта iipoTHBv тога што je држава примила и за- 
натске 1пколе"богате Дунавске баповппс na терет 
свога бхиета, али сматрам кад je то урадила за 
лруге баповине да je то могла урадптп н за Зет- 
ску, Иардарску и Моравску баповппу. (Гласови: 
Тако јеП Исто тако и кирија за Трговачку акадс- 
мију v Полгорици пада na терет Бановине. 

A сада да ВИДИМО као стојп у поглсду трго- 
винске политике према Црној Горп. Није тачно, 
господо, да х Upnoj Гори нема тере^д зд аођвн»в 
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шире трговинске делатности. Црна Гора je пре све- 
га сточарски крај, затим има шума, има белог 
угља, има руда и друго, и сзе то привредно благо 
може да се нскористи. Ви ћете приметити да није 
дошао потрсбан капитал, Зашто тај капитал није 
дошао? Зато што нема путева да би сс та трговина 
и тај капитал иогао да искористи, o чему пам као 
пример наводим, да nama овца мора no шест сати 
да иде да се напојм водом, и према томе je при- 
родно да изгуби у теисини. 

Друго nuiaibc, које треба да истакием, јесте: 
да ли je наша државна трговинска политика води- 
ла рачуш o надштм пограничним однооима према 
Албаннји? У томе погледу постоји један трговин- 
скн споразум између нас и Албаиије, али тај спо- 
разум који je добар, mije извршен зато што нема 
nvra којн би везивао Албакију са Црном Гором да 
би се могла та политика да оствари. — Чуо сам дз 
je један послаатачки колвга у Финансиском одбору 

о: „Нека Црногорци продаду шуме na нека на- 
праве себи путеве". Ja .међутим, морам казати да 
су црногорскс шуме приватна својина и ja бих за- 
питао гога гоеподина како би то изгледало кад би 
се његова приватна »мовина продала да се исплате 
они модерни путеви железки и земаљски који про- 
лазе кроз те крајеве. (Чује се: I Inje тако казао!) 
Драго ми je ако im je тако. 

Али, ГОСПОДО, и иоред свих ових напомена ja 
сам ипак спокојап и ja вас могу N'BepuTii да дапа- 
iiiiba Краљевека влада са пуним иитересом прати 
живот у Црној I'opn. Ja сам имао прилмке да o 
извесним питаилша, која интересују Црну Гору, 
претресам и са господином Претседаиком Владе 
и са господином Министром .фипансија и ja сам 
код м>нх иаишао ма пуно разумеваи.с и на пуну 
потпору. Према томе, Црна Гора може бити сио- 
којна да he се и у гом погледу трговинске поли- 
тнке од стране даиашн.е Владе водиги рачуиа. 
Исто тако Цриа Гора je занемарена и у погледу 
туризма и ако има све услове за то. 

Господо, ja hy да заврцгам. 
Краљевска Влада дала je своју Декларацију. 

У roj Декларацији она je na један изричап и јасан 
начии наглаоила један проблем који годошама мучи 
nam државпи живот. Ни једпа Влада досада није 
на тако категоричан начин покренула то питање 
као ова. Од топа питања уозбиљили смо се сви ми 
и на левици и на десници али сте сви моралн при- 
метити да je од тога дана наступио други дух 
међу пама. Сва земља дрхти од озбиљности тога 
питања, од њсга дрхти како онај мали Србии тако 
и сваки Хрват и Словенац. To je гштаље KOJI' je 
обузело цео nam народни живот. 

Па ипак, росподо, nama Крал.евска Влада, иа- 
лазсћи се пред озбнљиим проблемима, пије забо- 
равила да у својој Декларацији помене и нарочито 
истакне своју бригу o привредним питањима. Вла- 
да je у својој Декларацији изричито рекла:   
Влада he поклонити најкотпунију пажњу да се ра- 
ционално и плански осигурају најповољнији усло- 
ви, материјални, технички и психолошки за mro 
бол.и привредни иапредак земље...". 

Ово je један мудар акт који се мора пошто- 
ватн и ценити, и због тога поштујући и ценећи 
овакву мудру политику Краљевске владе, ja изјав- 
л>ујем да Ку гласати за овај предлог буџета. (Одо- 
бравање и  пљескање у  центруму  и  на  десници). 

Potprctscdnik Alojzij /Milielčič: Reč ima narodni 
poslanik g. Blagoje Jocie. 

Благоје Јоцић: Господо пародни посланици, у 
вези са очогодишњим буџетом хтео бих да гово- 
рим поглавито o трговини, индустрији и  привре- 
ди упиттс којп су уједно п најважпији изворп 
прихода наше државе, AKO посматрамо кретање 
прихода у натој земљи за дужи шиз година ума- 
траг, ми IICMC констатовата да су се ти приходи 
ЈЂек креталн око 12 милијарди дипапа годишње. 
Шта то значи, господо? To значи да nama при- 
ирел;1 није доволЈио }1апредовала) значи да м« тап- 
камо у месгу n да не показујемо онај напредак 
koju би треба.к) да показујемо с обзиром на при- 
вредно богатство наше земл.е, с обзирпм na cnpo- 
Binie ca којима ми v изобиљу раополажемо, 

llaifta индустрија и привреда развијале су рад 
икаквот плана. Ми нпсмо имали система^ no 

коме la'Mo да их упутимо, који путем треба најра- 
ционалније да се" развијају. Од самог ппчетка та 
грешка je учињена и оиа се пставља a не поку- 
шава се да се го поправи. Многе владе су имале у 
своме програму економско раовијање народа, али 
систем још иикада није уведеп ту. Мије било си- 
стема n зато сматрам да mije било nn већег na- 
гаретка. A напредак сс најбоље показује no пости- 
гнутим приходпма. Kao што прпвредно предузеће 
кад не убира веће прихбде, з«ачи ne папредује, 
значи да imic добро оргаиизовано и ла му нешто 
сзмета, нсто je тако и са народном и државном при- 
вредом. 

И уместо да се nama иидустрија развија у 
правцу иоК'Сришћаван>а постојећих сировина, ии 
смо дозволили да се она подиже оиако како сс мо- 
гло и како je коме пало на памет. Дошло се до 
гога да кад je ппдустрија почела да ради и да сс 
развија, да joj пностраиство конкурише. И шта сс 
тада чини? Посгављају се царииске баријере да 
би се иплустрија спасла од пропасти. Све те ца- 
ринске баријере су доиекле и штетне за осгале 
приврелпе граие. Ове заштите су гкугребне али 
caiMO привремено, док се донекле не амортизују 

:инвесгиције: али nama иплустрија je махом тако 
rpaiiena да he joj та заштита вечито требати a то 
je штетно за остале правс привреднике. 

У даљем развоју ми у нашој землуи немамо 
институцију која on могла да ствара један плап 
и да помаже све nnrpeoe name прпвреде. Нема 
инстнтуппје која би мотла да прихвата жеље npn- 
вредних орга^пизацнја које засецају у реооре вкше 
иииистарсгва  једаовремено. 

ilira je octa lo ипда чим лривредним органи- 
зацијама? Да се обраћају и да na дохват гледају 
да искористс шта ко може за ссбс, не обзирући 

■се да ли те бепсфпппје iKoje они самп себи пзво- 
jyjy на неки начин, да ли he оне бити штетне no 
пстале rjiaiie наше привреде. У том нашем прн- 
вредном нереду — и да би се заштитиле извесне 
индустрије — nama царинска тарифа ие изгледа 
онако као mro би требало да буде. Царинсжа тари- 
фа треба да буде -огледало смерница name прпвре- 
де. Она би требала да помаже оно што xoheMo да 
стварамо и да пустп увоз артикала које ие желнмо 
да производимо. Ta царинска тарифа требало би 
да буде тако изпрађена да даје правац и упутсгва 
namoj привредп како да се развија и уједпо ча 
буде регулатор цена наштл производима. Ani. 
господо, израдпти једну добру царинску тарифу 
пијс могуће ако се ni)e тога нема једап добар при- 
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вредни шлан, који he да обухвати свс што je нама 
потребио и за шта услова највише имамо. Наша 
lanauiiba царинска тарифа на жалост je услед не- 
иан>а тог плана са једне стране чисто фишалне 
природе. У место да диригује нашом привредом, 
она je ту да убира приходс, колико сс сматра да 
1ржава треба да реализује прихола кроз њу за 
својс потребе. Са друге стране она je прохиби- 
циане природе. Она онемогућује улазак кзвссне 
стране робе, макар она била и no дештинг цсии. 
Значи, да се извесним гранама наше привреде омо- 
гућује да добију монопол код нас и да држе цене 
како" онс хоће. Ja мислим да je то једна штетна 
појава, i ep фаворкзованЈе једне гране значи ићи 
na штету друге праие наше (привраде. Исто тако 
од ттстЈшх последица су и картели које онемогу- 
hviv развој нашс земл.с, јер штете пећину наше 
привреде. Господо, од колике je важности добро 
оотттзовта привреда најбоље може да по- 
служи пример Италије. To je земља која je pa- 
uni их година, услед тога што je no своме тлу врло 
сиромашна, без икаквих сировина, бнла je то 
звмља која je највише давала емиграције у ино- 
страисгвп^ IbuKOBO станонништво се годинама ра- 
сељавало и no Америци и no другим земл.пма 
зато што je земља и сувише сиромашна. Италија 
je међутим, од пре 10 до 15 годнна створнла 
ieiaH добар гтриврелни план и ОД тога доба та 
сиромаоита земља не само да не пушта да се еми- 
грира из ње, него успева да из добро органнзо- 
ипие приирсдс за годииу дана баца само на цаору- 
жаи.е онолпко колмко би нама кроз деценију било 
VOHO.-I.HO да подмирим(1 све своје државне по- 
Тпебс Дакле, јелна земља која no богатству да- 
леко изостаје од наше. a no opojv становника 
је-ша je три пут колико nama, дрбро оргапизо- 
i-ana, без сировина, са сиромашном земљом успева 
ia претсггавља једну оилу првога реда, ушева да 
води дуготрајт- скупе ратове. све то благадарећи 
•'io'-po организованој привреди. 

Господо, исто тако могу да паведем пример 
Јапана који je пре 40 година био једна азијатска 
чапуштена земл.а, a данас Јапан успева да држи у 
iuaxv и моћну Енглеску и још .моћнију Америку, 
да води такође ратове. Господо, a ко води да- 

пашше ратоне? Воде их привреда и новац који 
гшужа добро оргапизовапа привреда. Тиме хоћу да 
подвучем колико je привреда важна за напредак 
једне зсмље и за п.ено сиажење. Није снага само 
у топовима, него je join већа снага у прпвреди, 
која у даном моменту може да да потребно злато 
и својс' произво.де за одбрану земље. |Др. Бранкр 
Чубрилоппи: Ти спомињсш само тоталитарне др- 
жаве,'зашто ие споменеш Русију?) Ja говорим o 
чисто   привредпим  питан.има. 

Господо, као mro рскох мало пре, наши реали- 
зовани приходи износе око 12 милијарди. Када 
погледам на расходе, они поглавито иду na пај- 
хитније потребе, тако да ми од тих наших реали- 
зованнх прихода ништа ne одаајамо за напредак, 
за иеко побол>шан>е у нашој земљи. 

Све mro уберемо iioipnimiMo само на пајхпт- 
није потребе. Ако смсм да се нзразим речником 
привредиика, то зпачи реализовати приходе само 
за покриИе рсжијских трошкова, a за развој и na- 
предак   нс остајс irnmra. 

Дакле, господо, join једанпут да кажем, pas- 
војем namc прпвреде једино можемо да дамо за- 
лиху cnare која he mrm јсднога даиа потрсбпа. 

Трговина, ипдустрија и привреда нису само no- 
требпе, да би држава могла реализовати веће при- 
ходе. Оне нмају још једав, ne мање ваокан, зада- 
гак у животу једног народа. 

чПре 20—30 годипа, господо, пије било човека 
код nac који mije имао своје зсмл.с n enoje куће, 
Данас, међутим, ми видимо да свака земл.а има 
све више и више бескућника. Ilira то значн, госпо- 
до? Народ i.-c сталио мпожи a земл^а, њиве остају 
исте. Опде гдс су дедови живелп добро, где с^г 

Moi'.ni да просперирају, пампожспи упуци једпа 
л<ггвотаре, одлазе од своје KVIIC, одлаве у свет. 

Ми морамо да раввијемо nainv привредуј да 
би могли те л.\ де примити и спасти беде a државу 
нежељених последица ... (Др. Брлпкп Чубриловић: 
Велике поседе треба пололити: Бел.г, Папчсиачкп 
рит! Земље има за 30 мплиона) . . . треба провссти 
нову аграрну реформу! 

Пошодо, да би се овако важан проблем за жи- 
вот једмога нароДа могао да среди, потребно je да 
се рети TO иајпажннје питаљс, питање nainc при- 
вредс. A средити то питање привреде није тако 
лака пи проста ствар. To je јелап комплекс замр- 
шепих питан>а које треба решити. 

Треба, госпбдо, дубока студија да би се могло 
доћи до једног чраведног, доброг n тачиог peme- 
п>а. Господо, нама je пајпотребпије да имамо једну 
органпзацију у земљи, која he да прикупи све по- 
требе дапаште привреде и ipidnnire и шгдустрије 
да ncmiin све п.ихоис гготребе, прикупи све сгати- 
стичке податке, даишита узроке зашто прједине 
граис nainc привреде не напредују. Ha оспову свега 
гога треба створнти привредни план али само no- 
сматрајући цео комплекс питања, као целппу, a 
никако не појединачно, јср се иначе упада у другу 
грешку. Врло често, кад решавамо ствар у корист 
једне гране то иде na штету друге групе. Да се не 
би тако радило и да се не би поново падало у vpv- 
шке потребпо je да се створи једап одбор, — ja 
предлажем парламентарни одбор ■—■ који би био у 
контакту са свима привредним организацијама у 
земл>и и радио на стварању једног привредношла- 
na. Taj привредни план требало бп првенствено да 
се позабави са привредом каква нам je дапас. Њој 
треба да пружи полета колико je могуће више, a 
затим да утврди један план no коме би се радило 
у будуће. Да не стварамо индустрије које пемају 
услове за развитак, всћ да створимо првенствеио 
ону праву пацшжалну ппдустрију ону за кој\ 
можемр у ;U'M,I.H да нађемо свс потребне оиро- 
иипс, n сис тс сировине да се прераде у на- 
шим фабрикама, нашом радном снагом и нашим 
иационалним капиталом. Господо, таква инду- 
стрија n добро организована моћи he да под- 
мирп name потреГк-, a биће v стаи.у временом ДЗ 
конкурише и пностранству и постане способиа за 
извоз. Само тако систематским радом мп можемо 
да дођемо до &ол>ег развитка до правилног раз- 
витка name привреде и нећемо ла чујемо, као што 
дапас чујемо и у трговини, и у иидустриј«, n v 
прпврсли' да се ' ■■' ^а појеДине нежељене 
појаве које коче рад и напредак, јер, господо, 
кажеси кад се решавају ствари, не греба решавати 
na парче n једном чинити a лругом наногата 
ттету, јер онда увек има незадовол^ика, Господо, 
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трсба све те л>уде и прнвредне организације шжу- 
пити и саставити и са њпма заједно створити 
један план који неће да иде на штету никога 
Heh у корист целакупне наше привредс. 1'осподо 
пародпи послапици, у вези подизања и сиажења 
наше домаће инлустрије шхраи да иагласнм јодну 
преку потребу која се такође паралелно јавл.а са 
тим наиме: да се реши питање дугорочног кредита 
за иашу привреду и индустрију. 

Гооподо, ви сте могли да видите благотворпо 
дејство Државне хнпотекарие банкс на изпрађи- 
ваи.у овако лспог Бвограда н дрУгих мсста у 
нашој земл>и. (Др. Браико Чубрилоипћ: A за села 
ништа нсма!) Мнстс мс саслушали до краја. To бла- 
готворио дејсгво тих дугорочннх кредита за из- 
градњу Беофада и лругпх места још je потреб- 
иије нашој привреди. (Паилс Jononuh: Ссл.аку!) 
П он je прииродник, један од највећих и иајваж- 
нијих у зсмлјИ. Када се узме na мшицу иовац на 
три месеца <шда ne може да 'ce врши рационали- 
зација name застареле индусгрије, не може да се 
т-швестира. Морају се имати лугорочпи кродити 
као што се има за изградњу зграла да би могло 
да се ннвесгира и да би могло постепено да се 
отплати. Нама требају дугорочии кредити за ра- 
ционализацију наше привреде и пидустрије. 

Дакле, господо, ово je једно врло важно пи- 
тање за нашу привреду, и ja се мадам, да hy имати 
прили^е o томс још много више ггашрити. За сада 
тг>ме нема више места. (Павлс Jononuh: Сада, na 
Бог зна када ћемо се састати!) ВилсКемо, каквс 
ћемо бити cpelie! Други недостатак 'наше шривредо 
iecre, што немамо стручиог ■оообЛ)а. 

Potpretscdnik Alojzij Mihelčič: Gospodine po- 
slanice, molim Vas da završite, vreme Vam skoro 
ističe. 

Благоје Јоцић (наставл>а): Пожурићу. 
Господо, ми пемамо довол.но стручног осо- 

бл.а. Томе нпје крпв r. Мипистар просвето, јер он 
ne зна шта треба нашој прпвредп и пољопри- 
врсди. To су привредне органнзацијс које треба 
да израде ирограм продаиаи.а за ШКОЛе, И којс 
греба да привреди створе неопходно стручпо 
особље. Ми данас имамо много 1)ака гимназија и 
наше пам гимназије лифарују у певсроватпим 
количинама мање вшпе иесвршене ђаке, који нису 
за прииреду и не могу да се искористе у привреди 
негр пду и тражо да постану званичн-ици и писари. 
Они исмају ппкаве будућности И вечито остају 
мали чиновници са бедпим платама и гладују. 
Пама требају стручни радинцп, којп ће да раде, 
да стварају.  (Пљескање na деоници), 

Господо, мп морамо створити стручне школе, 
кијс he нашој привреди давати ано што joj треба, 
јер ми данас имамо махом ,ianKe, ne само мајсторе 
него n пословође. Ja сам и.мао прилике да видим, 
да сс странп моитврнмајСтрр плаћа 800 дцнара 
дпеипо, заго mro такних мајстора у земЉ!И пема. 
Господо, прека je потреба да то остваримо не 
само за потребе приареде, нвго n нз соцпјалнпх 
разлога. BIH, порподо, зпате n впделп сте колико 
има младића са несвршеном гимпазпјом, који трче 
n обијају прагове, да би могли дббитн оиу ми- 
зерпу  плату од оОО-бОО  дппара  месечпо. 

Гооподо, у вези са развојем наше привреде, 
ми морамо n ггандард живота л.уди да гтодигнемо. 
Ми иорамо мислитп  im прве сарадаике \  нашој 

привредп, na радннке, да се њихово стање по- 
бол>ша, али свс m у вези са прадредеим планом, 
да буде организова^о и повезапо у једпу це iiinv, 
да свп од тога пмају користи. 

Друго јсдпо важпо mnan.e, го je питашс 
нашпх чиловшша, наше чнповничко питање. Тре- 
бало on no сваку цену решити, a то je иптерес 
привреде, ако хоћемо правплап разаитак наше 
привреде правилио решење морају да плате чи- 
повнпка буду бол.е, да ти људи буду материјадно 
обезбеђвни, јер \\с само оида моћи правилно да 
се ради n поступа. To повеГтње стандарда ишвота 
опет иде у арилог привјреди. Jep, господо, тај 
»овац циркулпше, добијају га трговци, прпвред- 
ипцп, ипдустријалци и повећава се обрт. 11a тај 
начпп гтовећава се зарада и држави се обезбеђују 
приходп. Mu смо нмали трилике за време ове 
кризе, upe неколико година, кад je стандард жи- 
вота cnao na пајппжп мпппмум, пмалп смо, као 
mio рекох, ггрилике да видимо, колико je тешко 
било за ппдустрпју n за npimpe.iv n за трговца 
и за свакога, Значи, повећање стаидарда жнвогга 
ne само што стиара задоволзне грађане ове земље, 
него ствара и благостање, jep од целога тога npo- 
мета сви имају корисги. 

AKO je стандари жпвота пизак, то смо ви- 
дели upe 7 S годипа, — зпамо како je тешко 
било n какво je стање било у земл>и. 

Гоогтодо, иако овде није место, морам да гово- 
рим мало и o 11ол>привреди која je једна од најва- 
жпијих грана наше привреде. Ми смо видели друге 
напредне земље да су, корпстећи најновпје теко- 
внне науке, усталс да дуплирају, и umne nero ду- 
плирају доприносе «а својим теренима који су 
знатно ман.е плодни од папшх. Господо, ми се тим 
проблсмом тамође у оивиру тога привредног плана 
морамо да позабавимо да допрттс no хектару по- 
стане бол>и И nama пол.опрпвреда liinne нвпредује. 
Када Beli ca ценама не можемо да идемо иного из- 
лад светског паритета, оида бар можемо да учинл- 
мо да npiiHocn no хектару постану већи. Ha тај 
иачип lie и земл>орадник добити много вишс a и 
држава Ке опда моћи да нзплахи своје порезе. 

Посподо, једап од пајважнпјих фактора за 
\ nanpelien.e индустрије, трговппе n свеукупне при- 
вреде, то je cao6paihaj. Нажалост, морам да кажем 
да nam саобраћај сгоји na веома ниском ступњу. 
Ми имамо Miioid крајева којп ne само да пемају 
железничких пруга nero пемају ки путева. Путеви 
су пепроходпи и ри крајеви су отсечеии од света  

Poipretseđnik Alojzij Mihelčič: Gospodine go- 
vornice, sada je na dnevnom redu debata o trgovini 
i industriji, pa Vas molim da se držite toga reda. 

Благоје Јрцић (наставља): и ono je у вези ca 
привредом. O овом питаљу roBopuliv укратко. Ми 
смо окопомеки cvmiine слабп да уложимо мплпјар- 
де у железпице и друмове, алн да би омогућили 
тим беспутиим кјтајевпма да могу ппак привредно 
да се развијају, мп морамо да им сгворимо један 
други caoopaliaj, када већ псмамо довол.по napa да 
сгиоримо друмове и железпице. Шта можемо за те 
беспутре Kpaijeae да створпмо, да оокивимо привре- 
ду која гамо чами, jep своје пронзв-оде ne може да 
и.чпеее na тржшпте? Господо, гогово no iipamriv, 
и шуме n рудна богатства палазе се у беспугним 
крајевпма. Без комупикација то огромно богатсгво 
лежи nencKopninheno  и лежаНе   еве дотлс   док нс 
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успемо да сгворимо огромне капнталс, да сагра- 
димо путеве и железинцс. Међутим, господо, да 
ис чскммо то време, ми можсмо нешто друго да 
учинимо. Ми иожемо да студирамо моторна вози- 
ла која 6'и била у стању да иду и no ти.м нашим 
тако страшним путевима. Господо, га моторна 
возила, тако консгруисана за name потреое, омо- 
гућила би да се ти забачени крајени доведу \ везу 
са осталим светом и да се привреда! која тамо не 
може да се развије, оживн. Ta моториа возила би 
трсбала да уђу иез царине у зсмл.у, да добију ре- 
зервне делове, иарочито, no 11()В()л>11им ценама и 
i ориво no пајннжим цсиама. Од свакс превезене 
rone мотао ои да сс иаплаКује, као mro се n данас 
паплаћујс, један известан дсшринос да поправку 
inx путеиа и ти бн се путеви постепено поправили. 
Али, то што се наплати требало on на ти.м пугеви- 
ма и да се утроши a но као данагс да се плаћа за 
прекомерно 11СКориш!1авање пута a тај новац иде 
ne знам куда и не исморишћава се за пут на коме 
je иаплаКеп.... 

Potprctscdnik Alojzij Mihelčič: Molim Vas, 
gospodine poslanice, da završite, jer ima još 12 
govornika. 

Ja ирсдлажем да се створн једап парламентар- 
пи одбор, који би радио na свпма гпм питањима и 
на мпоги.м другим која писам имао времспа да ис- 
такнем, да се створи јодан привредни плап no коме 
би се провела оргаппзацмја nainc целокупнс зе- 
маљске привреде. Taj привредни план, поштобудс 
израђен, треба да буде изнет пред јавност, да јав- 
пост o НЈему дуже времена дискутује како бп се 
могле уочити све евентуалне греигке или омашке 
у шему. Када се тај привредни план буде добро 
Продисасутавао, онда би га требало поднети Кра- 
.1>евск:ој влади на одобрење. Тако би једном у 
нашу   привреду унели више оистема. 

HMajylin пупо поверење у Краљевску владу, a 
специјално у Мннистра трговине и индустрије, пз- 
јављ.ујем да hy гласаги за предложени буџет (Одо- 
браванзе  и пљескање у цептруму и na дес]1ици). 

Potpretsednik Alojzij Mihelčič: Reč ima narodni 
poslanik   g.   Dragoslav  Pantović. 

Драгослав namoBuli: Господо пародни посла- 
пици, MOJ задатак мпого je олакшан, кад греба да 
говорим ч) предлогу оуџета Министарства трговп- 
не и индустрије, од страпе двојице предговорппка, 
који су  и врло вешто и врло дубоко зашли у npo- 
блеме  овога Минисгарсгва. Ja сам м-ислио да cne- 
цијално ■обрадпм тереп  ipromine, и то извозпе тр- 
roiiHHe, да o то.ме пјмзблему говорим, али га je де- 
таљно   обрадио upe меие   nam   друг г. Рвдуловић. 
Ja бих томе имао да додам само једио, да  додам 
оно UIT'O je њему у томе шггању изостаЛЈО, a то je 
да наше конзулагге, који потпадају под Министар- 
ство 'инострапнх послова, тј. паше  козуле  ne  ini- 
л,емо  и   ne плаћамо само зато, да би се појављи- 
вали  на  извесним банкетима лепо испеглани   и у 
гласе  рукавнцама, да репрезептују, него да уђу у 
трговачке, да уђу у привредне кругове, na  да по- 
сле кажу преко Мпипсгарства иностравих послова 
naiueM Мпнпсгарству трговине и ппдусгрије и даду 
сугестије, где n какиих има трговачких веза и ка- 
нала у  u,wby унапређења name пзвозпе   трговине, 
Ми  смо  гаостављали 'n тамозвапе трповиноке аген- 
те, али тај задатак мпого on боље могли да обав- 

л.ају сами наши копзули, који треба, уосталом, no- 
ред чпсго спол.пе политпке. да иодс и иашу иззо- 
зну политику м да дају корнсне сугесгнје. 

У билаису name сполте трговнне, ви вадите 
да та трговина опада. Годииа 1936, yiiopel)eHa ca 
19.-57, претставља пораст наше спољне трговине a 
кад дођете на 1938 ви видите да ona опада. У го- 
дппп 1937 имамо извозну трговину која се пење 
до 62% док доциије у зпатпој мери опада. To знл- 
'in, да пзвозна тржпшта, која су на чисто клирии- 
шкиј или валутпој бази, ппсу довољна за наш из- 
воз и да им недостаје једцга специјална организа- 
ција ге upere; значи да треба проширити трговип- 
ске уговоре на земље где ћх пемамо. Треба специ- 
јалио искорисгити најновијп трговински уговор са 
Фрапцуском, који je закључеп у фебруару месецу 
ове године и Фраицуској обратити што већу па- 
жњу у погледз' извоза, јер Француска je земља, 
која нам je била и 11ајбол>и савезапк и највеки при- 
јатељ у дани.ма пајтежим no нашу државу, и си- 
гурно je да he бити једап од најаећих копсуме- 
нагга паших производа. 

Имамо jom једну велику земљу која je изо- 
стала нз иаше грговине. To je Енглеска, која може 
врло мпого да допрппеее пашем кзвозном билансу. 

Кад ту извозпу гргопипу упорсдпмо са арти- 
клима, који се код nac пропзводе, видсће се, да се 
mije nocueliniuua потпуно довољиа пажнуа нашим 
главним пољоприврсдппм артиклима, Ja нећу да 
roBoptf.M o чпсто индустрпским артиклима, него 
Ку се задржатп na артпклпма, које производп 
nam сељак n од којпх би требала nama пзвозна тр- 
говипа да има najmime корпсти. 

Ja liv iianipaiuiTii само једно iiopei)Cii>e. Изнећу 
а1ртикле> који највнше интересују nam сељачки 
народ. Ви добро знате да читав део наше Босне, 
да читав део предкумановске Србије пмају врло 
јако развнјепо воћарсгво, a иарочпто шл>нву. Ви 
зкате и крло добро вам je позиато, да je мала Ср- 
бија пзвозила 8 до 10 киЛзада вагона шљива npe 
para и да je извозила око 2 хиљадс вагона пекме- 
за. Брчко je било врло познато у Босни као један 
центар за егиваже, — npepal)inuube сувих шљива 
— n за извоз и сирсхвих шљива. Код нас се то кре- 
гало у гланпом у круту Чачак—Крагујевац- 
Вал>ево. 

II уместо да смо лепо искориспши паше бо- 
гатство и упутили нашу »звозиу грговину онако, 
како je то лепо пзпето у кшизи „Ла Серби агри- 

1чол", тада бисмо могли замерити „Иризаду", за- 
inro специјално оној грани нпје oojiahena пажња, 
И ja ne устајем! овде да говоршл, са овога места, 
против „Призада" icao организације и као устано- 
ве, али устајем да говорим протлв њеног некори- 
оног рада и да гоиорим да „Призад" уместо да 
има главпу ппицпјатпву, да буде једпа врста сило- 
са нашег, којп lie да прикупп, да стандардизује 
пашу пропзво/иву, да класпра name производе, 
како бисмо рекли пародиим језиком и да nx упути 
na тржшпте, „Призад" се појављује као трговац, 
који купује у землзи и зара1)ује од својих сопстве- 
них произвођача. 

,V сувој тл,mui n у пеммезу on je гкжазао је- 
дан страховиги назадак. Он je успео да извезе 
свега око 100 вагона пекмсза, док и.ма још око 
400 вагона npepahenor у земљн, који пема тржи- 
шга зато тто „Призад" irnje повео бригу o извозу 
it пласирап.у пекмеза, већ води бригу да стандар- 
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дизује ценс овде и да купи пекмез no 4,40 дИнара 
no килограму и да прода скупље, na да у своме 
билансу покаже како je само ]ia пекмезу зарадао 
600.000 динара. 

„Призад" je требао да буде једна врста ао- 
средника, али IKMU „Призад" je дошао на једну чи- 
ero комерцијадцу базу за своју корист. И када су 
иаши, гако да их назовем, индустријалци пекмеза, 
чак са.ми нашли ппјацу да пласирају оних 400 ва- 
сона пенмеза, које мало час споменух, no 0 динара 
килограм, „Призад" им mije сшогућио да извозе и ■ 
да иродају на eipaitu тај пекмез. Ето, то треба осу- 
дити у „Призаду". 

II mi данас имате ситуацију да je пекмез изгу- 
био пијацу, да су Јгушени тргоици, јер не могу да 
извозе због „Призада'-', мада имају и могућности и 
пијаце и купце да тај пекмез извезу, и побољшају 
наш извозни биланс. 

11 оида кад je „Прпзад" покушао био да се no- 
каже као вешт трповац, он се бацио на трговину са 
пшемицом и кукурузом. Он je у преференцијалу из- 
везао OKO»20.000 вагола a то би мог.и: учипити и 
три добро организовапе ^звозничке куће, када би 
и.мале преференцпјалпа тржишта. Али „Призад" je 
учкнио лругу грешку. „Призад," се појавио да name 
производе .купује од сељака и трговаца \i да.их 
продаје namoj држави и itamoj иојсци за исхрану 
појске. Hira смо тиме пзгубплн? Изгубилп с.мо на 
прометној иорези око (300 дппара no сваком ваго- 
ny, iioiiiTo je ,;Призад" аслобођен прометне nope- 
зе. A опда е.мо изгубили и на другој страни: 
зато тто се „Призад" појавио са огромшш ко- 
личниама које je псшудио иојеци, да иојска дирек- 
rno купује од п.ега пшеницу, a не од сељака као 
прсжзвођача, који би пшевицу продавао са ценом, 

.која je Beha од one која je у то време fm.ia na 
тржипггу. 

liro, против таквог рада у „Призаду" ja уста- 
јем и тражим и молим г. Министра, да се у „При- 
заду" извршп реорганизација и да ,.11ризад" im у 
ком случају ne сме onrn посредппк н лпферант 
namoj војсци. To пека буду трговци, земљорадни- 
ци и земљорадничке задруге. Уколико onu пемају 
свОјих еилоса и магапипа, опда нека лпферују no- 
степено у границама њихових моћи. Али ту треба 
обратити пажњу, да се ne нађу веттаци људи, као 
mro су onu који еу се појавили на црној берзи, na 
да под фирмом земљорадничких задруга тргују na 
велико за свој рачун, a да земљорадничкој задрузи 
даду само једну малу зарадицу. 

Сад видите, зашто то тако иде у „Призаду", 
na бих. молио r. Мпписгра да мало прелиста био- 
графпју опих људи, који управлзају „Призадом", 
да погледа, ко су, одакле еу, колико су вера npo- 
менили и шта су све учипили, док су до „Приза- 
да" и њвгове управе доспели. Можда iiere тамо 
nalili мало л>уди којп припадају овом нашем дру- 
штву. (С.мех у дворанн и одобравање). 

11оеле пекмеза и шлзМва интересантпо je поме- 
нути артикал, који погађа сељака, a то су сирове 
коже. Сирова кожа у 1937 години продавана je no 
15 динара килограм, у 1938 години од 8 до 9 дина- 
ра килограм, да би у почетку 1939 годиие спала на 
6 динара no килограму. Ако узмемо за пример јед- 
nv говеђу кочку у просечној тежитш од 32 KII.IO- 
грама, го ее само na цеии коже губи, - у разлици 
iiena пз 1937 године, — 2SS дин. liro, гооподо на- 
po.um  посланици, како земл>оралник само na јед- 

пом комаду сиога производа, који годипама raju, 
губп око 300 динара. Сељак oceha пад цепе, која 
му тешко пада, и тражи разлоге, a тајна je у томе, 
mro пије извозом осигуран извоз сирове коже, a 
картел наше можне нндустрпјс обара w дикгпра 
цене n ттети најоиромашиијег и најмногобројни- 
jer |-ра1)апипа — паше сел>аке. Овоме се злу мора 
гражитп лека! (Бурно одобравањс). 

Господо, време je доста кратко, na зато ж-- 
лим, да овај проблем изоставим n да ne говорим 
даље, na молим Краљевску владу да „Призад ^^- 

чува n рооргаиизује, да у „Призад" уведе паше n 
Србе и Хриатс и Словепце n то првепствено квалм- 
фиковане, али one, моји неће трговину и земљо- 
раднике убијати, већ којп he њих подпзати и са 
нлтма сарађивати. 

A шта да кажем o онима који ту приврелу 
треба да подигну и да je финаноирају. Да пређем 
на болно пптање које се зове бапкарство. To je 
болна -ra^iKa зато, што je последњих десетак годи- 
na бапкаретво уместо углсдпе професпје постало 
таква профазијау да се скоро сгиде људи да кажу 
да су директори банака. 

llnje on.io закона o баккама и банкарству, већ 
смо  живели  n  радпли  no  једном старииоком  за- 
кону којп je много старпјп  од нас, овде, од сва- 
ког поједипца, то je такозвапи Трговамки закон \ 
коме   je   o   акцнопареком   друштву   говорепо   као 
o   нечем   пекорисном  и   неинтересапттхм   no   гери- 
вреду државе, који je, на прпмер, у једно.м члапу 
усгановио,   да   чланови   управног   одбора   одгова- 
рају само имовппом, коју пмају у банци a никако 
својо.м  .тчно.м   имовином,  тј.  да   одговарају  само 
са 200 или 300 акција, којс депонују као чланови 
> npaiu'. Публика впди велика имвна, велике главс, 
газде, na потрчи са улозима у такву банку. Има 
nonepeiba у та велика  пмепа,  али  кад до1)е време 
да   се   улог   поврати   улагачу   уместо   да   им    се 
иоплаћује дође до слома банке, a газде из управе 
HM    кажу:    извинпте,   ми    не    одговарамо    лично 
nanio'M   имовимом.  И судови   су   iHeMoliini,   јер   je 
гакаа зако«; Ту нма мнбго злоушотреба. (Приго- 
ворп ca ленице). Да .не бп рекла opaha са левице: 
како смо нх n ту у статисгицп много искористплп, 
ja liv им pehu, да je једна банка из Загреба, кад 
je дошла у шкрипац... (Поновпи приговори са ле- 
вице)... Прва хрватска штедионица кад je дошла \ 
тешку   сигуацпју,  moj   je  дат   кредит  од 400  ми- 
лиона дипара да се санира, алн тих 400 милисша 
mije    отишло   na    сапацију  те  банке,  већ  су   тај 
новац покуппли чланови улравиог одбора, њихови 
кумс:и11   n   прнјагел.и,  a  сиротиња,  народ и   ситан 
штедиша   остали су без ичега,    без    улога.    Зато 
je,  гссподо народпп послаиици, потребно да 
питање сгавнм na орце нашам новом г. Мииистру, 
коме   желпм   да   овим   говором   са.мо   по.могнем   у 
тешксм задатку.  Ha oeo место дошао  сам  не   И 
критикујем, већ да сарађујем и да укажем на оно, 
mio ne ваља, да би  on могао да исправи.  (( ■ 
браиап.е). 

Ja бих молио г. Министра трговипе да >■ спопа- 
зуму са г, Мипистром просвете некако прекппо са 
тпм гимназијама којих имаоло толико, да he нам је- 
лп г лапа доћм главе. Прекинимо са тим школамп, 
којс само лиферују државне чииовнике, за кој( 
више негма месга, na нека сч обрати пажња na трго- 
иачке академнје, нека.прппремају што већи кадар 
младих   људи за привредни   живот, a не за државн\ 
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службу и на уштрб државног буџета. Ja пледирам 
и молим, да нам се да трговачка академија у Кра- 
гујевцу  као културном центру целе Шумадије. 

A сад да npefjeM мало na занатство. Занати су 
CKC'po постали нерентабилни. Зашто? Зато што 
наш за^натлија још увск стоји на врло примитин- 
НОМ CTvnH>v и>нтелектуалног васпитаља и ono чиме 
(збра1>ујс свој занаг, то му je само Божији дар, 
који je од оца и мајке наслеђен, na га je својим 
сопственим трудом усавршио. Али скоро у деведе- 
сет случајева Вожији дар није култивисан. Ми 
има.мо неке ззнатлиске школе. Ja сам пажљиво 
прочитао господиие Минисгре, овај Ваш експозе 
који je дивно обра1)ен и све цифарски изложен, 
али ja ine желим да Вас тиме замарам. Међутим, 
и"ма једјно што не видимо овде, у експозеу, не.ма 
цгколе tcoja би била равна француско] једиој шко- 
ли која даЈе савршеле мајсторе, који би зарађи- 
вали и 'no 800 динара лаи. 

Ja тражим школу — »Ecole des Веаих artes et 
Metiers« — школу лепих вештина и заната. To je 
школа, која постоји у Француској и која je много 
боља -и савршеиија од наше средње техничке 
школе. Ja молим господина Министра, да се та 
школа оргаиизује и одмах oriujpn у Крагујевцу. 
To не говорим из неких лнчних или локрајинских 
интереса, но тражим, да буде отворена у Крагу- 
јсвцу зато, што je у Крагујевцу наш арсенал, na 
та школа може да учи лвпе вештине и занате не 
caiMO теориски већ н практично у томе великом 
арсетгалу, где има пуно разноврсаих лашина. Уче- 
ници из те школе могу да се усавршавају само у 
једном ивдустриском центру као што je Крагу- 

јеиац .У осталом, господо, нека таква једпа школа 
буде шрва у Шумадији и то у Крагујевцу, јер je 
ту пукла прва варница за ослобо1)ење, na нека 
буде и прва варница за наш бол>и привредни пре- 
пород. Ja вам стављам ово на срце, господине Mn- 
иистре,  и моли.м да то учините. 

Са,д да nporonopn.vi неколико речи o инду- 
стрији. Индустрија je код нас дете мезимче, н 
могли бисмо je назвати l'enfant gatć — дете ме- 
зимче. Ми смо нашој имдустрији дали заштатну 
царину  и обезбедплн смо joj напредак. 

Али нндустрија je отишла корак даље, na je, 
поред уредбе o картелима која забрањује карте- 
лисање, ипак папраиила картеле. Цене диктују 
сии, na поред тога употребл>ују дупле књнгс и 
приказују како немају никакве зараде. Ja знам, го- 
сподо, да заиста има ппдустрија које поштено 
раде IH шима част и пошговање, али има их и та- 
квих које су воЈ)ене не од наших пријатеља nero 
од оних, који су нам дошли као сгручњаци за све 
IH сва. To су „специјалисти", који воде те ствари. 
Они су једиа врста полипа који сишу наш еко- 
номски живот n искоришКују ra. 

Ja ћу да се осврнем на опу индусгрију где 
највише страда наша сељачка средина, где нај- 
више страда наша средља привреда и где страда 
снтан човек, a то Je индустрија цемента. O инду- 
стрији цемвнта могла би да се напише једна ди- 
сертација. To je један велики проблем и ja ћу 
галопом и1ш са догађаја na дога1)ај, извесне де- 
лове нећу саопштити, да «е би сазнали картелци 
како смо и.м у траг ушли. Могу вам рећи да кар- 
тел цемента, који постоји сачињава 13 наших фа- 
брика  и то: 

1 —■ Беочинска фабрпка цемепта у Беочипу, 
у рукама потпуно ма^арскпм, фабрпка стварпо 
управљана из Пеште ((све друго je маска и при- 
вндпост); 

2 — „Кроацнја", фабрика цемента Загреб (фа- 
брика у Подсуседу — предгра1)е Загреба, једва 
10 кило^метара од Загреба), с|)илијала Беочипске 
фабрике цемента, у рукама ма^арског капитала, 
управл.ана из Пеште; 

3 — Рал>ска фабрпка цемепта. Прогутана од 
страпе мађароког катштала, то јест од Беочнпске 
фабрике цемепта и обустављена (не ради већ осам 
година); 

4 — Поповачка фабрика цемента у Погговцу 
код Параћина, железнпчка станица Давпдовац, на 
ирузи llapahun—Зајечар. Фравцуски капитал, фа- 
брика у11{)ављ.ана из Париза; 

5 — Фабрика цемента у Трбовљу. с1>рапцуоки 
капитал, фабрика управљана из Париза; 

6 — Сплит д. д. фабрика цемента у Солин- 
мајдапу код Сплита. Италијански капитал, фа- 
брика управљана из Италије; 

7 — Далмација д. д. фабри,ка цемеита Каштел 
СуКурац код Сплита. Италијански капитал, фа- 
брпка уцрављана из Италије; 

8 — Адриапортланд, фабрика цемепта Каштел 
Сућурац код Сплита. Италијански капитал a од 
наЈнивнјег времена има нешто домаћег капитала 
у roj фабрицп, али je фабрика још увек у пајве- 
!ie.\i делу зависпа од Италијана; 

9 — Лавокат и Ко.\ш. Фабрика цемепта у 
Омишу, фрапцускп капитал, фабрика управљана 
из Фрапцуске; 

10 — Фабрпка цемепта Марпна Ферића и 
KOMU. из Сплита. Фабрика откупљена од стране 
картела цемеита и фабрикација обустављена — 
фабрика већ неколико година не ради. — Власник 
добија годишњу отштету од картела; 

11 — Фабрика цсмепта Ипколе Палавершнћа 
у Омишу. Фаорика откупљепа од стране картела 
цемепта и обусгављена. Власник добија годпшњу 
отшгегу  од Беочинске фабрике цемента; 

12 — Фабрика цемента Довје Мојстраиа у 
Словенији. Фаорика откулљева од стране каргела 
или од стране Трб^вљашске ^Јабрике цемента И 
обустављена Beh неколико година. Власнпк прима 
отпету; 

13 — Фабрика цемсита „Лепенац" код Скопл>а. 
Једина фабрика цемента •сагра1)ена пре две-три 
године no пашим домаћим луудама и са домаћим 
капиталом. Ради за сада у посве малом обиму — 
налази се сада у картелу цсмепта. 

Овако изгледа, гооподо, у кратким потезима 
слика ппдустрије цемента у Југославији. Она je 
оргапизована у један свемоћпи картел цемснта са 
седиштем картела у Београду, који mta своје фи- 
лијале у Загребу, Љубљани и Сплиту. У томе кар- 
телу главну и пресудну реч и силу води Беочинска 
фабрика цемента, која са својом (|>илијалом — 
Кроација д. д. у Загребу — (1)абрнка у Подсуседу 
крај Загреба има педесст од сто удела, a то значи, 
да половииу продатог цемепта у Југославији про- 
даје југословепским фађатаима и надлештвима та 
фамозна и свемоћна Беочинска фабрика цемента 
и ibcna (ј)абрнка крај Загреба. 

Продајна   подручја   тачно   су   одређена   од 
стране картела и то no зомама, отприлике, овако: 

70 
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Далматипске фабрикс снабдевају Далмацију, један 
део Црне Горе, Херцегоиину и један део Босне. 
За далматинске фабрике цемента п нијс иажна 
домаћа пијаца, јер су то велике фабрике са ве- 
ликим продукцијама и оне no сном географском 
положају гравптнрају највнше за експорт. Зато се 
у картелу настоји спима силама, да се цемент na 
домаћој пијаци нашим властима и нашим грађани- 
ма прода no што скупљој цсни, да би се на другој 
странн тај наш југословенски цсмспт страним др- 
жавама могао продатн no што јевпинијој цени. 
To je политика фабрика и картола цсмепта. У 
експорту, југословенски цемепт .продају те фа- 
бриже цемеита до 70% —■ наглашавш господо — 
до седамдесст од сто јевтиније од цена no којима 
се продаје тај исти цемент нашим rpal)anii.\ia. 11a- 
гласио сам, да за cKcnoipT у главноме долазе у 
обзир фабрике цемепта, које се налазе у Далма- 
цијп. Зато пајвсћи део пљачке пашега народа 
остаје (|)абри1<ама цсмепта у \ иутрашњости — и 
то naJBelvHM делом Беочикској фабрици и њеној 
филијдли у Загребу. 

Врло ми je кратко врсме ^и зато ћу да споме- 
нвм само глашога ккмговођу —■ Беочинску фабри- 
ку.    Она има iiajnelin    копцерн   у    вредпости    од 
766,631.218 дипара са цептралом у Пешти. Ja имам 
статистнку o свима фаорикама    цемента    у    пашој 
земљи, алп се ja у главпом  осврће.м само иа Бео- 
чинску фабрику, као њиховог коловођу; да би ви- 
дели како они раде са туђим   капиталом, a сишу 
нашег сељака и нашу Огаџбину. Беочннска фабри- 
ка je постала   сопственик,   упраао не ссхпствеиик 
него   закупац путем удешене оиле и власти, a na 
пггету српске православне цркве. Ha један нечувен 
и пелегалан пачпп. Ево да чујете KaKO. У јулу 1912 
године одузима се црквеном    сабору    аутопомпја, 
коју je тлџпа Српска православпа црква у Аустро- 
Угарској и iioc-raiBJba му се једап комесар, Kojii je 
„великп    пријатељ"    Српске    православпе    цркве. 
Pelin hy BaiM од.мах његово име. To je био комесар 
Рохоши из Пеште. Кад je inocrao комесар, Рохоњи 
се, 21 марта 1913 годипе, споразумео са једним ка- 
лу1)ерам.    Пошто je „iroirno"    више злалних боца 
вппа, онда се овај калу1)ер појавпо, да у пме npa- 
вославне цркве закл>учн уговор са {|)абриком n да 
joj да ту})е (имање ^под закуп. To пма правне вред- 
ности толико исто, као кад бих ja сада закључио 
уговор са пекнм трећим лпцем no коме би му про- 
дао овај уважеип Дом. On nnje имао никакво овла- 
шћење да закључи овај уговор o закупу, a најма- 
ње no овако ииску цену од 15.000 дипара годпшње. 
Ово пнтање o закупу ни до данас није рашршвљр.- 
iio нег-о се ствар и дапас расправља пред Касаци- 

■оним судом. Али зато je било свршено једпо друго 
cvhen.e и положен je депозит    од    15.000 дииара, 
којп Српска православпа црква mije хтела да при- 
ии. И шта je било? Кад je дошла једна пресуда до 
Апелациопог суда,    опда су се два фишкала,   два 
адвоката cno-разумела, да се не жале na ту пресуду. 
Ja ne желим да спомшвем и.мепа тпх адвоката no 
оној латинској: „Номина сунт одиоза". 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodine posla- 
nice, iako je tema koju razvijate vrlo interesantna, 
ipak, moram Vam skrenuti pažnju da to ne ulazi u 
okvir predmeta, koji je na dnevnom redu. 

Драгослав Пантовић (наставља): Главна je 
ствар што hv констатоватн, без обзира на тај при- 
ватно-правни однос Беочинске фабрике и Ćpncke 

^православне цркве, да je створеп картел цемента \ 
коме води коло ова Беочинска фабрика, одиосно са 
њеном ..Кроацијом" a. д. у Загребу,    коју je она 
створила.  Беочинска  фабрика  са  фплијалом    фа- 
брпке „Кроацнја"  обухвата целу Хрватску, затим 
један велики део Босне, целу Војводипу, цео Срем, 
градове Београд и Загреб и целу   Србију од Бео- 
града cicopo до Ђевђелије. Ta фабрнка производн 
неких 20 хиљада вагона годишње, a плаћа закуп- 
unne свега 15 хиљада. Њу матернјал кошта no ва- 
гону мање од 1 динара, свега око 0,80 дин. И сад та 
фабршка   одреНује    цене и ствара    картеле,   a ко 
с НјОм (Hehe у картел ona га одмах дави и угуши. Та- 
IKO je удавила и угушила фабрику у Раљи која се на- 
лази у срцу Шумадије. Откупила ју je за 12 мили- 
она дипара n затворила je да ne радп, јер онда ла- 
кше може да дпктира и одређује    цене.   Тако    je 
оставила без хлеба и зараде велики део сиротиње 
у оваме крају мученичке Србије. 

A сада да видимо шта кошта један вагон це- 
мента? Сировина кошта 0,80, односно округло 1 
дипар, угал> кошта 740 динара, остали додатци 
који се додају 14 динара, дакле сви издатци де- 
фаосго коштају 755 днпара. И ако тој цени дода.мо 
још и луксузпе аутомобнле све оне господе из Пе- 
ште и велику зараду n трнста других чуда и ако 
додамо 150% зараде то je 1.130 динара, значи да 
цемшт кошта 1.885 динара, односно до 19 динара 
за  100 килограма. 

Сумшам   додуше,   да    управии и производнн 
трошковн n дажбипе    могу да износе 150"о,    али 
пмам иамеру да им признам што већу суму.    Шта 
више, додаку тој оуми још 115.— дпнара no ваго- 
ny na име разних трошкова продукционнх и управ- 
них и na п.ме дажбппа и заокружићу горњу произ- 
водну цепу na округло 2.000.— динара no вагону 
цомепта.  Верујем, да  he  тпме  чак    и    Беочинске 
naime бити задовољне, Пос абирннм   подацпма, Бео- 
чикска фабрика цеменга продала je у годипи  1931 
иешто преко 16.000 вагопа цемента, рецимо окру- 
гло 16.000 вагона, no просечној цени    no    4.000.— 
(четирп хиљаде дппара)   no вапону.    Према    томе 
излази шз тога, да je Беочниска фабрика   цемента 
зарадила у тој годинн 16.000 пута no две хиљаде 
дипара,   то  јесте  тридесет  два  милиона   дпнара. 
У билансу псказана je чиста добит од осам милп- 
она и 510.639 дипара. Taj биланс, господо, je  ла- 
жап. Taj билапс je впше  него лажан, on je једно 
привредно издајство! 

Дозволите ми, росподо, да Вам за пример илу- 
струјем још једап биланс Беочипске фабрике це- 
мента и то за годппу 1932. 

Према претходној 1931 годипи резерве су опет 
повишене за шест милнопа n 600.000 дииара. Значи 
дп je у тој годппи и та сума зарађена. Исказана je 
у билансу чпста добит од 7 милпона и 998.000.— 
динара. Продато je у тој години око 12.000 вагона 
цемента no просечној цени од 4.400 динара no ва- 
гоиу. По одбитку производпс цене, од највише 
2.000 динара no вагону, износи чиста зарада 2.400 
дкнара no вагону a аз 12.000 вагона, дакле тотал- 
на су.ма чисте зараде износи 28 милиона и 800.000 
динара. 

Утаја на исказаном чнстом добитку те фаорн- 
ке, чисте добити на коју Држава има no својнм 
законима право na потраживање законом прописа- 
не порезе износи само за ове две године 44 мили- 
она и 292.000 динара. И овај други билапс, ročno- 
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IO, лаокан je. Тврди.м, да су сви биланси Беочипско 
фаорике цемента фнктивни, или српски рсчено 
лажни. (Одобравање). МогуКе je, да код осталих 
фабрика цемента сгап.с није у толикој мери бри- 
л.аитно као код Беочииске фабрнке цемснта. Оно 
не /може да буде у толикој иери брил.антно као 
код Беочинске фабрике це.мента BCII зато, јер њима 
не стоји на расположешу јсдио нанвио jani.e, које 
се зове Сриска православна црчвва, коју та Бео- 
чииска фабрика цемента кол.е и пл.ачка коликогод 
;, какогод н доклегод joj je драго, јер joj у тој 
њеној работи ама под Бого.м нико баш не смета. 

Тако   се nama   држава и nam    народ   пл>ачка 
и вара. 

Ова сума од 44 милпопа п 292.000 динара ута- 
јена je, господо, она je укралеиа нашнм властима, 
она je сакр.ивена и однесеиа у иностранство и na 
TV суму та Беочииска фабрика цемепта иије пла- 
гила држави порезе нити један динар. Тако то из- 
гледа господо, кад се загледа мало дубл.е у та 
пл.ачкашка гнезда. 

ETO,   господо, та сума од 44 милнона утајеиа 
је  и   узета  од иас  и  namer  парола јер je  главии 
потроШач цемента била држава која је.после рата 
морала  изграђмвати путеве н обнављатн порушене 
мг;стове   и радити    другс    јавпе    радове,    где   се 
иоказивала  стварна потреба.  Фабрике цсмспта  су 
лакле зара1)ивалс милиомске суме и зато фабрика 
Беочии  пма свој концерн који претставља капитал 
от, преко 770 милноиа динара. И акс само оцешшо 
■са.чие  које би требало да буду uspenene no поре- 
ским   кн>игама  према тој фабрици, за последи.пх 
10  годииа та фабрика у ствари nama je државиа 
., ције  umne Беочинска. (Гласови: Тако je!) И како 
сам  чуо,   omi су успсли код рапијнх мннистара да 
се образује једна комисија која je имала да учини 
ia   и   Министар трговиве одрели цену цементу, и 
', ,H!i cv ч-спсли, да je та комисија шетала ОД фабри- 
ке ДО   фабрике и како je она радила ja не знам, 
али' свакако  као  и   onaj  калуђер,  којн  je  правмо 
vroBop   ca  и.има!  Главно  je   да   им   je  дозвол^сиа 
v послелнзе' време зарада  no вагону преко 3000 
Чинара.   И ако вам само покажем ову стат-пстику, 
1ч-оју имам, ви liere се увсрптм да ош уместо да по- 
чигиу   продукцију, да  запосле  глални  народ,  они 
cv сман>или продукцију na половину, али су ппак 
постигли   продају за 40 милпопа лппара као n pa- 
rni fe јер  су подигли цеиу цементу. 

Pretsednik    Milan    Simonović:   Molim    Vas    da 
završite,   jer Vam je vreme isteklo. 

Драгослав nanTonnh (наставља): Ja K v, roeno- 
цо, да заиршим пошто ме г. Претседник опомиње, 
a ja liv г. Мппистру ставити на расположење цео 
овај материјал који имам, да га ne бих овде пзпо- 
сио, јер Гјп сс могли сопственици и претставници 
те фабрике користити да сакрију своје путеве ко- 
јима ћемо ићи, јер су onu за све вешти. Али hy на 
краЈу само да кажем и то да тражим од г. Mmin- 
стра jc/uiv апкетпу компсију, која hc објсктпвпо И 
сапссно 1испитагн целокупну имовину тога концер- 
na и на\\л\ зарале и пролајпу nenv, na сам увереп 
ла lie.vro доћи до резултата, да he стварпо n де јуре 
те (baonuKe битп лржавпа сопствспост. 

A сала, господо, да чујете ко су све главне 
газдс v тој фабрпци и како je 1920 голнпс вацио- 
нализована. Глаппп je газда велики Србин из Пс- 
ште. неми Јулије Јохни, којп je сада претседник 
картела цемеата, a v управу су делеговапа такође 
господа   из  Беча,  из  Пстте,  опет „велики  Срби" 

са којима се свакодневно водс телефопски разго- 
вори и утвр1)ују цене цементу. У управи дакле седе 
сви  као  mro   рекох   ..'кмикп   Срби"   Геза   Ковач, 
Емил Охнер, Дезидер LLIOMOIJH, Јулије Јон и само 
један наш покојни државпнк који je умро и o мрт- 
впма   ne  треба  нпшга   говорити,   a   претседпик  те 
фабрике јесте наш г. Милот Савчпћ. У надзорном 
олбору су: др. Алфред Гордањ,    Гуг.мап,    Фрања 
111лезингер, др. Еле.мер Гелерт итд. Itamao се туми 
једап na „uli" a то je r. Лазар Сладековић.   To je 
садашња управа. Ja немам imuna, ГОСПОДО, прогив 
тога н против толпкс зараде, ако ^оћете, салго под 
условом да оу ти иилиони остали у namoj зел1Л>(и 
и да су чаоно sapaljeirn. Али када зпамо, да су ти 
TcniKn ми.тпони CKHiivmi  ca грбаче namera сељака 
и са зпоја namera народа да би огптли у Пешту, 
која није баш тако пријател.а:<!и    према  пама ра- 
сполпжена, ja опда молнм  г. Мииистра n КраЛ)ев- 
ску владу да једаред полвикпе: Јулије Лоп — стој, 
i'cliem даље! (Бурно одобравање). 

Ja сам, господо, све ове папомсне и податке 
изпео моме старом другу и пријател>у г. Министру 
Тсмићу кога ueniiM и поштујсм, ne у циљу да крп- 
тпкујем него да изнесем crnapno стап.е и уједпо 
да покажем naminl друговвма са левпце да н мп 
са деспнце умео да критпкујсмо a.in не из опо- 
зицпонпх разлста, nero једипо са жел>ом, да се 
тешко стање, које у томе питању постоји, поправи. 
Il.\iaiylin пуно ловерење, да he ова Влада и овај 
г. Мнпистар ово стање поправитп гласам за буџет 
и за бол>е дапе. (Жпво одобравање и пљескање 
у цептруму и на деспици). 

Pretscdnik   Milan   Simonović:    Ima   reč  narodni 
poslanik i,r.  Aćim Popović. 

Аћим nononnli: Госиодо пародпп послапици, 
ви сте чули трп предговоркика који су говорили 
im гштању картела. A то je пптап.е које сам ja 
покретао jom од 1935 годипс и вилите да се ^и 
лр\т11 паши другови, иаролип послаптш иитсре- 
сују тим питатем картела. Због тога сам захвалан 
r. Паптовићу, Јоцићу и г. Радулонићу што су гово- 
рили o питању картела, a ja hy само ca чисто при- 
вредне тачке гледишта да кажем пеколико речи. 
Бојим се само да сви овн nainn говори ne о.стану 
мртво слово na хартпјп. Ми се боримо за народ 
и народну привреду, na зато молим г. Мииистра 
да no овоме питапЈу предузме једну енергичну ак- 
цију-и то питате картела што пре pemn, пошто 
се, као што знате, у namoj земл>и ne може изгра- 
ђивати никакав објекат, јер сав материјал који je 
потребан за изгра1)ивање, њега израђују произво- 
Иачи који су у картелу. 

AKO би се укипуо картел, опда би цене матс- 
ријалу спале за једну половину н мп бисмо са 40% 
јевттшје иогли да изграђујемо и путеве и мо- 
стове, тако да би са паптм буџетом могли да иза- 
1)емо на крај. 

Пре, кад сам говорпо o преллогу буџета Ми- 
нистарства грађетша, јсдап од колега добацио лш 
i да je државпа фабрика mehepa у картелу зато, 
што су je ове друге приватае фабрике пагпале да 
у\)С у картел. Ja сматрам да ово ппташе треба 
поволлјо да се pemn И да се картели укину. 

Ja пмам важпих података o тнм картелима. 
ja сам се још као држатт ипжењер борто npo- 
тиву картела m још 1935 године ja сам ово питање 
покретао, али, пажалост, као mro виднте, то je 
свакс године остајало мртво слово на хартији. 

70* 
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Ме})утим, баш у Мшшстарству трговине, лице 
које тамо ради на заштити индустрије, a то je 
начелник Лазаревић, он мора да поднесе извесне 
консеквенце за свој такав рад, јер ja имаи доказа 
протнв њега. Због тога ja тражим да се образује 
једна анкстиа комисија за испитивање рада начел- 
ника Лазаревнћа. Фабрнка шећера морала je да 
уђе у картел, јер су je приватпе фабрике нагнале, 
a то je крнвица директора који je саботирао рад, 
a шта je урађеио са директором кад je комисија 
ушла у неправилиост? Смењен je директор ш Бе- 
ља, али je он добио милион оштете од картела 
и он има своју фабрику друге врсте, a народ и 
даље грца и бори се са скупим ценама шећера. 

Има и других картела. Картел фабрика стакла. 
Тамва je фабрика стакла „Витреа" у Панчеву, чија 
je централа у Пешги, Прагу и Брислу. Она има мо- 
нопол ■индустрије стакла за Југославију, и ако јг 
позиато колијсо je стаклених пронзвода потребно 
широј маси нашега народа. 

Исто тако je и гвожђе у картелу, a ла не го- 
ворим o модрој галици. Ми имамо две фабрике за 
израду ■модре гал^це -и то једну у Суботици, која 
се сад национализовала, те je подигнута и фабри- 
ка у Шапцу, a друга се подиже^у Жупи, Модра 
галица je заштаћена царниом. У Италији се може 
модра галица добнти са 45% јевтиније нсго код 
нас m кад би се дозволио увоз те галице, ми бн je, 
као што видите, добили много јевтиније за 30%. 

Ла «е треба да вам говорим o петролеуму н o 
нафти и o друштвима Станда.рд Ојл Компани и 
Шелу, коja диригују цене и петролеуму и нафти, 
тамо да су оне много скупље него у страним зем- 
љама. Блаженопокојни Краљ Алексаидар je хтео 
да створи домаћа горива, na je позвао из Берлина 
струч1ваке, да испитају где се може наћи гориво. 
Али кад су у Алексипцу гтроиатли домаће гориво, 
онда се лесило да су позваки у Берлин и ниоу мо- 
гли да даду резултат рала и ако су иати ткрил.ци 
богати са битуменом. Отишли су у еБрлип и мо- 
раии оу да поднесу вегативие резултате o своме 
раду. Господо, сгворен je картел и за беЈгзин и 
нафту и Министарство финансија je у чнстој ште- 
ти за омо 60 милисна ди-пара зато што je склоплзен 
један уговор измс!)у Министарства финансија и 
картела односно Стандард Ојл Комттани и Шела, 
no K'O-Me би се требало старати ла продајна цена 
бензина свуда буде подједнака. MehvTMM, господо, 
то иије случај. Цена би требала да буде око 5,30 
динара; међутим v Вардарској бановини ')на до- 
лази до 9 дин., у Вишегоаду око 6.30 д.инара, пако 
je Випгеград na прузи. Kao што видите цсна je сву- 

' да неједнака и свакако врло велика. Онај који, ме- 
hvTKM, диригује тим коадпаиијама Стандард Ојл и 
Шел, je иејои локтор Едуард Дројш, Ma^an. Koin 
има месечко 50.000 динаоа плате. Он je тај који 
диригује продају петролеума, нафте и лругих де- 
ривата и који им олређује цену. 

Го:сп01до, ми имамо шест фабрика за прераду 
јуте и кудеље a за израду џакова. Једна од њих 
je фабрике браће Максимовића у Младеновцу, али 
ту ice увлачи један начелпик Мипистарства трго- 
вине и ивдустрије r. Лазарсвнћ, којн je тајни ор- 
так, o чему имам докпзе, и гради своју фабрику 
у Панчеву која je требала да лиферује за државу, 
одно^сно за Управу државних монопола и земал>- 
ску одбра«у, OKO 2 и no милиона џакова. Кад je 
јута и фунта стерлинга скочила од 138 на 160, ли- 

феровање није могло да се изврши и онда je мо- 
рало да се добије уверење из Народве банке да 
ограничава даваље дозволе девиза за плаћање 
јуте, a то je учинио члан Девизног одељења на- 
челннк Лазаревић, a г. Белић зна добро, како je 
г. Лазаревић дошао до тога yBepeiba. Држава je 
ту у штети. Господо, ja сам исто тако као и други 
предговорници што су за то да се зашгитн до- 
маћа индустрија, да би се она развила што више, 
али она треба да заради 20 до 25%, a ие no 100, 
200 и 300%, што je једна очита пљачка нашега 
народа. 

Ja, као што сам малопре напоменуо, ja се од 
1935 родине борим против картела. Ma да против 
мене циркулише извесно писмо да имам неке те- 
рене, ja изјављујем пред вама да немам никаквог 
терена за подизање фабрика цемента, него чиним 
услугу наишм  оиромашним људима којн желе да 
подигну кров над главом и нашнм предузимачима 
да дођу до јевтиног цемента, као и држави да не 
плаћа за своје потребе тако скуп цемент. Видите, 
господо, свака фабрика има реон снабдеваља. Ha- 
ma фабрика „Лепенац" у ,,Ђенерал Јанковићу" има 
за  реон  Јужну  Србнју,   „Поповац"   Србију,   ,,Бео- 
чин"   има  Београд  и  Војводшгу,   „Трбопл.е"   Сло- 
венију, a фабрике у Сплпту имају Далмацнју, Бо- 
сну и цемент за извоз.    Наш цемент јевтинији  je 
у Албанији, Египту и Солуну и у иностраиству за 
2000 динара no вагону, мада дажбине    н.ису   тлко 
велике да у тој  мерн поскупљују  цепу. Даиас  се 
не може добити  цемент  из Беочина    који    брзо 
везује, него како фабрика одреди тако и осгане. 
Ja сматрам да Народиа скупштипа треба да стане 
на пут овим пљачкашима. Министар трговине го- 
сподин Jenia Томић, који je и као адвокат про- 
шао све  фазе као народпи  послаиик,  сматрам  да 
he  ово узети к срцу д'а се питање картела скине 
са дневног реда и изврши ревизија цена цемента. 
У нашој држави има тако добрих терена за про- 
изводњу   цемента,   јер   иигде   пије   бољи   лапорац 
иего што je код нас у Далмацији, у Босни, у око- 
линн Београда итд. Свуда ту има доброг лапорца 
да  се   може производити цемент. Његова  произ- 
водња износила je 1935 године у иностранству 162 
динара  no  тонл,  a  код nac  380 дииара,  нако   су 
државне дажбине свега 3 и no од сто, пропзвоћачп 
су зарађпвали велике суме и кад су ступплп у кар- 
тел  европских   фпбрика цемента подигли   су   још 
цепу и данас  имају  баспословие  зарадс.  To  нису 
милиони, то су баснословне цифрс. Ja сам  ишао 
у Мшгистарство фипансија и извадио у Отсеку по- 
реза и трошарине све плаћене дажбине. Ове годи- 
не оштећена je држава са 22 милиона динара, npo- 
шле  годипе за   19 милиона динара,    1936 год;ше 
око  16 милиона динара. Они плаћају лржави 3,8 
милиона и 4,5 милиона, a они зарађују 45 милиона 
динара. Они кн>иже фиктивне трошкове и поле no 
књигама дпректоре који ne постоје и ja сматрам 
да држава мора да учипп напор да створи  једну 
апкетпу комисију од стручњака, те кад се :ша ко- 
лика je про1Изводп>а ланас цемента, да се одрели 
пристојна зарада, a ne да се зарађује 500%. 

Господо, кад je могла Турска република да 
донесе уредбу да подигпе своје фабрике цемента 
и да створи своју до-маћу индустрију и да извршп 
етатизацпју цемептпс индустрије, сматрам да je 
наша држава у стању да уради то исто. (Бурно 
одобравање  и узвици: Тако je!) Ми тражимо  да 
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господин Министар трговине и индустрије изиђс 
с тим питањем, да се етатизују фабрике цемента 
и да се 'онизе цсне. Они сада нуде цене испод, али 
то je доцка«. Нека се скшну цеие свуда, јер код 
нас плаћамо 4 до 500 динара no тони, док je 
производна цена 180 динара. Док je Рал.ска фа- 
брика радила са старим машинама, она je радила, 
a чим je инсталирала новс машинс „Беочии" je 
откупио, a исто тако откупио je и „Кроацију" код 
Загреба. 

Господо, no питању картела заштересовани 
cv сви народт! иосланици и ja сгављам у дужност 
господину Министру, као нашем колеги, да ово 
питаже, једанпут, скине са дневнога реда. Исто 
тако потребио je да Лазаревић, начелник Мини- 
стапства трговине и •индустрије, који тим карте- 
игоиа кумује, једанпут буде уклољен с тог поло- 
жаја, a ja, понавља-м, за моју тврлн.у имам и до- 
казс о томе господину, и тс полатке, кад буде тре- 
бало, приправан сам изиетм. Напоменућу овде само 
један случај: када je један индустријалац хтео да 
региструје своје прелузеће, он му je рекао да мора 
да yhe у картел, a када je <ж хтео да се бори сло- 
бодно у слоболној конкурснцији и када je за TO 
noiHco молбу Министру трговине и инлустрије на 
мшење, ооај Лазаревић ie рекао Министру: ,,Гп- 
сп,0д,И1Не Министре, Ви нећете потписати, икаче ћ\' 
тати оставку". — Госполо, какав je то начслиик, 
који може да ликтира Мшшстру г. Прбанићу? .Ia 
сматрам да тај господин не можс ла остане вечно 
na том положају да жари и пали и да то питање 
тпеба. јелаипут, копачио пречистнти са љеговим 
укланЈашем јер je он тајни ортак више инлустри- 
ских  прелузећа. 

Мене интсресује, иарочито, картел цемента, 
зато шт.о спм ja инжењер и прикредник и желим 
да cnoinM колегама помотем и зато тражим лп сс 
картел укине и цемент слободно прола1е, iep ова- 
ко. ако иеко жели да купи цемсит из Беочина, не 
може, него мора да га купи у Ђенерал-Ланковићу. 

Ка.да сам већ при ресору Миннстарства трго- 
вине и иидусгрте. рећи ћу неколико речи o свет- 
cKoi изложби v Њу-Јорку. на којој he, како сам 
обавештен, битн заступл.еи и наш народ у по- 
гледу фолклора. Ja сматрам, и дужност ми налаже, 
тл предложим, ла се за ту ■изложбу прикажу но- 
ипис из Јужн« Србије, тс колевке name иароднс 
уметности. 

Имајући пуно повсрење у Миннстра г. Томића, 
та he ове сугестије узети к знању и оваквим ства- 
рима коиачно стати Ha пут, пзјавл.ујем да ћу гла- 
сати за onaj буџетски предлог. (Бурно олобрапање 
и пл,ескан.е на десниии и у центруму). 

Prefsednik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik sr. Mihailo Stojadinović. (Nije prisutan). 
Pošto сг. Stojadinović nije prisutan, smatra se da je 
odustao od reči. 

Reč ima narodni poslanik g. Dragutin Grpic. 
Dragutin Grfjić: Gospodo narodni poslanici, ja 

sam se već u mome govoru, prilikom načelne pro- 
računske debate, osvrnuo na izvjesne potrebe, speci- 
jalno naše zanatske privrede, a što zapravo spada u 
dielokrus Ministarstva trgovine i industrije, čiji bu- 
džet mi danas imamo pred sobom. Kao zanatlija i 
dugogodišnji funkcioner zanatskih ustanova, a i kao 
poslanik, koji poznajem želje i  potrebe zanatstva i 

njegovih ustanova, želim, sada, prilikom specijalne 
debate, iznijeti želje i potrebe zanatstva kako grada 
Zagreba, u kojem sam izabran, tako i ostalog zana- 
ti! jstva. 

U §-u 57 stav 2 prijedloga Finansiskog zakona 
za 1939/40 godinu predviđa se Uredba sa zakonskom 
snagom   o   uređenju   Ministarstva   trgovine   i   indu- 
strije. Nije mi  poznato što se kani ovom Uredbom 
postići, niti želim ući suviše daleko kao nestručnjak 
u samu administrativnu stranu predvidenih promjena, 
ali želim  naglasiti, u vezi s time,  tek jednu krupnu 
potrebu,   o   kojoj   prilikom   donošenja   ove   Uredbe 
treba voditi  računa, a to je ono što zanatlije  i nji- 
hove organizacije već godinama traže i žele, tj. da 
u   Ministarstvu   trgovine   i   industrije   treba,   pored 
postojećeg trgovinskog    i    industriskog    odeljenja. 
osnovati  i  posebno  zanatsko  odeljenje, kome bi  na 
čelu  stajao   načelnik  toga  odeljenja.   Naše  su  zana- 
tlije kroz trideset godina vodile opravdanu borbu za 
odvajanje njihovih komora od trgovine i industrije, 
jer su  imali  dovoljno prilike  uvjeriti  se,  da  su  nji- 
hovi interesi u zajedničkim komorama bili tretirani 
S manje pažnje, nego je to obzirom na njihovu važ- 
nost trebalo biti, a sada, nakon osnovanih posebnih 
komora (izuzev  Ljubljane  i  Novog Sada)  oni rade 
s  daleko većim  uspjesima  na  korist  svoga   staleža. 
Ne   želim   zlonamerno   kritikovati   rad   Ministarstva 
trgovine i industrije, već želim u interesu, kako toga 
Ministarstva, tako i zanatstva, naglasiti, da bi pose- 
bno   odjeljenje   za   zanatstvo   u   tome   Ministarstvu 
moglo učiniti  za  ovu vrlo važnu granu  naše nacio- 
nalne privrede mnogo više, nego je to moguće sada, 
kada   zanatska   pitanja   rešavaju   nekolika   odeljenja, 
tek   kao   sporedna,   bez  jednog  smišljenog   sistema. 
Ja stoga molim gospodina Ministra trgovine i indu- 
strije, da učini što je nužno, kako bi se u spomenutoj 
Uredbi sa zakonskom snagom našle odredbe, kojima 
bi se u tome Ministarstvu osnovalo zasebno odeljenje 
za zanatstvo.  U  §-u 57 stav 7 Finansiskog  zakona 
treba  pored Uredbe   o  sanaciji  ugostiteljskih  radnji 
predvideti i uredbu o sanaciji grafičkih radnji. Raz- 
log je velika neuposlenost u toj struci le veliki broj 
državnih štamparija  koje  onemogućuju pravi razvi- 
tak  ove  struke uopšte. 

Proučavajući predlog budžeta Ministarstva trgo- 
vine i industrije želim se osvrnuti na neke stavke, 
koje bi, po mome mišljenju, bezuvjetno trebalo kori- 
govati. 

U partiji 917, pozicija lb, predvideni su putni 
troškovi zanatskih učitelja za obdržavanje zanatskih 
kurseva kao i za organizovanje istih u ukupnom 
iznosu od 15.000 dinara. Za sličnu svrhu predviđa se 
upartiji 926, poziciji 1, iznos od 27.000 dinara, dakle, 
ukupno 42.000 dinara. Koliko ova svota može kori- 
stiti namenjenoj svrsi, možete si, gospodo narodni 
poslanici, pretstaviti, kad vam saopštim, da Zanat- 
ska komora u Zagrebu za samo svoje komorsko pod- 
ručje u ovu svrhu troši godišnje preko 300.000 dm. 
Ne troši to ona iz nekog luksuza ili radi toga što 
ima na raspolaganju suvišnog novca, već iz čiste po- 
trebe koju diktira duh vremena i napredak tehnike, 
sa čime inora zanatstvo ići uporedo naprijed. Ranije 
su naši pomoćnici i majstori odlazili u tako zvani 
»fremd«, u svijet, da nauče Sto je novo u njihovim 
strukama. To je danas onemogućeno i radi toga se 
svi noviteti iz svake struke moraju putem stručnih 
tečajeva našemu zanatstvu dati. Obzirom na ovu ve- 
liku važnost spomenutih  tečajeva ja mislim, da  ste 
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svi vi, gospodo narodni poslanici, na čisto s time, da 
bi se spomenuta proračunska pomoć Ministarstva 
trebala barem upedesetostručiti i onda putem po- 
stojećih Zavoda za unapređenje zanatstva kod poje- 
dinih   zanatskih  komora  iskoristiti. 

Isto takovu važnost kakovu sam naglasio u vez.! 
s materijalnim pomaganjem zanatskih stručnih teča- 
jeva, pridajem i pomaganju zanatskih izložaba kako 
u zemlji, tako i izvan zemlje. Putem spomenutih teča- 
jeva treba da se zanatstvo spremi za borbu na terenu, 
a putem izložaba svoju spremu pokaže potrošačima 
i time ih uvjeri, da je domaći proizvod isti po kvali- 
tetu kao inozemni, a jovtiniji u pogledu cijene i na 
ovaj ih način priliči da počinju sticati poverenje u 
našu domaću produkciju. Kada smo na ovaj način 
shvatili svu važnost zanatskih izložaba, onda jedva 
se usuđujem i spomenuti materijalnu pomoć koju 
kani Ministarstvo trgovine i industrije budžetom osi- 
gurati za ovu svrhu. Radi se o ciglih 10.000 dinain 
predloženih u proračunskoj partiji 921 pozicija I v. 
Dok u istoj partiji pozicija 2 a predviđa pomoć za 
učestvovanje na međunarodnim izložbama u inozem- 
stvu  sa  100.000 dinara. 

Ovu svotu predviđamo mi istovremeno dok se 
Finansiskim zaikonom traži odobrenje kredita samo 
za svjetsku izložbu u Njujorku u sumi od -1,000.000 
dinara. Čemu se u redovnom budžetu prikazivati 
nerazborito skromnim, kada u slučaju potrebe, koja 
potreba raste iz godine u godinu, ipak poseghemo u 
istu kasu za potrebnom svotom, samo umesto jed- 
nom, drugom rukom. Ja stoga predlažem i molim 
da se budžetska pozicija 1 v partije 291 povisi od 
10.000 barem na 100.000 dinara, a pozicija 2 a, iste 
partije, na 1,000.000 dinara. S time u vezi predlažem 
da se briše predvideni izdatak pozicije 5 partije 926 
budžeta, tj. pomoć zanatlijama za odlazak na usavr- 
šavanje zanata i izasiljanje u inoetranstvo zanatskih 
ekskurzija, jer se sa predviđenom svotom od 0.000 di- 
nara, a tako zvučnim naslovom ne bi jedna ekskur- 
zija mogla preduzeti ni iz Beograda u Cačak, a kamo 
li u inozemstvo, i pored toga od ostatka bi se imali 
slati zanatlije u inozemstvo na usavršavanje. Ovoj 
poziciji treba li preinačiti ime, ili cifre, ili je brisati, 
pa da se svet uvjeri o našem gledanju na rješavanje 
jednoga  ovako važnog zanatskog problema. 

U poziciji 1, partije 930, prijedloga budžeta pred- 
viđa se dotacija od 50.000 dinara kao pomoć zanat- 
liskom penzionom fondu. Ova je pomoć hvale vri- 
jedna i ja je mogu samo pozdraviti. Ali pošto se 
fond toga naslova nalazi u Beogradu, a pripadnici 
toga fonda nisu hrvatske zanatlije, to u interesu pra- 
vednosti, koju sam spomenuo u načelnoj debati, tra- 
žim da Ministarstvo ustanovi za socijalnu pomoć za- 
natlijama i njihovim porodicama pri Udruženju zana- 
tlija za grad Zagreb i srez Zagreb i odredi pomoć u 
istom iznosu od 50.000 dinara. Ja vas uvjeravam, da 
će se tih 50.000 dinara medu zagrebačkim zanatli- 
jama u ovaj čas postići više, nego u drugim prili- 
kama da se dade daleko veća  svota, 

Vraćajući se na traženje, koje sam iznio u na- 
čelnoj budžetskoj debati, u pogledu potrebne budžet- 
ske pomoći zanatskim stručnim produžnim (šegrt- 
skim) školama u iznosu od 10,000.000 dinara, a koju 
su svotu već kroz nekoliko godina bez uspjeha tra- 
žile sve naše zanatske komore, ja molim da se ova 
pomoć odobri. Šegrtske škole najvažnije su škole 
za naše zanatstvo, a one, nažalost, u pomanjkanju 
shvaćanja  pojedinih  opština,  na  čijim  teretima  one 

vise, izgledaju upravo bijedno. Pa, kada se za razne 
druge stručne škole u zemlji može naći u budžetu 
Ministarstva trgovine i industrije preko 35,000.000 
dinara, onda se mora naći i 20,000.000 dinara za 
70.000  zanatskih   šegrta   u   zemlji. 

Gospodo narodni poslanici, želeo bih se osvrnuti 
na zagrebačku Obrtničku školu. Iz te škole izišli su 
prvi naši umjetnici: kipari, slikari, arhitekti i ini vrsni 
majstori. Nakon osnutka umjetno - obrtne srednje 
škole u Beogradu, ima zagrebačka Obrtnička škola 
puno prava da traži od g. Ministra trgovine i indu- 
strije da se i njoj podijeli rang potpune srednje škole 
i da se nazove: Državna viša obrtnička škola u Za- 
grebu. (Ministar trgovine i industrije Jcvrem Tomić: 
Gospodine poslanice, već je Ministarski savet usvojio 
taj amandman. Malo ste zakasnili!). To mi je vrlo 
drago, gospodine Ministre. Nakon posljednjih rezul- 
tata, koje je pokazala ova škola, obzirom na svoje 
radove, koji su bili izloženi u Parizu i sada ovih dana 
u Njujorku, te nakon decidirane izjave prilikom po- 
sjete gospodina Ministra trgovine i industrije u Za- 
grebu, vjerujem, da će gospodin Ministar na pra- 
vedan način da riješi ovo tako goruće pitanje. 

Konačno, uzevši u obzir teško stanje jedne od 
najvećih zanatskih struka, a to je obućarsko - kožar- 
ska, ja molim gospodina Ministra trgovine i indu- 
strije, da se dade upoznati sa .specijalnim položajem 
i problemima ove struke, a naročito da ,se dade upo- 
znati sa traženjima celokupne naše privrede, koja su 
traženja potpisala gotovo sva udruženja zanatlija, 
trgovaca, privredne komore i ostale nacionalne i kul- 
turne ustanove u našoj zemlji u cilju spašavanja 
obućarsko-kožarske zanatske struke i predala Mini- 
starstvu na anketi o »Bati«  1936 godine. 

Pošto sam ovim izneo zanatske potrebe, u vezi 
sa budžetom Ministarstva trgovine i industrije, ja 
iskorišćujem i ovu priliku da naglasim ne samo eko- 
nomsku, već naročitu nacionalnu i socijalnu ulogu 
zanatstva- u našoj zemlji, a s time u vezi i potrebu 
veće pažnje merodavnih faktora ovoj nacionalnijoj 
grani  naše građanske privrede. 

Ja verujem da će Vlada g. Cvetkovića, koja ima 
smelosti da energično ude u rešavanje našeg najvaž- 
nijeg unutarnjeg političkog pitanja, bez naročitih 
poteškoća znati uskladiti i naže unutarnje privredne 
probleme, imajući u vidu prvenstveno interese one 
grane naše privrede, o čijem uspjehu ili neuspjehu 
ovise egzistencije našeg domaćeg življa. 

Pošto sam u načelnoj debati naglasio moju 
tvrdu vjeru, da će vlada g. Cvetkovića izvršiti svoja 
obećanja, u pogledu rijeSenja hrvatskog pitanja, zbog 
čega je i dobila bez velikog predomišljanja cijeli 
Parlamenat za ovu svoju najavljenu politiku, a bu- 
dući da nemam razloga sumnjati u dobru volju i 
gotovost g. Ministra trgovine i industrije, da još u 
poslednji čas izvrši nužne izmene u prijedlogu bud- 
žeta svoga Ministarstva, koji je budžet on stvarno 
naslijedio od ranijeg Ministra, to izjavljujem da ću 
glasati za budžet Ministarstva trgovine i industrije. 
CPljeskanje na desnici). 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Reč ima na- 
rodni poslanik g. dr. Hamid Efendić. (Nema ga!). 
Pošto g. d-ra Efendića nema, smatra se da je odu- 
stao od reči. Reč ima narodni poslanik g. Dragutin 
Domainko. (Nema ga!). Pošto д. Domainka nema, 
smatra se da je odustao od reči. Reč ima narodni 
poslanik g. Bećir Donlagić. 
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Behnp Ђонлагић: Господо народни посланици, 
узимајући ријеч o буџету Миннстарства трговине 
и иидустрије, ja hy у кратким потезима, као при- 
вредник, изнијети cnoje погледе na нашу трговин- 
ску политику. PoHopuliv отворено, слободно и 
искрено и молнм да ми иико ne замјери, јер изно- 
сим своје становиште. 

Наша размјена добара с иностранством почс- 
ла je од 1934 r. да сс развија једпострано и то све 
више у правцу затворених економских подручја 
са клирнншким уговорнма, који ту размјену до- 
бара претварају у трамлу. Овај систем ипак није 
11ретставл>ао неку прнврсдну и политичку опасност 
све док се извјеспа земља није тако повећала као 
затворене окоиомско иодручјс моје данас веже 50% 
нашег увоза и извоза, a апрррбује чак 85% поје- 
диних нашнх изиозиих артикала. Пораст ове кво- 
тс иастао je и због иогоршања извоза у Италију у 
коју смо прије санкција извозили око 25% и после 
санкција само око 5%. Нико од нас неће порећи 
благодети које нам je донијела размјена добара са 
затвореним пијацама гдје смо постизавали врло 
добре цијене које су код нас изазвале полет у свим 
гранама привреде. 
Али, морамо бити свјесни да овакав развој има 

ii своје негативне стране, јер се артикли наше пр- 
л>011ривредне пронзводње све внше упућују на за- 

.творена тржишта гдје се постнзавају цијене које 
искључују извоз на слббодно свјетско тржиште н 
чннс нас завнсми.м од једног јединог тржишта. И 
кад с>и то загворено тржиште било кадро да нашој 
землш лружи сис гаатребне гафовине и индустрн- 
ске производе, raj једнострапн однос не би био 
здрав, јер бисмо морали као млада зсмља више из- 
возити него увозити како бисмо створили вишак 
девиза потребан за iualiaii>e иаших разних држав- 
иих обавеза у иностранству, и јер не смијемо доћи 
у привредну зависност каква je прнје свјетског 
рата постојала из.\1е1)у Аустрије и Србије чнји je 
прскид трговинским ратом изазвао најтеже потре- 
се у привреди предратне Србнје. Не улазећи даље 
у тај примјер м прнзнајући све предности које нам 
пружа извоз на затворене пнјаце, ми морамо кон- 
статовати ово: Mu не можемо да будемо у тако 
уским и тијесннм везама са земљама са-диригова- 
ном привредом, a да се сами ne прилагодимо томе 
систему. Њемачка, имајући савршену контролу цје- 
локупног увоза « извоза са дугогодишњим при- 
вред11им планом, уза све што je нашим настоја- 
ii,c.M пристала na раздеобу нашег извоза на четири 
сектора и то na Гжл.пи, сточни, дрвени и сировип 
CKiH, са утврђеиим перцентуалиим квотама, ona пак 
v ствари у Beiioj мјери увози оне артикле за које 
оиа има већег интерсса, a у мањој мјери оне арти- 
кле који нас више ннтересују, a њу мање. 

Ja се ве слажем са једним од господе предго- 
ворника који je рекао да ми из Њемачке за :наше 
ироизводе добнја.ио старо пвоокђе. To, господо, 
пије тамно. Mu продајемо Немачкој своје произво- 
де no врло добрим цјенама a њемачко тржиште je 
познато као солидно тржнште. Њемачка трговипа 
je позната као солидан и тачан преузимач наших 
производа п као солидан и тачан лиферант својнх 
испорука које нама лиферује. Али, господо, Ње- 
мачка извјеспе наше производс иродаје даље у 
иностранство за девизе. Ми томе немамо шта да 
приговоримо јер сиака земл>а има право да брани 
своје интересе као најбоље умије и зна. И наша je 
дужност да најбоље бранимо ишересе своје земље. 

Да ту станемо на равну ногу са Њемачком, која 
потпуно контролише свој увоз, морамо што ско- 
рије приступити потпуно организованој контролн 
нашег мзвоза и увоза без обзира на клириншке и 
неклириншке зсмље, и ситему подупирања нзвоза 
аграних производа у све релације које нашу зом- 
љу интерсују с тим, да уједно створнмо потребна 
врела за изво^ење нове извозне политике. Позна- 
то je нпр. да Ма1)арска н Румунија имају нарочите 
снтеме no којнма диригују свој извоз тамо гдје им 
најбоље конвеппра и иалазс потребпа средства за 
подупирање дирпгованог извоза. Ма1)арска палази 
та врела углавном у терећењу извјесиих увозних и 
извозпих аргикала, a Румупија у еластичном тре- 
тирању'страних девиза. Иаша досадшња нзвозна 
политика, како се спроводи преко Завода за упа- 
пређење спољне трговнне и Призада, базира само 
na прнходима од преферспцнјала овисннх од стра- 
них држава које nx одобравају. Ми морамо што 
npnjc npeliH на сопствени систе.м тргоиипске поли- 
тике, са нашим сопсгвепим средст-вима и цијенама, 
јер je искључено да се паш извоз у поједине зем- 
ље може подупнратп средствима лругпх држава. 
To може трајатн неко извјеспо врнјеме док посто- 
jn коп/упктура. Чнм та коп.упктура престане ne- 
стапе и преференцијал и ми морамо доћи na ниво 
пормалних свјетских цијена, a ми знамо какве су 
пормалне свјетске цијене за наше производе. 

У вези са овим проговорићу коју ријеч o по- 
литици Народне банке. Нашем извозу у велико je 
шкодила стално промјенљива политика Народне 
бапке, која je често била лична и диктована he- 
фовтлг поједнпаца, који су профваионални ек- 
сперти, a на терет наше привреде. Иародпа банка 
je постала арбитрарпи фаистор, који днктаторским 
методама проводп девизну полпгику без обзира 
na трговипско полптичке ингересе земље. У мје- 
сто да трговинска политика буде примарна, a де- 
визна политика само средство за добру трговип- 
ску полнтику, код нас бива обратно. Често, уми- 
шљени интереси девизне полнтнке доминирају 
над трговинском политиком na штету чптаве на- 
родне привредс. 

Познато je, да je и наша земља имала за по- 
следн>е двије, три годнпе корпсти од прпвреднога 
полета, који je у то вријеме завладао свијетом. 
Није то била никаква наша заслуга, нити резул- 
тат чаробњаштва некнх наших пол <тичких фак- 
тора, него je стпцај општих прил^ка у свијету 
донио полет и код нас, као што нам сада опет 
допоси депресију. Нити je рапијп приирелпп no- 
лет био заслуга пређашњих шолитнчкнх фактора, 
нити je садања депреснја кривица пашпх пових 
полнтичких фактора. Народна бапка je за врије- 
ме привредног пресперитета из пашсг вишка тр- 
говпнског и платног билапса сабрала за наше при- 
лике огромне количине девиза које je претворила 
у злато, и држи га у својим подрумима, не иска- 
3yiyliH га ни у својим јавппм рачунима. Сви еко- 
помисти свијета, na и паши, осим Народне бапке, 
знали су да lie иза годипа прпвредпог проспери- 
тета доћи године депресије. Да je Народпа банка 
бпла са.мо ^мало промшпл.епа, ona ne би НИ час 
вјеровала, да су девизе које joj пристижу поде- 
сне и намијењене да служе ма којем другом цнљу, 
него циљу помагања наше спољне трговине кад 
iianl)y рђаве годин. A шта je урадила наша Ha- 
родна банка? Kao стари тврдица чува своје злато, 
не исказује га у цијелости у свом јавном рачуну, 
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a индустријн и привреди уопште ne даје девизе 
ни за набавку најпогреонијих сировина и арги- 
кала. Народна банка се, изгледа, више брине o 
курсу својих диомица и дивиденди него o при- 
вр.еди уопште. Курсеви слободпих девиза, a наро- 
чито енглеске фунтс, почеле су скакати и Марод- 
на банка je онда ту последицу своје погрешне 
девизне политике приказала свијету као свој иа- 
мјерни .и смишљени акт који je имао наводно да 
олакша наш извоз на слободие пијаце. 

Овом приликом мора.м шсшово истакнути што 
су други већ казали, на име, да je сасвим арби- 
траран тшстуиак оних надлештава која Народној 
скупшгнни одузимају једно устано право и заоби- 
лазним путем намећу земљи порезе, иако знају 
да je то прерогатива Народне скупштине. Народ- 
на банка je одузимала извозницима у корист Ми- 
нистарства финанснја половину, ma трећииу и 
сада четврггину извозничких девиза no курсевима 
далеко иопод праве вриједности. Ha исти начин 
се то до скоро чинило и са нашим исељеннцима. 
Ми то ne лшжемо одобрити, иако знамо да су де- 
визе потребне Министру фниансија за службу 
иностраних државннх дугова, јер je неправедно 
да баш сељаци помажу државу на томе послу. 
Заштићена индустрија би лакше сносила тај te- 
рет, a, уосталом, зар се ne би могла извршиш 
ираведпија раоподјела пореза тако, да би подмп- 
рила и те потребе Мишгсгра финанснја и која ои 
имућније више теретила, a слабије више штитила. 
Некретннне купљене за 1U0U динара, a порасле иа 
100.000 динара, требало би оптеретитл иорезом и 
то „вертцуваксштајер". У целом свету je тако. 
Код нас, међутим, не. 

Нека се извознику дозволи продаја девиза no 
шиховој пуној вредности, ina ће понуда девиза 
бити тилика, да he и Миинстар финапсија на сло- 
бодној берзи набавити колико му треба девиза. 

Размјера наших цосредних и непосредних 
nopiesa није праведна. Посредни порези узели су 
толико маха да су постали главним .извором др- 
жавних прихода, a баш ти порези највише пога- 
1)ају најшире иародне масе. A зар je још и поврх 
тога потребно да се незаконито убира нарочити 
порез путем принудног откупа једнога дијела из- 
возничких девиза no произвољном курсу, који 
опет пада на терет сељака произвођача извозних 
артикала? Ja оам увјерен, да нико у овој кући не 
одобрава да Иародиа баика, односно Министар- 
ство фннансија, на прнмјер на енглеским фунта- 
ма за себе узима разлпку између дннара 205 и 
258, једну четвртину извозничких девиза, што из- 
носи преко 20%, и да приморава извознике да 
остатак продају увозницима no 258 динара, у мје- 
сто, да дозволе слободну продају свих 100% и 
тиме изазнвају све већу понуду девиза. 

A ових дана имали смо прилике читага у на- 
шој дневној штампи да фунта на црној берзи 
вриједи 375 динара, a ми за своје производе про- 
дајемо фунту no 258 и no 205 динара, што од- 
говара просјечпом курсу од око 240 дииара. Из- 
возник не сноси штету због произвољпих курсе- 
ва Народне банке, него калкулише са чињеницама 
и штета се на тај начин преваљује на сиромашног 
лроизвођача. Тако долазимо до смијешног napa- 
докса, да се у једну руку држава брине за побољ- 
шање цијена разпих земаљских производа путем 
гломазпих државпих  усгапова као  што  су  Завод 

за унапређење спољне трговине и Призад, a да 
држава у другу руку исту политику сузбија де- 
визном  политиком Народне банке. 

Господо, пеоспорна je чињеница да држава 
греба велике приходе да може одговарати својој 
задаћи, али ти терети морају бити праведно рас- 
поређени n сношљиви. Taj приход треба да буде 
велики и користан, али се мора праведно употреб- 
љавати, треба да иде на прави пут и у праву 
сврху, a не да пролази као вода кроз труло цри- 
јево, na док дође до мјеста ложара да се сва 
вода кроз разне пукотине pacne, a пожар несме- 
тано уништи кућу. 

Газдовање са нацноналниА! дохотком мора 
бити добро и опрезло, брзо и рационално, што 
иање оптерећено тешком државпом администра- 
цијом, што брже и што стручније. 

Коордипација je потребна између свих ми- 
нистарстава, али Министарство трговине и инду- 
стрије ииа специјалну и деликатну миспју да све 
nuipeoe паше Јпривреде, да све кирнстп Koje мо- 
жемо имати из наше прпвреде доведе у склад H 
да му се у томе дадне u луна комлетендија и пума. 
одговорпост. 

Експериментисања у привреди не шије више 
бити. Кроз 20 година имали смо довол>но времена 
да стечемо скупо плаћено искуство и да идемо је- 
дном сигурном, корисном стазом иапријед. 

Ja ћу навести, господо народни посланици, 
само један експерименат који je нашу државу 
стајао 350 милиона динара. To je житни режнм, 
који пароду није донио никад никаквих користи, 
осим овога великог маљка у државним финаиси- 
јама који и данас тешко осјећамо и намирујемо. 
Ми и данас плаћамо и намирујемо raj дефнцит у 
облику млинског пореза, који држава убнре од 
млина за брашно сваке године. Чини ми се да 
свота тога пореза изнаша 60 милиона дннара го- 
дишibe. 

Сви L\IH, господо народни посланици, желимо 
да се паше финапсије јачају, јер само финанси- 
ски јака држава, економски сре^ена u уређена 
може дати добре  и  сигурне  р^зултате. 

Сви ми овде износимо разне потребе, iKoje нас 
тиште, које су велике и које су неопходне, алн 
да до тих аготреба Ао1)емо шотребна су нам свагдје 
и увијек материјална сретства. 

Када погледамо само неписменост нашег на- 
рода, која je у мојој Врбаској бановини рекордна, 
када погледамо жалосној чишеници у очи да у 
моме Срезу Тешњу, на 30.000 стаковника има све- 
га 8, словом осам основни школа, онда, господо 
народни посланици, морамо озбиљно водити pa- 
чуна o томе како ћемо имати оигурне приходе, 
нашу земљу добро и оигурно јачати да могнемо 
свима овим потребама удовољитп. 

Крај једне добро Bol^ene трговииске и економ- 
ско-фипаисиске политике ми морамо настојати да 
паша администрација буде што једноставнија, што 
експедитивпија и што савремепија. Mu морамо 
бити брзи, вјешти, експедитивпи, јер живимо у вре- 
мену брзине, моторнзације, у времену где се мора 
ићи брзо и оигурно папријед, ако ne желнмо да 
nac вријеме прегаб«. 

Савршепа и одговорна идминистрација по- 
требна je пашој земљи са што мање комиспја, 
стручних   и   пестручинх,  са  што   мање  мјссних и 
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нс знам   каквих контрола, јер то даје могућнрсти 
ui  се   нвкоремтности  закону прилагоде -и укалупе,' 
али, са ■много више одговорности. 

Појма одровориосгш у правом смислу ријечи 
к.јд нас иема, јср нико не одговара за своје по- 
грешке, OICHM што сс иекада промјени личност ми- 
trucrpa или шефа надлвштаа и тиме Je сиака ак- 
ција  CBpineiia. 

Када све ово, гостгодо народни посланици, ука- 
лупимс^ и када све повежемо доћ-н ћемо до ие- 
миновног закључка да je наша земља богата, јака, 
али да то успијемо искорисгити, 'потребио je мно- 
го добре вол^е, напора и самоодригцаша. Ми мр- 
рамо паметно и добро користипи сва блага која 
нам je Бог дао. Ми не смијемо компликовати све 
ироблеме који пред нама стоје, него их морамо 
mro више упростити и што брже и mro реалније 
ријешавати. 

Треба се чупати док ne иастану компликације, 
a када настаиу ие маже их распетљати стотину 
памети. Ha жалост, ми смо многе наше проблеме 
компликовали н ja могу, као и ви сви, са.мо желети 
na се   што прије и што кориепије ријеше. 

Гисподо народпи послаиицп, ja иисам песи- 
миста, a ни кукавица, ja сам научио свима пробле- 
иима 'отворено у очи гледати; ja сам у животу 
миого TOira поднијео и подносим, алн велп.м, трг- 
иимо се док je времена, корисгнмо се искуством 
из прошлости na ћемо сигурпо поднијеги игго he 
нас у будуНности снаћи. 

To важи за све проблеме кој« прод иама стоје, 
na били они политички, били привредни, финанси- 
ски  и  сви остали. 

Користимо богаство иаше земље, користимо 
доброту иашсг храброг, честитог u поштеиог чо- 
вјека, јачајмо се, подижимо углед папшј земљи, 
подижимо повјерење унутра и иа страни. Поред 
добре унутрашше и вањске политике, у чијим ее 
методама можемо и разилааити, н то, вјерујем, 
увијск: само добронамјерно, такмичоНи се чије lie 
методе дати бсмве резултате и користи, ми морамо 
водити добру, смишл>ену, кориоиу економску и тр- 
говинску политику. Мн морамо иашој земљи сми- 
шљсиим радом сгво|)11тп углед, морамо joj сгво- 
рити кредит у страном евијету, мира цијели сни- 
јет нмати повјерење у iia.c. Kao пјто сам раинје 
рекао, депреснја je у привредп на помолу, она je 
udi ту, ми морамо тај иови ула|)ац илдржати са 
lUTO Mai-t.e штете за iiaiuv прпвреду уопштс. Ми 
морамо спријечитн да у иашој землуц ие дође до 
клиринга или, боље рећи, трампе унучра, када je 
сел>ак Mionao iceoje ироизводе продатн 'само lio 
врло   ииској цијеии  и са.мо за робу. 

Господо народни посланици, не.миновна je чи- 
к>еница да Њемачка ие може више плаћати пре- 
ijicpeimiiјале као до сада, нпти може у замјепу 
продуцирати толико, да може у замјепу продати 
ггјлико иид^х-грискнх прерађевииа да може псжри- 
вати салдо који na тај иачин из нашег извоза иа- 
стаје. Ми се морамо организовати и спремити за 
нову контролисану извозну и увозну политику да 
би могли све догађаје без великих .потреса очеки- 
вати. У иези са овим, и ако бисмо дошли до кон- 
троле извоза и увоза онда ту нма главиу ријеч да 
води Завод за унапређење спол»не трговине. Ja, го- 
сподо. проматрајући досадашњи рад Завода за у- 
iipcl)en>c  cn(ui)Hc трговше налазим да без темсл.не 

реоргапизације у овом Заводу, без вслике метле, 
без даброг сгручног особља, он не би могао одго- 
иараги великој улози која би ra чекала у спроио- 
iieii,y naiiiei- плана o конгролисано.м увозу и изнозу. 
Мн се сјећамо, господо, из прошле Народне скуп- 
штине да je било много разговора o разним а(1)е- 
рама у овом Заводу, у Народнрј скупштини, збрг 
стоке. Ми ее сјећамо да су еве те ствари пале у 
воду. Mu се cjehaMo да je дошло због тих афера 
и до измјена нота са Мииистарством сполјпих no- 
елова Чехословачке републике. Mu се сјећамо да 
je због тога била сатављена истражпа комисија 
која je донијела податке, a кад je поднијела извје- 
штај да je та комисија смјењена, да je послата 
друга комисија која je донела опет друге податке 
који су одговарали опоме што се тражило, али све 
то cKvna такође je пало у воду. Ja, господо, ие ула- 
зим у то, али je свакако интересантно и чуднова- 
то да се преко такве једие крупне ствари тако лако 
прелази. Ла мислим да треба господии Министар 
трговине и индустрије мало то да 'испита ,и прегле- 
да извјеппаје тих компсија, доведе их мало у 
склад, na ко je крив пека одговара. Кривица no- 
сгојп, или je извјештај прве компсијс тачаи a друте 
ne, или обратно, главно je да се утврди право 
стање ствари и кривац приведе одговорности. 

Kao mro рекох, ту je потребна реорганизација, 
je]) je у то.м Заводу 1Л(;.\1азап апарат од 200 чииов- 
ника и зпа.м поуздано да има пуно људи којн се 
појављују тамо само првога да приме плату, н да 
никад више преко мјесеца ne дођу. To паша при- 
вреда тешко ocjeha и подпоси, јер, господо, no ва- 
гону трговци дају велике таксе, али кад се већ 
исте iuiaiiajy нека иду на праву сврху да би овај 
Завод могао да одговорм великој и тешкој улози 
коja га чека. 

Ja нећу, господо, дал.е да израбљујем ваше 
стрпљење, само бих хтео да иапомепем да iiaiuv ip- 
говинску политику треба да води Министар трго- 
вине n ппдустрије, као што je то раније било. Али, 
гооподо, за последње три годиие Минисгарство тр- 
говнне више ne води трговинску политику. Трго- 
випску политику води Министар финансија преко 
Иародне бапке, a и nama спољна прлитика преко 
Мипистарства спољних послова. Me поричем важ- 
ност и координацију и утицај Министра финанси- 
ја и Мипистра спољне политике na размјеиу до- 
бара са инострапством, али морам са овога мјеста 
одлучпо тражпти да Министар трговипе саодлучу- 
је у трговппскпј иолитпцп, која спада у његов ре- 

čop и да судјелује у толнкој мјерп, да идеја трго- 
иипске политике буде примарпа n да се друге двије 
n.oj прилагођују (Одобравапл' n пљескање у цен- 
труму n na деспицп). 

Potpretsednik dr. Dragan Dainić: Ima reč na- 
rodni  poslanik  g.  Tihomir  Vasić. 

Тихомир Васић: Тосподо народни посланпци. 
no предлогу буџета Министарства трговине и ин- 
дустрнје за 1939/40 год. да Ку дати моју кратку из- 
јаву. 

Moj изборпн срез јесте Срез азоуковачкп у 
Дрппској баповипи који, ка.о брдошгт и камепит, 
сиада у'пасивие-срезове, али, истина, воКарскп и 
сточарски крај, у коме се палазп, прбглашен je за 
туриетнчки. Он "се прост.ире поред реке Дрипе, и 
саме Босне н за време рата 1914 год. имовина гра- 
ђана овога Е<раја као пОграничног била je већим 
делом уништепа, a сем тога пале су и мпоге 
жртве. 
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()ном i<|)ajy све до сада нијс се, Б-ог зна шта 
учикилр, иако je требало да се учинн, јер je он 
то и заслужно. Моме срезу иајблнжи су фадови: 
Ужице удал.ено 80 км и Табац удал>ен 130 км., a 
то су места у којима постоје државие гимназије, 
те Једно због велнке удал.ености (a железпнце 
нема) и друго због немогућности, грађавн овога 
краја, и поред најбол.е воље, нису у Morvliiiocrn 
да своју децу школују и образују, већ ова остају 
код својих кућа на селу немајући довол.но земл.о 
за рад. 

Да би се оиом сиромашпом и iiaiialiciioM на- 
роду могло иомоћи, било би од велике потребе и 
користи: да се у варошици Љубовлји, као сре- 
ском месту, установи једна етручиа школа која 
би дала врло лепе резултате како за мој, тако и 
за срезове: Сребрешнчки и Ра^евски, као праничне, 
који су у истој ситуацији, a можда и за друге 
блнже околне срезове, те би се на тај начин имла- 
дииа моглл ошособити за даљи свој будући жп- 
вот. И сам г. Министар трговине « индустрнје 
врло добро познаје ове крајспе, јер je чешће 
пута кроз њих пролазио, na се надам да he »m 
овом опрандапом захтеву H3aiin у сусрег и датп 
своЈу iioMoli, на чему би му ррађаии и омладина 
ових крајева одали вечито призиање. 

Ja liv г. Мшшстру да напоменем само један 
случај који се десио у овам крају, a то je овај: 
Пре неколнко година гр&ђани варотице Љубо- 
вије и околних опшгина реше да установе жем- 
ску радничку школу, ради образовања жеискг 
деце, и доброиоллтм ирилозлма паЛаве 0 свом 
грошку иотребан број шиваЈтх матина, локал за 
тмолу, огрев и осветљење, слуиситеља и све друго, 
сем наставница. Ова школа je у ствари била уста- 
ноил>ена и функциоишсала je извеспо време, али 
upe трп-чегирн године укинута јеод сгране Банске 
управе у Сарајеву само за то, што није било кре- 
днта за пла1гање двеју учитељица, те тако и сада 
иабавл>ене шиваће машипе са другим намеипаје.м 
лсже смештене у приватној ку1»и, 'нако исцравне, 
али без употребе, те молим да сс п ова учнњеиа 
иогрешка исправи. 

У моме срезу варошици Љубовији и вароши- 
ци Пецкој има Beiin број снроматних занаглија 
који се налазе у тешким материјалним прилпка- 
ма. Omi су ол себе дали све што су могли датн, 
na бих најлепше молио г. Микисгра да им као та- 
квим укаже мзвесне IIOMOIIII. 

Исго TaiKO молим господина Мниистра да моме 
крају посветп пажњу у погледу туризма ,јер je 
мој крај шумоиит и као такав проглашен за ту- 
ристичкн, a као што рекох лежи поред Дрнне, где 
су сви услови за туризам заступљени, и да из 
кредита за туризам помогне овом мом крају. 

Имајући пуно иоверсње у Крал>евску владу н 
ЛИЧНОСТ Мипистра г. Леврема Томића, изјаил>ујем 
да ћу гласати за овај буџет. (Одобравање и пље- 
скање на десници). 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni  poslanik  g,  Franc  liajlec. 

Franc Bajlec: Ker je že pozna ura in je stvar 
prilično izčrpana dovolite mi, da o predloženem pro- 
računu malo slovenski spregovorim. Gospodje na- 
rodni poslanci, v Sloveniji je skoraj vsa trgovina in 
vsa obrt  v naših  domačih  narodnih rokah.  (Odobra- 

vanje   in   ploskanje).   Našim   ljudjem  se  je  /• žilavo 
borbo in trudom posrečilo, da so po prevratu dobili 
skoraj v popolnosti, v celosti vso trgovino in obrt \ 
svoje roke, dočim, na žalost, industrija še ni V naših 
rokah,   ker   nam   je   nedostajalo   denarnih   sredstev, 
ker smo pač revni, nam jih je vedno manjkalo. To, 
kar  imamo, smo pridobili s svojo vztrajnostjo žila- 
vostjo, pridnostjo, ki nam je svojstvena. Našim tova- 
rišem iz Črne Gore, ki jih sedaj ni tu, je zelo pri srcu 
naš napredek, naša delavnost, in so tu pa tam nam 
vr^li pod nos, da se mi /. njimi ne moremo primerjati 
z njihovo hrabrostjo in borbenostjo. Jaz mislim, go- 
spodje,  da  je   težko  govoriti  o  tem   kdo  je  v   naši 
državi večji junak, bolj borben, kdo je več pretrpel, 
ker je cela naša država eno samo vojno torišče. Le 
vzamemo  na  primer specijalno Slovenijo, ta košček 
zemlje po katerem  so se tekom  100 let zlivale  ne- 
srečne   vojne  vihre,   v   katerih  smo   trpeli   ne  samo 
fizično ampak tudi  gospodarsko  in kulturno, je  res 
pravi čudež da smo se na tem koščku zemlje zamogli 
ohraniti.  Zato  smo  pa  iz  teh borb  izšli  borbeni   in 
smo še danes ta svojstva ohranili. To se zlasti vidi 
pri  naši trgovini  in obrti,  ki je poznana kot  solidna 
in poštena. Seveda je potrebno, da je ta naša panoga 
gospodarstva tudi primerno vpoštevana. Mi ne zahte- 
vamo nikakih posebnih privilegijev, zahtevamo pa in 
prosimo, da se  nam  ne meče polen odtam, odkoder 
se  nam   ne  bi  smela   metati.  Na  primer:  Pri  nas   v 
Sloveniji, kjer imamo precej turističnih krajev, se je 
močno  razvila  trgovina  z  bencinom. Mislim,  da  je 
naši   javnosti   precej   znan   takozvani   jugoslovenski 
bencinski kartel. Ta si je znal pridobiti izključen mo- 
nopol, in ravno lanskega  leta je z zakonsko močjo 
pridobi] tako predpravico, da je vso našo bencinsko 
trgovino in obrt za predelavo nafte popolnoma uni- 
čil. Pri nas so bili slučaji, da v gotovih časih v celi 
banovini   nismo  mogld  dobiti   nikjer  bencina  radi   te 
nadmoči  bencinskega kartela.  Gospodu ministru  za 
trgovino   in   obrt,   kakor   tudi   gospodu   finančnemu 
ministru je ta zadeva od strani merodajnih krogov 
dobro   razložena   in   prosim  samo   gospoda   ministra 
da v sporazumu z g. finančnim ministrom stori vse, 
da se ta privilegira!!! položaj bencinskega kartela za 
vselej ukine. 

še" drugo povem. Pri nas se mnogo govori da 
ima ta bencinski kartel celo svoje prste pri proizva- 
janju in iskanju nafte v naši državi. V mojem srezu 
so nahajlišča nafte blizu Čakovca, v Medumurju na 
drugi strani preko meje na 7 kilometrov daleč od 
meje proizvajajo in črpajo Mađari skoraj 30 vago- 
nov nafte dnevno iz zemlje. Pri nas pa vsa vrtanja 
in vsa iskanja niso mogla roditi do sedaj nobenih 
rezultatov, pa se v javnosti govori, da ima tudi tu 
prste vmes ta kartel in da se z znatnimi denarnimi 
sredstvi stori vse da se tudi takrat, ko je vrtanje kon- 
čano in nafta začne teči, da se na enkrat zgodi, da 
nafte nikjer ni. O tem se mnogo govori. Ne vem 
koliko je o tem znano Kraljevski vladi, prosim pa 
gospoda ministra da to zavedo vzame resno v pre- 
tres, ker je. vendar eminentno gospodarsko važno, Je 
se pri nas nafta doma proizvaja, doma rafinira, 
se nafta doma prodaja, kakor pa da smo navezan 
na različne kartele, ki pri tem ogromno zaslužijo, 
mi pa lahko v najtežjih časih, zlasti za slučaj vojne 
ali druge nevarnosti ostanemo brez tega važnega go- 
riva. (Ploskanje). Gospodje, to je le en primer kako 
se naši trgovini in naši mali obrti po nekih privile- 
giranih  družbah  s  pomočjo  naše  oblasti,  ki   morda 
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ni popolnoma poučena o tem, kakšne cilje in kakšne 
zaslužke Ima ta družba, godi krvica in koliko naša 
trgovina in obrt od tega trpi. Ce so se že naši trgovci 
in naši obrtniki potrudili, da SO se postavili na svojo 
noge, je ipotrebno, da jih država pri toni tudi podpre. 
Odkrito povem, da mi Slovenci neradi prosimo od 
dragih pomoči in podpore. Mi smo vajeni trdnega 
dela, mi smo navajeni, z lastnimi močmi ustvariti 
svoje življenje in živijenske potrebščine in prosimo pri 
tem samo to, da se nam ne dela ovir. Potrebno pa 
je da država včasih pogleda in nam priskoči na 
pomoč tu in tam, kadar sami ne moremo več. Od 
tega bo imela država sama največ koristi in zasluž- 
ka" Mi od države samo to zahtevamo in prosimo, naj 
nam od vsega tega, kar mi z pridnostjo in delavno- 
stjo pridobimo, morda v večji meri kot tisti, ki jim 
te naše lastnosti niso lako svojstvene, naj nam vsega 
ne odvzame, nam naj vsaj nekaj pusti. Zlasti pro- 
simo R. ministra da pri našem obrtno nadaljevalnem 
in trnovi nsko-nadaljevalnem šolstvu, na katerem 
nam je mnogo ležeče, ker hočemo' da bodo 
naši trk044'' in obrtniki imeli visoko izobrazbo, skrbi 
da bomo deležni nekih podpor. Država, odnoMio 
vlada je svojčas lepo vsoto postavila v proračun v 
to svrho. Tudi lansko leto sem slišal da je bila neka 
postavka od par milijonov v to svrho določena, poz- 
neje pa črtana. Letos ne opažam nobene postavke v 
to svrho v proračunu. Prosim g. ministra, da z ozi- 
rom na današnje razmere, radi napredka naše 
trgovine in obrti in našega trgovinskega in obrtnega 
s(:anU; .—. da potrebno vsoto na razpolago, da se 
obrtno nadaljevalno in trgovsko nadaljevalno šo1- 
stvo podpre, da se na (a način zlasti naši obrtniki 
dobro izučijo, ker bomo z izšolanimi obrtniki usta- 
novili   našo   domačo  industrijo. 

S tem svoj govor končam in izjavljam da imam 
popolno zaupanje v sedanjo našo vlado, in v seda- 
njega g. ministra, ker vem da bo te nedostatke, ki 
se še pojavljajo pri trgovini in obrti in ki jih je 
mnogo skušal odpraviti kakor upam da bo tudi 
skušal preprečiti delo različnih privilegiranih družb, 
pa bom zato glasoval za predloženi proračun. (Plo- 
skanje.) 

Pofprctscdnik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik g. /Anđelko Mihailović. (Glasovi: Nema 
ga!). Pošto g. Mihailović nije tu, smatra se da je 
odustao od reči. Ima reč narodni poslanik g. Dioni- 
sije  Prodanović. 

Дионисије Продаионик: Господо пародпм rio- 
слаиици, Микпсгарстио трпжиие n индустрије пад- 
лежио je да решава опиумомо пптање и дирпгује 
промет" опиумскпм лрогама. И nonrro то питање 
иајитпе и 'Чск.ч.учиво интересује nac ca Луга, ja 
hy бити слободап да и са one гопорнпце кажем 
Kojv реч и пстакием своје дооропамерпе опаске 
и   констатације  у   вези   са   решењем   опијумског 
питања. 

Мак, као и остале 'Индустрпскс 6плл<е, као па- 
иук, свилена буба, дуваи и пирипач, које тотово 
иокључиво само na југу успепају, пашем су зем- 
љорадппчком свету «а Југу били главнп приходи 
за једап пристојан и скромап жнпот. Али то je 
било некада, када ce je оппум продаиао no 1.200 
до 1.400 динара no кплограму, a не сада када ру 
цене ових пропзиода пале na 200 до 220 дашара 
no килограму, тако да сс од продајне цене не могу 
иокрити mi трошкони који ce утроте око садн.е 
и произв^одше ових репшх ппдусгрпскпх биљака, 

Господо пародпп послапнцп, она биљка у ста- 
рије доба mije ce гајпла код nac; ona je upe 60 И 
више годипа допета ИЗ Мале Азпје. Солуноки тр- 
iduuii n ci|)\'m.aiui допели nonv оил.ку, мак п.ш 
а(|)иоп, иа тропских крајена шрво у околнпу Ulinna. 

бвмљорадниади cv гоочели да je садс у прво вре- 
М€ само за семе ne зпајукп п.епу праву памепу 
како ce упоФребљава и чему служи. Солупски тр- 
говци су показалп произвођанима како ce од ове 
ноие и псооичпе бпл.ке лооија Kaipau — ошијум 
и за ово су им одмах псплаНпвали добру цену и 
то у злату, Ono je, разуме ce, прпвукло пажп.у И 
nnrepecoBatbe  миогпх  патих  сел.ака. 

C обзиром да je ова бил.ка допосила вслпке 
приходе, TO ce брзо прочуло и раширило њено 
произвођењеIH у осталпм месттима целог пашег lio- 
вардарја. Гајеп.е ове чудновате n пове бил.ке na- 
гло ce почело ширити, тако да je производња до- 
сгигла у прво вре.ме око 70.000 килограма cnpo- 
вог опиума n око .'550.000 килограма афионшог 
семепа. n створпла ce nona европска ппјаца у Со- 
луну, за трговање снрови.м опиумом. 

Како je асјтон давао највећи приход од овију 
■осталих пол.опрпврсдпих прошзвода, jep једмо 
исто звмљиште гајепо ово.м бнљком давало je i о- 
тово десет пута више прихода, него кад би ce 
посејало другим бил>1<ама, то ce наш врсднн и 
раднп земл>орадт1чкп свет свесрдно одао rajen.v 
и прризвођењу ове бнљке и за кратко времстк)- 
правпо je своје материјалпо cTaibe. Jep наш си- 
рови опијум има пајвекп проценат морфијума и, 
npi'Ma томе, најбол.п je у цело.м свету. Сем тога, 
росподо народпи послаиици, као такав nam ce опи- 
јум uajiiHine и тражи no свстскпм тржпштпма, jep 
ce и naJBclin део namer опијума употребљава нс- 
клуучпво за медициноке спрхе и препарате, nomro 

■има naJBehii проценат морфпјума. 
Ова шндустрпска биљка као да je Богом дапа 

за name крајеве na Југу, jep су геолошке прплпке 
и климатске прилике најпогодније за њено гајење, 
Земљиште које je полустелског и полутропског ка- 
рактера и клима na ,1угу са тропским супцем до- 
пуњују ce тако, да стварају пајбол.е услове за ус- 
пешно вегетирање ове културе. Код nac je u ве- 
лика топлота и велика суша, mro су главнн услови 
успевату мака. Сем тога земл>пште je богато у ал- 
калним једињењима, која једињења под дејством 
тропског сунца дају пеобичпе резултате у толико, 
IHTO претстављају најбољу и најподеснију храну 
како за опијум тако и за дуван. 

Кад смо ce у краткпм коптурама упозналп са 
производњом мака n њешовим зпачајем за пашс 
јужне крајеве n за прпвреду попаособ, треба да 
ce упозпамо и са тргоиппом која ce дапас cnpo- 
водп код nac na Југу. 

Раније je била слободпа трговппа са опијумом, 
како унутрашња тако и спол.па трговина. Ова врло 
ВЗЖНа бал.ка И КСКЛ>уЧИВО КЗВОЗу па.меп.спа, уно- 
сила je v iiamv државу страпу валуту И бпла je 
од (ii-'po.Miie важиостп n корпстп no финансиске И 
државие иптересе. Али дошло je n томе краја, 
дошло je npno време за кашег сељака, a то je да 
омо и MII потппса.ш (ј)амозпу Жепепску оппјумску 
конвенцију од 1925 године, која je многе у Јуж- 
noj Србијп отерала до просјачког miana, jej) je том 
копиеицпјом ограипчепа пропзподња оппјума и 
монополпсана његова трговина. Друштво парода, 
гобоже,   из  хумаиитарппх   разлога   патдо  де  no- 
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буђено да ограиичп светску производшу опиума 
да би сч" иа raj иачпи спречила оигаумрманија и 
гбмсикамамија v земљаша Јужне и источне АзиЈе. 

Дакле, да би се сачувало здрапље тих источ- 
њачких полудивл.их народа, ми смо морали да 
жртвујемо егзнстенцију и проспсритет namer иа- 
рода ina Југу. И у то нме Друштво Народа je тра- 
жило да све члатице поптИшу ову Женевску опиг 
jvMCKv №ОЦвеш1ИЈу v 1929 РОдини nama je држава 
ову конвенцију н ратификовала и ^онела сс 
сгрикгмо no ii.oj \iipaii,i.aiii: дириговагп oimjvM- 
ску политику пре.ма обавезама n ограничењима у 
истој конвенцији. Док се остале државе, потпис- 
нице ове конвенције, micv у сисму придржавале 
ono KoiiiiL'inuije, ипаксу ове државо од Друштва 
Народа Biiinc фаворизоване него ми, и то на нашу 
штету. 

У сисгу се данас производи опијум у висини 
до 12,000.000 кллограма, n од тога се за медицин- 
ске сврхс троши само 250.000 килограма, што 
зиачи да сс разлнка од 250.000 до 12,000.000 ки- 
лограма ipoiue за друге цил>еве: пушење и источ- 
њачка уживап.а. Алн овом конвенцијом у свету 
Kirje С€ c.\iaii>iL'ia прбизводња oimjvMa, већ се 
иапротив итовећала, јер ОД 10,000.000 кплограма 
пронзводње опијума повисила се после Koifucii- 
цнје на 12,000.000 килограма годншње. Што значи 
да je Женевска омијумска Конвенција промашила 
свој цилј и псгатнвно дејствовала. 

,Ia мислим да смо ми много погрешили и im- 
смо имали разлога дв Женевску опијумску кон- 
венцију примимо, ниги да се no њој у производњи 
и трговини опијума упрдаљамр. И to ne зато што 
Mir нисмо хумани, iin-o нисмо социјални и што ис 
caocehaMO за друге, него из простог разлога, го- 
сподо народни посланицн, mro наш проценат опи- 
јума у светској производњи изпоси ни вите ни 
мање него само једну половнну од сто, јср на 
12,000.000 кмлофама светске производп.с, мп про- 
изводамо само 50—60.000 килограма, mro значи 
да смо бацили кал воде у море. 

Сем тога треба да се има у виду да je nam 
оиијум најбол>и, са највећим процентом морфи- 
јума, и као такав on се употребл>ава искључиво 
за медицинске сврхе, a не знају за опијумоманију 
n токсикомапију. У стварм ова конвенција хумани- 
тарно никога не штити, na ни оне дивље ааијске 
пароде од опијумомаппје и токсикомапије, док, 
док међутим оацамо у беду п пропаст један део 
namer парода u упропашћујемо једну тако важну 
и уноону грану културе за читаву једну нашу no- 
крајину. 

Али, господо народни посланици, ако ми овом 
конвенцијом хуманитарно никога ne заштићујемо, 
ии ипак, изгледа ми, овим нашим паступком 
IUTHUIMO посредпо мрачне и спекулативне циљс- 
ве Molinor (.'iipoucKor картела опијата. који у своје 
касе трпа баснословпе зараде na рачун namer на- 
мученог бедног  и  cnporor  сел^ака  ,1ужпе  Србије. 

Али, гоатодо iiapo.um посланици, na овоме се 
пије стало, Beli се отпшло дал.е, na je сада доппа 
једпа пова Уредба o производп.п и трговини опп- 
ј\'ма, одеоШО onoimiM дрогама, од 10 децембра 
1938 која je 14 јануара 19.39 ступила на снагу. Оиа 
Уредба створила je читаву узбупу na Југу, јер 
се №Стом као и са дуваном, ставља мак под моно- 
пол. Пре ступања на снагу ове Уредбе, a на дан 
5 јануара 1939, na .чахтев заинтересованих круго- 
ВЗ из Јужне Србије, одржапа je  копферепцпја у 

згради Трговачке и индустријске коморе у Око- 
пл)у, no питању cnpoBnheiba политпке производ- 
ње, израде и трговине оппјума. Ha ову конферен- 
цију сасвпм случајно отишао сам и ja, a 5ила су 
присутпа и два активпа мпнистра Краљевске вла- 
де, и то тадањи падлежнп Министар трговине г. 
Кабалин и г. Панта Јовановић као син namera 
краја. Сви говорпици на овој конференцији jacno 
n чистб изјаспили су се против мопополисања то- 
говине опијума и опојпих дрога т. ј. за слободну 
грговппу оппјумом, и да се одрекпе Жепевска 

■опијумска копвепцпја, као И да се помепуга N'pe.i- 
ба укине нЛи у крајњем случају да се ревидира и 
подеси тако да се њоме заштитс ипгересп пашмх 
11ронзво1)ача и привредника опијума na Југу. 

Надлежни Mnnncrap грговппе n индустрнје je- 
дини je остао при своме мишл^ењу да се опијум- 
ска полптпка мора водити опако како je то nporui- 
cano у поменутсуј Уредби, тј. моиополиоањем опи- 
јумске политике, јер je казао да питање опијума 
ппјс само imun.' mi repno mnaibe n да je производ- 
ii>a  и уновчаиаи.е дошло у диспарптет.  Ja  ne  ви- 
дим   зашто   водиги   овакш'  политаку,  када  je   то 
псопчано са веЛиким тркшгковиаиа и то све na ште- 
ту namer намученог сел.ака na .lyi"y, јер се таквом 
iio.in niKo.M  ограппчава  производња  мака са  велп- 
KIIM формалпостпма, којс je немогуће у свему из- 
lipiiiiirn ко.ч name гпростог и пеппсменог сељака, a 
поред тога on иора да буде под ударом кривично- 
правпе казпе, којс су овом Уредбом nponncane. II 
када je опште  првпло да  има  тверца само тада, 
кад се за тај артпкл добија вите у слободпој т-р- 
loBunn nero у монололу, онда не знам зашто сло- 
бодпу   тргонппу   огранпчавагп.   Позпато   je   да   je 
nam  делегаг у  Друпггпу  парода  прилпком  дпску- 
сије   no  оном   питању  у   1937   години   изјанпо   да 
nama држава ne може ратпфпковатп поиу копвсн- 
цију   од   1931   годппе   o   ограппчењу   пропзводње 
оппјума, Kojv je Секретарпјат Друштва народа no 
својој иницијативи допео, јср сс то противи  ии- 
талппм nnri'peciiMa сел.:1чког иарода у nanioj зем- 
л.и, који се баии пропзводп.ом опијума, nomro се 
овом новом конвепцпјом тражи ново ограничење, 
одпосно orpannnenie n у финалнии опијумским дро- 
гама. Иако je већ no ранијој  Женевској  опијј и 
ској копвепцпјп емап>епа производња опиума  код 
nac од 120.000 кг. ro;uiiiiii>c na 60.000 кг., a у по- 
вришни засејапог землдшта од 14.000 хектара на 
7.000 хектара, што зпачп  једпо  смањеље  са 50^, 
оно je  udi  извршено,  док,  међутим, остале  пот- 
nncnnne те Конвеиције ne само да нгису никакво 
смањење у тим пропзводпма учиниле, већ cv пх по- 
Belia.'rc, a парочпто Псрспја (na 1 милисун кг) n Тур- 
ска (на прско 400.000 кг), тако да се 'светска rtpo- 
изводп.а   опијума   после  Копвепг1ијс  повећала   од 
10 na  12 милпопа кг. Међутим, злогласна Уредба 
0  опојтгм  дрогама дотла je m већ  пуном  паром 
дејсгиује од 14 јануара  1939 године. Ja hy се као 
дугогодитњи судпја и државни тужилац осврнути 
na   кривично^правну   одредбу,   јер   та   Уредба   не 
perv.Tiime   само   промзводњу -и   трпоеину   оппума, 
већ je та Уредба један малв кривични закон. na 
je  утолико  иптересантппја.   Казнене  одредбе   ове 
Уредбе крећу се у трп правпа n то: у ггступе § 23, 
прсступе и злочине у § 24, у неуредности у § 25, 
Mene толпко ne пптересујс прва и трећа група ип- 
криминиоаних  pa;ni>n,  већ   мене интересује   само 
друга група o преступпма n злочинима; 
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Али претходно морам да се задржим на изве- 
сним формалностима, којс су ми нејасне прили- 
ком прегледа one Урвдбе, која ми je дата у пре- 
пису у Трговачко-индустриској комори у Скопљу. 
Прва формалност иа коју хоћу да укажем je та, 
да не знам да ли je ово закоп, или уредба на орно- 
ву законског овлаиићења. .lep у почетау стоји на- 
слов „Закон o опојним дрогзма" и почиње чл. 1, 
али се после ређају параграфи ло 31 до би до- 
шао чл. 2 у коме се каже да она ,,Уредба" ступа 
на снагу, a међутим у § 29 каже се рвај „Закон" 
ступа на живот, те се иа тога не иили je лн ово 
закон   или уредба. 

Друга формалност je у гоме mro je овом 
Уредб0'М протисана казна.робије од 10 година. 
Ово пак доиоди ме до закључка да Народна скуп- 
цЈгииа дајући овлашћење ресорном Министру да 
јсдиом Уредбом регулише производњу и промет 
опојних дрога, није im мнслила да Министру даје 
овлашћење да може name грађане кажи.авати и 
до 10 'годииа робије, што једино може учииити за- 
коном   и  законодавним путем. 

Прелазећи иа престуине и злочине казиене од- 
редбе, ja, господо народни посланици, не видим 
1ПТО je било угрожено да се ооом Уредбом^мо- 
рало заштиги. Свака казнена одредба штити из- 
вестан правни интерес, извесио правно добро, 
било општедржавно ii.ni приватно, Ja просто не 
видим који je тај правни интерес, које je то 
праиио добро, нате државе или иаших прађана 
коje се овом одредбом § 24 Уредбе заштићује. Да 
би" слика била јаснија, ja liv бити слободан да вам 
прочитам  ову  интере.сантну  одредбу,  крја  гласи: 

,,§ 24 — (1) Уколико за појсдини случај није 
v Кривичном закоиу предвиђена строжа казна, 
биће за дело преступа ОДКОСНО злочннства каж- 
њеи  од  стране редовног суда: 

а) оиај ко противно прописима оног Закона 
опојне дроге држи, нуди, купује, продаје, излаже 
продаји, шал.е, преноси, огпре.ма, прсвози, нзвози 
или увози, за свој нли туђ рачуи, казиом строгот 
заггвора најмање једиом родином дана, новчаном 
казном до 100 хилЈада динара и губитком часних 
црава. a ако je због оваквих дсла једи()м био ocv- 
ђен у тоиовљеном случају казном робије до пет 
година, новчаном казиом ло 150.000.— динара и 
1Чгбитк()м часних права; у последњем случају из- 
рећи he се поред тога олузимање права за обав- 
љан>е  трговачке ралље од 1 до б година; 

б) анај којп без дозволе нли прогивно услоии- 
ма дозволе или одредбама овог Закона фабрикује 
ииојне дроге (§ 5), казиом робије до Шгодина, 
иовчаном казном до 100 Nii.'ba.ia динара и губитком 
часиих права. У случају кад су ове противзаконе 
[1лди>е вршсис у овлашћеним прелузећима за фа- 
брикацију, изрећи lic се одузимање дозволе и за- 
брана   рада, a локал зваиично затворитн". 

Дакле, као mro сс види, ово су драконске ка- 
зке, јер се за једну обичну непослушност, што 
иије np'OiiHCHo KViBio нли држао олојне дроге, ii.m 
без дозволе (јјабриковао извесие ирепаратс опи- 
jv.via, - - кажњава ни мање ни више него са 10 го- 
дина робије, при томе и на губитак часпих права и 
до 150.000 дин. новчане казне. Значи за једиу обич- 
ну исиослушност ка)жн>ава'ју се каши поштени л.у- 
ди са три строге казне и постају злочннци. Па ие 
само то, него je све ово директно противио прнн- 
ципима и начелн.ма које наш Кривични закои сиро- 

води  и   чнји  су  следбеници   сви   напт  правпици- 
судије и цело naiue правосуђе. 

Из иатег Кривччмог законика провејава дух 
хуманости и соцнјалиости, a овде дух одмазде, 
себичностн и свирепости. Каже се обичпо: „Чо- 
век човеку суди, na пека му човечно суди". Али, 
нажалост, nam Министар трговине н инлустрнје, 
не овај садањи, разуме се, суди нечовечпо, c\;ui 
несоцијално, суди , ако хоћете, и неправнчно, јер 
ова казна нема свога цил;.а. 

Ja могу слободно ла кажем да иема тога ју- 
гословенског судије, који he ову казну робије при- 
меиити, и за овакву иепослушкост огласити не- 
кога злочинцем, јер he се његова судиска савест' 
и човека и правника побунити. Јер, када за нехатно 
убиство може казнити иајвише до пет година сгро- 
гбг затвора, — дакле кала je у питаЈБу највеће 
благо зе.мал>С1<о, — како може допустити себи ту 
иогућносг ла казии некога на казпу робије до 10 
годима ii губитком часних права и новчано, и то 
зато што држи, извози или увози, или продаје и 
ироизводи оиојие дроге, чиме се није угрозио ни- 
чији ннтерес, a пај.мање иитерес сел.ака који треба 
овом Уредбом ла буде заштићен и помогнут. Да- 
кле, без икаквог претернваи.а ова je Уредба ne 
еамо иеправична, већ je н иротивна схватању и 
разумеваи>у нашег народа н њ'оме се nehe моћи 
iio.Molin произвођач опијумл, него баш напрдтив, 
ona  ће га сахранити. 

Створеиа je читава војека комиеија, обавешта- 
ча и извршилаца ове Уредбе. Тако je предвиђено 
да ее образује сталиа комисија за onojue дроге, 
У коју улази око 15 члаиона: 1 претседник, 13 чла- 
иова и 1 секретар. У onoj сгалној компсији за- 
ступљена су готово сва Мниистаретва и појсдпне 
устамове које имају везе са трговином или штите 
иигереси раде na унапређењу привреде у пашој 
земљи. Ова стална комисија, разуме се.има и своје 
дневиице, своје иаграде, те he према гоме ово мво- 
го више коштати, него што би могло да се утроши 
и да се ла нашем сељаку. 

Добро, господо, ja сматрам да се овочл Уред- 
бом nam ироизво^ач im мало пе штити, иего да 
се овом Уредбом само стнара један излишаи и ве- 
лики посао, који je скопчаи са великим тротко- 
вима. ,Iep, ставнти опију.м под моиопол, зиачи да 
треба створити читаву једну војску од чиновннка, 
KOJU треба да спроводе у живот ову Уредбу. И, 
на крају крајева, трсба да се даду, као mro je и 
предвиђено, и награде хватачима, гаоткааивачима, 
a то iie ове, разуме се, nhn иа штету uamer про- 
нзвођача. 

И, стога, мислим и молим, да се ова Уредба, 
нлн укипе, или пак дотера тако, да се њоме штите 
ЈШтереСи nauier произвођача. He треба страховати 
да he слободна трговина опијумом у будућности 
угрозпти интересе пашег сељака-ироизвођача опи- 
јума. 

lio овој Уредбп осиовап je и једаи фонд, omi- 
јумски фонд, који има до сада око 12 милиона 
дииара. Али памена овог опијумског (|)Онда ииак 
ие иде тамо, не идс тамо где треба да 'иде, то jecr 
она не иде на помагање наших произвођача', na- 
uier сел>ака. Лер, као mro herc видети из текега 
саме одредбе, on иде na све друго, али ne na ио- 
.\taran,e произвођача оппјума. При Мипистарству 
трговппе и индустрије устаповл.ава се опијумски 
фонд са задатком да пружи похребна средства за 



560 XI  REDOVNI SASTANAK — 9 MARTA  1939 

извршење Закона 6 олојним дрогама и међународ- 
них конвеиција no овом предмету и за спровођење 
политике огкупа цена опијума, као и за рад на 
замсни културе маковог биља. Исто тако средства 
овог фоада могу се употребити за организаци.ју 
обавештајне службе код вла^ти н за исплату хва- 
тачке награде у вези са недозвољеним радп.ама 
које предвиђа овај Закоп. Ja мислпм да илак, ако 
остане овај фоид, треба да се намени да се од 
њега да нешто и произвођачу и да се цене регу- 
лишу од стране једне сталне комисијс. 

Pretsednik Milan Simonović: Ja bih Vas molio, 
gospodine  Prodanoviću,  da  požurite. 

Диоиисије ПродановМћ (наставља): Нисам за- 
вршио. 

Pretsednik Milan Simonović: Već Vam je vreme 
proteklo. 

Диоииси.је Пррдановић Огаставл>а): Ja гледам 
у сат. 

Овом Уредбом није предвиђено ко he одре- 
ђиватти цену опијуада и како he се одређивати, и 
зато молим да се то, ако je икако могуће, прсл- 
видн и унссс коректура. Преоријентација култу- 
ре мака у Јужној Србији ne може, господо, да сс 
изврши, јер су на томе радили мпоги агрономи и 
стручњаци na Југу, али je све било без зспеха. 1! 
овом Уредбом nehe моћи да се то преорије-нти- 
caibe културе постигпе, јер je земљиште тамо 
такно, да je та билжа, као mro сам казао, Богом 
дана да тамо успева и да даје добре приходе кад 
већ имамо толико пелику тропску гоплоту и ве- 
лику сушу. Други земљораднички производи тамо 
слабо могу успевати. Сем тога mro се од мака 
производн тај опијум-катран, производп се join 
и семо које се употребљава за израду уља, или 
„тарлагапа" како га тамо зову н то се уље дбста 
употребљава, и доноси произвођачима доста вс- 
лике корнсти. Ссм тога треба имати у виду Да je 
та смеса која остаје иза прераде уља врло хран- 
.mina и naimi je сељаци радо употребл>авају за 
псхрану стоке. 

Ja liv, господо.овим завршиги, али бих само 
хтео да кажем jom и то: да продајни Гжро v 
Турској KOJU се налази у Цариграду, који ди- 
ригује продају нашег опијума na страним тржи- 
штима, a н турског опијума, нс предвиђа onaj про- 
ценат којп ми треба да добијемо, већ напротив 
увек код обичпог откупа задржава један веби 
проценат, то jecr он задржава 75% a ми 25",;. Ме- 
ђутим^код ппијума.за пушење, го jecr такозвапог 
дрогиског ми имамо само 14%, a Турци -пмају OKO 

Ja бих желео и молио господипа Мипистра se; 
трговине и iin;i\cTpiHje да пастапе да се тај про- 
ценат повећа и да ми имамо више права да изво- 
зимо, јер je nam опијум искл.учпво подеснији за 
медпципске сврхе, док се турскн опијум употреб- 
л^ава  само за путење и друге потребе. 

Ha крају бих хгсо да кажем неколико речи o 
туризму. Док je турпзам у последње време врло 
уносан и развија се no осталим деловпма name 
државс, v Јужној Србпјп се слабо развија и слабо 
му се обраћа пажња. Ограничићу сс само na мој 
срез. Ja сам из Среза дојранског. У Срезу дојрап- 
ском постоји Дојраноко језеро. To језеро пре pa- 
това, кад je у вароши билб 10.000 становника, 
било je погодно место за туристе, и изOKOKIMN 

места   миоги   су   долазили   и  ту   проводнли   лето. 
Исто тако то језеро може бити место, где Ке мно- 
ги  људи  до1)И у лето,  да тамо  проведу  извесио 
време,  али недостају   извеоне   ствари,   иедостаје 
пут,   недостају   саобраКајпа   средства,   аушмобпл- 
ски саобраћај од Валандова до Дојрапа, и недо- 
eraje хотел и друге угоститељске удобности у са- 

)моме   Дојрапу.   To  je кривица  до  Ми«истарства 
пол.опривреде  и  до других  меродавних фактора, 
лојп су у  192S години дозволили да се дојранска 
omimina задужи са 6,000.000 дипара код Државне 
хипотвкарне банке радн подизања ратом унпштене 
варошп   Дојрана.  Међутим,  подигнуто  je  око   16 
кућица и других јавних зграда, као школа и жап- 
дармеријских стаиица, али се иарод није тамо вра- 
тио, питн сс успсло да се штогод учини, и сада je 
цела варош под коровом и изгледа као каква пу- 
crom. Ja верујсм, да he господнп Мпннстар финан- 
cnja п гооподин Мипистар пољопривреде изаћи у 
сусрет  мојим  жељама,  nornoMoliH   амаидмап   који 
сам  у том  правцу поднео радн  регулисаиЈа дуга 
Општине дојранске, a господина Министра трго- 
niiiie n нндустЈшје молим, да и on, ca својс стране, 
учипи, да се момс крају и  Дојраиском језеру  ла 
noMoh ради унапређења туризма. 

I [оздравл.ам намеру господина Мппистра тр- 
говине и пндустрије да оспује фонд за развијање 
п унапређење туризма уопште и понаособ у Јуж- 
ној Србији. 

Имајући поверења у господипа Министра тр- 
говине и ппдустрпјс и у целу Краљевску владу, 
raacahy за овај буџсг. (ГЈљескање na дсспици.) 

Pretsednik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Vasilije Dragaš. 

Василије Драгаш: Росподо народни послаш!- 
ци, мислио сам да ne узимам реч у днскусији 
no буџету Мипистарства трговине и пндусгрпје, 
јер се из експозеа гооподииа Мипистра јасно ра- 
забира да се првдузима и да he се предузети све 
што се указује n што he се указати погребпим, 
да се ооигура просперитет наше спољне и уну- 
трашње политике — a све у духу и , да тако ка- 
жем, TCMiiOM савремених захтева и екопомско-ко- 
мерцијалиих Ц|ИЛ>ева једпе модерпе државе веома 
сложених међунароиних трговииомих услова и од- 
noca размене добара н п>пхове отпреме из места 
продукције до оних потрошње. Ио ипак 'Сматратм 
исопходпо потребним, да са своје стране учиним 
некс сугвстије господину Министру трговине, a 
те би, господо пародпп посланици, биле: да се у 
погледу што лакшег одвпјања n усавртаванза na- 
me сполте трговипе уведе тто бпл>а информатив- 
иа служба, парочпто no инсгитуцијама, које су 
roj врсти иамењепс (трговачко-пплусгрпске KO- 
морс, трговачкс испоставе in коизулати). Тпм ин- 
((јорматпвпом, могао би такође pehu, пропагапди- 
стичком делу name сполте трговлпе, да се даде 
једпосгавпији a и тири публицигст увођен*ем или 
барем потпомагаљем, давашем шшцијатнве, за 
\'iu)l)Cn>e једпог ииформативпог рекламног лпсга 
попут онога „Иберзепост" којн излази у Немач- 
кој, за сувоземпс тако и за прек!омороке крајево. 

Да се у истом циЛ)у олакта шиљање иоваца, 
да сс, папример, за издавање дозвола за тпЛ)ање 
нрвца за Америку, овласте барем до пзвесне 
oi-pammeiie суме, рачупамо 200 долара, n фили- 
јале На[)()дпс бапке, a ne да je и за пошиљке тако 
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малс' сумс udi изнад 30 долара потребна др-зћрла 
Народис баике или, за нетрговце, чак и дозвола 
М.инистра финансија. 

Признајем да je Народиа банка у издавању 
гаквих дозвола неома ексиедитиина, али за удаље-' 
нија места наше унутрашњости и та HaJBelia експе- 
дитивност ипак ие одговара лаком извршењу пре- 
коморских иоруџбина, које ncli услсд саме удаље- 
ности   гребају дуже времена да се реализују. 

Једнако би у тшгледу здравог и бржег про- 
сперитета наше унуграшње трговиие требало да- 
»аТ!И више иницијативе што тешњим и лсивљим 
везама трговачких комора са иатим привредни- 
цима, iKOJH, улажу11'И све своје духовне и магери- 
јалие силе oico унапређивања те гране namer на- 
родног газдинства, то несумњиво заслужују, и тре- 
ба да нмају сву и сваку noMoh, ларавно у граки- 
цама закона, како господина Мииистра трговине 
и индустрије, тако и свнх инстнтуција, које су у 
надлежности тог Министарства. Велим, што тешња 
веза V организашионом, техинчком и пропагандис- 
тичко.м делу трговачког иословања. 

I 1оред 1их напомена, више општег карактера, 
кмао оих ucialui, да би се, барсм ja с МНОГИМ за- 
интер&сованим тако мнслим, - морала донети нека 
урсдба, no чијим ирописима би се онемогу1»иле 
миоге појаве влага које бацају рђаво светли на 
целокупаи прнврсдии сталеж, a na које се ие могу 
геримеиити прописи Кривичпог закоиа и до ланас 
ис perico, на жалост, ие ретка лица пословног све- 
i,i, на један спретан начин упражњавају. Ево при- 
мЈра: нека лица, продавци производа, цереалија, 
и земал>скнх лронзвода, наручс, или преко посред- 
ника, једаи илн више вагона робе — у највише 
случајева без захључка. Погодба гласи: роба се 
плаћа према дупликату. Ме1)утим, робу преузимл- 
ју, и дупликат продавац може да предлаже један- 
пут, десет пута или колико му je воља, али новца 
нема   — роба остаје иеилаћена. 

Ту се, господо, често пута ради o великим су- 
>iarMa —■ na ако узмемо, да та лица то чине из го- 
дине у годину, управо професионално, обмању- 
јуНи продаваче сад од ове шли one околице, онда 
видимо да такова лица могу зара1)ивати огромпе 

Јсуме 1говал;а na raj нелегалан, али ипак према 
ладаиЈНЈем кривичпо.м поступку пекажшив начип. 
K'uHKpcrnu, таковим лицима — држим да ће се у 
том  сложити сви чеспити привредници ■— трговци 
  KO'jn великим иапорима предузмају и ббављају 
cnojc ' послове и долазе до те своје крваво засму- 
жене добити — велим копкретпо: да се нађе мо- 
гуЈтиост, да се таковнм лицнма no утвр1)епом и не- 
оспорном .таковом пословању, пословањс упптте 
онемогући, na и одузимаљем обртнице. 

М^лим господипа Мпписгра трговипе, да се 
стриктпо примењују постојећи прописи o издава- 
ii>y дозвола за повећање броја вашара (сајмова) 
псЈЈодипим сеоским оптгннама, a ne да се д-огађа 
да се ти ирописн уоппгге ne респектују или na овај 
или   оиај пачип изигравају. 

Молим господипа М,ипистра да поради, да сс 
сшТЈЉена здрава и успешна nHTepBeimnja „Ilpn- 
зада" више прошири и у Савској бановини napo- 
чито у срезове Бјеловарског округа и да се o тој 
иитервенцијн што бол.е обавесте продуценти-се- 
љаци  да би се тиме mro 60Л.С корпстили. 

I [ридружујем се предлозима гооподе иредго- 
вориика за општу национализацију домаће инду- 

стрије, a не да се дешава, да фирма носи caxto 
звучно национално име, a иеђутим нема у n>oj ни 
нашег капитала ни упосленог нашег живл>а. 

Исто тако молим господипа Министра фго- 
впне и индустрије да посвети највећу пажњу no- 
дели контнпгепата, јер je то, мпслпм, бар ДО сала 
најделикатније питање name привреде. Истичем 
да се паши сељаци падају, да he се чим upe на 
iiiiimiM сајмовима појавити иностраии купци наше 
стоке, поимепце Италијаш и 11емци, н да ће сс 
цена побољшати —■ a ту he господин Мштстар 
учнппти све што je могуће, a може веома много; 
верујем да и xoiie, na имајући пуио поверење у 
господина Mmmcrpa трговипе и иидустрнје, гла- 
сам за буџст. (ПЛ)ескаље на десници). 

Pretseđnik Milan Simonović: Ima reč narodni 
poslanik g. Dušan Bujić. 

Душан Бу.јић: Господо пародпп послапицп, r. 
Мипистре, верујте да бих се врло радо повео за 
примеро.м мог д|>\га Драгаша, али предмет o коме 
ja пмам говоритн толико дубоко аасеца у шнте- 
ресе нарада мога краја и, колико сам ja приметио, 
бар док сам био у омупштииској двораии, o 
томе предмету данас пије нико говорио, na ми- 
слим да пије na одмет да ja постушш овако: да 
mio краће говорим, .a што више иичем, да мало 
раздремам  већ уморну Народну скупштипу. 

Kao посланик краја у коме je сточарство на 
иеликој n.Hcmiii a можда je na првом месту у пашој 
држави — код претреса буџета Министарства тр- 
roBime ограничићу се na то да roiii)])iiM o извозу 
стокс. Код извоза стоке играју главпу улогу про- 
НЗВОђачи, товл.ачи и извозппии. Ja hy изпети 
своје мишл.еп.е o произвођачима n извозницнма. 
ИзпеК)- погледе на пачпп извоза са гледишта нај- 
многобројнијег произвођача-сељака. 1 Гроизвођач 
стоке je сељак. On je само мањим делом учлањен 
v задруге, a у својој огррмној већини je препу- 
штеп у гшгледу извоза стоке потпуно себи и пре- 
дат потпуно  na  милост n  пемилосг пзвозника. 

Господо пародпи посланици, да се у 20 веку 
још na тако прпмитнван пачии тргује са нашим 
сел>ацима na сајмовпма, то je заиста за жал>ен>е. 
Ja нећу описивати, (ппо исжрено жалим, да ne 
могу), као што сам мислио да вам прикажем, сву 
трагедију једпог сељачког дома који месецима na 
и годипама тхрап.ује ono своје грло за продају, 
a када долази na сајам паилази тамо na ироппчап 
осмех извозннка који купује од n.eia no urnu коЈу 
он сам одреди. Овај сељак, пртетн.еп својим 
бригама уза зид, Ntopia да прода. И шта бива? Оно 
mro je сел.аку, осим његових пајмилпјих у кући, 
пајсветпје, ono своје блашче продаје na овај na- 
чпп; on мора при копцу сајма ипак попудитп оном 
сајамском мешегару од оне своје мукотрпНО сте- 
чепе сиротнње, откидајуГш коју врућу жел>у уку- 
hana, пеку провнзију да тобоже наговори извоз- 
пика, да купи од љега тај комад блага пошто 
on x(>lie. (Ja знам да оно доба nolui и у ово.м рае- 
положењу можда није време, да ja ту ствар раз- 
радим онако како ona no овојој страховитости и 
гледаишту нашег сел.ака »агледа.) 

Сада; да се осврпем na иавознике. Ja сам као 
претседаш општине пмао мпого посла и са на- 
imiM сељацима ломио копља са тим извозпппилш 
стоке. Они ме за поГшл.шап.е цепа стоке yiupa- 
взју да nn онп ne могу да буду задонол.пи. Omi 
тврде да се излавап>е коптипгената за извоз вртп 
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преко улружсња, a да су у тим удружениша раз- 
деобу Koimmrciiara апсиронралс 3—4 велике из- 
иозничкс фирме и да оне дслс мањнм извознич- 
ким колегама контингепте на парчс. Изгледа да , 
се код нас пе може делити ништа што се даје no 
вољн, a носи корнсти, бсз оне фамшне протек- 
ције, a ja сам сисстан СВОЈИХ рсчи ако кажсм да 
иза тс фамозне протекцнјс као њена сенка иде 
увек у корак к корупшија- 

Ja сам много размишлЈао o то.ме да бих Mo- 
rao створити праву слику o конгингенту и веруј- 
re, господо народни иосланицн, дошао сам до от- 
KpHiia, као и обнчпо, потпуно случајио, и то озако. 
Ово he Biic овакамо иитересовати. У једну трго- 
вину железа у иашој околини дошао je једап тр- 
говац стоком. У разговору с ЊИМ, on се хвалио, 
вал>да у наступу нскрсностп: „Е баш отсекосмо 
главу оном сељаку нз Грубишног Пол>а". (A Гру- 
бпшно поље je моје 1.место и центар мога среза). 
Ha шитање, да нам •објасни ose своје речи, трго- 
вац стоком je одговорло: „Знате, дошло нас 2—-3 
на сајам, друпи нису имали коитингента. Куписмо 
благо no 3.75, a тога дана je цена иначе била 4.7.') 
или 5.— динара. Зар то ннјс сјечење главе без 
ножа ii симире?". 

ETO, IOCMI'.U) народни посланици, тако се иско- 
ришћава контингент за, мсжда hy употребитн су- 
више драстичан израз, пљачку, бездушну пљачку 
сељачког народа,  I le можемо преко тога случаја 
сечења главе олако да пре1)емо. Ja hy се до крајл 
свим  средствима боритн ■ прсгпш  тако бездушног 
искорншћавања  сел.ака  који  Je  незаштићен.  llam 
човек  уме  да  одгаји   стоку   и   у  натем   срезу   je 
чиста првокласна симеиталока  стока. Он од тога 
блага утовари у вагон (i волова са просечнбм те- 
жииом од 700 килограма, што укупно no прилицп 
лзноси 4.200  килограма. Зиачи, да  су   m  трговци 
од тога сел.ака ДИГЛИ само за то, mro конкурсп- 
nrfja »ије .ii.'ii.ia контиигент, 4.200 динара no ва- 
гону, a извезли су  10 вагона, то зпачи 42.000 ди- 
нара. Ta je оума na 66 грла дигнута од јадког не- 
заштићеног   сељака,   од  њећових   жул.ева.   To   je 
ипак много и тако ne сме да буде. Ja мислнм да 
се мора тражити  пута и начина да ово буде  no 
оној   народној   „поменуло  се  a   ne  повратило  сс". 
Зато, гоеподо, мени je жао што морам onaj мој 
говор  скратиги   и  свесги  га  иа  делић,  јер  ja  ве- 
рујем, г. Мпнистре, да onaj  случај  изискује' пуну 
пажи.у   како   Краљевоке   владе   тако и Народне 
скупштине. 

Ja сам видео нз експозеа Министра трговиме 
и нндустрије да смо извсзли 12.230 говеда, 17.355 
коња н 5.960 тона меса. Па, господо, ко јамчи илн 
ко би могао установити, када се од 60 грла до- 
пушта да се народу дигне 42.000 динара, колико 
се дигло од ових i 2.300 комада извезсног блага? 

Интересовао сам се овде у Београду и нпдим 
да се т.зв. контингентирање врши овако: 40;',; пз 
воЗа врши Савез задруга, 40% извозници, 20°,; од- 
гајивачи. Колико сам ja ооавештен, 7.500 задрма 
изиезе 40%, a ja сам ca друге črpano обавештен 
да 10—20 извозника извезе 40%, a оних 20% од- 
гајивачн. Ja сам, кажем, пз једпог среза где je 
сточарство на висини и ja ne знам који су то 
одгајивачи. Интересовао сам се овде код другова 
у Скупштини o тим одгајмвачпма п чујем ia r.v 
то велепоседпици у Војводинп и 0КОЛИНН п.еиој. 
Чуо сам и то, да су то неки људи који су себи 

стоорили  једну врсту  пндустрије и тако та „ин- 
дустрија" такођер и-скбришћује сељака јер и она 
купује  од  с€Л>ака  за  јевтин   новац  грла  n   онда 
извозп. Тако je настала једна права одгајивачка 
индустрија, на штету   ситног   сељака.   Сад  имам 
иешто што мене врло иптересује, како та тројица 
чзвозпика  међусобпо  стоје.  Ja  сам  обавсшгеп   да 
они ннсу тако лудп, na да иду na пијацу и да се 
тамо такмиче једап с другим и конкуришу, na да 
се  рецимо   падвпкују   и  да  јадпом   се.м.аку   тако 
плате  нпше,  neli  се omi  између себе  испомажу  »i 
раде   са  тпм   коиппи-спшма   na   рачун   сељачкога 
i арода.  (Један глас:  Окрени се  свамо,  нама,  na 
нам то кажи). Можда ere ви, господо, са левице 
изнена1)ени, када пеко од нас с друге črpane под- 
викне коме треба n кад треба. Ja подвикујем  го- 
сподину Министру од кога чекам  помоћ  n  on  he 
iioMotvn,  a  Ви  само  зпадете  ларматн. 

Ja  упозоравам  na  то   inra  треба  уклоппгп   n 
захтевам, да се то уклонп и то брзо и радикално. 
To je круппо питање n ja Ку употребитп  све мо- 
гуће да дозпам праву суштпну тога извоза.  Јер, 
господо, из мога среза само са једпе железничке 
стаппце   извезе   се  no   стотппу   и   150  вагопа   го- 
дишЈве. Ово je једна крајње важна ствар n ми joj 
аоклањамо пупу пажњу. Рапије нисам могао све 
ono да зпам. Сад када сам дошао овде ja ћу наћи 
uvi   n  начин да ое упозпам са свима  овпм  стиа- 
рима.   Овим   IHTO   сам   досад  сазпао   и   C   чим   сам 
се упознао no том питању ja сам био страшпо из- 
неиађен. Јер сам дознао и обавештеп сам   за је- 
дну страшну ствар, a то je, да je законом спре- 
чена ипфлацпја (повећање броја) извозника. Код 
нас  je условљено   и  то  ко  може  бити   нзвозпик, 
само да се ne би извозници множили и да ne би 
изме1)у ibnx настала велпка копкурепција, Ja  ми- 
слим,   господпнс   Мпппстре,  да   пије   требало   до- 
^волити да се довде дође н да се допустп да на- 
род у сваком случају мора да губи. Пека се дигне 
забрана   инфлације   извозника  и  напротив   пусте 
сви   спекуланти,   којм   п.мају   поваца,  у   нзпозпике 
да  губе   спекулангп  a  ne  народ  n  то  onaj  народ 
који  je  naJBiime   изложен   roj   спекулацпјп  јер  се 
све   спекулације   na   крају   крајева   свршавају   на 
његовој грбачи. Ja «а концу имам један предлог. 
Да се «е бп опет догодило, да у Грубишно Поље 
— пли ма куда — na сајам дођу да купују са кон- 
типгептом, као mro je бпо случај до сада, два до 
rpn   пзвозпнка   na  да  услед  узајамиог   споравувла 
купе no  1.50 кгр. јевтанпје него што je тржишна 
nena n тако паставе бесавесно ихзкоришћавање, ja 
преллажем  копкретно  ово:  да  се  организује,  а.тп 
iioiTivno na солпдпој оазп, иотпуно добра и сигур- 
na контрола извоза и куповануа блага na сајмовп- 
ма, која lie лепо na препад ићи na све веНе оајмове 
Да контролише колика je nena na тржишту, a ко- 
лика  се   na  сајму   плаћа  сељацима.   Па   пошто   се 
устаповп да je na сајму кутшвано благо јевтимије 
IHTO mro су биле цене тога дана на тржишту да 
се трговци, извозници прпјаве Министарству трго- 
luinc;   и   свакп   такав   извозпик   да   се   казпп   нов- 
чапо са трп  пута  ополиком казном — колико je 
иање ce.i.aKv паплатио. Ако се то поповп, да му ое 
бдузме  iioprmma  и забрани  рад, a  mi казни  po- 
бијом.   Уверавам   нас   господипе   Министре   и   го- 
сподо пародни послапици. да би се тако спречпча 
пл>ачка. 

Један   co.in.tan  трговац,  једап   поштен   дома- 
Imn, један бакалпп, како ви то зовете трговца cm- 
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ничара, ja то не знам, (Смех) ако прода за динар 
паприке и њепов шегрт да из незнања премало, 
буде no пријави кажњен, и за н.ега постоји закон. 
A кад један извозиик зграби можла и 100.000 у 
моме крају, зашто да за Fbera не би постојао за- 
КОИ? За њега треба најсгрожи закон « најсгрожа 
казна. Док тога закона не буде, ои Ис.увек иаочи- 
глед носити сиротии.и ihenv знојем сгсчену муку. 
To je мој конкретан предлог. 

Ja hy бити потпуно објектива^н и казапи још 
0 задружном извозу стоке ово: као стари задру- 
гар, који 20 година ради на задругарсгву у момс 
крају, сматрам да једини пут н начин да се сељак 
.'ioMonie код својих пронзвода, a нарочито код 
продаје стоке, жита и осталих продуката, јесте 
задругарство. Али, ja желим остати до краја об- 
јективан и тражим да се код задруга уведе кон- 
трола, и то тако строга, да се као мачем пресече 
сваки noiKyuiaj где би задруга желела да злоупо- 
треби тај коигиигснт, na када се ухвати једна за- 
-шуга, да je продала каквом спекуланту контин- 
VeiiT, иска сс та задруга раопусти, a онај часник 
заДЈзуге, који je то проузроковао, нека се казпи и 
кривичио и новчано, na да виДите ла ни зачруге 
кеће доћи на помисао да чине такве злоупотребе 
v контипгентима. (Један глас: Хоћеле да упропа- 
егите задруге!) Мсћемо! Ми бисмо тиме очисгили 
г,.лош. Алп, ис дај Божс, да nainc задруге овнсе 
o продаји коптингената и ширења спекулације на 
штету сељака. Ja то најенергичшије одбијам од за- 
•туга. (Јвдан глас: Завртите говор. доцкан je!) 
Ово je за меие пажкијс, пего пет иоћн спаиаља! 

' Ja кажем, no .MOM схватању, то je моје убе- 
henbc и Moj предлог да се упсдс контрола у оми- 
слу како сам предложио. (Миннстар трговине и 
imiVcrpiHJe Јеврем Томић: To прво да свриштс са 
'адругама, na да видитс ima he ла Вам кажу за- 
друге!) Извините, господине Министре, али ако се 
чокаже да су моји задругари чијгили какве спе- 
к\глације са контиигептпма, ja полажем мачлат. 
("Један глас на десвнци: Лако je теби!) Лако je 
иеии!? Ja баш хоћу да буде лако свима онима, који 
имају  чисту савест. 

Онда још једа« предлог, био би овај. Ta кон- 
трола б'И изискивала извесне трошкове, који се 
нису предвидели. Из тих казии би се могао осно- 
вати фопд, na да видчте кад би сте појурили 
спекул-анте. Било би у TOM фонду новаца и за при- 
rio.violi сироматпом сел.аку за угинуло благо, што 
je прека потреба. Завршавам са овпм. Само онда, 
гсад cejhRK буде у напшј землзи задоволЈан, зашти- 
liCH 'И cpelian, биће сваком у овој земл.и добро, 
a то ми сви искрено жалимо. (Гласови: Тако je!) 

Ja верујем, господипе Мииистре, да вај мој 
глас иеће остати глас вапијућег у пустињи и да 
ћете испитати . .. (Мттстар тргппиис Јепрем То- 
МИћ: Дођите код мене!) Да, ja hy доћи код Вас 
n o том ћемо поразговарати, ja Вам захвал>ујем 
ira пажтви и пошто имам nviro поверење у Кра- 
Лзевску пладу гласаћу за овај буџет. (Пл.ескање на 
дестгици.) 

Prefsednik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. dr. Јдге Koce. 

Dr. Jure Koce: Gospodo narodni poslanici, ja 
apsolutno razumem da treba užurbanim postupkom, 
brzo svršiti debatu i ovog resora. Međutim, objek- 
tivno, bez ikakve zle namere — sine ira et studio — 

moram da kažem iskreno da naš ogromni privredni 
stalež zanatlija, trgovaca i industrijalaca, kad bi vi- 
deo ovu užurbanost, ne bi bio potpuno zadovoljan. 
Prema tome, gospodo narodni poslanici, ma koliko 
da ću se starati da moj govor bude kratak, ja ću vas 
moliti da me saslušate i staraću se da budem što kraći 
i potpuno objektivan. 

Gospodo narodni poslanici, ja sam o našoj 
spoljnoj trgovini opširno govorio i u načelnoj disku- 
siji, a naročito u Finansijskom odboru. 

Gospodo   narodni   poslanici,   službena   statistika 
objavila  je  da  smo  prošlu   1938  godmu   završili  sa 
aktivnim trgovinskim bilansom od 72 miliona dinara. 
Ako uzmemo da su ti podatci naše državne statistike 
tačni, što na žalost redovito nije slučaj, onda možemo 
mirne  duše  i  otvoreno  priznati   da   je naša  spoljna 
trgovina u prošloj godini bila skoro pasivna i da se 
nepovoljno razvijala za celokupnu našu privredu. По 
ovakvog zaključka moramo doći, ako malo detaljnije 
analiziramo našu prošlogodišnju spoljnu trgovinu, a 
naročito naš izvoz. U prvom polugodu  1938 godine 
mi smo našu spoljnu trgovinu, prema službenim po- 
datcima,   zaključi   sa   pasivom   od   oko  250   miliona 
dinara.  U  drugoj  polovici  prošle  godine  nastale  su 
poznate političke promene u centralnoj Evropi, dakle 
u zemljama, koje  najviše troše naše proizvode. Po- 
teškoće za naš izvoz u te zemlje nagomilavale su se 
iz dana u dan, dok konačno na izvesno vreme  nije 
bio  čitav  naš izvoz u Čehoslovačku usled  poznatog 
zatvaranja granice od strane Mađarske obustavljen. 
Ako ovome dodamo, da je prošlogodišnja žetva bila 
dosta slaba,  da  su stočne  zarazne  bolesti  vladale  u 
skoro svima delovima naše države, i da se i u prošloj 
godini, kao i pre, sa nadležne strane nije vodila po- 
trebna briga o unapređivanju izvoza  i  drugih naših 
proizvoda, sem žitarica i stoke, onda je razumljivo, 
što se u prošloj godini, naš izvoz smanjio po vredno- 
sti za preko 1 milijardu i 200 miliona dinara, dok je 
smanjenje našeg uvoza u prošloj godini bilo mnogo 
manje. 

Naša država, kao agrarna država može da dođe 
do potrebnih joj zdravih deviza jedino putem dobrog 
unovčenja svoga izvoza. Kod aktivnog trgovinskog 
salda od 1 milijarde i 200 miliona dinara u 1937 go- 
dini naša je država bezuvetno dobila od svoga izvoza 
znatne količine zdravih deviza, koje je mogla isko- 
ristiti ne samo za plaćanje uvezene strane robe nego 
i za druge državne potrebe. A koliko nam je zdravih 
deviza donela naša prošlogodišnja spoljna trgovina? 
Ako je i čitava naša aktiva od 72 miliona dinara 
ostala u zemlji u zdravim devizama, to ni izdaleka 
nije dovoljno da podmiri potrebe naše države u slo- 
bodnim devizama. Uostalom to se i oseća na našem 
deviznom tržištu jer su kursevi sviju zdravih deviza 
u stalnom i ogromnom porastu usled vrlo male po- 
nude i pored znatne tražnjc. 

Ako je država kao celina tako slabo prošla sa 
spol inom trgovinom u deviznom pogledu, da vidimo 
lesu li naši izvoznici, moguće, prošli bolje. Ostavi- 
ćemo po strani industriske sirovine i proizvode, čije 
se cene i plasman regulišu situacijom na međuna- 
rodnim  tržištima,  a  o kojima — budi uzgred  ovde 
rečeno   ni  jedno  nadležno  državno  telo  ne  vodi 
niti najmanju brigu, i osvrnućemo se na izvoz t. zv. 
dirigovanih proizvoda, a to su žitarice i stoka. Glavni 
kupac za ove naše proizvode je Srednja Evropa na 
čelu sa Nemačkom. Dakle svi se ovi proizvodi uglav- 
nom prodaju putem kliringa i za njih ne dobijamo 
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slobodne devize, ali zato imamo navodno vrlo po- 
voljne trgovinske aranžmane, koji omogućavaju pro- 
daju ovih proizvoda uz vrlo povoljne cene. I u istinu 
visoke cene, koje su nam plaćale prošle godine ne- 
koje klirinške zemlje izazvale su bile jedno vreme 
i skok cena u zemji, što nas je opet dovelo do toga, 
da radi tako visokih cena nismo mogli da izvozimo 
naše proizvode na druga slobodna tržišta, gde bi mo- 
guće postigli niže cene, ali gde bi naš izvoz bio plaćen 
zdravim i nama potrebnim devizama. Ali obično i ove 
visoke cene, koje se postizavaju u klirinškim zemlja- 
ma, nisu realne, jer na koncu konca naš izvoznik ni- 
kada tačno ne zna, ako odmah ne naplati svoju robu, 
Sto je vrlo redak slučaj, kako će se konačno obračun 
svršiti kada dođe do efektivne naplate. Najbolji je 
primer nedavni slučaj sa Nemačkom. Naši izvoznici 
kalkulirali su prodaju svoje robe za Nemačku na bazi 
utvrđenog službenog kursa marke od dinara 14.30. 
Kada je uglavnom čitav prošlogodišnji naš izvoz za 
Nemaćku bio izvršen, ali nenaplaćen, naša Narodna 
banka je jednostavno, vodena isključivo svojom po- 
litikom i potrebama, napustila da podržava gornji 
kurs na našoj berzi lako da je marka odmah pala na 
dinara 13.80 i time su poremećene sve naše izvoznič- 
ke kalkulacije i dovedene u pitanje visoke cene, koje 
plaćaju klirinške zemlje. Nastali su za naše izvoznike 
veliki gubitci, o kojima, izgleda, malo ko vodi brige 
i za koje se nikb ne poziva na odgovornost. Ali to 
nije samo slučaj sa Nemačkom. Celokupni naš kli- 
rinški sistem vrlo slabo funkcioniše. Poteškoće su 
stalno bile sa Italijom, Poljskom itd. A šta će tek biti 
sa našim španskim potraživanjima, koje ima da primi 
naša privreda za izvezenu robu u tu zemlju još pre 
nekoliko godina!? Evo tako prolaze izvoznici na§i 
onih proizvoda, čiji izvoz stoji pod državnom kontro- 
lom i za koje se medu državnim aranžmanima ugo- 
varaju t. zv. „visoke i rentabilne cene". Sada si mo- 
žete zamisliti kako prolaze izvoznici drugih proizvo- 
da, industriskih sirovina i proizvoda, kao izvoznici 
šumskih proizvoda, o kojima se kod. nas vrlo malo 
vodi računa. 

Ako se svi gornji momenti uzmu u obzir i dobro 
ocene, onda se bezuvetno mora doći do zaključka da je 
preka potreba da se čim pre izvrše temeljite promene 
u vodstvu naše spoljne trgovine. Ko je imao n. pr. 
priliku da prati razvitak i rad Zavoda za unapređi- 
vanje spoljne trgovine kao naše najkompetentnije 
ustanove za staranje oko unapređivanja našeg izvoza, 
taj se mogao uveriti, da za 10 godina svoga opstanka 
ova ustanova nije niti toliko napredovala u svome 
radu, da je barem priikupila i sredila čitav informa- 
tivni materijal potreban celokupnoj našoj privredi. 
Celokupno poslovanje zavoda za unapredivanej 
spoljne trgovine svelo se na staranje oko izvoza ne- 
koliko rentabilnih stočarskih proizvoda i to samo na 
klirinška tržišta Srednje Evrope. Zavod još uvek ima 
svoje stalne delegate samo u nekoliko klirinških ze- 
malja kao u: Nemačkoj, Italiji i Cehoslovačkoj. U 
svima ostalim ogromnim tržištima sa slobodnim de- 
viznim prometom i sa zdravim devizama. Zavod nema 
svojih pretstavnika niti uopšte što radi na tim trži- 
štima i unatoč toga, Sto sva ta tržišta znatno terete 
naS trgovinski bilans svojim uvozom, koji mi mo- 
ramo plačati skoro redovito zdravim i skupim devi- 
zama. Kod takvog stanja stvari čovek mora da se 
zapita zašto smo onda sklapali nove trgovinske ugo- 
vore sa severnim zemljama, zašto se spremamo za 
pregovore sa Engleskom i Amerikom, zašto sudelu- 
jemo na međunarodnoj izložbi u Nju-Jorku kada sve 

to skupa ostaje neiskorišćeno? Međutim, ako se po- 
gleda budžet Zavoda za unapređivanje spoljne trgo- 
vine,   koji   se   popeo   od   3   miliona   dinara   U   1929 
godini, kada je bio osnovan, na  12 miliona dinara 
u prošloj godini, kada se zna da se izvršenje toga 
budžeta omogućava jedino i isključivo stalnim zavo- 
đenjem izvozničkih taksa na sve veći broj naših pro- 
izvoda i kada se zna, da se broj činovnika ove usta- 
nove povećo od 50 na 150 osoba, onda bi se moglo 
i zahtevati od te ustanove, da svojim radom obuhvati 
podjednako    celokupnu   našu  izvoznu   trgovinu,   da 
podjednako  obraduje sva  tržišta  na kojima postoji 
i najmanja mogućnost za plasman naših proizvoda i 
da u istinu bude stručan vodič, propagator i zaštitnik 
naših izvoznih interesa. Međutim, u sadašnjem svome 
stanju Zavod za unapređivanje spoljne trgovine nije 
u stanju da taj svoj zadatak sa uspehom svršava. .loš 
je u Zakonu o osnivanju ovog zavoda od 1929 godino 
predvideno bilo, da ovu ustanovu vodi jedan stručan 
savetodavni  odbor u  koji bi ušli  kompetentni  pret- 
stavnici sviju privrednih nadleštava i privrednih ko- 
mora. Ako je to za 10 godina propušteno, to je sada 
bezuvetno potrebno da se  odmah pristupi  izvršeniu 
ove zakonske odrdbc, jer se jedino na taj način može 
postići stručno vodenje ove ustanove. Ova ustanova 
može uspešno raditi i razvijati svoje delovanje samo 
u najužoj saradnji sa privrednim komorama, te bi u 
tu svrhu  trebalo čim  pre  pristupiti  osnivanju njenih 
stalnih  ekspozitura  barem  kod  komora  u  Zagrebu. 
Ljubljani i Sarajevu, a po primeru ekspoziture koju 
je već zavod  osnovao  u Skoplju.  Sem  toga  čimpre 
treba rešiti pitanje trgovinskih delegata, jer se ne bi 
smelo dalje odlagati sa   jednom  dobro smišlienom  i 
organizovanom našom akcijom na novim tržištima, a 
naročito u zemljama sa slobodnim deviznim prome- 
tom. Razume se da  za  uspešno izvršenje sviju  ovih 
zadataka potrebni su i dobri, spremni, savesni i ma- 
terijalno osigurani činovnici. Ako iffde, ali za dobi- 
janje službe u Zavodu za unapreednje spoljne  trgo- 
vine  ne bi  smele da vrede ni ministarske, ni posla- 
ničke, nj bilo kakve druge intervencije, pa i u mno- 
gim slučajevima ni školske diplome, nego samo i je- 
dino   stručna   sprema   i  činovnička   ispravnost   i   sa- 
vesnost. 

Opravdanost gornjih mojih izlaganja, uvidi- 
ćete gospodo narodni poslanici iz sledečih konstata- 
cija, koje su nesumnjivo tačne: U toku 20 godine od 
našeg oslobođenja ostali smo pri izvozu istih artikala 
i ostali kod istog stanja kao na početku — ono što 
je Bog dao. Dalje moram da konstatujem da posle 
20 godina mi nismo uspeli da nas sve zemlje, sa ko- 
jima smo de facto u trgovinskim odnosima, naravski 
po posrednicima, registruju kao direktne izvoznike 
odnosno uvoznike. 

Jedna je konstatacija nesumnjivo vrlo važna, na- 
ročito u današnje doba, ako se hoće da se dođe do 
redovnih trgovinskih odnosa. Gospodo narodni posla- 
nici, jedna milijarda i 200 miliona aktivnog salda, 
ogromna je cifra god. 1937, lepa cifra, ali imajmo na 
umu da su tu po sredi samo tri artikla. Prvi artikal 
je kukuruz, 53 miliona metarskih centa, zbog dobre 
žetve koja nam je dala 690 miliona, drugi je artikal 
bakar i treći drvo. To je sv skupa iznosilo onaj ogro- 
man saldo. Sasvim je razumljivo kad se u toku dva- 
deset godina staramo za izvoz samo nekoliko arti- 
kala da smo onda došli u ovu situaciju, da smo došli, 
kako rekoh, do jednog imaginarnog aktivnog salda. 
Prema tome ostajem načelno na onome što sam ka- 
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zao u načelnoj budžetskoj diskusiji kod Ministarstva 
finansija i u Finansiskom odboru, pa i ponova tu 
tražim, da treba da se staramo da stvorimo mogućno- 
sti plasmana na svima tržištima, gde postoji i naj- 
manja mogućnost za plasman naših proizvoda, i da 
se u tom pravcu staramo čitavom mogućom akcijom. 

Mi u Jugoslaviji treba da postanemo savesni ra- 
denici i da imamo na svima svetskim tržištima naše 
agente i advokate za plasman naših proizvoda, koji 
će ne pukom reprezentacijom već svesnim i intenziv- 
nim radom pomoći plasman naših proizvoda. U tome 
pravcu treba da porade sve naše institucije, a naro- 
čito podvlačim da o tome mora da vodi računa i Na- 
rodna banka, jer u koliko kritikujemo druge institu- 
cije, i kažemo da su odgovorne za našu izvoznu po- 
litiku, u prvom redu dolazi u obzir Narodna banka. 
Gospodo, ja razumem Narodnu banku da je ona 
uvela kontrolu uvoza, ali konstatujem jedno, da ova 
kontrola ma kako, sa deviznog gledišta razumljiva, 
ipak je jedna palijativa, jedna pasivna mera i moj 
predio^ je u tome da mi idemo putem akcije, da izvo- 
zimo u zemlje neklirinške, zemlje sa slobodnim pro- 
metom, pa ćemo postići ono šta želimo. To je jedno 
nroširenje i specijalno jedna stabilizacija naše spoljne 
trgovine. 

Gospodo, da samo primera radi napomenem još 
leđnu stvar a to je da se mi ne staramo dovoljno za 
svoje proizvode da ih izvezemo. Takav jedan pro- 
izvod je, gospodo, hmelj koji se može uspešno plasi- 
rati U Severo-američkim državama, jer s obzirom na 
p'olitičke prilike, s obzirom na Zatec koji je glavni 
eksportni centar za hmelj, koji je ispao iz Čehoslo- 
vačke zbog ujedinjenja u veliku Nemačku, s obzirom 
na ovu okolnost, danas će biti u Sjedinjenim Država- 
ma Severne Amerike veće interesovanje za naš hmelj, 
nego za Žatec. Sve ove stvari su suptilne i traže ozbi- 
ljan   rad    a  ako   se  ozbiljno   radi, može   se mnogo 
postići. j      .    • 

Gospodo, prelazim na turizam. Gospodo, da je 
turizam vanredno važna privredna grana to stoji van 
sumnje. U ekspozeu gospodina Ministra trgovine 
kaže "se da su nam stranci prošle godine dali prihoda 
preko 260 miliona dinara. Broj stranih turista iznosi 
u 1933 godini 216 hiljada, a ove godine bilo je 280 
hiljada turista. Gospodo, od ovih 280 hiljada stra- 
naca, to je vrlo važno, došlo je iz klirinškili zemalja 
u turističkom prometu i to iz Nemačke, Madžarske, 
Italije, Poljske i balkanskih država svega 230 hiljada, 
a iz neklirinških u turističkom prometu bilo je 43 
hiljade. Već sama ta statistika pokazuje nam u glav- 
nom pravac u kome treba da ide naša turistička pro- 
paganda, a to je da mi treba da gledamo da dobijemo 
što više turista Iz zemalja slobodnih deviza i slo- 
bodnog prometa kao što su Danska, Norveška, Belgi- 
ja,   Velika Britanija  i  Severne  američke  države. 

Gospodo, ja sam prošle godine bio na Bledu i 
prisustvovao sam kongresu pretstavnika organizacije 
skoro svih turističkih biroa (Agot). Gospodo, tu su 
bili pretstavnici turizma iz Rige, Štohkolma i uopšte 
skoro iz čitave Evrope i oni su mi kazali da se u 
nordiskim zemljama za naš turizam ništa ne radi. 
Ovo što iznosim, fo nije zato, da kritikujem rad Mi- 
nistarstva trgovine i industrije. Daleko od toga! Ja 
priznajem da Ministarstvo trgovine i industrije sa 
ono malo novčanih sredstava koje ima na raspolo- 
ženju čini za turizam sve što može, i ja taj njegov 
rad cenim. 

Ali, u budžetu se ne priznaje važnost ovoj naj- 
važnijoj privrednoj grani, jer mi ovde vidimo u par- 

tiji 925 da se unapređenje turizma alimentira sa su- 
mom od svega 1,100.000.— dinara. A šta rade naše 
susedne zemlje? Mađarska troši na to 2,500.000.— 
penga, Rumunija troši 80,000.000.— leja, Grčka 
10,000.000.— drahmi, Francuska 19,000.000.— frana- 
ka, Ncmačka 17,000.000.— maraka, a Italija 60,000.000 
lira. Tolike sume troše ove tri velike zemlje koje su 
bogate, dok mi kuvamo vodom, ali ja smatram, da 
je 1,100.000.— i suviše mala cifra. Pored toga imamo 
u ovim zemljama institucije, kao što je naš „Putnik", 
koje se posebno budžetiraju, odnosno koje imaju po- 
sebne prihode od prodaje karata i slično. Ako imamo 
na umu jednu važnu stvar da Budimpeštu poseti go- 
dišnje pet stotina hiljada stranaca, dok čitavu Jugo- 
slaviju poseti svega 260.000, onda možete videti ko- 
liki mora da bude interes naše države da što više 
uradi za unapređenje turizma. Ako bi se ja upustio 
u analizu čitavog turizma onda bi imao da upozorim 
na jednu anomaliju: da smo sa onim zemljama sa ko- 
jima imamo turističke konvencije u opadanju u po- 
gledu našeg turizma, duk smo u porastu sa državama 
sa kojima tih konvencija nemamo. Na primer sa 
Grčkom, koja je stalna članica stalnog turističkog 
komiteta balkanskog sporazuma, mi smo u opadanju. 
Zašto? Zato što je Grčka propisala da oni njeni po- 
danici koji žele da posete naša lečilišta moraju pod- 
neti lekarsko uverenje od tri sveučilišna profesora. 
To je jedna mera koja je prohibitivna po naš turizam 
i ja smatram da bi zbog te mere trebalo upozoriti 
grčku vladu da se tako ne može prema nama postu- 
pati, pogotovo, kad mi naše građane slobodno pu- 
štamo u Grčku. 

Upozoravam naročito na važnost, u pogledu na- 
šeg turizma, Holandije, Danske, švedske i Norveške. 
S tim u vezi snuitnim da treba pozdraviti ideju koju 
je izneo „Putnik": da se u Štokholmu osnuje turi- 
stički biro koji bi vršio propagandu za naš turizam. 

Jedan od nedostataka u pogledu našeg turizma 
je U tome, što nemamo dovoljno dobrih ugostiteljskih 
radnji, a naročito nema dovoljno poslužnog osoblja. 
Privatna inicijativa učinila je da se prirede kursevi 
i tečajevi za ovo poslužno osoblje, za strane jezike, 
i kad je ona to već uradila, onda Ministarstvo trgo- 
vine i industrije može to da podupire. 

Još jedan i to glavni nedostatak je u tome što 
nemamo dovoljno moderno uređenih hotelskih zgra- 
da i objekata i zato ja pozdravljam dobru volju go- 
spodina Ministra finansija i Ministra trgovine л indu- 
strije da se poradi na sanaciji hotelske industrije, 
odnosno stvaranja hotelskog kredita. 

Gospodo, glavni stožer prometa stranaca je ugo- 
stiteljski stalež i zato mu treba pokloniti naročitu 
pažnju. Trebalo bi poraditi na tome, da se onemo- 
gući preveliki porast malih ugostiteljskih radnji, koje 
su na štetu velikih i dobrih radnji i time na štetu 
turizma. Također se mora priznati ugostiteljskoj 
grani  karakter samostalne privredne grane. 

Gospodo, sad ću da govorim o zanatliskom sta- 
ležu. 

Pored Industrije, okome sam problemu opširnije 
govorio u načelnoj diskusiji, postoji još jedna kom- 
ponenta koja je ne samo važna za jačanje našeg 
unutrašnjeg tržišta nego je od vrlo velikog značaja 
i za celokupnu našu privredu. Mi vidimo to da sve 
zemlje danas teže tome da se održi srednji čovek i 
njegova ekonomska nezavisnost i samostalnost. 1 
glavni zahtev u tom pogledu u svima zemljama jeste 
taj da se onemogući  ilegalni rad. Ja sam zahvalan 
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g. Branku Avramoviču koji je upozorio g. Ministra 
trgovine na značaj i teške posledice nelegalnoga rada 
po  egzistenciju   naših   zanatlija.  Danas  se  međutim 
kod nas dešava to da imamo više nelegalnih zanat- 
lija nego legalnih pa čak i legalne zanatlije odjavljuju 
svoje obrtnice jer smatraju da će im biti bolje nego 
u legalnom  radu. Uz to iako odjave svoje  obrtnice 
oni i dalje drže svoje šegrte i mlade pomoćnike koji- 
ma se ovo vreme, međutim, ne broji kao šegrtski ili 
pomoćnički staž i tako i sami ti mladi ljudi opet po- 
staju   nadriobrtnici.   Tako   nastaje  sve  veća   i   veća 
anarhija u redovima naših zanatlija. Ima nekih koji 
smatraju da to treba tolerirati iz socijalnih razloga, 
ali to je skroz pogrešno, jer ti ljudi nisu ušli u suštinu 
toga pitanja. Ako je nacionalsocijalistička Nemaćka 
sto  procentno  obezbedila  zanatliski  stalež,  onda  je 
to jasan dokaz koliko ova privredno najorganizova- 
nija država shvata značaj zanatliskog staleža. I kad 
uzmemo  u obzir da  u našoj zemlji  živi preko  200 
hiljada zanatlija koji sa svojim porodicama, decom 
i službenicima  pretstavljaju preko   1   milion  stanov- 
ništva, onda nam se, gospodo, to pitanje zaštite le- 
galnoga  rada nameće kao privredno pitanje prvoga 
reda. 1  ako znamo da se zanatliski stalež regrutuje 
većinom iz radničkog i poljoprivrednog sveta, onda 
je jasno da će što energičniju zaštitu legalnoga rada 
čitav   narod   najiskrenije   da   pozdravi.   Zato  je   ne- 
ophodno  potrebno  da  se  stvore  zakonske  sankcije 
za zaštitu legalnog rada tj. zaplena robe i alata kod 
nadri  obrtnika. 

Na kraju ću još samo učiniti jednu napomenu. 
Novi tok tehnike upućen je danas u tome pravcu, 
da će opet doći do najvećeg značaja u privredi t. zv. 
»Flatzmensch« koji će na terenu, makar da je i mali 
zanatlija, pretstavljati ravnu konkurenciju velikoj 
industriji. Ova tehnika omogućila je da mali čovek 
u konkurenciji sa velikom industrijom postiže uspehe 
u radu i da je zbog loga zanatliskom staležu omo- 
gućen jedan solidan položaj u današnjoj privrednoj 
organizaciji. Ja, stoga, smatram da je dužnost Mini- 
starstva trgovine i industrije da u prvom redu idemo 
tim pravcem i da na taj način pomognemo našeg 
malog zanatliju kao krv naše krvi. 

Ukratko upozoravam gospodina Ministra da je 
potrebno zaštitni zanatski stalež i protiv obavljanja 
zanatskih radova u kaznenim zavodima. Probiem 
uposljenja kažnjenika mogao bi se rešiti sporazumno 
sa privrednim komorama na način koji ne bi bio 
štetan po zanatski stalež. Isto tako skrećem pažnju 
gospodinu Ministru na rad u vlastitoj režiji državnih 
nadleštava, samoupravnih tela i opština. Konačno 
moram da podvučem da treba naročito učinili sve, 
kako bi naše zanatlije širom naše države mogle lakše 
učestvovali kod državnih nabavaka, odnosno licita- 
cija za nabavke. Za unapređenje zanatskog staleža 1 
vaspitanje generacija treba naročito usavršiti naše 
osnovno   i  srednje   stručno   školstvo. 

Sto se tiče našeg trgovačkog staleža takode 
treba podvući da mu sve privredno - napredne zemlje 
priznaju važnu ulogu i značaj u nacionalnoj pri- 
vredi. To mora da bude i kod nas. 

Zahvaljujem gospodinu Ministru što je dao upute 
banovinama da ne smeju izdavati koncesije za velike 
magacine. Međutim, kako je Uredba o zabrani velikih 
magacina istekla, to molim gospodina Ministra, a on 
je već to sam obećao, da što pre stupi takva uredba 
na snagu, koja će definitivno zabraniti otvaranje 
velikih   magacina. 

Isto tako molim gospodina Ministra, da učini 
sve, kako bi se što pre ukinula Uredba o tekućim 
gorivima. 

Gospodina Ministra na kraju molim, da poradi 
n svim pravcima kako bi se zaštitio interes našeg 
legalnog trgovačkog staleža, od čega će naša nacio- 
nalna privreda imati samo koristi." (Odobravanje i 
pljeskanje  u centrumu i na desnici). 

Pretsednik Milan Simonović: Ima reč Ministar 
trgovine i industrije g. Jevrem Tomić. 

Мииистар тргошше n пидустрцјс Јеврем То- 
мић: i осподо народни посланици, дозВолите ми, да 
првма датој речи југрос, одговорим cuoj господи 
народним послшшцима, који су узелл учешћа у ди- 
скусији no оуџету Мииисгарсгвц тргоиилс, оар у 
глашшм  линиЈама. 

Ирви говорник био je o овоме оуџету г. Бран- 
ко Аврамовдћ. Ja сам пажљпво саслушао његопа 
излагања, која су била потпуно na своме месту. 
Писппуццје o којима je он говорло неопходне су 
n аужие n да nx нема, ми on морали да се потру- 
димо да их сгворимо, ne из неког луксуза, него 
зато што начии раамеие добара у свету го захтева 
и mro нема другнх модалитета. 

При.медбе које je учшшо г. Аирамовић у глав- 
ном се односе m „Призад". У погледу куповипе 
храпе за војску, meroao je мишљеље да се то пре- 
пусгп iipnuamuj ииидијатмаи и да „Прпзад' углав- 
noM остале na китервенцији цепа. lo ћу п.мати у 
виду n ja hy такву ругвстију иојим подручним ор- 
гаипма дати на проучавање. 

Други шворник био je г. Тупашашш. Г. Тупа- 
n.annn je јутрос говорио o једаом круппим пигању 
наше ошхљие политике, Говорио je o нашем извозу 
у Иемачку и замерно je гбме наводећи као пример 
ру.муипју, захтевајући да се nam извоз mro внше 
днригује у Еаглеоку. 

Господо, ми сви зпамо да je nam географски 
положај гахав да смо мп упућени да водп.мо трго- 
аину са нашнм првим суседпма, јер je то уопште 
у природи ствари и пије иикаква грешка што je 
nama трговина у главном у томе правцу n ишла. 
Ja с.матра.м, госаодо, да нема ни једнога члана у 
овоме дому који би могао томе да замери и да he- 
мо мп и у будуће неговати и продубљивати re од- 
noce како са Немачком тако u ca Италпјом, аарав- 
но не занемарујуКи ни у једном моменту ни тржи- 
nii a осталих земаља, нарочито оиих na западу, n 
покушаћемо и да и у томе правцу развијамо наше 
трговннске односе на корист и јсдне n доуге 
стране. 

Прпмедбе г. Тупањанина сводиле су се у глав- 
ном на два факта: 1) да je садашша орнјентација 
наше спољне трговине погрешиа и штетиа јер иас 
везује за клирннтке земље; и 2) да Влада није учп- 
пила norpeone иапоре ради преоријентпсања нашег 
извоза ка девнзним земљама, иако су то извесне 
земл.е са успехом учиниле. 

Дакле ево како изгледају у пракси та два твр- 
1)еља. Оријешација спољне трговине одређена je 
у првом реду нашпм географским подожајем н по- 
CTOjelniM прииредним могу^осшша. Ми смо оду- 
век бнли упућени na трмсишта Средње Ввропе, да- 
nac можда више него pairnje. To није ствар полп- 
тпке, то je ствар прнвредне упуКености наше, ну- 
лшог развитка трговипских струјања. У остало.м, 
ми ne можемо бити пезадовољнн том сптуацпјом, 



STENOGRAFSKE  BELESKE 573 

jep су на.м баш тржишта Средње Евроие омогућила 
да појачамо извоз својнх аграриих производа и 
да подигнемо нуихове цене, дакле да подигнемо 
K\iioaii>' моћ наше иољопривреде. Ако je и наша 
грговимска иолигика фаворизовала ту нашу ири- 
вреди>' оријентацију, то се не може оцењивати као 
иигреииса. Грговински уговор с Немачком од 1У34 
године, као и аранжмана са Чехословачком и Ау- 
СТ1ЈИЈОМ, миого су доиринели да иза1)емо из кризе, 
из тешкоћа које су од 1930 године давиле нашу 
привреду. 

Негујући иаше прнвредне односе са Италијом, 
Ие.мачко.м и друпим земљама Средње Европе, од 
којих највнше зависи наша екоисшска снтуација, 
ми нисмо зансмарили нн остала тржишта, иарочиго 
заиадиа. Иаирогив, иаша чрговннска политика ди- 
била je јасну тендевцију, да наричито развнја ии- 
иољие односе са девизним земљама. Али појачаљс 
naiiic i)a3.\ieiic ca тим слободним, девизним тржи- 
штима mije једноставно питање. Извоз у томе 
иравцу je отежан зоог потребе издавања девиза за 
рииу тих земаља. Ииак иаиредак посгшнуг иислед- 
II>HX година бар у извесшш релацијама je нео- 
споран. 

Господин Тупаљами je, колнко се сећам, узи- 
мао за пример Шплеску. Ево, како стоји наш трго- 
ijUircKH одиос са Бнглеском. Из ивога излагања ви- 
/tciiere да je неумесна иримедба, да je размена са 
то.м земљом у опадању; напротив, она je у порасту 
из годиле у годниу. Извоз je 1932 године нзносио 
64 милиопа динара, 1933 годнне 90 мнлиона дина- 
ра, 1934 године 180 мнлиоиа динара, 1935 године 
212 милнона динара, a 1938 године 485 мнлнона 
динара, значи округло пола милијарде динара. 
Исто такс oceiia се и повећање увоза из Енглеске. 

A HOBii трговниски уговор са Фраицуском имо- 
ryliniic нам таисође јачн развитак размене дооара у 
томе правцу. 

Ja сам смагграо иарочиго за nuipeoHo да ове 
моиенте подвучем са гога разлога, шго ми трго- 
винске одиосе са Иемачким треба да негујемо. Mu 
ле смемо и ne'rpeoa преко ших да прслазимо, веК 
u шима морамо да видимо рачуна, jep у томе слу- 
чају ми водимо старање и орнгу u нашнм ириизво- 
ђачнма. 1др. bpanico Чуориливић упада у реч). 
Иије свеједно господнне Чубриловићу, да ли he 
сгока, дрви и исгали производи из ваших крајева 
остати иеизвезени, jep he у томе случају насгупити 
поремећај у пршреди и осиромашење ваших би- 
рача, што не треоа да вам буде равнодушио. 

За нас je важио и ингаље девиза, jep су нам 
[тотребсне да задоволлшо нашу шадусгрију, којој су 
потреОни извесни артнкли које мн немамо у зем- 
љи, a иитребне су нам и за иашу иародиу одбрану, 
али исто тако ие можемо да будемо равнодушин 
ни према инвоу цспа, jep je то питање и сицијалио 
и питање оиштеиародио. 

У вези са тим господо народни посланици при- 
јагно 'Ми je што могу са овога места изјавити да 
илагодареКи иашој трговииској иолитицн и до- 
ором iH сигурном фундирашу устаиоиа „Призада" 
и Завода за спољп утрговину, обе ове устапове 
оспособљеие су да на случај потребе могу са успс- 
хом интервенисати и одржати цене наших главних 
аграрних пронзвода на нивоу љнхове иотреоие 
[јентабилностн. 

Г. Адолф Голија излагао je прилике под ко- 
јима   се развија наша домаћа индустрија и изнео 

je све тешкоће у помањкашу кредита, што je нама 
свима познато. Прва посета коју сам учинио За- 
гребу п први контакт са индустријалцима и прет- 
сгавннцима Индустрискс коморе у Загребу био 
je у томе да су ми поставили баш ово питаље и 
ja сам се одмах no повр^тку отуда нашао са мс- 
родавним факторима, који треба o овоме да од- 
луче, jep нема ту Министарство трговине само да 
одлучује. Могу да изјавим да je питање инду- 
стрнскога кредита, одпосно сгварања индустри- 
ске банке у ироучавању и да he се у тому погледу 
учинити више но што je досад учињено. (Аплауз). 

После г. Голије говорио je иародни шосланик 
г. Драшкови!!. Његове су се примедбе углавпом 
односиле на манипулацију са турнзмом и на По- 
морску академију у Котору. Обе сам ове стварп 
нотирао н испитаћу цео предмет. Мени je гешко 
да ва.м сада дам неку обавезпу изјаву, али liv 
се погрудити да ствар решим у интенцијама, како 
je то г. ДрашконпЈ! изнео. 

Народни   иосланик  г.  Недељко   CaaHh   жали 
ШТО je буџет Министарства трговине и индустрн- 
је мален у  односу према  оннма  које Министар- 
ство трговипе и индустрије треба да штити и за- 
сгуиа. Тачно je, истина je, да je буџет мален, али 
се  on   кретао   према   нашој   привредпој   моћи   и 
фипапснској   снази.   Mu  сви  знамо   да  би  многе 
и .\inoie партије и позиције овога буџета трсбале 
бити дупле  и троструке, алн  би  онда, господо, у 
томе  случају  одмах  морали  да  имамо  и  више  и 
Behe порезе n  више дажбипа, a ja верујем да r. 
CaBiili  ;ta To не би ono.  Г,  Casnh je говорио n o 
стручпој настанп. Ile може се pehn да je ова грапа 
у рвоору Мииистарства трговине и индустрије за- 
неиарена.  Иапротив, nn сте могли пз експозеа да 
приметите   и   коистатујете да  je  баш  ова  граиа, 
стручпа настава, нарочито обра1)ена и да je у про- 
јекту отварање иових стручпих школа,   како   би 
нашој   приареди   могли   пружити   нашу   стручну 
радну снагу. 

Што се тиче бесправнога рада, o коме je го- 
вирио г. CaBnii, ja могу изјавити да сам одмах no 
доласку na ово одгои^рпо место, 3najyhn да се у 
срезу, у коме сам ja посланик, мпоги трговци и за- 
наг.шје, који уредпо плаћају и држави и бано- 
випи и oniniimii enoje обавезе, жале na ге прц- 
лике које долазе услед бесправнога рада, — од.мах 
no својој личпој иницијативи издао најстрожпја 
napcljeii.a да се бесправлп рад спречава и да се у 
гаквим случајевпма no закону поступи. Према 
томе ова .примедба г. CaBnlia могла je и да изо- 
стане, с обзиром na ro што са.м ja и upe све при- 
медбе, као што вндите, већ урадио све што трсба. 

Говорвно je овде парочито и то доста и много 
o картелп.ма. Господо, то je једно крупиопиташе, 
једно пптање каје ми нисмо у Југославији изми- 
слили. Структура лривреде и друштва то доноси. 

llnje то «еки nam југословенски специјалитет. 
Mn смо имали прилике да укипемо картеле, na 
смо n\ мспоио завели; У Амернцп, пре 30 година, 
такође су укинутн картели, али су OHW довели до 
стварања нсликих т^усгова. И, шта je била после- 
дпца укидања картела? Бпла je последица та, да 
су onu малп, onu слабп, o којима баш xohcMO да 
се старамо и да их заштнтпмо, да су о«и у томе 
сукобу између великих и малих страдали, да су 
нестали. 
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Ja мпслим да се може и без зваиимппх кар- 
гела спровести картел изме})у три-четири човека, 
ако продуцирају исту ирсту робе, јер се ОИИ могу 
н без писаног уговора споразумсти По KOJOJ цени 
да продају своју рооу. 

Алн, ако држава има ингсрешииу no писаном 
слову закона, ja мислим да je то бол>е, jcp се прсд- 
виђа могујгност, ако наступн штста no народну 
приЈфеду, да пма држава прави да интервенише, 
н да нма прописан посгуиак како треба да се no- 
сгупи. (AIIHM IloiioBiili иешго ириговара). Лако 
се бацити каменом, лако je напастн, али ми немамо 
цил. да некога наиадамо, иего да установимо на 
један објективаи начнн, истнну, и када то утвр- 
димо онда да поступимо «ако пам nama дужност 
налаже. 

,Ја иисам овде да штитим некога ко радм upu- 
шв закона и прогив народних интереса, али сам 
позвап, док се ne докаже да je неко тачсо радЈио, да 
заузме.м објективан став no томе питању. У ocra- 
лом постоји доснје no овим iiinaiby у Мннистар- 
ству трговине и индустрије са свнма потребпнм 
податцима и ja liy ra узети у озбалљ/НО расматрање, 
ua верујем, пошто сам потпуно објектнваи n 
ннсам заиитересован, да ћу бнтн у могућиости да 
објективно и рсшим то питањс. (Одобравање и 
11л>ескаше). 

Господин Byjnii je говорпо o једном питашу, 
које je заисга интересантпо и које тражн своје 
правилно решење. До сада, ирема прописнма којн 
ааже у Заводу за уишређење сполже тргоииис, 
кштинтенти се деле тачпо онако, како je г. Byjnli 
изнео: 40% задругама, 40% шзвозницима и 20% 
произвојјачпма. 

Сада, колнко je то право, колнко je опортуно, 
ми ћемо то установитп према подаци.ма којн су 
Beli прикупл.епи, jcj) у таме правцу je све при- 
премљено и ja сам тражио и добио у Финан- 
сиском закону овлашћење, a верујем да ћете ми и 
то овлашћење када Финанснаси згжон до1)е na 
дневии ред дати, да могу из.мепити Уредбу o op- 
ганизацпјн Завода за унапређење спољме трго- 
нине од 29 марта 1937 године, којом he прилшсом 
сва та пнтања бити na мајцелисходнпјп п иајбољи 
пачпн peuiena, у првом рвду на корист произво- 
ђача .. . (Једподутно и дугограјно схдобрава/н>е " 
г[л.ескање). . , I la[)aniio, да пи остали редови, који 
се тим послом баве. не смеју да "мају штете, али 
треба учиннти на се та зарада и тај добитак деле 
равномерно и равнолравно, улраво снако како то 
еоцијална лравда захтева. (Опште бурно пље- 
скање). 

Г, РадеикОвић говорио je као послаиик воћар- 
ског Kpaja, говорио je o воћу ii o магазинима за 
Bohe. Господо, вама je познато сигурно да ми 
имамо друпиво м силосе, да друштво за силосе 
има свој потребип катггал који износи цирка 200 
мплиона ДИНара, да je uspaljena мрежа сплоса за 
жито a такође и за воће. Ja верујем да he и ово 
питање које интересује наше воНарске крајеве 
биги решено na тај начип пајповолЈНије што Iie се 
nohe стављати у те силосе, који су нарочито за 
ту сврху ciipe.\LbeHn. Ha тај начин се неће у једном 
дашхм момепту na тржпшту појавитп велнке ко- 
личине једне врсте нашег воћа ШТО би утицало 
na пад цепа, nero he се моћи у једпом дужем пе- 
риоду времеиа изпозптн no партијама и тако до- 
бијати све ве^е и веће цене. 

Говорепо je данас доста и у учешћу страпог 
капптала у нашој привреди. Ми то учешће стра- 
nor капитала у пашој прпвредп можемо сал10 да 
поздравимо, и да пожел^мо да се crno још и по- 
већа обзирш! na то да смо у домаКем капитал\' 
оскудни, али само желимо да raj капитал служи 
општем уиапређењу наше привреде. Господо, ко- 
лкко се icehaM, ja сам 'Ce углавном осврнуо на све 
важније примедбе и сугестије учкњене у току да- 
пашњс дискуспје, na Вас молим да гласате за 
буџст Мипистарства трговине и индустрије. (Бурно 
одобравање н пл.ескап^). 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, pretres budžeta rashoda — XIV razdeo — 
Ministarstvo trgovme i industrije — završen je. Pre- 
lazimo na glasanje. Glasače se sedenjem i ustajanjem. 
Gospoda narodni poslanici, koji primaju pročitane 
partije, izvoleče sedeti, a koji ne primaju, izvoleče 
ustati. Molim izvestioca g. Ačima Popoviča, da izvoli 
pročitati partiju 914. 

Izvestilac Aćim Popović čita partiju 914. 
Pretsednik Milan Simonović: Prima li Narodna 

skupština pročitanu partiju 914? Ona gospoda na- 
rodni poslanici koji primaju, neka izvole sedeti, a 
koji ne primaju, neka izvole ustati. (Većina sedi). 
Objavljujem, da je pročitana partija 914 primljena. 
Izvolite čuti  partiju 915. 

— Za ovim je Narodna skupština, glasajući 
sedenjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu člana 102 Ustava i §-a 67 Zakona o poslovnom 
redu u Narodnoj skupštini, usvojila u pojedinostima 
sve partije predloga budžeta rashoda — XIV razdeo 
— Ministarstvo trgovine i industrije — od partije 
915  tlo  partije 948 zaključno. 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodo narodni 
poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda — XIV 
razdeo —■ Ministarstvo trgovine i industrije — po 
svima partijama pojedinačno primljen, objavljujem, 
da je ceo predlog budžeta rashoda — XIV razdeo — 
Ministarstvo trgovine i industrije — primljen. (Odo- 
bravanje i pljeskanje u centruniu i na desnici). 

Prelazimo na pretres budžeta rashoda — XV 
razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika. Ima reč Mini- 
star šuma i rudnika g. Ljubomir Pantič. (Pljeskanje 
u centrumu i na desnici). 

Мииистар шума n рудника  Љубомир  Паитић: 
Господо пародни посланици, пошто je време поод- 
макло, a господа су добила мој шгампани опшн- 
ран експозе, из кога су могла видети у коме се 
правцу крећу радови у Мипнстарству шума и руд- 
пика, ja нећу биги толико опширан у овом вечера- 
шњем експозеу, nero Ку само са иеколико потеза 
оацити осврт na смернице како he се у будуће во- 
дити ово MnnncrapcTBo. 

Министарство шума и рудника спада међу 
еминептно прпвредпа миппстарсгва. Подтомупра- 
иом подразу.мева се сталпа брига o унапређен>у у 
свнма делоофузшАа иашег шумарског и рударског 
богагсгва. To су пепсцрппи извори, који користе 
нашој земљи Beli деценијама, али су у своје време 
бпли перацпопалпо искоришћавани, услед чега je 
nama земља много штете претрпела, na je потре- 
бпо да се ти послови оргапнзују no једпом снсте- 
матском плану, да наша земља добије што je по- 
требно, a у исто време и да оснгурамо да тм прп- 
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ходи   не   пшчезиу, него да остану н за будућа no- 
к<улен>а. 

Министарство   шума и рудника   већ no своме 
лс.кЈкругу рада дели се на две гране: na рударство 
и na  шумарство. У погледу искорчш^анања нашсг 
рудког  блага,    Краљевска    влада    руководиНе    се 
принципом да наше рудно благо    користимо што 
liiiinc  ми  самн за себе м у својој земљи, да га сами 
»алимо   и  прерађујемо, и ла кроз то сав   оиај   мо- 
ML-nai'  зараде добијс и искористи nam малп чоиек, 
наш сељак и наш занатлија; да се даље емапципу- 
јемо  ол  лосадашњег рада: да je name рудпо благо 
свако  кориспио више него nam чопек.којс je при- 
рода   на   нашој територији    остаиила.    До сада je 
рудмо   благо nabeno у грубој сировој   форми  из- 
в()>1<еи()  V ипостраиство и то у огромпим количнпа- 
ма и тамо прерађивано ипострапом радном спагом, 
a оп.ча  су за скупе иовце увожеии разии продуктти 
ко je  см o  екхпо плаћали тешко зарађујући у namoj 
пгрикулгуриој    земл.и.    Крал.евска влада учиниће 
еие  да   се то опемогуКи у будућс, и стараће сс да 
Све оне   фирме које раде са домаћим или страпим 
капиталом направе постројења да би name рудно 
бли1"<)   било  овде npepaheno и тако зарада остала 
naiiicM   свету, да би на тај пачип    деловали n еко- 
иомски   и привредно a исто    тако и социјалпо.   У 
гочи пратацу heMO пастојати, јер сшо тако то наше 
пудно   благо  с.чужи  лржави и  побољшању  патпх 
екоипмскпх   прилпка.    Осим  тога организрв^ћемо 
наше  P>';U'() богатство да преко   њега   осигурамо 
безбсдност  наше  з-емл>е.  УчиниИемо све  да   nama 
земл>а  и у том погледу буде емапципована од ипо- 
сграиства и да преко namer рудиог богатства opra- 
низујемо нашу земал.ску одбрапу, да у једпом те- 
IIIKOM   моменггу, који нико ne желп од nac, будемо 
V стажу да ее ослонимо сами na себе н да нзгради- 
мо  не  са.мп индусгрију која служп за мирно доба 
непо.ДЗ   изграаи.мо    'ипдустрију која he и у parno 
добада буде на виоини и да потпупо одговори за- 
iai ку  одбрапс name отаџбипе. Тако ћемо за пашу 
легендарпу и храбру војску биги у стању да пропз- 
"цодимо  сами код своје куће све ono што je потре- 
био да та војска може са успехом и са помоћп из 
иностранства    да брапи у даном    моменту    нашу 
отаџбину- Ви зпате да се у том правцу Beh почело 
да ради. Изграђеиа je у половини Зеница, где тре- 
ба да се подигне nama тетка индустрија, али ћемо 
у најкраће доба да изградимо 'И оиај други део, a 
изградн>ом    другог   дела   обезбедпИемо    потпуно 
нашу зсмал.ску одбрану. 

Што ее тиче тумске грате Мипистарсгва шума, 
увешНу рационалмије   геокоришНавање натих шума. 
До данас name шуме девастирапе су нерациопално, 
без система. Од натих шума имао je користи сва- 
ко  али   не само nam капитал, a најмање nam мали 
сел>ак,  којп    жпвп    покрај те тумс и који    често 
иема ни  огрсва пз n,e, a камо ли да подигне кућу, 
да подигпе пузпросторије, да 'подигне оно mro му 
je   најнужпије. Крал.евска влада којој  имам  и  сам 
част да   припадам, водиће у будуће    рачуна да се 
пише  шумско богатство искористи na првом месту 
и за потребе опога за кога тума na копцу и растс. 

Орг.ан1изоваће се посаопатај начип да се туме 
искор.ииЛшвају према годишњем    порасту.    Затим 
да се оно што се искористи na другој страпи }ia;io- 
кнади  пошумљавањем, да не буде оних тетких ne- 
преглвлних   crena icoje данас видими, које су пекада 
биле   наша шумска богатства, a које дапас изгле- 

дају као голети које човек може само са жаљсњем 
да погледа. Организоваћемо пошумљавање ne само 
путем државе, јер држава пити може сама ro да 
учини, пити има довол.по средстава, nero he се тај 
nocao популариеати тако да се за њега придобије 
и развије љубав код целог парода. Почећемо прво 
преко тумских органа a оада иреко ткола срел- 
n.их и оепоттх, na копцу ћемо замолиги да се 
ангажује и Министарство војске. Аигабковаћемо 
цео иарод да сарађује na том општвнароднм послу, 
како би наше шумско богатство зауставилн у декл- 
депцији, како би иогло да корисгп салатитци и 
будућности, (Бурно олобравап.е). 

Лелпо од пајважпијнх питан>а које спада у м-ој 
ресор јесте уређење бујица. 

II;: евима крајевима name отаџбине дешаваЈУ 
се necpelie п велике mrere само зато, тто речне 
бујице иис\' регулисане. Tora парочпто има много 
no Босни, Лужпој СрГшјп n Далмацији. Te неуре- 
ђе.не бујице доста пута imaocu ero пута већу штету, 
nero mro би коштаЛо п.пхоно ypel)en.e. До лапас 
IOMC miran.\- nocneliimano je мало пажп.е, можла 
зато mro je било мало материјалпих средстава 
предвиђених редошим буџетом. Ja liy учиннти све 
са своје стране, да ro пнтап.е у mro скОријвм вре- 
мену ретим na најбољи пачпп. 1-1 ако пема у бу- 
иеху довол.по обезое^епог крелата 33 те радоие, 
HacTojaliv, да јслппм амапдмапом лобијем овлат- 
ћен>е, да се закл.учи једап зајам, којим би кроз ии- 
те годипа те радове ооигурали, a којн бп ми cn- 
стематскп и полагано исплатили. У томе по-слу, na 
првом месту, унећу у програм nam класичпп Југ, 
јер ne само што citn поштујемо и ценимо улогу 
коју je Јут олиграо v егварапл' name нелике наци- 
опалпе држаие. nero и зато, mro na Југу имамо нај- 
BCIIV погреоу за регулацијом бујица, ради олржа- 
вап.а namer оаобраћаја према јумсном мору и ралп 
обезбе1)еп.а namer пптерпациопа/тог пута. Затим 
hcMo iipelui на уређење бујица у Далмацији; где 
je то потребпо учинити рали туризма и путева, na 
онда v Боспи и Херцеговипи, и у осталпм крајеви- 
ма (Пл.ескап.е). 

Једпо од важнмх miran.a, које засеца у овај 
рссор, јесте ограпичеп.е државпих тума н др- 
жавпих поседа. Ja сам кроз кратко време, од како 
се шалазшм у Министарегву шума и [^удиика, ете- 
као убеђење, да je тај пооао на веома незгодап 
начин извртеп, и да je у мпогим случајевима бпло 
поставлЈено правило, као да je народ ради земл.е, 
a ne земл.а ради парода. (Гласови: Тако je!) 
У мпогим случајевимл ocra.nn су naum честити 
земљорадници немајући im минимум за пајскром- 
иију егзистепцију, јер се хтело, путем формалне 
адмипистрацпје, да се осигура mio впте поседа 
за лржаву. Ja верујем, да државпи посел треба 
да чунамо, ла брпж.т.пио пегујемо и упапрс1)ује.мо, 
али na !1|)иом месту треба да буле припцип: ла 
сел.ак, којп жпвп na иоселу, има свој мппимум, И 
да on буле залоиол.ап. (Пл.ескап.е и сложни 
усклнцп: Тако je!) И ако писам у томе пастојап.у 
nauma!) na мното разумевап.а код алмипистрацпје, 
ja сам \cneo да донвсем јелап амамдман, no KOM€ 
ћу, v свпма случајевнма где се докаже да je у 
ограппчеп.у шума учињена пеправда, изаћи у су- 
срет, ла се паролу помогпе и ла се то нсправи. 
(Bvpno пљескап.е n понппи: Живео!) Господо, на- 
crojaliv свакако да тај nocao, колико je могуће, 
поједпоставпм, јер су те комисије ишле више пута 
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ради самих комнсија, ради хонорара, a много 
мање ради народа. (Повици: Тако je!) Настојаћу, 
да сељак обезбеди егзистеицију и мииимум, и 
онда   he   све   нћи  лакше,  јер   hc  онда  оио,  што 
остане, и сам__ла чува и пази, пошто he знати, да 
he се из  lora  користити његова млађа локолеша. 

Једву другу направду уввдво оам, a то je кн- 
њење нашег сиромашиог сел.ака, кад romi enoja 
лрпа у гред на продају. Ja, који познајем прилике 
na тереиу, знаад да ретко сељаци, који су еконо.м- 
cKii обезбеђши, иду у шуму да краду дрва. У шуму 
идо да краде дрва сиротиња, које HeMa шта да 
прода и мора да иде у шуму.и сече дрва. (Бурно 
n.i.ccKaii)C). 

Господо, бно сам доста пута присутан неми- 
.mM п веома тетким сценама, кад таквога сиро- 
тана хватају на пијаци у граду, који иде и го, и 
б.ос, и подеран, и кад му оно мало дрва, mro je до- 
терао у град, отнмају н носе у срез. 

To je обично било у 0'ном вре.мену када треба 
поједиип иадлештна државна да се снабдсју са 
огрсвом преко зиме. До чега je то водило? Ни до 
чега. Сел)ак када je видео да he му ее то мало 
дрво осушити, on га je >посекао, утоварно и кре- 
нуо у прапцу гра.дске малте. Тамо се сместио један 
мањи ссоски лнхвар, који у пола цене та дрва 
купи, a касније on нађе начина, када сакупи сто 
или двеста хваги, ла та дрва жигоше и да их 
прода као легалну робу. 

Ja сам зато издао једно наре1)еље, са којим 
сам исто имао мало незгода до.к je прошло, да се 
у будућс umne ие сме од сел.ака куповати^и олузи- 
.vLarirt дрва уиутар градског реона. (Одобравање 
и повици: Жинео!) Шумсжи надзорпици, лугари и 
ппмпри имају да врше своју сл\гжбу у шуми, код 
rratba, a не у граду. (Бурно одобравање и повици: 
Тако je!) Тнмс he сс постићи једно: да лугар мора 
бити савестан, мора бнтн у свом реону, a не 
можда безбрижио да сели негде у кафаии и да 
онда пазарним даном до1)е у град, да ту сачека 
свој гтлен и подноси разне пријаве, 

Како видите, драги другови, ja настојим да 
рад у Министарству шума и рудиика поставим на 
комерцијалп-у базу, да искортпКујсмо туме у 
оном обиму. у моме сгварно оне дају годитиЈе 
прирасте, да то уновчимо на 'најбол.и начин и да 
са друге стране обезбедимо малог човска, да и on 
од пгуме 'има користи. 

Искоротшћаваље шума Bo.iniie се иа два начи- 
na. Имамо велико државио IIIVMCKO индуттриско 
iipe.4y3elic Шипад, које he битн регулатор ппмских 
цеиа, које he сакут1Л>а:га дрво од малопплапара И 
тражити за њега великс пијаце na страши, јер мало- 
пкланар ме може сам да закљута уговоре са mm- 
страиим тржниггнма за вслике квантуме. Али, пре- 
ј>ада дрвста у глапном he се обављаги прско мало- 
гаиланара с разлога, тто великопиланар није никад 
онде на тсреку где сам сел.ак жипи и ппо обично 
једна велепилана кроз пар година искрчи цео je- 
дан комплекс земл.е и остане чпстииа, док мало- 
тгЛанар ради и живи баш тамо у центру шуме гдс 
je сел.ак код своје куће И ои код сече и прералс 
дрвета има потребну зараду. Зато Кемо помагати 
рад и пазвој гих малопиланара који су иајбољи за 
народ и од којих народ има највтпе користи. 

Шумско-иидусгриско npe.ivsehe Шипад биће 
дакле засновапо na чисто комерцијалкој бази да 
тражи    пијаце и да израђује у властитој    режијн 

онолико колико му за поједине моменте, за про- 
дају, малопиланари могу да доставе, a у друтој 
линији on he вршити и своју социјалиу мисиј\'. 

У томе правцу Kperahe се рад Мниистарства и 
ja мислим, да се ви самном слажете и да ћете ме у 
таквом раду и у том настојању подупрети. (Одо- 
бравање и пљвска1ње). 

Рудно благо, како рекох, нека иам ооезбеди 
нацнопални доходак, електричну енергију и зс- 
м;1л>ску одбрану, a шумско благо народне потребе 
и приходе за државну касу. 

У ово неколико речи изнео сам вам моје по- 
гледе, које сам детаљнпје изложио и у свом екс- 
позеу, a биће ми «арочито драго ако господа ко- 
леге изнесу извесне сугестије, које ja можда нисам 
дотакао и које нисам унео у мој експозе како бих 
према вашим сугесгијама као људи из народа имао 
»ише MorvhHocTu, имао шире погледе за мој б\ л\ - 
Kn рад у вођењу овог ресора. (Бурно и дуготрајно 
пљссквње и повици: Живео!), 

Poipretseđnik Alojzij Milielčič: Reč ima narodni 
poslanik   g.   l^ranko  AvramoNić. 

Бранко Аврамовић: Господо пародпи посла- 
ници, прочптали смо експозе г. Мпнистра шума и 
рудипка и чули његову реч (Toum Pnn.ocanJheimh: 
Изјави да гласаш!)... Тошо, пма још неколико пи- 
тања којих се није дотакао г. Мишистар игума n 
рудника, a која су врло важна и o којима се мора 
говорити. 

Истпна je да je пола дваиаест и да je време 
Miioro попдмакло, алп ima можемо, то mije моја 
icpnmina nero je кривица што се тако журпмо. 

Гооподо пародни посланици, г. Министар 
шума n рудпика говорпо je o рудном благу у нашој 
землуи. Mu занста у Лугославији имамо мпого рул- 
ника. Између осталих налави се један рудни!': у 
Фрушкој гори, једап рудник на северу name .отаџ- 
бипе, у Врдаику. Ja молпм г. Мипистра шума и 
рудника да се позабавп ситуацијам тога рудника 
Врдника и верујем да he он, када се упозпа с том 
ситуацијом, учинптп све да се ситуација n стање 
у томе државном рудпику, за који сам рекао да je 
једини на северу паше отаџбине, да се ситуацијл :i 
етап.е тога рудника, поправи. Taj рудник пма једап 
велшсн стратегнсми зпачај и смалрам да се н због 
тога томе руднику мора поклонити велика пажња. 

Господаи Миннстар je o6ehao, да he ускоро да 
допосе закоп o рударству. Заиста je потребно да 
се тим закопом o рударству измене радни уговор- 
пи одпоси и one одредбе o рударским уговорима 
кзмеђу рударских радпика и рударских предузећа 
и да се тиме радпн систем уговора поболЈша, и на 
тај пачип да се поправи оитуација и наших рудар- 
ских радргаса. Пасао рударских рајдника je најтежи 
nocao кога живо створеп.е има да ради. To су 'i>\;in 
који морају да проведу 8 сати у раду no пеколико 
сгогппа иетара пспод земље. Кад изађу са посла 
бледи и невољ-пи, треба да се одморе. Onu раде са 
мпиималном падиицом И дуго годппа морају ла 
проиеду na своме тешкоме послу, да би дотли до 
егзистепцпје и до мале пепзије у својој старостп. 
Молпм господппа Мииистра шума и рудника, да 
прилпком доиошења рударског закона води o томе 
рачуна, a видели смо овде у н>еговој речи да има 
социјалпа схвата1ва и правилна гледања на све 
проблеме у п.сговом рссору, na се падамо да he он 
са CROJe стра/не учипити да рударски радпнци буду 
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бол.е  плаћени и у старости   ла   имају  уреднију   и 
болзУ  пензију. 

"Господо нароани иослаиици, рудннци који су 
прмпадали Хрватској и Славонији пре para, они 
имају своје братиноке рударске благајне у Загре- 
бу Рудник Врднпк у испо-срсдиој je близини Бео- 
града, na радници желе и моле господина Мини- 
стра шума и рудника да се надлвнсносг братинске 
блапајне за државни рудник Врдиик препесс из За- 
рреба у Београд. (Дутан БрЗнковић: To mije у 
оклаау са политимом споразума!) Господо napo.um 
иослаиицн, исто je тако врло важна ствар да се 
уреди питање радничких колонија и станова код 
iiaiiniK државних рудиика. Господо народни посла- 
Himn. ипма je познато да су тн рудшгци или у шу- 
мпма' или у малим местима. И рударски радннк 
који има мишшалну зараду није у сггању да себи 
нађе пристојаи и здрав стан, где би се могао по- 
сле тешкога рада одморити и спрсмнти за л^л^е 
Иучен>е. Због гогп je потребно да се г. Министар 
mvMa и рудника позабави- и тшбрине, да се по- 
C(]:i,iua\y раднички стаиопи и да сс тамо, гдс нема 
радничисих колоиија, one уввду, a тамо где оне 
покггоје   ироишре. 

Господо наркздни посланици, г. Минисгар 
mvMa IH рудника у овоме скспозеу изнео je потребу 
саиаиије имовних оипитииа. Ja га ca enoje стране 
мролим да се заиста уреди ситуација, тешка ситуа- 
uiiia пмоипах oiiimima у Дупавској баиовиии, које 
cv'no invMCKOM благу богате, али cv дошле у гако 
тешку оитуацију, да дугују око 40 милиона динара 
цржавног пореза и разних намета. Ja молим г. 
Министра кој". видим, нема м>огућности да то уре- 
'•[и гтутем неког амамдмаиа, али споменуо je да je v 
пр1ПЧ)<.';иг()-финанонско!м комитету мотиистара рс- 
ineifo да се донесе уредба, којпм he се санирати 
ове имовне оптгнне. To je врло васкна сгоар и 
сматрам да he г. Мтшстар то што пре учинити. 

Господо народин посланици, кпд nac у Ду- 
навској бановини постојс земллиине заједнице, од- 
носио шумске заједиицс. To су махом мали ком- 
II'ICKCH шума у селима. Te шумске заједнице cv у 
страхЈОвито тешкој ситуацији, јер немају никак! i 
прихода. Ono мало гече, кпја лолази na ред свакс 
године, то сс распореди самим члановима тс IIIVM- 
скс зајвдниде. Саме шумоке заједнице немају при- 
ходе, a "имају расходе, плаћајући шумске иижење- 
ре за оис комисије итд. итд. Исто тако те птумске 
заједнице опорезоване су порезом — еквивален- 
TOM јер се не продају. na дају raj еквивалепат, a 
истотако плаћају и отгштииск« намете. 

Пошто one служе и својпм члаиовима у јавне 
сврхе, ja молпм г. Мини-стра шума и рудника да 
нађе пачииа да се землпипме заједпице ослободе 
од државне порезе, од еквивалеита n од општин- 
сз<ог намета. Ono шм пре, mro се у општинама где 
су у олизини државпе туме дозвољава народу из 

<)лиие да na рачуп дрварења добије из државне 
nivMe беоплатно дрва. Оправдаио je, лакле, да сс 

!с нађе пачпп да се опросги тих државких и јав- 
иих терета. 

Господо народни посланици, г. Мивистар 
mvMa м рудника дао нам je једну изјдву која nac 
задовољава. да iie, иако пема у буџету кредита за 
уређен>е бујица, које кваре друмове, путеве, п.иве 
и РД. наћи начипа да сс закл.учп један зајам за уре- 

<.е тих'бујица. Ja га молим, да ооим онога што 
je споменуо поједине крајеве земл.с, којп треба да 

се ослободо тих пујицп. да се пешто у 6\';rylie vpa- 
дп и за Фрушку Гору, папочито за села: Ириг, Врд- 
пнк, Раковац, Гргетег, Малу Ремету, Јазак, Баша- 
иново, Лединце, којп nare од тих бујица, јер се че- 
сто nvra дешава да бујицс обухвате поједппе ле- 
ловс земл.(итта, na одпесу и земљу и што год ло- 
хвате na njoj, и животите и разпе прсдмете. 

Господо народш IHHM;II!'4UI, IIOIIITO je прсме 
одмакло. }а ivy само опоменути ioni једно питање, 
a 'po je питап>е електрификације наше земл>е. Ja 
молим г. .Мпписгра mvMa n рудника. да no узору 
кпкп су nama opala Слопепци упалили v Словени- 
jn, где cv прско лпжалипх рудшка, о;пгосно преко, 
мислим, Велења електрифицирали'јеиан део Сло- 

ie да се исто тлко г. Мииистар   шума 'И  руда 
позабави да у омолини аржавних рудии^а електри- 

■>а сжоливу n ла nnin народ и наша инлустри- 
ia  лоЈјс ло  јевтине електргччтс епсргије и јевтине 
crnvie. Овде му скпећем пажњу на иожавии оУднотк 

ик и молим гч na изаће иолби В^тника, од- 
irocno омолкне na cvcpeT и да се из пржавиог pv;i- 
ника из Впдпчка сатровеле електригНитсаиија о^ол- 
них мсгта као цгто cv PvMa, Јазак, Бешеново, Пав- 
лоччи IH околпа села у Срему. 

Завршавам eno i повор и пзјавл.ујем лп имам 
nvHO повспсн.е и велику паду у рад г. Министра 
шума и оудиика Љубохпфа Паитића и да hy гла- 
сати за буџет Мипистапгтва пг\ма и рудника. (Одо- 
бравање и пљескање на деспппи). 

Potprctsednik dr. Огадап Dami-' Ima reč 
narodni   poslanik   g.   dr.   Branko   Čubrilović. 

Др. Бранко Чубриловић: Господо пародпи по- 
сланици, у nciiinv човек иора бити мало обазршз 
вечерас загго што смс у »oi и    i i изгле ia ова i 
Скупштина icao прело., a o, nonno je ono na- 
жан pepop, peoop М|и«истарства шума и рудника, a 
ja caixi народни посла.ппк пз Боспе где je већина 
тих богатстава, то мп je дужпост да узмем |1еч и 
да учппим пеколико прошедаба. 

Код Министарства шума и рудника могло би 
сс ,с погледом на полпгику која се проводила ДО 
дапас у Босни и Херцегоииии да говојш трп дапа, 
али ппипл i\iiii кратак и преци . MI raj roeno- 
дииа Министра и тсгову лакоћу и донекле солпд- 
ипст у изражавању мпслп o шумокој гтолитици у 
Босни n Херцегошши, ja сам присил.еп да му ре- 
ванцгарам истом концизношћу и краткоћом; ипаче 
да na овом месгу ссди п.егов прстходиик, Бога ми 
бисмо се тхватчли v коштац; јер политика шума и 
рудппка у Bonm и Херцеговпии je виталиа гтолити- 
ка, жпвогпа политика, може се рећи, пшшт е ста- 
новнима Боспс и Херцеговипс. И ово што сад гово- 
рим и што примећујем неће се одпоситп na namer 
садашњег Министра, jen он не одповара за ресар 
у коме mije био na овпм месту кад се вршило оно 
mro ja примећујем, nero се обраћам п.сговпм прет- 
ходнипима с; опг^ром напоменом aioo се ова гтоли- 
тика у Босни и читава шумско-рударска политика 
ne пзмепи да he, V Боши И Херпегопшш, нарочпто 
у Врбаској бановини nanan: екјономски поремећај 
и МНОГа пптлп.а icoja су у вези са шумама v опим 
nauniM крајевима. 

Ja се ne могу упуштати у сам адмпппстратпвни 
склоп, у уређај почев од Мииисгарства у Београду 
na преко баповппе n срезова, чс могу да говорим 
o разним лугарима, пзпсштајима, o разиим беза- 
коп.има која су вршена уназад 10 годииа од дик- 
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тагуре na до данас. K'a.i бих све то избројао и 
кад бих све то подвргао критмцц, t/m би смо ви- 
дели да mije пило H;I јадиог реоора у комс ( 
администрацији, у Оирмжрагги^, више завео с i- 
сгем партизансгва ио што je то бпло у Мкнистар- 
ству шума и руиишса. 

Готово осгало je upahii.io да већину м;ти- 
стара шу.ма и рудника бира|ју из Босне, јер то сма- 
трају као својом прћијом. Чим цође na управу 
такав миннстар меп.а директоре шумосих дирек- 
unja, мења политички непоЛудте и савесне ииже- 
п.epe, мења лугаре. To изгледа сао да je дошао 
чпиек у своју кућу, a ne у државно надлештво, 
и све и.\ мења ^из једног разлога — из уских пар- 
гиских разлога. Лугари су гооподину Кујуниићу 
и 1935 године и 1938 годипе бшги једпиа изборна 
снага и једииа моћ по којој je изафан за народ- 
ког послакика. (Чујс сс: On je великн пациопалп- 
ота!) Друго je пациоиалппст, a д;лто je п.сгпна 
тиигика. Нпко нијс рскао да ГОШОДИН Кујупџић 
није кациоиалап човек, nero ja кршикујем његову 
политику као Микистра тума и  рудника. 

Јадно од najneluiN преаузећа у Средшој Enpo- 
пи, a и у Босни, TO je ..Шипад", a у најновије npc- 
ме и „Јурочелик" или како га nam иарод зовс 
„Јупо-жица", то je бпла npliiija господина Кујун- 
Uiiiia и његових трабаиата. Ja сам na терену n ja 
значи колико je исалби пало против росподина Ул- 
мапског. Ла знам колико je прекора пало na п.е- 
гову личност, ja сам увек знао да се узписим иад 
тим, jop сам зпао да je он само трабант господпиа 
Honine Кујуиџића. Да ne дул.пм и да ne подвла- 
чпм рђаве лпппје v шумарској политици n рудар- 
смој политшци у Босни n Херцеговини, no liv у 
naJKpaliiiM цртицама да упозорпм садањег госпо- 
дина Miinnerpa да ne бм пао у нсту погрешку. 

Ле ли познато посподину Мпппстру, да јс упа- 
зад 10 гпдцна под упраиом разппх дпктаторекпх 
режпма у доба најслабије дриеие KoihviikiN-pe од 
1930 родане до 1932 „Шипад" као државно пре- 
дузеће сасскао скоро mune псго гва држаипа пре- 
дузећа у Boemi n Херцегоошти? Тим сечама п.ро- 
узроковала je управа .ЛПипада" губитак у држаи- 
iiriM и матерпјалиом добру. Памп je позпато да je 
pvcMi демтпп- 1931 године срозао ценс на гтијац« 
нашем дрвету. Са друге стране, валутарна полити- 
ка, која се мењала, илпраиила je депресију у из- 
возу дрвета и no оаветооању свих стручмих ор 
rana, разнпх компсија п разних ипжењера ипак 
. Шппадско" предузеће, и го у времеку од 1930 до 
1933 годипе, чипп огромну сечу зпајући да за ту 
сечу neiie бити страиих пијаца. Ако хоћете, го- 
сподо, то цифарски да гумачим одвело би меда- 
леко, али ако xoliCTe доказе ja hy пх na лицу ме- 
ста да наведем. 

Да .m je познато госпсурину Микистру ако 
Mv mije пазнато нека се увери ■ да je .ДИипад", 
услед сталппг нврационалиог искориџЈћавања mv- 
ма и сталног дефицита и сталног нерационал«ог 
уновчавања на страним пијацаиа у својим посло 
ипма од 1930 до 193S годппе све иише n mime 
трошио jamie n lajne рслерве којо су износиле 
десет милиона динара, тако да je после осам го- 
дипа дотерао дотлс, да je дапас свакодпевно v 
дефициту од пекпх 30.000 динара? Ако желите 
да ову цкфру доказујем, ja hy je и доказати; ако 
имате сгрпл.еп.а ви будите стрлљиви, ако псмате 
стрпл,fn.a,   ja  liv остати   код   сие   к   лстатацпје   n 

чекаћу да ми Министар и његови референтп од-- 
говоре, na hy ja у снојој реплици дати одговор 
n na то. 

Два главна разлога и Tpefm, који je још иного 
iiaiimiju и важнији, јесте тај да je Шппадова про- 
изводња на доста слабпм погама, да из .uma у 
дан пде у пропаст и да je данас necnoeoona ta 
живи самосталко без државних позајмица, јер je 
бирсккратијв „Шипада" слаба.   . 

Зато ja молим   посподина   Министра да под 
вуче, да добро подвуче све mro ja овде говорим, 
јер све што ja овде тврдим, све je то тачио, као 
imo je  тачно -да су два  и  диа  четири. У вођењу 
Шиладове   адмииистрације  постоје неквалифико- 
вани n песпособнп л.уди. Члап 18 и.еговог стату.а 
каже:  „Управни  и  надзорни одбор  има да под- 
легну  извесним  квалификацијама  и способности- 
ма.   Нарочито  у  надзорпи   одбор   могу  ући  само 
они 'ј.уди који су били рачуноиопитачи или важни 
бапкарскп   чипоцпици."  Кад  прочптате   ко  je   све 
ono у управном и надзорнол! одбору од 1933 na 
до 1937 године, кад je последњи пут биран, ви нс- 
here тамо наћи  ни једнога човека са квалифика- 
цијама него сие бипше пропале трговце и бивше 
пропале полптпчаре свпх режима, који cv наноси- 
ли \- Босни n Херпегопипи зла пароду. Порсд тих 
упра-.ших n надзорних одбора, и стручно особље 
je испод сваке критике. (Toma Рад,осапл>спии упа- 
да говорнику у реч). Ћуш m Tomo, тн треба да 
знаш да he због онога mro je „Шипад" до са 
урадио и тто и данас ради букнути у нашој зем- 
i.n   револт.  Ту je  ero  милиона   пародпога   повца 
поједепо. 

Стручпо особл>е je у Шипаду овако: директор 
најважније Шипадоие пилане у Дрвару има само 
трп):!ачку академију, a no закону мора иматп фа- 
култетску спрему. Дпректор пилане у Добрл.ииу и 
Устипрачп има свега 4 разрсда гпмпазпје. Трсћп 
једап директор — само основну школу. 

11 док je то тако, дотле се и шумарски и пу- 
дарски инжењери, са дугогодишњом праксом, 

•галпо запостављају. Исто тако директор Шипа- 
дових железпппа има само гпмпазиску маггуру н 
то док je ono у Шипадовој служби a нема ии сао- 
6pahajHor mi комерцијалног испита. Шсф књиго- 
водства пма само средњу тколу. Персопалпп ре- 
ференти имају самб нижу средњу школу. Шсф 
шбавног одељења има само ерсдњу школу. Шсф 
продајног одељења радНо je upe доласка на то 

.i-o у привредшш закладама« дакле бавпо сс 
KviinnmioM кукуруза итд. 

Шнпадово подузе11е je јслном речи подузеће 
бивших пропалих полтичара, пензионера! и раз- 
них теткиних сипова. Постојећи на оваквпм одно- 
СИМа нестручпог особл.а, перационалпог искори- 
шј.авап.а дрвета n na перацпопатпој комерцијал- 
noj оспони, пије чудо да je Шнпад у 1938 години 
скоро престао да ради. Предузеће које je г. гене- 
ралпп деректор Улмапски пршмпо са R милиопа 
суфицита даиас je дсшло на руб пропасти и ако 
му држава ne притекне у помоћ, главни кривац 
за ово oulie Миппстар г. Кујунџић и његов гене- 
рални дпректор г. Улмански. Око 4 до 5 хиљада 
радкика од Добрл.ипа до Дрвзра који су нала- 
зпли ухљебије у томс предузећу данас су остали 
без посла. Дотле je то предузеће заиедено нера- 
цпопалпом штетом шуме и економским .трошсњем 
јавпих и  рајних резервп, icoje еу за време Аустри- 
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je биле стабилне, каои неопособниви чшшвништвом, 
да Шипад данас претставља једну развалину. И 
ja молим господина министра да обравује једну 
анкету и то je његова дужиост као младог и че- 
ститог човека, састављену од наше средиие и 
с једне и с друге стране, која he прегледати рад 
и од стручњака тога.предузећа за последњих не- 
колико година, na да се криици који су за то од- 
roBopiHH предаду суду и позову на одговорност. 
Само да вам опоменем једну малу ствар да je Ши- 
пад дао свадбену прћију породици Војновић- 
Гљатић. To су били присташе свих режи.ма и си- 
гурио да Јс -"'' nP'HHOca од државних шума оти- 
ui io у мираз niM људима за KOJV ствар мора да 
цође 'под суд сваки министар у једној уређвној 
земљи. 

Господо. Шипадову политнку ие може н 
поправити' него једна народна анкета формирама 

овог нашег Парламеита. Ако бисте отворили 
иове кредите Шипаду ипак будите уверени да he 
ca оваквом нерационалном економијом у Шипа- 

•швом прсдузећу ono доћи у исти положај у коме 
je и данас. A ко би лознавао приходе Шипадове 
рд Штајнбајса до данас тај 6и се морао зачудити 
како je могуће да се тако једно велико и богато 
народно добро од 20 година толико упропасти 
како ни један добар дамаћ^« ие би могао дшу- 
стити да се такво скроз нсрацнонални води еко- 
номија у шеговој рођеној кући. 

Господо народни посланици, ja сам мислио да 
he господин Министар мало више казати o Југо- 
челику. Ja сам мислно тако из разлога што je то 
почетак стварања код нас једне врло озбиљне гра- 
не тешке индустрије. Ja сам очекивао ла hc г. Ми- 
кистар изиети почетак стварања тога концерна, 
ијсгову данашњу способност, и програм за буду- 
Ка времена; али како сам чуо neli je сарајевски 
баук почео и у то предузеће да меша своје прсте. 
Ko je Јереза, улааи ;a\i(.i, a ко иије, ne мол<е ући. 
Моли.м г. Министра да добро отаори око кад npnii 
nvr nobe од Добоја до Зенице na нска растера 
оне који га буду дочекивали банкегима пего 
нека ybe у то предузс11е na пека врдпс метлом 
десно и лево и нека рашчисти добро јер je мпого 
недостојних ушло унутра. 

Joui бих једну ствар молио г. Министра да 
исправи. Политичке персекуције које су настале 
пре избора и после пзбора, према обећању Владе, 
требале су досада да буду рошспе. Ja сам, међу- 
тим, баш данас добио један телеграм из Сењског 
рудника да су тамо отпуштени и после владине 
декларације многи радници и чиновници, Ево да 
вам прочитам: „Списак радника који су отпуште- 
ни из држанвог рудника у CeibCKOM руднику. . . 
број. . . партија прва 16 фсбруара. . . Милошевић 
Boja   пет грдина радник, Живковић Mara пет ro- 
дина  радник, Ерпест   пет година радник. . . . 
Лук-ић Бранко осам година радпик, Јеремић  
9 година радник итд. итд. Има их око 59. Ja мо- 
лим г. Минпстра да изда одмах наређење, да се 
ови радници поврате на рад. 

После овога- што сам рекао, ja се надам да 
сам покушао да дам г. Министру Исколико им- 
пресија, јер ja бпх иогао o Шипаду и безакошима 
v Шипаду да говорим три дана. Ja се надам да 
he г. Министар ово схва/титп и да he једном бре- 
зовом   метлом очистити одозго до доле. И ако. то 

рппг, Гжћс дабро. Али потто jom то ne видим, 

ja liv гласати против овога буџета. (Пл.ескпп.с на 
левици). 

Preisednik Milan Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g.  fc)ura  DraSkovic. 

Ђура Драшковић: Господо народии послани- 
Тшци, код ћредлога буџета Министарства шума и 
рудника имао сам намеру да опширно говорпм o 
бујицама, које велику штету наносе нашој народ- 
i i прмвреди. Али noc.'ic исцрпиог екапоаеа роспо- 
дина Министра шума и рудника, у коме je пока- 
зао да има пуно разумеслња за ово питање и има 
вољу да томе злу доскочи, ja hy бптп врло кратак. 

Мени je главно, госпоДо, овде да упо&орим г. 
Министра да код нас бујица огромну штету нано- 
си нашим привредницима. Сама бујица ,,Верај" у 
Зеници ове године нанела je преко 0 милиона ди- 
нара штете, Читаво место Зелеотика, гдс je желез- 
Јгичка станица, претворена у једну пешчару, затим 
порушени мостови, поткопане људима куће тако 
да je само једном дому Вујновића нането 400.000 
динара штете. Исто тако je милионска штета нане- 
сеиа пујпцом Суторини, где су добри виногради 
претворени у саме камењаре и пустиње. 

Господо, ако узмете у обзир да су ови паши 
крајевн и без тих ^евол>а у великој беди и невол>и, 
онда се још овим елементарничи догађајима праве 
катастрофе на raj начин. Ми, гостшдо, на При- 
морју немамо нити nap стотипа метара земље од 
мора и сад још, кад наиђу велике воде, one одне- 
су 'И то мало земље и направе праву пустош. 

Према томе, п.сподпие Мштстре, да видите 
једиви туристпчкп пут како je претворен у поток, 
сав je разваљен. II ту je пшребна једна хитпа по- 
Moh да се ово уреди. Ла апелујем на Вашу добру 
вољу и молим да имате разумевање да би се то 
mro пре поправплп. 

У уверењу да he r, Министар водити рачуна o 
свему овоме што сам ja овде лзнео, a имаЈући пупо 
noBepeibe у његов рад, ja изјављујем да hy гла- 
сати за овај буџет. (Пљескање у цептруму и na 
деспнцп). 

Pretsednik Milan Simonović: Radi ličnog obja- 
šnjenja tražio je reč narodni poslanik g. Milan 
Ulmanski i ja mu dajem reč, 

Др. Мнлан Улмански: ГОСПОДО народни поела- 
нпцп, иако имам реч ради личног објашљења, ова 
je ствар тако круппа и тако важна да мп иико nehe 
замерити, насупрот, мислим да liere ви тражити 
да ja o тој ствари говорим тако као n u мом лич- 
пом питању. 

Ja бих хтео у првом реду да епомепем задаћу 
„Шипада". Говори се увек o „Шипаду" као настав- 
ку рада Штајпбајсозог. To, међутим, nnje тако. 
Штајнбојс je нмао да експлоатише босанске шуме 
a ,,Шипад" има да из босапскпх прашума створи 
уређеде шуме. To су вам, господо, два сасвим дру- 
га принципа (Др. Брапко Чубриловић упада у реч. 
— Жагор - - Узајамна добацивања изме1,у лепице 
и деснице). Из прашума вади се ono што je пре- 
зрело и квалигативно слабије, a уређење шума има 
сасвим друго газлииство. (Жагор на левици). Ja 
сам рекао већ да ту имамо два сасви.м разна прин- 
ципа. {Др. Враико Чубридовнћ бучно протестује). 

Pretsednik Milan Simonović: Molim vas, go- 
spodo, da se umirite, da bi mogli govornika čuti. 
(Dr. Branko Čubrilović i dalje protestuje). Gospodine 
Cubriloviću, ja Vas opominjem na red. Molim gospo- 
dina govornika da nastavi, 

73* 



5S0 XI  REDOVNI SASTANAK    - 9 MARTA   1939 

Др. Мнлан Улмански (иасгавља): Тако je 
Штајнбајс радио до 1У19 године, a 1910 године je 
напустио ии^сше послшања, и држава je онда 
ефективво преузела raj посао. Ja мислим да je 
прва задаћа државе била да се та ирашума пре- 
творн у уређену шуму. „Шипад" je ипак на уго- • 
Kopiioj бази у тој шу.ми радио, он je ту радии кар 
L'KCii.ioararup. Држава je „Шииаду одредила екс- 
плоатацију. Међутим држава je дозначивала и од- 
ређивала која се стабла имају да руше и која се 
ii.Majv да израде. Истина je, да се у годинама слабе 
монјунктуре радило више него код друпих преду- 
selia. (Др. Бранко Чубриловић бучно потестује). 

Pretsednik Milan Simonović: Gospodo, molim da 
se umirile. Ja gospodina govuniika molim da se 
ograniči na reč radi ličnog objašnjenja, za koje ima 
pravo da govori svega pet minuta, a kada dociete 
ua red s Vašim govorom, onda čete imati prilike da 
opširnije po toj Stvari govorite. 

Др. Милаи Улмански (наставља): Ради личног 
оојашљења могу рећи само TO да je сне mru je 
овде речено тако у вези.са мпом и мојим посло- 
вањем, да се го делити не да, те према ти.ме ja hy 
u целом ароблему поворити леги артис, kamo и 
треба овамо ваакан проблем мирно разрадити. 

Pretsednik   Milan  Simonović:   Reč   ima   narodni 
poslanik g. Miro Proiič. 

Миро Протић: Господо народаи посланици, ja 
мпслим да je редаж случај бно у екшозеу једног 
Miiniicipa да ere чули реч из народа, који има ра- 
зумевања за иародпе потребе, као mru je то био 
случај еа експизео.м гиспидииа Мииистра ту.ма n 
рудиика. 

После овога експозеа ja мислим да готово ne- 
мам шга да додам, neru liy укратко да пзнесем 
пекилики невоља и слика нз namera краја — Me- 
гохије. 

Метохпја je juni sa време Турске имала своје 
шуме, како сеоске, тако н племенске; то je турска 
влада признавала и правно, путем талија a, што се 
то mije могло нскористити mije било кривице до 
турске владе, neru до појединих насилника. 

1912 године, као новим крајввима Црпе Pope, 
било иам je признато од ■ црјгогорске иладе све 
право na name шуме и name планине, као што су 
имали n ciapn крајеии Црпе Горе. 

1918 гадине, прилимом Уједињеша са нашом 
мајком Србкјом MU смо, не знам no коме праву 
Србије, no Уставу n no законима сроијанским при- 
пали правпи Cpunjn. Тада смо одвојени у погледу 
шу.ма ид Црнс Горе n то.м ирпликом су нама оду- 
зете u све испаше. Долазиле су компсије и раз- 
грашичавале. Народ je плаћао, плаћао адвокате, 
давао тамсе, али je мсшисија за комисијом:ишла!и 
водила je границу уза саиии плот. Не зпам no коме 
разлогу и зашто, само ja ту тендепцију ne могу 
да р.пумсм. Мижда да се заштити држава u упри- 
пасти народ. Око наших села повучена je таки 
грапнца да пз ливаде говече иде право у државну 
грапицу. Такав naumi створио je велике неприлике 
држави, jop држава плаћа општинске прирезе na 
врлети, na камење, a иаиранио je пеприлике сеља- 
ку јер on пема" гдс да пошаље стоку na ncuamv. 
Такво crau.e данас ствара мржњу код сељака n ие- 
прилику држави и неприлику код парода, гако да 
се то ис може издржати. Ja нисам хтео дуго   да 

говорим, пошто je господин Бранко дуго roBopiu' 
u одузво иремспа, али ru nuje сами у пећком кра- 
ју, већ ид Рашке општиие до Јуличке општине и 
до Брел>инске општине свуда су одузете и зиратне 
п>пве n лпваде. Ja мислим, да he гисподпп Mmni- 
стар, као што je казао у експозеу, ro исправити. 
Администрација  шумоких  oprana  je  врло  тешка. 
Ham народ пздиже стоку na катуне. Треоа да na- 
iinuie .милиу код ћате, u ru ra кошта 2 до 3 бапке, 
да плаћа таксу за уверења, да плаћа таксу за мол- 
бу ii да je подпесе шумској управ«. Шумска упра- 
ва причека док цео евет ne лодпесе молбе u ДОК 
се  шумска  уираиа умплостиви  ипда  еу  већ u>'.me 
узораие и то се забрани. Tjieoa га админисграција 
да се упрости, да нарид ne мора да вади увереша, 
јер uiiiioBiuiK ne може сам издагп дозволу na opoj- 
no  сгање  сгоке. Истодобно да  се издају дозволе 
за дрварење no што краћем поступку. 

Пуним увереп.ем да ће господин Мпнистар 
ooparuru паокњу u иашпм крајевима, ja hy гласати 
i.i буџет, (11л>ескаИ)е у цешруму и na десипци.) 

Pretsednik Alilau Simonović: Reč ima narodni 
poslanik g. Branko Ralkuvie. (.мје prisutan!). Pošto 
g. Katković nije prisutan, guDi pravo na reč. кес ima 
narodni poslanik g. Dušan Branković. 

Душан Бранковић: Гооподо иародпп послани- 
ци, ja нећу улазити у предлог оуџега Министар- 
ства шума и рудника, јер je у екопозеу i осподин 
Mnimciap изнео све mru треОа да се учини у nn- 
терееу малог чивека и видпм да je схваћен imre- 
рес малиг човека и се.г>ака, али ћу roBupuru мало 
u сташу шума у пашој Босни, a нарочито у пре- 
тежпо.м делу пашнх иисапсках брдовитих крајева 
1'де сс шума налази. 

Од двадесет подина na ивамо, паше шу.ме, ИЗ- 
гледа, пису nn ееиеке nu државне neru еу une nu- 
стале upociu лиферангеке и партнске   шуме.   l'o- 
сподо, од ипштпнских изиира na ди овпх задњих 
пзиора ид U децембра, ja гврдпм да су паше шуме 
у Вроаској бановини штетовале ua сгошну милио- 
на.  Шгетовале  су  ид  лиферапата,  шумских  трго- 
иаца.   Од (јпшпшских   избора, од како су лутари 
почелп  да воде пилигпку, a onu еу  бшш  u npei- 
седннци бирачких одбора, стално су долазили  и 
говорпли сел»ац|има: „Акохоћешдагласаш можеш 
да сечеш шта xolieiu n колико хоћеш". И ови људп 
ne секу за своју кућу него секу за мале лиферанте, 
шумске трговце, којп аарађују na сељачкој шу.ми 
n држаиииј грбачи. Ja бих молпо да гисподпн Ми- 
imcrap шу.ма  u рудника  обрати добро пажњу  ua 
чиновиички апарат. Ja ne велп.м да су сви људи ue- 
iiomrenu и корумпирани, има и еавеспих n добрих 
чиповнпка, али je претежии деи кирумииран, који 
ne слумси im државп nu иароду пего само ceuu  u 
своме личиим  ишересу. Госпиди, ja Ку вам наие- 
crn ирпмер да пма лугар у nae који je за пет до 
inecr гидипа сазидао кућу која вреди 200 до 3U0 
хиљада дипара, a пма u nape у иаици u  школује 
децу,  a  ми  зпамо  колика je његива  плата.  Па ja 
иас пштам: откуда њему тај капитал? Bn, господо, 
треба да зиате да вите у државној шуми не ра- 
сте храсг. У прпватној шуми посече сс један храсг 
a у државној  nu двадесег, na и сто кубика u  ли- 
ферује се na штету државе. Зато, господо, ja ми- 
слпм, n молио бпх господипа Мнпнстра, да je по- 
требио да предузме мере, да обрати пажн>у шу.м- 
ским управама и њеним органима да б\-ду саве- 
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сни и да чувају државну и нароину имовину, јер 
каца нестане шуме у овим крајевима неће више 
&ити   ни   Босне ви Босанске Крајине, него lie св€ 
бити Kpiuci.H каи mio je Далмација, Херцегииина 
и Црна  Гора. 

Када се upe две годике почсла вршити орга- 
низација шума и када je предвиђен плап да се та- 
ми где су сеоскс ливаде и землзишта за напасање 
аваца и стада подиже нава шума и да се то зем- 
.мипте одузме сељацима, ja мисли.м да то нс греба 
оадити. Господо, ja писам против тога да се зем- 
луишта пошумља1вају, али ако се оиа шума одузме 
сељацима онда ће они остати н бсз земље и без 
стоке и гамо mune неће битн живота, јер olm не- 
мају од чега да Ж1ШС и t^uoj^ иородице издржа- 
eaiv. Ja гражим од гооподина Минисгра шума и 
оуднтса да се ова земља не одузима сељацима, 
a  иска   се  оиде подиже шума где треба да расте. 

Гисиодо, ии треба да знате, и ja na ти нај- 
више упозораиам господнна Мннистра, да uocruje 
фалстрикиБаии чекићи, и са фалснсрикоиаиим че- 
iciihHMa имају иезе н службени органи. Господо, 

baiL>oj ЛуЦ'1! У самој Чесми, некилико хнл.ада 
швелера лиферавано je, после je то ухваћшо, no- 
i сиа je истрага и инко.ме нишга. Duu морају ,да 
знају они који ирше контролу. 

Господо, ви мажете да ono, шти сам рекао 
за изборну шуму, nnje тачпо. L-uo госпидппа Mn- 
иистра, euo uac, пека изиђе компсија n пека се 
ооведочи o ouoj шуми, na ако nnje гачно, n ако 
не буде истипа ono mio сам поеиедочпо, одгоиа- 
рам своји.м лктдатом. Шу.ме Берегам, Грмеч, Ки- 
зара Мен>ача и be.bemma посечеие су за нреме 
изао'ра. Нека дође гооподин Министар na ће ви- 
депи колики je стотина милиона динара штето- 
вала држава na овим шу.мама иосечеппм за вре.ме 
избора. AKO будемо таки штетили интересе зем- 
ље и ако тако будемо радили, опда нема живота 
земљи  и пароду. 

Предузеће  Шипад,  o  коме je  rouopno  госпо- 
1ИН   Браико  Чубриловић, палазп  ее na  lepinopnju 
Врбаске   бапонипе.  За   оио  предузеће  Шппад  cue 
Пјшпредие устаиоие   фажиле су да се  преиесе ње- 
i-oBo  седиште у град ban.a Луку, пошто je и npe- 
телсно   na  гериторији Врбаске бансхвине, експлоа- 
miue  шуме са територије Врбаске баиовине, npa- 
ви   гч>лет у naiiie.M  крају,  носи капитал из namer 
краја,   те би природио било да му центар буде у 
пашем   крају. To nnje успело до дапас да.се пз- 
upiiju.   BIHO   бих   вољан  са iOBora  места  замолити 
посггодина Министра, да би пам изишао у сусрет. 
Господа   кавку да то предузеће ради. Ha и овај 
крај у задње време већ се тамо протегао. Мислило 
се   да   je   npe;ty3elie   Шипад  коњ  који   може   no- 
сити    онолико,   колпко   ко   хоће  да   му   патоварп. 
Сваки  на њега товарн, да on себе подпгао до ве- 
her  сгепсна. Овде je гоеподип Улмански говорио, 
и ja luera добро разумем и ne могу pelm да je 011 
крив.    Ja   знам   да   господпн   УлмансМИ   mije   био 
главки   фактор у том Шнпаду, јер никад nnje Mo- 
rao   чииити  mro je хтео, исго ono  mio  му кажу 
они   озго, n  na шта му пруже  ирстом да ради. У 
rIpeдyзelle,  Шилад,   које   je   иа   подручју   Врбаске 
баиовиие, у коме раде наши радниди и експлоа- 
тишу  name шуме, пред сам дан избора, росподин 
Министар  К'уј\ iii,i;ili, a ту je  господин Улмански 
и ja мислим да he он то посведочити, на три дана 
пред изборе сместпо je 400 радкика, својих прав- 

пих  гласача,  да  раде  n  глас<1ј\-,  a  после  гласан.а 
одмах и.х je избацио. 

Како je долазила на управу која партија, гамо 
су се у овр предузеће Шипад гурали партиски 
људи, пропалп тргоици или пеки л.уди који оу 
стели да стварају калитал. He знајући ии шта je 
Ulmia.i, im ima je потребно ово.м предузећу и рад- 
нику у њему, (um оу .ч.удп дотерали Шипад до 
тога да je он данас у дефициту. Дошло je дотле 
да једаи сељак вкше неће да дб овом предузећу 
товар ееиа д YK му не плати. Према томе знате ко- 
лика je вредиост Шипада. To зна п сам господин 
Улманоси. Господо, ви браните raj Шипад и no- 
ступак у шему, a ja знам да nnje било im једног 
посланика из краја у коме се налази Шипад да 
on mije искористио од Шипада ii.ni кућни наме- 
miaj или нешто Друпб. 11a чпју je го штегу? Ha 
штету јадних радника, од којих je сада избачшо 
нз Шипада 4—500 и који сада гладују док су тамо 
долазили  Kopremn  и  правили  каппгале. 

Пољопривредно друштво из Бања Луке vpa- 
жило je један комплекс земљишта бар у Млини- 
штима код ЛАркои.пп Града, да би осковало ту 
сточарску сганицу. Тражило je око 150—200 хек- 
гара те земдо и шуме. To п.м je било и обећано, 
na Вас молим, господиие Мив^стре, да m учините 
и одобрите.за Врбаску бановииу, да би се тако 
дошло до бол>е врсте оиаца- (Одобрађање на ле- 
вици.) 

Pretsednik  Milan Simonović:   Reč  ima  narodni 
poslanik g. Novica Popović. 

Iloimua Поповић: ГоспРдб народни посланици, 
и ако сам мислио дуже да говорим, после говора 
г. Мппистра шума и рудника сматрам да je из- 
ЛИШНО да uoiiaB.i.aiM све ono mro je r. Министап \ 
свом говору рекао, врло правилно схвативши и 
оцекивши улогу свог ресора. Наглатавам да сам 
npim пут чуо једног активног минисгра да са то- 
лико познавања говори o свом ресору и да je 
vmao у сва ona питања која тиште nam сиромашни 
сељачки народ. 

Ja вас уиеравам, господо, да je Мивистарство 
шума и рудника преко овојих потчињених органа 
од Ујединлења до данас причнпило пашем народу, 
пашем С€Л>аку) пеописана зла и тврди.м да су mune 
v пашем иароду изазвали незадоволЈСтва шумари 
n поједшт тумскп чипоттцп, било cnecno тли 
песвесно, иите пего цолокуппа акција Нвприја- 
гељска и њихова агитација na нашој територпјп. 
Богу хвала mro je у onaj ресор дошао човек ИЗ 
народа, који caocelm ca спромахом, којп je npa- 
вилно схватпо своју улогу и који се пијс оградпо 
кабинетосим рефервнтима иего je сам пошао и 
vimio у суштину ncrime те he'na боље креиути ова 
народна питања. 

Ja  hy  са.мо   укратко   да  се  дотакпем   једног 
врло важвог  питаша  које   пптересује   Зетску   ба- 
повину одвосво Црну Гору. Црпа Гора и за време 

^свог постанка као државе имала je своје племеи- 
ске шуме. 

Te су племспскс шуиие п.ихоиа добра. To су 
им впногради, то су им воћњаци, ливаде и њиве. 
Овдаипва црвогорска влада, иако je била у те- 
шким економоким приликама, није ни помишљала 
ва опорезиваље ових шума, које нису експлоати- 
cane, стојећи ва гледишту да ие трсба тражитп 
порезу од грађана na добра која им ne дају iip*i- 
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хода. Ове шуме могу се подвести под појам имов- 
инх општина, a шуме имоиних општнна Ослобо- 
1)ене су Фииаисиским законом плаћања пореза. 
Пореза на ове шуме je толика да je њу немогуће 
платити и ono je у стварн једно фиктивно потра- 
■Ампа\1>с државе. Ако би de пристулило наллати, 
наступио on револт, јер голог човека нико нс 
може свуКи, одиосно оиај који иома ис може да 
платн. Ja молим госиодина Министра да ове по- 
резе којима су оптсрсКеие ове племенске шуме, 
да те иореае отпише a оие шумс које сс експлоа- 
тишу нека плате редовни порез, јер je право да 
се на доходак илаћа држави о«о што joj се ду- 
гује. 

Истовремеио хтео сам да замолим господина 
MniHucrpa да поснети нарочиту бригу бујицама 
којих има врло много код нае. Ви добро знате 
колико je мало знрагпе земље код нас na и оно' 
мало iino имамо кад га заспу бујице нестане. 
Цриа Гора, као мала држава, почела.је у своје 
време да ypet)yje ове бујице као н.пр. у селу Ве- 
лици али ју je у томе претекао Балкански рат. 
После тога ли једна једипа оујица у Зетској ба- 
новинн није почела да се регулнше. To je један 
велики грех и велика непажња na бих молио го- 
сподина Мииистра да овоме питању посвети на- 
рочиту бригу. 

Овим iiv да завршим и да нагласим да са 
особитим задовољством гласам за буџет Mimu- 
старства шума н рудиика. (Пл.ескаи.е у ucinpvMV 
и  na десници). 

Prctscdnik Milan Simonović: Ima reč narodni 
poslanik g. dr. Mijan Ulmanski. 

Др. Мплан Улмански: Господо народни посла- 
ници, пакон експозеа господипа МинисЋра шума 
и рудника писам уопште мислно више да говорим, 
јер доиста у крупним и јасним цртама све je из- 
несе.но што треба. Међутим, доцпијп догађаји 
силе ме да једму ствар објасним. Hn ми нећете за- 
мерити да се ja сада специјалипм јсдним пнташеЈИ 
бавим да ne узмем цели буџет n сна пптања која 
се у томе буџету третирају нег,о да узмем у првом 
реду гоитање Шкпада. 

Ja сам код ЛИЧНОГ oojamiheiba већ почео тиме 
да je до сслОбођења Штајбајс п.мао то предузеће 
и Штајбајс je био такорећи ппонир који je пр- 
чео радити у босанскзим шумама. Он je на вели- 
кој бази концппирао тај посао. И ако je био од- 
личан стрЈГЧњак u располагао великим средстви- 
ма он je 1917 годше запао у reujKolie тако да cai.i 
Biune mije могао финансирати предузеће и да га 
je предао avcipncKoj држави, a Аустрија je оида 
ово предузе^е обрануџавала са нашом државом и 
предала  Шипад у државно власмиштво. 

Рад за време Штајибајса и у oiiinrc за време 
ркупације и све до ослс?бођења .био je у босан- 
ским шумама као у колопијама. Искоришћдв id 
je велпко пародпо благо. И у моменту кад je наша 
држава преузела шумска предузеИа ona je мбрала 
сасвим други метрд да уведе. Ona je мррала у пр- 
вом реду да настоји да од босаиских прашума 
врвменом учиаии уређене шуме. Гооподо, ову раз- 
лику ћете видети кад упоредите шуме у Боснп са 

■ они.м у Словенији. Ko je путовао у ове двс по- 
крајппс on зна шта je прашума ai шта je уређена 
шума. Прашума je она шу.ма где има стабала од 
три n четири стотппе година. У тим шумама може 

се више дрва nocehii nerc у једној уређеној шумИ. 
Главно je било да се ne вади више него што тле 
дозволЈава да се нс би сувише разредпла и да не 
би тле оголило na да не постане крш и голет. Ha 
roj бази очувања шума био je рад код Шипада. 
Примедба господина аредговорника Чубриловп!^! 
посве je исправна  када  je рекао да je  за време 
слабе коњупктуре од 1932 до 1934 годиле Шипад 
више  радпо пего једио друго  предузеће  и  више 
него ли iino je нормално   пословање   зактевало. 
Росподо, то стоји ii ако воћство тнпада ne може 
да вади из шума  колико хоће  и  шта xol\c  иего 
добија дознамене масе од државе. Признајем да 
сам код тога ja лпчно био мпшљења, кад je бпла 
слаба коњунктура, кад радници нису ималп друге 
зараде, да државна предувећа раде до максииума 
и  да прошнре   своје   пословање.   Друга je  ствар 
приватних предузећа. Приватша предузећа, кад je 
кои.упктура, ona раде, a кад je криза ona ограни- 
чују или обустављају свој рад. Шштад je као др- 
жавно  предузеће  у  пасивном  крају као  што je 
KpajHiia и Врбаска баповпна морао у време кризе 
да ради да би дао посла радницима, јер гако пре- 
дузеће ne може ићи само за снојом добитп. Ту од- 
гоиорпост mro je Шипад радпо у време кризе са 
губитком ja мприе саиесгн  примам na моју душу! 
Шипад je имао 1931  годипе, кад сам наступио no- 
словање, 4000 радиика. Шипад je за време 8 го- 
дина проитрно своје    пословаше na бивту Kpn- 
вају, ,-,Целулозу" и црногорске шуме. II Шипад je 
у  1938 години попео број радпика na  10.000. Кри- 
ваја je била велико и \ако предузеће са јаком по- 
задином, a  „Целулоза"  швајцарског  капитала,  и 
та су предузећа стајала годинама док их Шипад 
није   оживео.  Требало  je   мпого  рада   и  труда   и 
муке   дог<   je   1937   годнне   Крпваја   прорадила.   У 
Криваји je даиас запослено 2500 радника, и  они 
нека дођу овамо и onu нека мп суде. 

Исто гако било je и са „Целулозом". „Целу- 
лоза" je била швајцарска. Боље капитале не зна.м 
од енглеског и швајцарског. Швајцаоци су водили 
то предузеће са Државом, onu су имаши 51%, a 
Држава je имала 49%; дакле, onu су били госпо- 
дари, и ако je Држава била у сасвим лепом износу 
ангажована 

Целулоза je један артикал, који nnje потре- 
бан само за хартију, него има и велику важност 
за народпу одбрапу. Земал»ска одбрана je насто- 
јала да će „Целулоза" што npe оживи. И Шипад 
je oner спасао ту „Целулозу", преузео, уредио je 
и прорадпо je ca шом. 

Господо, Штајпбасово газдинство, рекао сам 
iseli, копципирапо je било одличпо, лепо се ради- 
ло, али од онога времена када je Штајнбас то ор- 
i .тизовао иа до 1931 годннс готово се mije пишта 
ппнестпрало ново у то предузеће, тажо да смо 1931 
годипе ипали котлове, за које je сваки стручи.ак 
ј)екао: то може у пајкраћем времену да експло- 
днра, — и они су доиста експлодир.алп 1935 го- 
дине. Да нисмо почелн 1934 годппе са обпоном 
n саградилп повс котлове, цео Шипад би био стао. 

Да je сав тај рад око Криваје, „Целулозе"' и 
црпогорскпх шума миого коштао, то je jacno и те 
nape je Шипад лз самога ссбе морао да вади и 
Шипад се тако задужио. To je сасвим jacno. 

Ja ћу вам, за илустрацију, pehu да je Крпваја 
својевремепо пмала акцпскн капнтал од 100 мп- 
лиона  динара, a  ми  смо ту Кривају преузели  и 
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утрошиЈШ у свему 20 милиона динара. Разуме сс 
la cv за овакво предузеће потребна сасиим знатна 
оредства. 19^0 године, када je била зараза босан- 
оких шумо и опасност ла хџљаде и хил.алс хок- 
тара пропадну, онда je Шипад ту шуму чистио, то 
јест преузео 400.000 м' сушика, na којима je из- 
губио око 25 милиопа динара. Али, иису ти ми- 
лиани изгубљени, пего je држава добила! Јер, ие 
сме ни поједииац a поготово не велико предузеће, 
са залаћом коју пма Шипад, оамо на себс гледати. 

A да вам кажем национално економску функ- 
цију Шипада. Од пслобођења до данас Шнпад je 
уиео у Државу 1 милијарду данара деБиза и за 
једну •милијарду и сто милиоиа динара исплаћено 
je' налнииа. 120 милиона динара уплаћено je за 
iuvMCKe таксе. Ооим тога Шишд je плагио на по- 
оезима 25 милиона динара, на дивиденди држави, 
УЈер држава то води као акциоко предузеће), 20 
милиона дашара. (Душан Бранковић: A колико 
даје управном одбору?) Господине, претседаик 
имп 2.ООП дииара, a спи други 1.500 динара ме- 
сечио.     Гооподо,' високе   припадлежности   управе 
cv  приче. 

Господо, верујте ми, 1500 динара je за ту од- 
говорност мипимално. Господо, свсдимо сис на 
праву мсру na liCMo сс разумети и мо1ш ћемо цс- 
НИти како ствари доиста стоје. 

Народна бапка, како пи добро знатс н како je 
•кпгпс било за време Министарства трговине често 
речвно, традаи девизе. Својсвремо je од сваког из- 
ttoca 50%, a касније 25% девдза предано Народ- 
ној бпнци V3 снижени курс. Од Шипада je тражено 
IO 1934 100%дев1иза уз снижени курс. Дакле, лок 
су аруги добијали за фунту 270 и 260 за 50% Шн-, 
пад je добијао за 100 ^ 210 лииара. Једна комиоија 
Министарства фииансија која je израчунала коли- 
ко je Шипад мање примио од других за своје де- 
визе утпрдила je тај нзпос са 20 милиона. 

Е сал још једну функцију Шипада ла вам спо- 
иенем! Кад смо једанпут код ци(!5ре, молим вас, го- 
сподо. да спс те цифре провсритс. Кад je прошле 
године у сеитембру било, можемо данас рећи, у 
Европи "врло критично и кад смо ми погледали на 
наше шумске железиице нс са становишта експлоа- 
тације шума него са становишта одбране ове др- 
жаве, Шипад je на железкицу, a да игасога нисмо 
питали, утрошио 2 милнона дииара. Сигурпо, то 
пије изгубљен новац. — Шипад je могао заузстн 
следеће становиште и рећи: имам дужиост да во- 
зим балване, мене се не тиче земал>ска одбрана, 
имам салш да покажем повољан биланс. Господо 
предузсИс к-оје би се no тим принципима водило 
нс спада у руке државе. Али ово предузеће, у 
коме je запослено око 10.000 л»уди, што зпачи у 
Босии да- од приликс 100.000 душа од њега живи, 
мора  лругојаче да се води. 

Господо, црногорске шуме! Би знате o црно- 
горским шумама je било често говора. Шипад je у 
гвојс прсме ставио.себи у задатак да отвори те 
nivMc у басену Таре и Пиве јср се није хтело до'пу- 
стити ла какво страно предузеће пошаље страни 
капитал и дође у тај геопрафоки npocr-op. И onaj 
посао je Шипад сопственим срсдстпима морао фи- 
нансирати. 

[Пто се тиче приговора да je продукција неса- 
иостална  и да се морамо помагати малтл пила- 
ма, то je, господо, апсолутно само једна заблуда. 

Рад   „Шипада" je базиран на једном    исправном 
становишту да својој продукцији прикључи и мале 

продукције. Ти мали пиланари ne могу са својих 
2000 куо. иетара да иду у Лужпу Америку, да npo- 
дају тр своје дрио, него мора да га прода препро- 
давац којч хоће mro више зарадитп иа роби, Мс- 
ђутим Шппал продаје ту робу заједно са својом 
на једном од свстских тржишта и обрачунава je ca 
оригипалпим ценама. Ja мислим да и међу госпо- 
дом послапиаима има неколпцппп који то знају и 
могу потврдити. — Je ли то национална штета 
и да ли се то може осудити? Ако се, sine ira ct 
studio, тај проблем промнслп мора се усвојити. 
Да тсше пије тако како сам рекар, не би мали im- 
ланари долазили, a и Шипаду нудили сроју робу. 
Истипа je да je Шипад сад редуцирао радништво, 
и то зато да се тај иови велими посао материјално 
и фишшсиск.н организује. Шипад јегрдине 1937 
своје хоризоптално nmpen.o свршио, и сад .треба 
тај посао организовати. 

A сад mro се тичс спосрбноспи чипошшка. Од- 
носио неловол^не спреме имам ла кажем ово: при- 
ликом оснивања Штајнбајсовог предузећа постав- 
л>ени су за директоре, прокуристе све људи из 
Бранленбурга и Ммпхспа. To je свакоме познато 
ко je у Боски жинео. Наши л>уди били cv боранија 
чиновничка који су најоитвије пословс вршили. Ти 
cv се чиноиичии спми упутили и у више послове и 
ту морам pelm да je интелигенција namera парода 
\; Босни таква да се они и без универзитета врло 
(5рзо за практичан рад упуте. Ми имамо одличних 
чииовнпка KOJU врше свој nocao како треба. Пре- 
ма томс, п ако немају виших школа јсдап je ди- 
ректор пилане a друг« шеф књиговрдства. 

За водећа места, где треба ne само стручне 
спреме исго ,и више наобразбе, ту се траже школе 
и днпломе. 

Чипииппцл Шипа.да спгурно велпкнм дслом 
одроварају своме позиву. Наравно, ла свуда шма 
кукоља, И ja нећу да спорим, да и у Шипаду 
има чиновника са и без школсмих квалификација 
моји нису na нисини својих задаћа. Ако се rpeinii- 
ло код посгављања чиновника иије чудо јер сваки 
човск греши. Само онај чонек ис греши који im- 
шта ne ради. (Одобравап.с). 

UITO се тиче а«кетирања, њега je код Шипада 
било доста: 1931, 1934 и 1930 годиие. Тим анке- 
Tiipan.fM се увек утврдило да се радало 0ИО mro 
се према стиарпим при.шкама могло урадитп: „Ул- 
тра се пемо потсст." 

Господо, на многе ситне ствари не бих хтео 
да одговарам, да вас ne бих замарао. 

FOCIKVIO, послс Шипада споменут je овде и Ју- 
гочелнк. Уместо да захвалимо Бсгу што имамо Ју- 
гочелик, mro иам je урпело да створимо код нас 
TCUIKV индустрију да nama рудача не мора да плс 
у бели свет за бедиу uenv, уместо, велпм, да захиа- 
лтло Богу mro пмамо Јуточелик; видимо само са 
свију страна скеису и критику. Треба да чувамо и 
да пазимо ту днчпу творевииу. Господо, врло je 
icniKo раднги у једној атмосфери где човск око 
себе имлм само неотријатеља. Очајно je то, када се 
рад онога који треба да ствара, посматра само зло- 
камерно. Треба свачији рад схватити добронамер- 
no, na кад се ввди да нешто imje као што треба, 
п-нда то трсба правовремено petvi-i, a нс само беле- 
жити прешке и поједине псуспехе na велику лисгу 
и онда je ca емфазом изнети na јаву. Кад се нешто 
л' броиамертео крптикује оида сваки поштеи чо- 
иек мора бити зато благодарап. Из ОПШТеГ Пуџета 
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хтео бих само joni споменути следеће: Otto што je 
гооподкн Мшшстар у овоме експозеу казао за 
руде: то, мутатис мутандис, мислим да вреди и за 
угаљ. УгаЛ) je прескупоцена ствар да би га ми мо- 
гли једноставио саторевати. To je скупоцеиа хе- 
микалија. Л\и морамо из угља да начииимо две 
ствари. Једно да га претворимо у енерпију. To je 
један од предговорника већ споменуо, говорећи o 
електрификацији. Ja бих још желео да додам да 
цео проблем електрификације треба да до1)е под 
ресор Министарства шума и рудннка, јер лучити 
елвктрификациЈу водене снаге од калоричне елек- 
трификације, ne би било добро. To треба да буде 
уједно. Друга стнар je: да ми из мркога угља до- 
бијемо миого дерииата icojn су иам потрсбни, и 
који се могу много више искористити иего ли сам 
угаљ. 

У'послсдњс време миогојс у TOM поглсду учи- 
н.сно код нас, и ja бих само хтсо да нагласим, да 
ми имамо двс иистаиције за које се код нас мало 
зна, a то су Геолошки институт и Институт за 
руде п метале. Нарочито бих замолио господчна 
Министра да сс иобрнне за ове ииституције, да се 
one mro BHiiie унапреде. 

Гласаћу за буџет. (Пљескан>е у центруму и на 
дешици). 

Potpretsednik tir. Dragan Damic: Ima rce narod- 
ni poslanik g. Radomir Stojković. 

Радомнр СтојковИћ; Господо, mro се тиче бу- 
i.iera Мииистарсгва шума и руда о.ч je израђен 
онако како државиа потреба захтева и ja против 
тога не бих <имао шта да примети.м. Ja hy caato 
поводом овога буџета да опомеивм неке ствари o 
којима сам сс лично уверио на тереиу, јер баш у 
мојој општини налази се Сењски рудник који по- 
сгојч више од 40 годиш. Познавајући тај поса-о 
у рудннку IH живот тих радника то ме руковолп.чо 
да се појапим na овој гонорчпцп n да изнесем 
господииу Мииистру све тешкоће од којих пате 
ти радници на руднику. 

Ha првом месту ти рудари и радници на руд- 
нику слабо су. награђеви, тако да са тим прихо- 
дима ие можс да се пздржава mi једап човек који 
je самац, a још маље onaj који има већу поро- 
днцу. Ja бнх молио господина Мпиистра да ову 
ствар узме у озбиљно расматрање и да се овим 
рударима и радницима а^огући пристојан жппот. 
Радници који раде у јами оии су свој живот из- 
ложили опасиостп кад иду no ^ПО метара и no 
јсдап километар у зсмл>у и сваки од и>их који 
пође mije сигуран да he се вратити, као .mro се 
то често пута и дешава да попекога пзнесу мрт- 
вог из јаме. 

Чуо сам да чнновппцп »a то.ме лпжавпом руд- 
miKv дооијају неку таптијему, na мнслим да je 
nparu) да ео та таптчјема дадс и onim сиротим 
радамцима, јер je то и праео, јер се све то са њи- 
хових леђа и скпда. 

Што се тиче станова у Сешском рудиику, псто 
тако и у Равпој Реци, јер ona рудппка припадају 
Дпрскцпји Сеп.ског рудВика, ту je једпа иелика 
•reiiiKoha. Постојећа колонија у рудпнку не може 
да прнмп тс рударе n радппке v своје стаиовс ко- 
лико пх ииа v pv.nmKv. Ссло Cen>e удаљеио Je 
од рудника 10 км., a псто тако и осгала села, јар 
рудници су обичпо у кршу, где села нису »мала 
потребе да се насељађају, већ бежала no згодни- 

јпм местима. Taj радни свет на тпм рудпицима ве- 
лику муку мучи M смешта сс no пскпм »олибама 
и страћарама што су од стране ■сел>ака ту у блп- 
зини рудника направљене. Kupnja се плаћа као и 
у вароши. Кад тај намучени радпнк изађе из јаме 
мокар, каљав и уморан, нема тде да се одморп. 
To je тешко n пепздржл^иво за те мучсппке, na 
бих молио господина Министра да сс o томе по- 
ведс рачуна, да се за рударе, који оу са фами.тп- 
јом, изграде станов-и колико je то могуће, a за 
самце радиике jom пека касарна, те да би се за- 
доволтла потреба. Трсбало би сваке године ла 
сс no мало изграђујс, како бн се na тај пачпп мо- 
гло јс.тпом доћи до опога што je потрсбпо. Мо- 
лим господппп Министра да ово схватп озбиљно 
и да no овом мом предлогу прсдузме потребне 
мере. 

Још јсдпа ствар, која се сала баш увела код 
Министарства и која ме интересује, то je прп- 
јсм радника na руднику, Господо, сад једап прост 
сезонскн радник, мбји тражи посао у руднику, 
мора прво да до1)С у Мииистарство, na да га Mn- 
нистар пошаље актом за радника директору да 
га прпмн. a кад тамо дође, у руднику нема посла 
n директор ие може ,та га примп. И шта сад може 
тај човек да ради? On je превалио толики ггут, 
излоојоио се трошку, a лосао није могао да до- 
бије. To ie велика несрећа и певол^а за тс радни- 
ке. Зато бпх молио госполпиа Министра да се то 
napeheme повуче и ла се остави ч дал>е ia дирек- 
тор саи прима ралппкс као и раније, јсп пиаче 
л.удп na околгтих села ne могу уопште да се за- 
по-сле, пошто немају новаца да гглате путни тро- 
шак до Београла и натраг. 

Дал>е, падзорпппи у Сењском руднику no ра- 
нијем рударском закопу нпсу били регулисапп као 
?ваничници. ГТре некрлико годипа изишао je за- 
коп да падзорппцп јлмскп могу битп регулисани, 
na основу чсга су надзрриици Сеп.ског рулника 
n Равне Реке тражили и билп разврстани no 
закону. Али, међутим, када су их регулисали, ne 
признају пм pamijc годипс, пего само од дана ре- 
гулисања. Овим je учпп.епа једна пеправда тим 
људима којп су пмалп преко 15 година службе n 
преко 40 година старости. Onu na овај пачпп уоп- 
ште не Morv да добпју пепзију. Па зато молим 
господина Мниистра да се опим л>уднма прпзнају 
годппе радне, v протпвном да им ге тпхов ул!Ог 
врати патраг. Њпх пема мпого, то су тројпца И 
то: Милош Ikinli, Мплепко Кркић n Мплап Ле- 
peMiiIi. 

У селу Ссљу, na местима Липов Део и Шарени 
Кладепац, 10 или 11 година пре рата, одузето je 
општини сењској 397 хектара шума у корпст Ссњ- 
ског рудппка, које и данас ужпва. Међутим, ова 
чман.а откако постоји село Сење, његова су сво- 
јина. ЈБуди су остали без шуме и правда захтева 
де се та иман>а уступе CeiiA', јер су његова сво- 
јина. Од npe 30 годипа земља није била толико 
ич потребпа, јер и парода je било мање a земље 
вмше. Због тога ja, у име ссла Сења, износим i 

'Питање и молпм господппа Мпппстра да настане 
да се ово имање врати селу, јер cv тп л.уди бра- 
нили пц крв enojv пролпли за ову зсмЛ)у за врг 
ратова. Па кад Влада куттује земл>у TI дели ратнп- 
цпма и оиротпшп na и добровољцима, онда мп- 
слим Да и namn ратппци из овога села имају пра- 
ва да им  се вратп  тпхпва  родпа зсмл>а. 
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Исти je случај ca селом Бипреницом. И п.ему 
je адузето општиисио имап.е у месту званом III"- 
кудове Локуље, иако je то село пасивно и живи 
само од сточарсгаа, јер оракпце има врло мало, 
тако дп и кад je најбоља родна родииа, о«о не 
можс да се исхраии већ мора да купује члеб. И 
сел.тги села Бнгреннце купују попаииу од Шум- 
ске управе у Параћину, na после и поред mra што 
плате Шумској управи, ако не даду чувару шуме 
ј.1Г1,,г II.I;I пр0се, Hvitv или сзира, онда они рефе- 
nuniv и сељани плаћају велике казне. Ha овај na- 
чин велику муку гп лууди муче и то oam иа po- 
i)cHiiM   имап.има којс им je држава одузела. 

Стога молим рошодина Миниотра да ову не- 
nnanav исправи. И верујући у добру вол.у госпо- 
.,;',,' Миипстра да lic примити к cnuv ono иекп- 
лпк-о м-мих напомша, изјављујем да hy гласати 
за Поедлог буџета Мшистарства urviua и рудника. 
^Одобравање и пл.ескач.с на десници.) 

Potpretsednik dr. Drajran Damić: Ima roč 
narodni   poslanik g. Dušan Bujić. 

Dušan Bniić: Gospodo narodni poslanici, ja bih 
sad naivi?e volio, kada bi bilo moguće, da ovu sliku 
Marodne skupštine i ovaj interes narodnih poslanika 
za brise i potrebe narodne, koje se ovde iznose, vide 
birači svih vas koji se smejete nekim govornicima 
kada te brige iznose, pa bi videli koliko bi vas došlo 
•oš ledanout u Skupštinu. Ja ne ulazim u to, zašto 
mi ubrzanim tempom radimo, tu mi nismo krivi, ili 
mi treba da odgovorimo svojoj savesti i, verujte, da 
mi je teško i žao što dolazim u situaciju, da govorim 
U   ovakvoj   atmosferi. 

Gospodo narodni poslanici, neću se upuštati U 
cifarski dio budžeta Ministarstva šuma i ruda. Ogra^ 
nič'iću se na to,, da ovde iznesem jednu strahovitu i 
besprimernu nepravdu koja je nanesena mom srezu, 

ĆU Se osvrnuti na Zakon o lovu i na koncu dati 
dobronamjerne sugestije, da se u gospodarenju sa 
državnim šumama izvrše ispravke kako u interesu 
državnog erara, tako i u interesu seljačkog naroda. 

Rekao sam: strahovitu nepravdu, i, evo, stojim 
mirne savjesti pred vama — jer sam svjestan da 
ni u koliko nisam upotrebio drastičan izraz obzirom 
na   učinjena djela. 

Da je tomu tako, evo, navadam dva te-ka slu- 
čaja. 

Prećiću, gospodo narodni poslanici, iako teška 
srca, preko toga, šta je Srez Grubišno Polje i Šta on 
oličava sa gledišta naše nacionalne politike, mada bez 
toga objašnjenja nećete moći oceniti svu tragediju 
moga   sreza. 

Dakle, Srez. Grubišno Polje je graničarski srez i 
naseljen je na granici iz naše kršne Like i ponosne 
Bosne u pogranične šume. Danas se iz negdašnjih 
retkih gorskih naselja proširio u 34 sela koja se 
mahom nalaze u sklopu državnih šuma i šuma imov- 
nih opština, koje nam je nekada tuđinski gospodar 
podario zato što naši pretci nisu štedili pTolevanje 
krvi   da održe tuđinsku vlast. 

Tim velikim kompleksima državnih šuma upra- 
vljaju dve šumske uprave, državna i ona imovne 
opštine đurđevačke. Ona državna Šumska uprava je 
bila nekad, prc sto godina, smještena u staru grani- 

irsku kuću na periferiji sreza, u selo zvano Ivan 
Selo, a daleko od sreskog mjesta Grubišno Polje, 
koje   je centar sreza i  šume, osam  kilometara. 

Radi te udaljenosti od sreskog mesta gde su svi 
državni uredi i radi udaljenosti za tri do četiri sreza, 
povedena je akcija, da se ta šumska uprava preseli 
u Grubišno Polje. 

Nakon dugog traženja konačno je došla u Fi- 
nansiski zakon za budžetsku 1936'37 godinu odredba 
u §-u 84, član 10, koja određuje ovo: 

»Ovlašćuje se Ministar šuma i ruda, da Zgrade i 
zemljište postojeće u Ivanovom Selu u kojima je 
smeštena šumska uprava proda i od toga dobljeni 
novac neposredno upotrebi za kupovinu zemljišta i 
zidanje nove ili kupovanje odgOVOrajuće zgrade u 
Grubišnom polju«. 

To je jasna zakonska odredba, kojoj se nema 
šta dodati, niti oduzeti. A šta mislite, gospodo na- 
rodni poslanici, kako se ta odredba izvršila? Evo, 
ovako! 

Tamo negde oko 20 jula 1930 godine, kao grom 
iz vedra neba, puče glas, da će se ta šumska uprava 
preseliti u Viroviticu i da je to gotova stvar. 

Tko bi to živ mogao vjerovati? Pa to je nevje- 
rovatno! Zakon jasno određuje šta se ima napraviti. 
A zakon treba da je zakon za svakoga u ovoj 
zemlji. Da, pisani zakon. Ali ima i prirodni zakon! 
Jer, gospodo narodni poslanici, sve šume do zadnjeg 
drveta su na području našega sreza; sve lugarnio . 
ako 15 do 20 njih, na području su našega sreza. 
90 do 92 potrošača su sa područja našega sreza. Pa 
zar da šumska uprava ide U Viroviticu?! To bi bilo 
čudo! 1 to se čudo, gospodo narodni poslanici, i 
dogodilo. 

Rešenjem Ministra šuma i ruda broj 19.410 od 
30 jula 1936 godine, određuje se: »Da se šumska 
uprava iz Ivanovog Sela, na području Direkcije šuma 
n Zagrebu, premesti u Viroviticu, na područje iste 
direkcije sa teritorijalnom nadležnošću koju je imala 
Šumska uprava u banovom Selu«. 

Prepuštam oceni ovog visokog doma da oceni, 
postoji li sličan primjer u analima uprave sa držav- 
nim šumama. 

Svi protesti i molbe JOš prije donošenja rešenja 
i posle donesenog rešenja nisu u opšte uzeti u obzir, 
nego  je  šumska   uprava  kratkim   putem   preseljena. 

Moram priznati, da je bila i jedna neverovatna 
motivacija za to preseljenje. A ta je: da je to u 
interesu državnog erara, jer Gradsko poglavarstvo 
nudi i daje gradilište za zidanje nove zgrade i još, 
dapače, besplatan stan za pisarim šumske uprave, 
dok  ne sazida  zgradu. 

Ja moram još upitati: zar tome ima gde prim- 
jera? Za jedno gradilište vredno 15 do 20 hiljada 
dinara seli se iz jednog sreza državno nadleštvo u 
drugi srez u interesu državnog erara! Po toj 
logici, gospodo, da Virovitica ponudi gradilište za 
sreski sud i sresko načelstvo u Grubišnom Polju 
mogao bi se naći Ministar i preseliti sud i srez u 
susjedni srez. 

Posle toga Čuda stvoreno je ovo stanje: 2S.000 
Stanovnika sreza Grubišno Polje sa oko 5.000 seljač- 
kih domaćinstava počelo je hodočastiti u Viroviticu 
na daljinu od 15 do 50 kilometara (jer najbliže naše 
selo je daleko 15 kilometara od Virovitice) po bes- 
puću - 0 kojem sam govorio u pretresu budžeta 
Ministarstva građevina ili 54 sata železnicom — 
,i čijoj vezi sam govorio u pretresu budžeta Ministar- 
stva saobraćaja — i to za plaćanje pašarine i svega 
cime.je čovek vezan za nadležnost šumske uprave. 
I to po snegu i po kiši i po žezi! Ako su ti naši hodo- 
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časnici imali sreću, da zateku gospodina šefa u ureda 
vraćali su se srećni kući, a ako nisu imali te sreće, 
onda su hodočastili na taj križni put i dva i tri puta, 
pa i pet puta, ako je nužda za klipu drveta bila 
velika. 

To hodočašće je uvedeno i za 15 do 20 lugara 
koji idu na referat gospodinu šefu svaki mjesec po 
jedno dva puta. 

Šef Šumske uprave je opet za svaku raspra/U 
kod suda ili sreza, dražbe drva ili po drugoj dužno- 
sti hodočastio, da uzvrati posjetu Grubišnom Polju. 

Da se to abnormalno stanje ublaži, na bezbroj 
molbi i protesta, odobrilo je Ministarstvo saobraćaja 
kredit za put šefu uprave, da jedan dan u mjesecu 
obavi uredovanje u Grubišnom Polju. A tu se dogodi 
drugo čudo: da ne bi Šef uprave na takvu daljinu no- 
sio državni novac, on, opet, svakoga tko treba drva, 
na tom uredovanju uputi, da će drvo moći kupiti ali 
— neka dođe uredovnim danom u Viroviticu. I tako 
se Iiodočašćc, to crno hodočašće, produžuje i dan 
danas. 

A kroz to sve vreme čame dvije državno zprade 
u Ivanovom Selu, zatvorene mrtvim kolcem već tri 
irodine, a šef uprave, mjesto da plaća kiriju državi 
plaća skupu kiriju on i đrilgi službenici u Virovitici. 

Eto, gospodo narodni poslanici, to je prva teška 
stvar. A sada dođu druge ni malo manje teške stvari. 

Tim besprimernim postupkom je osim rečenog 
Finansiskog zakona potražena jasna odredba koju 
nropisuje i član 35 Uredbe o gospodarenju i upravi, 
koja određuje, da uz interese erara treba posvetiti 
pažnju i interesima naiCkmalhe ekonomije, a speci- 
jalno  zemljoradnika. 

U srezu Virovitica bili SU veliki vlastelinski po- 
sjedi sa velikim kompleksima šuma. Na te posjede 
su naseljeni naši dični dobrovoljci i/. Like i pleme- 
nite HefcegOVitte. To je i nas obradovalo, jer naš 
srez je sam dao veliki broj dobrovoljaca i kod nas 
je nacionalna svesi toliko jaka, da Visoko cenimo 
zasluge  svojih  oslobodilaca. 

Ali koliko se kod nas rrinogO toga radi površno, 
— izgleda da nam je površnost, nažalost, vrlina, — 
dobrovoljcima je dodjeljena samo zemlja, a nije i 
odgovarajuća šuma. Te velike šume su vlastelini pro- 
dali imovnim OpStirtama Brodskoj i Đurđevačkoj za 
krupne  milione. 

U isto vreme, u 1936 godini, ustanovilo se da 
naša braća dobrovoljci nemaju šume i padne odluka, 
ja nisam pronašao nikad po kojem zakonskom pro- 
pisu, da se .dobrovoljcima dadu državne šume i da 
se  to  dade sa  područja  našega  sreza. 

Naš narod iz ljubavi i zahvalnosti prema dobro- 
voljcima nije mogao dignuti glas, da oni ne dobiju 
što im zakonom pripada. Ali iu dolazi opet do izra- 
žaja porok površnosti i mjesto da se njima dade 
šuma koja gravitira prema njihovim selima i koja 
neće zasjecati u interes našega sela, ono se, naprotiv, 
učinilo potpuno obrnuto i dade im se jedva usCuvana 
od ekšplćatacije šuma koja graniči uc samo ša baš- 
čama, nego i sa dvorištima naših sela: Jasenaša, Lon- 
čarije, Velike Dobrečevice i Brdana, ha daljini od 
20 do 40 kilometara, i ako ima dobrovoljcima bližih 
Suma. 

Sve molbe, upozorenja, prote.-ti i dokazivanja 
naših opština štetnosti takvog ne.-rećnog postupka — 
sve je to ostalo glas vapijućeg u pustinji. 

Koliki  je  to  užas,  to  se  ne  da  recima  iskazati. 
Zamislite ovaj primer: Petar Mišljević iz seli 

Lončarice ili Pane Nadoliti iz Brdana ima kuću uz 
tu Šumu i pred kućom mu stara kitnjasta bukva. 
Po'd tom bukvom ga ded na koljenu ljuljao, pod 
ujom su generacije Mišljevića odrasle, pod njom se 
hulili posle napornoga rada — i sada on doživljaje, 
da mu je netko sa daljine od 40 kilometara seče 
džabe - i vozi sa ironičnim smješkom — a on. 
Petar, mora ići 20 kilometara u Viroviticu šumskoj 
upravi, (a, možda, i par puta) i kupiti kubik drveta 
po 30 ili 70 dinara i onda ići 5 do 6 kilometara 
kroz tu šumu u drugu šumu i dovesti to krvlju pla- 
ćeno drvo. A što nije matije teško je to, da mu se u 
toj Sumi pod toni bukvom, niti uz plaćenu pašarinu, 
ne dopušta ispustiti blago. A što je još od svega naj- 
teže je to, ako mu iz dvorišta uteče blagče, da gn 
lugar tuži  i  plati štetu  pa ide  i  u  aps! 

Eto, to su te strahote sa kojima se bori narod 
Sreza grubi Snop oljskog. 

Pošto sam izložio ta dva teška slučaja povlačim 
ovaj zaključak: 

Ovi slučajevi jasno ocrtavaju naše negativne 
karakteristike, koje su našem narodu nanijele veliku 
štetu i gorka iskustva, a to su: apsolutno međusobno 
nepoznavanje i nevjerovatna površnost u donošenju 
važnih  odluka. 

Ja vjerujem, da se tako postupilo samo iz nepo- 
znavanja prilika kraja o kojem se odlučivalo i radi 
površnosti, jer se niti jedan predmet nije temeljito 
ispitao prije donošenja  rešenja. 

Na taj način se stvaraju nezadovoljstva i tamo 
gde bi se najmanje trebalo i smelo, a takvim po- 
stupcima <mo i dotjerali sa našom unutarnjom poli- 
tikom  tamo  gde  smo. 

Ja ovim molim gospodina Ministra, da u Finah- 
siski zakon unese jedan amandman, da se šumska 
uprava preseli u njeno prirodno sedište istim nači- 
nom kako je preseljena, da se uzme u pretres pi- 
tanje zamjene šume date dobrovoljcima tako, da oni 
dobiju šumu koja je njima najpristupačnija, a da se 
šuma uglavljena u sela našega sreza ostavi za snabde- 
vanje  ogrevhim  drvom  tili sela. 

Gospodo narodni poslanici, ja ću sada govoriti 
0 Zakonu 0 lovu. Ja sam konstatovao da je taj 
Zakon za to vreme nije izmenio, jer je takav, da je 
teško verovati, da je tako nov Zakon mogao biti 
tako   neigodnb   stilizovan   i   donesen. 

Ja ću vam pročitati § 54 Zakona o lovu: »Lica, 
čijem zemljištu preti šteta od divljači (a to je re- 
dovno siromašni seljak, koji se zbio sa njivicom U 
budžaku kraj šume) ovlašćena su da mogu ograditi 
svoju zemlju«. To lice je ovlašćeno da može goniti 
divljač sa svoga zemljišta i plašiti tu divljač vatrom 
i da može uzeti naročitog stražara, ali seljak i vla- 
snik toga zemljišta ne smije (ni za živu glavu) naneti 
štetu toj divljači. 

.ledno moje malo selo, Loučanci, uzeću kao pri- 
mer: Ono je u šumi, gđe se nalazi državno lovište 
i gde ima vrlo velikih jelena koji su kadri da na- 
prave strašnu štetu, a još veći štetočinci od velikih 
jelena su divlje svinje. 

Ja sam u tome selu pokušao da rastumačim mo- 
jim seljacima ovo ovlaštenje iz § Г)4 i rekao sam im 
da imaju pravo, da se koriste tim ovlašćenjem, pa 
neka prave plotove. Seljaci mi odgovoriše, da nemaju 
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dr\'eta ni za ogrev kuće. Ja sam im onda rekao, neka 
nalože vatru. Odgovori.se mi da nemaju čira! Uzmite 
stražare kažem ja i tako je i bilo. Posle napornog 
dnevnog rada svi seljaci iz tog sela su stražari po 
cele noći, pale poneku vatru i kad naiđe zverad 
uljucluo   je pozdrave  vikom  i paze,  da ju ne oštete. 

Ako šteta po proceni suda iznosi manje nego 
ic zakupac lova nudio na nagodbi, onda seljak plaća 
trošak procjene, a taj je trošak skup, jer sud ide na 
lice mesta sa veštacima. Imamo jedan konkretan slu- 
ga i > ovde. Jedan seljak iz .lasenaša ustanovio štetu 
na njivi. Onaj koji radi sa seljakom i onaj koji je 
seljak ili seljački sin može razumeti seljaka i zna onu 
žalost seljakovu, kada dođe na svoju njivu i usta- 
novi šaetu. On tu ne može biti objektivan te je ra- 
zumljivo da on štetu ceni više po žalosti i osećaiju. 
Prijavi nešto veću štetu, nego što prizna lovac i sada 
dolazi do nagodbe. Ovaj mu nudi recimo 60 dinara, 
on ne pristaje, nudi mu 80 dinara, ne pristaje, nudi 
mu 100 dinara i seljak ostaje kod 120 dinara. Komi- 
sija izađe na lice mesta i ustanovi da ta šteta iznosi 
У9 dinara. 1 sada ovaj seljak plati troškove komisiji 
nekoliko stotina dinara a dobije samo УУ dinara. Го 
su nemoguće odredbe Zakona o lovu, a to je za moj 
srez oko koga se nalaze šume, naročito važno jer 
imamo bezbroj parnica i neobično otežan posao. Za- 
to bih ja molio gospodina Ministra da se i taj Zakon 
,, lovu uzme u pretres i prilagodi stanju, da se seljak 
za-titi od štetnosti sadanjeg Zakona 0 lovu. Ja sam 
o tome razgovarao sa zainteresovanim pretstavnicima 
lovaca i seljacima i mislim, da bi se jednostavno 
moglo postupiti ovako: da ona zemljišta, gde živi 
plemenita divljač, koja čini štetu seljaku i gde se 
tačno zna, da je to divljač iz državnog izlučenog 
lovišta, da i ta opštinska lovišta država preuzme u za- 
kiD, uz cenu, uz koju su se inače izdavala, i onda tla 
bude čist račun. Sto se načini štete, da se plati, ako 
država sa plaćanjem štete nalazi računa. Možda vi, 
koji se niste za to interesovali, ne znate da u izlu- 
eeiiim lovištima imade jelenova velike vrednosti. — 
Mislim   da su  oni   16 godišnji  najskuplji, pa se i  po 
20 30.000 plati samo da se ubiju. Kad država primi 
za jelenove godišnje 10—30.000 dinara, a nekad i 
više, onda država ima računa, da ona zakupi to 
zemljište i plati 10—20.000 štete, koliko se seljaku 
napravi.  — 

što se tiče mene i seljaka i/, moga sreza, mislimo, 
da bi najbolje bilo, pošto smo ral narod, koji ne tre- 
ba da se reprezentuje nekom naročitom divljači, 
pa makar i najlepšim jelenima, da se pozovu neki 
lovci pa čak i iz inostranstva da tuku jelene, koji ta- 
mošnjim ljudima čine štetu. Ja, dakle, mislim, da bi 
bilo najbolje, da se to lovište ukine. Ono bi imelo 
smisla onda, kad bi se moglo ograditi, da se pleme- 
nita divljač može odgojiti, izolovana od ljudskih 
njiva. 

Paragraf 52 Zakona o Sumama predviđa, da si- 
romašni seljak, koji ne plaća 50.— dinara poreza i 
prireza, može da dobije besplatnu gradu za gradnju 
kuće i za gradnju staja, a § 53 čl. 1 određuje da do- 
bije i besplatna drva za ogrev. To je samo u teoriji 
ali u praksi seljaci ne mogu da koriste blagodeti toga 
Zakona. —Ja sam ovoga leta imao sa tom sirotinjom 
gorkog iskustva. Napravili smo molbu da se ta od- 
redba iskoristi za sirotinju i ta molba išla je par puta 
na izveštaj Kraljevskoj Direkciji šuma u Zagrebu i 
vraćena je sa zahtevom, da se taksira. Ja sam našao 
jedan    zakonski   propis,   koga  se   napamet   ne  sećam, 

po kome su siromašni zemljoradnici oprošteni od 
taksiranja takvih molbi, jer je zaista neprirodno, da 
se molba za besplatno drvo mora taksirati, kada se 
ono dobija besplatno. Ali na oko 300 ovakvih molbi 
morala je biti plćena taksa i položeno je oko 3.000 
dinara. Iako su molbe podnete još u leto, evo prošla 
je i zima, otišlo je 3.001) sirotinjskih dinara u takse- 
nim markama a seljaci joJ nisu dobili drva, a i izgle- 
da da ih neće ni dobiti. S toga molim da Ministarstvo 
omogući da se tom jasnom zakonskom odredbom 
koristi seljak, a naročito da se drva podele sirotinji 
koja je taksu već platila. 

Još samo jedna napomena. To se odnosi i na sve 
vas, jer je opšta stvar. Li mome srezu se praklikuje 
prodaja drva. Imamo tri vrste potrošača. Trgovačke 
firme za eksploataciju, činovnike i one ljude koji 
imaju pravo da dobiju drva bez licitacije uz punu 
taksu koja je zakonom propisana. Zatim imamo dru- 
ge potrošače koji imaju zakonske uslove za jevtinlje 
kupovanje dr.Veta i onda imamo seljake koji kupuju 
uz licitaciju. Naš seljak se ovako snabdeva drvetom: 
on dolazi na dražbu i nije redak slučaj, poštu je 
utakmica velika, jer je šume, nažalost, već dosta 
malo, da seljak plati kubik drveta i 80—90.— dinara. 
Onaj koji zna koliko se iz jednog kubika drveta dade 
napraviti cepanica znače da taj seljak još u šumi plaća 
kubik drveta 00.— dinara, a hvat drva oko 300.— di- 
nara. Smatram, da to nije ni dobro, i da seljak ne 
može biti zadovoljan kad ima prilike da na svoje oči 
vidi da neko kupuje jevtinije nego on. Iz ovog slu- 
čaja, što sam ga ukratko izneo, on ima spoznaju, da 
je od državnog erara imao jedinu tu korist što je pre- 
pušten jednoj neravnoj utakmici i plaća drva znatno 
skuplje nego i trgovac za eksploataciju drveta, pa i 
drugi. Ja mislim ovako: ako je sa gledišta gospoda- 
renja sa državnim šumama ova taksa za državu pre- 
malena i prihod od redovne takse mali, ja predlažem 
neka se ta taksa povisi. Хека svi kupuju drva uz 
jednaku cenu i tada će, razume se, svi biti zadovoljni 
i neće biti prigovora ni sa jedne strane. Svaki treba 
tla dobije onoliko drva koliko mu je potrebno /a 
kuću tako da ne ovisi p volji i ćet'u ni lugara ni šu- 
mara nego da dobije svoje. Onaj koji želi da pro- 
daje i da izvozi više drveta, taj neka ide na dražbu, 
neka plaća koliko god hoće i ima računa. 

Sada, pošto se izrađuje drvo u režiji — što je 
odlična ideja mislim da se ne postavlja pitanje, da 
li će se sve drvo izrađivati u režiji ili samo ono odre- 
đeno za izvoz. Država seljaku drvo za ogrev treba da 
proda kako sam rekao, a on neka drvo izradi kako 
zna i kako bi se on njime koristio. 

Pošto imam poverenje u Kraljevsku vladu, izjav- 
ljujem da ću glasati za ovaj budžet. (Pljokanje na 
desnici). 

Potprctscdnik g. dr. Dragan Dainić: Reč ima na- 
rodni poslanik g. Velimir Andelković. 

Велимнр Aiil,e.iKuiinli: Ja ne мпс.тм овога пу- 
ra да uac мпого замарам, uero Ку да пзмесем само 
исколпко случаја у нези са мојпм нзборним сре- 
зом n то ciieiuija.'mo у иезп ca ciipouol,eii.eM из- 
Gopa u ушцаје.м којп cv врЦШЛИ чунарп држаштх 
тума ua псход ти.ч пзоора. За преме изоора 11 
децемора npom.ie године, чуварн држаиинх шума 
прши.тп су такав repop да су седелп na оиралн- 
тги.ма поред прегседиика опрачких одбора н бе- 
лежпди и.мепа поједипих сел.ака који су гласали 
за опозицију.  Сељаци, који су гласалп за огшзи- 
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цију, били су сутрадаи рсферисанп од страиг ти\ 
чуиара. Тамо je сутрадаи ПО ИЗборИМа у селу 
Хра.м, Срез прешамсиш, реферисаио 40 оељака. У 
реферату je наведеио да су тобооке са магарићима 
кралп држанму шуму. У рефераггу je гражеио да 
ес казпе са no 50П до 2.0UU дииара. Питам госпо- 
дина Министра: да ли сељат који има једно ма- 
гаре, које кошга 50 динара, да ли raj сеља« може 
да буде кажи.еи са 500 ДО 2.000 дииара? Чуиари 
државних шума ирше своју службу и за го су иа- 
грађени, Паред тига сваки сељак, који ее налааи 
иод гим чуиарима, у одређени дан .мора донети 
чувару шуме било прасе, било јагње, a no некад 
п иеку сгптинарку, да би тај чувар могао оутра- 
дан да ra пусти у шуму, иначе, ако не илаиг, ne 
мо/ке viiii у државну шуму. 

Од чувара држашшх шума у Срезу иресиаи- 
еком, у КОЛИКО их и.ма, im једаи mije сиромах и 
сваки има no иеку мало већу кућу у Смопљу, Би- 
гољу или Београду. Док други држаани чиноиии- 
ци u са ueliOM платом ne мопу ни своју породнцу 
да издржавају, шумари, међутим, купују палате 
од no 2 до три CTOTiiiic хил.ада дииара. Због онога 
господин Л\ гстар шума требало би да обрати 
пажњу na шумаре. Сељаци ne могу да добију до- 
зволу за нспашу него долазе страни подаиици из 
Грчке, такозпаии каракопчопп са 5 до 6000 оваца, 
КОЈе иапасују na naniiiM испашама. МеђутИМ, np- 
венствено би нспашу требало дати нашнм сел>а- 
цпма. (I'paja у дпорапп). 

Potprclscdnik dr. Огадап Damic: Gospodo na- 
rodni poslanici, čujmo govornika. On ima pravo da 
govori. Nemojte da skupštinu pretvaramo u konfe- 
renciju. Izvolite nastaviti gospodine govornice. 

Велимнр Апђелковп!! (паставља): У Срезу 
iipecnanciujM државме шуме су саснпм олпзу сео- 
скпх кућа, гааоо да сел>ак ne сме своје говече да 
пусти из своје авлије, jej) чим га пусти долази 
државни шумар хвата га и кажњава. Молим да се 
приликам разграничења шума у Срезу npecmm- 
ском води рачуна. У селу Сопотском државна 
ту.ма je удаљена од села 50 метара. У селу Злагга- 
рима државна шума je удаљена од села 10 метара, 
a у селу Крушу 20 метара, у селу Болну свега 10 
метара. Молио бих господина Мпнистра да поме- 
нутим селима доделп сеоску Шуму. Гласаћу npo- 
niii буџета. 

Potpretsedriik dr. Dragan Damić: Reč ima na- 
rodni poslanik Sava Petrov. 

Сава JI. Петров: После усмеиог излагања го- 
сподина Минисгра шума и рудкика, ja ћу сада да 
се осврнем само na један једини конкретан случај 
који je карактерисиичан, na верујем,-да he и вас 
росподо, као n господана Mmmcipa морати да 
заинтересује, 

11з експозеа гооподина Мииистра шума n руд- 
ппка, o предлогу буџета за 1939 40 годину, види се 
да je Министарство шума и рудника врховна над- 
зорна власт no свима шумарским и рударским 
предметпма, бсз оозпра na сопственост шумског, 
односн > рударског поседа. Одмах после ове кон- 
статације следује и друга испина: да организацнја 
шумск! службе joni mije и^ведена, у смислу Зако- 
на o унутрашњој управи, услед чега je остало још 
no старом na подручју Дринске и Врбаске бапо- 
amie. Исто тако, господип Министар каже да je 
mnaiia шумарска служба код управа државних niv- 
ма n шумскр-надзорна служба код општих управ- 

них власти за то остала довољпо неорганнзована 
mro mije бнло довољпог броја особља. Али, го- 
сподо народни посланици, да ли се може и падал.е 
оставити да па.м шумска служба остане неоргани- 
зована, a управе недржавних шума без икакве или 
често пута и без добре контроле само за то, што у 
прошлости није било довољпо стручног особл>а. 

Ja hy, посподо нар<адни посланици, само при- 
мера ради да вам напоменем, и да изнесем коикре- 
Lm случај Имовне општине бпвшег XIV српско- 
банатоког граничарсмаг пука у Белој Цркви, na 
here и самп впдегп од колике je велике штете no 
те устапове, mro шу.марска служба у пзвеспи.м дс- 
ловима name земље, na и na подручју Дунавске ба- 

.iine, ево, mi после 20 годппа, mije довол>но ор- 
ганизована не само код првостепепих општеуправ- 
mi.\ власгп, пего im код саме Краљевске банске 
\ праве. A последица je свега тога недовољмос 
падзора, да je ова Имов.на општипа само na адвот 
катоки хонорар, поводом једне копкрсше парппце 
у пиострапству, морала да плати цирка 18 мили- 
ena дппара! 

Господо народни послашци, услед разграпиче- 
n,a између Краљевине Румуније и Краљевине Ју- 
пославије догодило се, да су нвпокретна добра 
(38.000 кј. шумског поседа) Имовне општине оста- 
ла na подручју Краљевине Румуиије, a да je се- 
диште ове установе 0'стало na нашој југосло 
венкој територији, Због изувепних прилика, ство- 
рених TpnjancncKiiM уговором o миру, управа о©е 
Имавне nnmnine, ево, већ 20 годппа налази се у 
рукама комесаријата! A сада, пошто je из Руму- 
mije допремл.епо вшпе од двадесетак милиош ДИ- 
нара na пме оштете за извлаштене шуме у Руму- 
mijii. n када je пастало свеопште иптереоовање 
код правних последника бивших граничара за до- 
премљену II.NK аппу, јер желе да je поделе, ето, 
\след лутања омо надлежности поједииих мини- 
старстава, као и због несмотрености mro су све 
одредбе раиијег Зако«а o недржавким шхмама 
стављене ван снаге na one које су се односиле на 
имовну општииу у Белој Цркви — јер се na ову 
Имовну општину ne могу примеиигн iipoiincn који 
важе за Петроварадшосу ииовну сотштииу, јер no- 
тиче са једног другог правног подручја, не може 
се доћи io усгаиовљења оних лица (правних на- 
следника бивших рраничара) којп би, у ствари, 
једппо моглп полагагли право na ову заједничку 
n неподељену имовииу. Немогуће je то извести 
због тога, mro иедостају законски прописа o кон- 
ституисату one Имовне опттине. 

Знајући да Минисгарство шума и рудника у 
најнраћем времеиу намерава донети уредбу ради 
санације имооних општина, ja вас молим, госпо- 
дине М;инисгре, да имате у виду и ову моју до- 
бропамерпу сугесхију и да je, као што сте na крају 
вашег екјапозеа рекли; да lieie оправдане сугестије 
прпмпти, увалште и у живот проеедете. Ta иоја 
сугвстија састојала би се у овоме: да се one од- 
редбе ранијег Закона o недржавним шумама, који 
je важио na подручју банатског дела Војводине, a 
с обзиром na изложено, врате у крепост, како би 
се могло извршити к^иститунсање Имовне општи- 
не у Белој Цркви, или да протшшете гакве нове 
одредбс, које lie то копсгитупсап.е у скорој бу- 
дуКпостп омогућити правним последицама бпиптч 
ipammapa. 

Гооподо   послаиици,  имајући  пуно  поверење 
у Краљевасу владу изјављујем да  hy гласати  за 
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буџет  Миннстарства шума и рудника. (Живо одо- 
бравање   на деоници). 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Reč ima na- 
rodni poslanik g. Mihailo Ad/ić. 

Мнхаило Agiih: Господо народни посланици, 
приликом дебате o буџету у начелу, ja сам при 
кпају свога говора напоменуо, да je Шавнички 
срез био једап од пајбогагнјих фезава у бившој 
Краљевини Црној Гори, a данас je најсиромаишији 
и најзаттостављенији крај не са.мо у Зетској баио- 
»иии,  него у читавој нашој држави. 

Зашто? Зато, што je опљачкан од појединих 
капиталиста, који су, иажалост, повекад и од са- 
мих   меродавних фактора гкткхчагани. 

Познагго je, да су у овом ореау једине при- 
opciiu- граие земљоделсгво и сточарсшо, које нису 
v стап.х- да подмире im најиужиије потребе станов- 
»иитва овог среза. Али овај je срез имао једно 
огромно  богатство у великим комилексима својих 
шума. 

V бившој Краљевини Цриој i орн иад опим 
пп-мама, које cv својина ппједштх брагстаиа, ce.ia 
и племена, водио je надзор Министар uojmi преко 
својих потчињених установа и oprana. Никакво се 
отуђен>е iiimi оптерећење ових шума није могло 
извршити без нарочитог одобрења наведене војне 
li.iacTii. ()во се одобрење давало само оида када се 
чстановило да je отуђење или оптерећење било ко- 
рионо за власника онмх шума. 

у новоствореиој Краљевини Јупославији ово 
прав'0 надзора над авим шумама у Цриој Гор« 
према § 56 Закоиа o шумама пришл«) je Минисгру 
шума и руда. Према овоме законском пропису на- 
ведене сс шуме иогу отуђити само оида, када над- 
лежн« Мнисгар шума и руда за то даде сноје одо- 
бреше, да се ове шуме могу отуђита или оптере- 
тити, a то he omu оида, када ce установи, ла je 
отуђење корисно за власнике шума. Значи да над- 
лежни Министар mi једап уговор 0 купопродаји 
ових шума nelie одобрши ако iiaije да je ту.ма 
сугуђена под неповољнмм условима за продавца, 
r. ј. власнике шуме. 

И поред иаведеног замонскот' праписа, да над- 
зорка власт води строго рачуна o овим шумама 
приликом њиховог иокаришћавања, десило сс да 
су комллекси шума села: Горње Брсзне, Бајова 
Пол>а, Дубе, Буковца, Миљковца, Доњих и Горп.их 
Рудииида, Сељана и Горанска у Пиви — Општина 
жупо-пивска, продате од стране пуномоћника no- 
иенутих села, бившег баиа Мујс Сочице, кога je 
заступао Радоваи Пулевић, адвокат из Никшића, 
друштву „Зети" a. л. које je представљао лр. Хај«- 
рих  Калош, ивдустријалац из Беча. 
Шума je продата од једног стабла јеловог др- 

вета п o липара 22; m то ona стабла, која су дебља 
од 30 см. у прсном пречнику. Како je шума пра- 
стара, то свако стабло просечно износи li) кубних 
метара техничког дрвета, mro значи да je пуно- 
MoliiniK продао сваки кубни метар no 2 динара. 

I Ii)c.via привредном n.iaiiv, који je израдило 
друштво „Зета" a. д., a одобрила банска управа, у 
поменутој invMii има око 6,000.000 куб. мет. за 
сечу. 

Кад ce зиа, да вредност једног кубног метра 
нсивог дрвета вреди 25 динара у најнепроходнијем 
крају,    омда je овим   упжором   иаведеним   селпма 

причип.еиа материјална штета од преко 240 ми- 
лиона динара. 

Ona je продаја извршена на противзаконш 
начин. 

Године 1925) Сочица je пакушао да ову шуму 
прода др. Едмонду Данди из Загреба, алв je то 
гадашњи Министар шума и руда др. Антон Ko- 
ротец решењем Бр. 2~>{У2:', ±) одбацио. Против 
овога решења жалио ce Сочица Државном савету, 
Koju га je, такође, својом пресудом Бр. 24443/31 
одбио, a одобрио решење Министра шума и руда. 

Противно оиој пресуди, Сочпца je покушао 
иоиова да шуму прода Хајдару Чекру из Сарајева', 
a.in je Mimnciap тума и руда aKTOM Бр, 14529/32 
иаредио Бапској упранп иа Цетагњу да Сочпци не 
одобрп иикакав угавор док je иа овааи пресуда 
Државног савета. 

Без обзнра на све ono, кад je Сочица постао 
баи Зетоке бановине, ои je „Зети" A. Д, продао 
поменуту шуму у својству пуномоћника Пивских 
села, a уговор одобрио као бан, децембра 1934 год. 

Кад ce овоме дода још и то, ла je Сочица тада 
бпо члан-оснивач друштва „Зете" A. Д., изла1зи u 
je Сочица у ciiojoj личности, с погледом na npo- 
дају ових шума, сконцентрпсао и купца и продав- 
ца и власт која уговор одобрава, јер je он v свој- 

.ству пуномоћника ппвских села шуму иродао „Be- 
rn" A. Д., чпјп je члан оснивач био, a у својству 
бапа одобрио угоиор, који je noiimcao ca СВОЈИМ 
друштвом. 

Господо народгеи посланици, сем овога зла, 
mio су Сочица и Пулевић изиграла пресуду нај- 
tmmer управнот суда у држави и pemen.e Mmm- 
стра шума и руда и mro су оштетили пииске се- 
љаке са преко 240 милиона динара, још више je 
зло и несрећа у томе, mro je Сочица, заједно са 
аднокатом Пулееићем, у догоиору са Калешем, 
просто наиросто издао иародие шнтересе у Пиви, a 
eno како: адвокат ГТулевић, пуномоћник Сочице 
Мија, пувом-оћник пивских села, чија je шума, на- 
npaiiiio je imcMeiiii уговор ca КалошвМ у Дубров- 
ни«у у xoiiM\ „Импермјалу" 1930 године, no ко- 
јему ce Калош у име „Зете" A. Д. обвезује, да 
Пулевићу n Сочици даде no 4 дппара од сваког 
стабла које ce прода, на нме провизије, да би они 
далн шуму jeninnnje. llcrora даиа прпмплн су на 
име провкзије као аконтацију 200.000 динара, a у 
току неколико месеци касније још око 300.000 ди- 
нара, колпко ce зна и за колико ce имају х1 ру- 
кама потврде које су »oira издали Калошу. A ко- 
лико су доцније примили, «е зна ce. 

Према оиоме, a nomro у продатој шуми има 
три мплиона стабала, онда су ови жалосни наро- 
ДНИ прегсгапппцп само na onaj начин оппетпли 
парод ппвскп ca 12 мплпопа дипара. Из овога ce 
пади да су Сочпца u Пулеппћ :-!,ioynorpe6n.in дато 
пм народно поверење на љегову штету, a у своме 
личном пптереоу, што je постојеКи иаш Крнвпчпп 
законик у сноме § 369 и 371 огласио злочином, којп 
ce кажњава робијом, na je била дужност Министра 
шума и руда, да као надзорна власт над шумама, 
no званвчној дужности укине одобрење оваквог 
уговора. 

Све mro сам до сада павео службено je no- 
зпато rocno.uin\- Министру шума n руда, јер je 
државном тужиоштву у Никшићу поднесепа кри- 
впчпа пријава противу ових злоупотреба 5 новем- 
бра 1936. 
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Државно тужиоштво у Никшићу још ни до 
дапа данашњег није донело никакву одлуку пи 
OBOJ криничиој пријаии. Дакле нити je почео ПО- 
ступак противу СочЈице и другова, кити je подно- 
сиоде пријава, као приватне оштећенике својим 
решењем овластило да сами поднвсу тужбу оуду. 

Ha овом месту морам упозоритн господина 
Мииистра правде на такав поступак дри<авног ту- 
исиоштва у Никшићу и тражити од гооггодина Ми- 
ннстра правде, да транси извештај o томе 6д др- 
жавног тужиоштва. 

A господииа Miumcrpa шу.ма п руда уиозора- 
иам на onaj поступак држапиог тужиоттиа и тра- 
жим од њега интервенцију код Министра правде, 
да би оиај наредао државном тужиоштву да почне 
поступак. 

A што je најглавнијс, то je да се спасе народ 
од ове пљачке. Зато тражим од гошодина Мини- 
стра шума и руда да хитно поништи одобрење 
купопродајиог угбвора и тиме спречи сечу шуме, 
j ep je ееча већ у току. 

Паиомии.ем госиодииу Мипнстру шума и руда, 
да hy за случај, да ништа не предузме поводом 
мога говора," интерпелацијом на њега покренути o 
овоме итап.у поново дискусију у Народној скуп- 
штини. (Пљескање на лев«ци). 

Potpretsednik dr. Drajian Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik g. Jovan R. Radulović. 

Јован P. Радуловн!]: Поводом предложеног 
буџета Мштстарства шума и рудиика ja hy 
ее ограиичиги na НСКОЛИКО папомеиа КОЈе се од- 
иосе na Мостареки срез и унеколико на цијелу 
Херцеговину. 

У Мостару постоје диије установе овога Ми- 
ниетарсгна: Шумска дирекцпја и Државни угље- 
нокоп. 

Успосгавл.ан.е Шумске дирекцпје у .\\()ciapy 
изазвала je неоумњива потреба. Иако гола и крше- 
вита на прип поглед, Херцепзвина има око 150.000 
хектара ниск« и високе шуме и близу 100.000 хек- 
тара шикара. Дирекција шума овде има поред 
осталога задатак, да парцелише ДЈ^жавна землЈИ- 
шта под mvMDM n шикаром и да их преда na чу- 
вање и пошумл>авање сељацима. Постојеће шуме 
oner дирекција има сама да чува и да прави илап, 
да се кОЛИКО je TO могуКе постепепо иајпотреоипји 
јсомади пошуме. Зли јсзици говоре да je прошле 
године била одређена за ову Шумску дирекцију 
свота од loo.ooo динара за пошумл.анање голети, 
али како Днрекција пије пмала плапа за то, новац 
je враћен бановиши... 

Последња Уредба овог Миннстарства o ограни- 
чавап.у пспаше примјењена je у Мостарском срезу 
опако како не треба, готоио наопако. Са.ма Уредба 
pacrervhUBa je n mije фиксирала како тај nocao 
треба радити у поједипим крајевнма. Јасно je да у 
иеким случајенпма ono nno je кориспо у Боспи, у 
Xepuei-()iuimi можо оити nnenio, п обратно. Кад 
OBO кажем, ja мисшм na onime прилике, корисно 
илп urrerno за држаиу. Ледан случај ид прпје ro- 
дппу дапа, отпрплике, у селу Зимдлша код ЛАоста- 
ј)а, најбоље iie показатп како и сами шумскп ип- 
жењери Tie зпају примјенлдаати ооу Уредбу и при- 
лагођаватп je локалним прилика.ма. Шумски рефе- 
рент из Бијелога Пол>а код Мостара приступио je 
подјели испате у Зпмл.ама схиагивти Уредбу бу- 
к!'.ал1го. Изазвао je против себе чптаво село и се- 
љаци су скочилп и ппсу дали да се парцелише ono 

mro mije било парцелисапо ни за вријеме Турске 
и Аустрије. Ha овој кршевитој висоравни, у Зим- 
л>11ма, терен je такав да га je одиста најбоље И 
најрацпопалппје препуститп сел.аку који Je, же- 
i.an земл.е, у стап.у, временом, од крша да створп 
баштицу, воћњак, raj. Ту су л.удп паучплп да се 
боре с камепом, јер, као mro je једпом добро ре- 
чено, ту mi животињицв нема изобиља. Послије 
неког времена нзишла je na лице ијеста комисија 
да ствар развиди. Али побуна ових гојпптака, че- 
ститих ч благородних људи, ријетких родол>уба и 
народњака, умало mije довела до несреће и поги- 
бије читаве комисије иа ијесту. 

.lom се n сада поди истрага no овој ствари. 
.Ioni се n сада оип л>уди призивл.у у Мостар на 
нспнтивање. Правда која држи землЈу и градове 
тражи да се обустави ово испитивање и л>уди оста- 
ве na миру и да се ово orpammen.e испаше у кршу 
рде je и Bor рекао збогом, укинс, јер оно ие одго- 
вара  mi  државнши  mi  појединачним  интересима. 

Данас су окуии родољуби и народњади. Зим- 
љани су наши класични сељаци, као од спијене 
одвал.епи, сиажпи, мудри, алп силовити и плахо- 
вити. Воле земл>у n државу, али су опасни кад 
се неправедио и полпциски третирају, као да су 
o.iom, марва, 

Са радом ове Шумске дирекцнје писмо задо- 
ito.i.im нимало. Потребно je ову установу потпуно 
nperpecrit, дпректора и подднректора премјестити 
и завесги ред. Ja оио ne говорпм као партизап, јер 
io никада ниса.м био. Ово говорим зато mro сам 
уопште iipoTim iienpami.-mor и пеисправног рада. 
11мам подагака за ово гврђење доста, алп п.х овдје 
од бруке и срамоте не могу употребнтп. Предајем 
и.х господину Мппнстру да их on употреби и да 
će њима користи. Нека доведе црног цхганина, али 
iiomrena и иепраипа човека, којп he коруптивни« 
елементима  онемогућити  замах. 

Ради свога псправног и честитог рада зиа.м да 
'су у Дирекцији зашостављени инж. 1-ордов и шеф 
рачуноводства Богдан CaBnh који je кочно разне 
иепсправности. Позиато ми je такође да je у Мо- 
стар долазио недавно и шумски инспектор Оре- 
cTjio Kpcrnli. Moj посланички замјеник Ристо Бо- 
niKOBiili ре(ј)сриса() je Крстићу o свим јади.ма v Ди- 
рекцпји u еада само треба провјерити какав je ре- 
ферат дао ппспектор Министарству. Свијет зна 
многе неправилне радње у овој државној установи, 
na je врпјеме да се овоме стању учини крај. Го- 
сподину Мипистру скрећем пажњу да поред овога 
постоји у Мипистарству једна оптужба Теодоро- 
nnlia Mn.'ioina, впшег рачупског ппспектора, протин 
шефа cnemija.nior рачуноводства Војина Рашића. 
11 из те оптужбе може се сазиати какве прилике 
владају у шумској днрекцијп у Мостару. 

Увијек код нас у Мостару има утпсака као да 
неки mnionmimi намјерно пзазивају сељаке окол- 
пих села. Чиновништво je да чува државне инте- 
ресе, али mije ту зато да спроводи мјере које imev 
у интересу државе, a то he pehu у интересу народа. 
Тако се, на лримјер, опету ЗимлјИМВ, издало наре- 
heme да сељаци ne смнју поткресиватп гране шу.м- 
ског дрвећа. Ha забога, ии знамо да je Али nama 
Ризиапбегонп!! napeliunao у своје вријеме рај« у 
Херцегонипи да мора иоткресивати шуму да бм 
се ona рззвијала и напредовала. A na шумарима 
je да се та радња вршн праиплпо n да сељаци не 
откпдајх- оио што није за отжилаље. Знате лн ви 
да се код nac у Херцеговтт стока храни прућем 
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од лозе и шумским грањем у недостатку пиће? 
Одузмите сел>а1<у то, онда сте га убили и 
упропастили. 

Господин Министар у свом експозеу дословно 
каже и ово: „У дужност Министарства шума и 
рудиика спада и старање да се пошумл.аиањем 
оголелих површина поново успостави равнотежа 
у природи и створе бољи уСлови за живот..." Ди« 
ван плаи и лијепа замисао. Познато je колико го- 
лепи има у Срезу мостарском, na и у осталој Хер- 
цеговини. Покушаји пошумљавања и на мјестима 
потпуно каменитим и кршевитим као mro je брдо 
Хум у Мостару, да.ш су повољне резултате. Ja мо- 
,IH.M гсхошодина Министра да ne заборави Мостар 
ii мсстарски срез и да коју парицу пошаље и нама 
гп ii;.nivM.i.aiiiii>e. Il.MaMo ми у Мпсгару јсдну у- 
стаиову која државну управу помаже у овоме по- 
слу. To je ссжолска жупа. Ако Je тешко ову акцију 
Мииистарспп' да проводи, кека оно пошаље жупи 
изввону оуму. Жупа he и јбвтНније и брже — ако 
ми je допуштеио to речи - обанитн onaj 'iiocao 
на задовол>ство свију нас, јср има б©сплатну радну 
снагу II одушевлЈење својих чланова којима je на 
сри\: Д( ''M''1 заједнице. 

Прилике у Државном рудокопу не задовога- 
вају иас. Taj рудокоп пма око 600 руднпка, пај- 
liciiiiM дијелом сељака иа оооолше Мостара и поие- 
iiiro сиротиње из самога ipaaa. Директор рудо- 
копа Јозеф Фрапц . .. пардо« Јозеф Франић мје- 
сто да je дјеловао међу радништвом у позитивном 
Националнол правцу, омотућио je једну групу од 
3 400 радиика левичарски оријентисаних, који су 
[[риликом избора гласали за .,соцнјалнс1ичк\" ли- 
crv iHCKor Битанге, Ila.\ia послаипцима и сенатори.ма 
гамо су врата затворена. Ми ниомо тамо у стању 
ии за kora да интервенишвмо и nama je ријеч без 
ефекта. 

A Државни рудокоп, и са капацитетом овакппм 
какав je данас, тражи и нашу пажњу и наш савјет. 
Стални радници у рудокопу, који су из околине 
Мклстара IH унутрашњасти Херцеговиие, остају no- 

lo и посгепено у Мостару и пита«>6 псвих иа- 
сел.а, са изградњом малих домова, намеће се са.мо 
ол себе. Ko je од нас познапији да o томо подп 
рач\иа? 

Мостар n његсза сколина, са огромиим колги- 
чинама угља и исликим паслагама бокаита, имају 
изванредне услове да постапу једно индустриоко 
средиште наше. Из годиие у годину интерес стра- 

кагтитала расте за ту рудачу. II ми, жалосни и 
нејаиси, гледамо како поворке камиона одпосе у 
страие земље богатство name, да га тамо нско- 
ришћују. Хоћемо ли ми икада доћи у положај да 

m почиемо исморишћавати то рудно блаш? 
Кад би се бомсит код nuc прера1)Ивао, та грана ру- 
ларске И11д\-стрије могла бн запослити can onaj 
херцеговачки свијет, који, гладап хлеба и жедаи 
зараде, х,ода no евпјету n иотуца се од пемила до 
нвдраг-а- Увјерен да he господпи Мипистар уло- 
жити саи свој папор да 'кзпђе у сусрет молбама 
и жељама мога краја, ja hy гласати за буџет. (Пл>е- 
скан>е у  центруму и na деоници). 

Potpretsednik dr. Dragan Datnić: Ima reč na- 
rodni poslanik g. Mirko Bitenc. 

Mirko Bitenc: Gospodo narodni poslanici, ja se 
neću upuštati u pretres predloga budžeta ni n pre- 
tres ekspozea gospodina Ministra šuma i ruda, nego 

imam nameru da progovorim nekoliko reči o onome 
što u ekspozeu nisam našao tj. o radnicima ч ru- 
darskim preduzećima, o rudarima i 0 onima koji SU 
nekada bili rudari. 

Gospodo, prema pravilima Bratinske blagajne 
svi su članovi Bratinske blagajne ravnopravni, ali 
penzioneri su ipak podeljeni u dve grupe: i grupu 
penzionera koji su bili penzionisani po starim pravi- 
lima i u one koji su bili penzionisani po novim 
pravilima Bratinske blagajne. 

Ja imam ovde spisak penzionisanih rudara po 
starom zakonu, udovica, siročića i porodičnih članova 
te istim priznatih dodataka po zakonu o pokrajin- 
skom penzionom fondu za Slovenačku, a prema stanju 
od 31 decembra 1938 godine. 

Prema tome spisku ima u Dravskoj banovini 
penzionera koji primaju dodatak na penziju od 12 do 
150 dinara, udove od IS do 112.50 dinara siro- 

čići dodatak na penziju od 31.50 do 112.50, žene do- 
datak na penziju od 9 do 42 dinara, i deca dodatak 
od 9 do 42 dinara. Sve ovo Sto sam napred kazao, to 
su dodatci, dok se u spisku ne govori o penzijama 
pošto su one vrlo male i iznose 2, 3, 4 a najviše čini 
mi se 8 dinara mesečno. 

Penzioner koji ima ženu i dvoje dece, dobija me- 
sečno u najpogodnijem slučaju 270.— dinara. Pitam 
vas, gospodo, ko od vas ume da sa 276.— dinara 
prehrani mesec dana porodicu od 4 člana? Ja mislim 
da to uopšte nije moguće i ja vidim kako su ti ljudi 
prinuđeni ići da prose milostinju. Ljudi koji su čitav 
život pošteno radili i za sve vreme službe uplaćivali 
u penzioni fond, danas SU sirotinja i žive u nedo- 
statku svega što je za život potrebno. 

Molim g. Ministra šuma i ruda da pitanju ovih 
penzionera obrati svu pažnju te ih što pre reši tog 
neizdržljivog stanja. 

Drui,ro što mi leži na srcu to su dve stvari u Pra- 
vilniku Bratinske blagajne za osiguranje radnika i 
službenika u rudarskim preduzećima. 

§ 50, stav 3, govori o čuvanju prava za slučaj 
iznemoglosti, starosti i smrti. Ali ta prava rudari 
mo<ru sačuvati samo onda, kada ponovo stupe u član- 
stvo Bratinske blagajne. Ima pak marljivih, inteli- 
gentnih rudara koje preduzeća posle toliko i toliko 
godina uzmu u kancelariju te su posle lišeni osi- 
guranja kod Penzionog fonda. Za njih SU sve ove go- 
dine osiguranja kod Bratinske blagajne izgubljene. 
Treba naći zato načina da se omogući prenos osigu- 
ranja od Bratinskih blagajni na Penzioni zavod. 

Jako su oštećeni rudari, ako ih uporedimo sa 
drugim radnicima, 1 § 82, stav 5, pravila Bratinske 
blagajne. 

Radnici osigurani po Zakonu o osiguranju rad- 
nika dobijaju za nesrečne slučajeve koji su skopčani 
sa telesnom povredom po § 85' pom. Zakona rentu, 
koja u slučaju potpune nesposobnosti za rad i za vre- 
me njenog trajanja iznosi, kao potpuna naknada, 
obezbedenu godišnju zaradu osiguranika, a u slučaju 
delimičnog umanjenja sposobnosti za rad pripada 
OSlguraniku za vreme trajanja umanjenja njegove 
sposobnosti za rad onaj deo potpune rente, koji 
srazmerno odgovara izgubljenoj sposobnosti za rad. 
Ova nepotpuna renta u slučaju delimičnog umanjenja 
sposobnosti pripada osiguraniku i u tom slučaju ako 
On  radi  i za svoj rad prima SVOJU normalnu zaradu. 

Rudari, pak, po § 82, stav 5, Pravila Bratinskih 
blagajni nemaju to pravo. Rudar sa više od 10",; 
umanjene sposobnosti usled posledica povrede u po- 
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slu, koji produži rad u rudarskim preduzećima i 
u istom ili višem svojstvu od onoga u kome je bio u 
vremenu onesposobljenja, ne prima nikakvu invalid- 
sku pomoć za vreme dok radi, a ako je zaposlen u 
nižem svojstvu, dobija na ime invalidske pomoći 
razliku između njegove sadašnje i ranije zarade. Raz- 
lika je dakle n tome: ako radnik koji nije rudar izgu- 
bi na primer levu ruku, pa s,ra preduzeće postavi za 
noćnog čuvara, dobiće radi delinučnog umanjenja 
sposobnosti za rad, pored zarade, još i rentu. A 
radnik koji je rudar pa izgubi levu ruku i preduzeće 
ga postavi za noćnog čuvara, dobije od invalidske 
pomoći eventualnu razliku između njegove sadašnje 
i ranije zarade, a za izgubljenu ruku ne dobije ništa. 
Ja mislim, gospodo, da je to nepravda jer ruka ima 
za eoveka veliku vrednost, a osim toga čovek koji 
nema jedne ruke ometen je i u obavljanju njegovih 
privatnih poslova. 

Pošto pred zakonom svi radnici moraju biti 
ravnopravni, smatram za potrebno da se i ta neprav- 
da, koja je učinjena rudarima § 82 stav § Pravila Bra- 
tinske blagajne, treba da ispravi. Neka imaju i rudari 
ista prava u pogledu potpore i rente u nesrečnim 
slučajevima, koja imaju i svi ostali radnici, osigurani 
po Zakonu o osiguranju radnika. Neka u tom pogle- 
du ne bude nikakvih iznimaka. 

Molim gospodina Ministra, da odredbe § 82 
stav 5 Pravila Bratinske blagajne u tom smislu što 
pre ispravi. 

Finansiski zakon za 1939/40 godinu u § 56, stav 
I, kaže: ,,Za slnžboprimee kod rudarsko-topioničkili 
preduzeca, osigurane kod Bratinske blagajne, važi 
§ 219 Zakona o radnjama sa izmenom da pridržavaju 
pravo na platu od tri dana, kad nemaju prava na 
stanarinu." 

Gospodo, ta izmena § 2И) opet unosi u redove 
radnika neravnopravnost. Ako § 219 Zakona o rad- 
njama već važi za sve ostale radnike zašto ne bi važio 
takav kakav je i za rudare. Zašto baš za rudare da 
bude iznimka? Ako je § 219 Zakon o radnjama jedan- 
put već bio usvojen za radnike, onda neka važi za sve 
radnike bez iznimke, dakle i za rudare. Radnici treba 
da su pred zakonom svi ravnopravni. Zato molim g, 
ministra da se u poinenutom amandmanu posle reči; 
„0 radnjama" stavi tačka, a deo rečenice od „sa izme- 
nom", briše do kraja. 

Još jednu stvar moram da napomenem koja je u 
vezi sa radnicima i ima veliki uticaj na zaradu, a to 
je opadanje produkcije ugljena u Dravskoj banovini. 
U godini 1938 iznosila je produkcija u Dravskoj ba- 
novini na mrkom ugljenu 1,564.000 tona, a na lignitu 
128.000 tona. Drugim recima: produkcija ugljena u 
Dravskoj banovini opala je u godini 1938 prema go- 
dini 1929 za 26.4 ^ kod mrkog ugljena, a za 24,3% 
kod lignita. 

U istom vremenu produkcija u ostalom delu dr- 
žave porasla je kod mrkog ugljena od 2,405.000 fona 
na 2,908.000 tona, a kod lignita od 953.000 tona na 
1,141.000 tona. 

Dakle, dok je produkcija u Dravskoj banovini 
opala za 2(i.l",; odnosno 24.3% dotle je produkcija 
u drugom delu države istovremeno porasla za 21 
odnosno 19%. 

Povod tome leži u stalnom snižavanju našeg 
kontingenta prilikom nabavki za državne železnice. 
Rudarska preduzeca Dravske banovine davala su 
svojevremeno državnim železnicama 45% celokupne 
potrebe,  a sada  ne daju  ni  20%. 

Naša preduzeca, a osobito naši radnici rudari, 
posmatraju ove pojave sa velikom zabrinutošću. \ eć 
u februaru mesecu po našim rudarskim preduzećima 
otpalo je nekoliko radnih dana, a od meseca marta 
dalje radiće se na sedmicu samo po pet dana. Zarada 
naših rudara je već kod punog zaposlenja mala. a 
kako će rudari živeti onda, kada im se skrati i radno 
vreme? 

Ako se kontingent na dobavama državnim že- 
leznicama snizi, onda bi redukcija radnika bila ne- 
izbežna, što bi za naše rudare značilo katastrofu, 
pošto naš rudar većinom živi satno od zarade. 

Molim g. Ministra šuma i rudnika da učini sve 
da se kontingent na nabavkama državnim željezni- 
cama povisi. 

Pošto imam poverenje u Kraljevsku vladu i go- 
spodina Ministra šuma i rudnika izjavljujem da ću 
glasati za ovaj budžet. (Pljeskanje u centrumu i na 
desnici). " 

Potpretsednik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik g. Dimitrije Pavlović. 

Димнтрије Павловнћ: Господо народни посла- 
ници, у начелној дебати предложеног државног 
буџета прихода и расхода задржао сам право ла 
у буџетској дебати у појединостима говорим o ин- 
терееима и потребама мога среза. Нсма нп једне 
буџетоке гране, односно министарства, no коме се 
не ом nMa.io шта гоиопиги. Буџет Министарства 
шума 'и рудника и шумарока политика оиог мпни- 
старства много интересују мој изборни срез. 

Ha територији мога среза постоје велика шум- 
ска односно планикска добра: Цер, Видојевица, 
Иперак, Гучево и друга, као државна спојина. 

Гооподо паролпп nociaimun, компспја за огра- 
ничавање државних шума у моме срезу npe бал- 
канских ратова повукла je рраничне .•munje ових 
државних планинских добара, и верујте, њима не- 
мклосрдно притеонила сеоскп живаљ, односно ње- 
гове атаре. Гранична линија спуштена je до самих 
сеоских кућа, a негде захвагила je и ове; села су 
остала без својих сеоских заједничких имања, без 
утрина и nenama, a да n не гопорим o сео.ским 
шумама њих уопште нема. Ha овај начин сва 
села и/шод (ових државних планииа, без својих ceo- 
скпх атара ncuama и утрина, упућена су на др- 
жавне планине, упућена cv na иопаше ca сврдом 
стоком no њима, a бенефиција у томе погледу не- 
мају никаквих. Остављен je народ ћуди и иилоста 
државних лугара, односно шумара. 

Господо пародпц посланици, кад ствар стоји 
iиако само са моришћењем сточпе испаше no др. 
жавним планинама, шта тек да кажемо под ова- 
KP,IM приликама за снабдевање сеоског живља 
грривим дрветом и дрветом за специјалну грађу 
потребну око подизања кућа и других посебних 
стаја и зграла? Очевидно, народу у оиакипм при- 
ликама, Бог je државни лугар. Од merone мило- 
сти, од његове Куди и његове наклоности завмс 
cne, a Бога мп и од умешности n попустљивости 
заинтересов^ног, управо примораног грађанина да 
поднссе многе и многе жртве. 

Молим г. Mnniicrpa шума n рудника да no 
питању сгочпе nciiame у моме срезу, везаном за 

•помепуте плапппс, оиу омогукп бесплатоо оеоском 
становништву, особито оиромашном. Исто тако 
молим г. Министра да сиромашном становништву, 
особито онвма KOJU немају своје приватне шуме, 
омогући бесплатно потребну количину дрвета од 
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лежеће  rope за огрев и домаћу употребу. Једно и 
чруго, на сасвим упрошћен начин н благовремено. 

A сада, господо посланнцн, дозволите ми да 
спомеием joui једно врло нажпо и веома болно 
питање, многих и многп.ч оштећених грађана мога 
среза, a таквих свакако има и у лругим срезовима 
сли.чних   моме. 

У ограниченим просторима државних планина: 
Цер>, Видојевици, Иверасу, Гучеву н другим, no- 
стојс миога приватна земљишта najtseliHM делом 
чисто зиратна, a и под шумом, прнзната од стране 
Јржавних комисија за разграиичење, a многа и 
непризната. Говорићу 6 оиим непризнатим. 

Из буди којих узрока или разлога давне npo- 
m.iocTii, a у много случајева и из разлога момен- 
талног расположења, онда моћних и утицајних 
Љактора у селу, опшлинн и срезу, a често пута и 
из узрока самог незнања и неумешиости, многи 
ćei.aK у моме срезу постао je узурпатор државних 
.ем.1>ишта иако он то у ствари није. Небројеип 
примери могли би се навести где човек ужива од 
памтивека једну или две парцеле и држи нх у 
сиојој др^кавини, a mm кије оопсгвеник. Прадеде, 
деде отац, уживали су овакве парцеле и држали 
Их у'сис)јс)ј државшги, a пре комисије за огранича- 
ваше државних шума н у својини н несметано њима 
\-живали, док je садашњи солственик само узур- 
патор самовласник или горрсечац. Оваквн л.уди, 
господо народни посланнци, пате и стално су пред- 
мст лугарских пријава државном суду, код кбга 
се махом сви ослобођавају џрншчне одговорностн, 
а држава упућује na редовну парницу, јер пред 
сулом докажу очевидну и неоспорну државину на- 
слеђену од предака, 

Да наведем само један пример. Никола Лаза- 
рсвић, из Јошеве, има овакав посед у ограниченом 
простору државне планине Иверак. Ова парцела 
ко зна кад омеђана je и од његовог прадеде, деде 
и оца уживана као њихова својина и државина. 
Tora je 1 1иколу, до сада, шумар већ неколико пута 
тужио државном суду за горосечу и бесправно 
1гживан>е. Сваки пут био je ослрбођен кривичне 
одговорности, a држава упуНеиа на редован суд. 
Он има доказа да су његови претци иа ово земљи- 
mre од вајкада плаћали државни порез, држали 
i а v смо.ме поседу, м онда, господо народни по- 
сланици, зашто да овај човек и сви осталн слични 
и.ему грпе и зашто да буду стално потрзани пред 
с\'Д и  излагани излниши.м тротковнма и дангуби? 

Пледирам, господо иародмн посланици, за TO, 
ia се у Финансиски зако« унесе један аашндмаи 
no коме lie бити омогућено овим људима да право 
својние путем доказа докажу пред судом без об- 
зира да .ni je комисија за разграничење држав- 
них шума расправљала или не дотични спор, те 
да једном л>ули постану песметанн господари 
иначе   њихове имовине. 

Нека ми буде дозвол>ено да се дотакнем и пи- 
тања реамбулације граничне линије којом сс 
ствар приватног чоседа толико комплнковала, да 
je у много случајева земл>нште једног поседиика 
додељено другом или захваћено у државну сво- 
јину, и ако од вајкада тако није било. Због тога 
je настала читава пометња, a резултат свега тога 
су чести процеси код судова, ради чега je читаво 
незадовол>ство код нашега света и оправдано иза- 
зваиа сумња да ne постоји сигурнпст « неприко- 
сновеност приватног поседа. 

11a крају да и ja истакнем неодложну потребу 
регулације планинских бујица и потока у моме 
срезу који често излнвају и немнлосрдно унншта- 
вају поред свсга и оно мало плодне равнице инане 
прилимом катастарског пласирања тешко класнра- 
не и порезом оптереКепе. Особито су чудљиве и 
пустоловие бујице планипа: Видојевице « Иверка. 
Желим да се овом питању поклони пуна пажња 
како бн се свет уверио да o њему и његовим инте- 
ресима заиста неко води рачуиа. Како и сам г. Ми- 
нистар увиђа потребу регулисања бујица и потока 
надам се да he прп решавању ouora питаша бити 
задовол.ен и мој срез. 

Још једно кратко пнтање. Ha планнни Церу, 
иначе херојском из иедавних ратова славпом и 
јуначког попришта у борби за ослобо1)ење и ује- 
дињење ПОДИТНут Je споменнк палим јупацнма 
чија су дела бесмртна, a у непосредној близиии 
овога, са мало труда н мало новаца. могла би се 
подићи на највшием врху планнпе Цера „Липовцу" 
спомен чесма И код ове шумарска кућа, која je 
иначе постојала, ма јеу доба рата потпуно срушепа 
a ca IIIOM уништен je н четинарски расадпик. Ни 
расадник, нити шумарска кућа до данас нису об- 
новљени, na бнх молио г. Миннстра да се обиови 
бар оно mro je нскада било, ако се не може дати 
кешто више од онога што смо имали. 

Верујем у благонаклоност г. Министра шума 
и рудпика у толнко npe што смо се евн лично мало 
пре из његова експозеа уверили са колико љубави 
н са колико елана господин Министар улази у 
ствари свога ресора и да он лично све што смо 
изнели сам добро и те.мел.но познаје н нма 
озбиљну намеру да ствари свога ресора упутн 
рационалним и корнсннм путем и no народ и no 
државу. 

Убеђен сам да he свим актуелним питањима 
из ресора Министарства шума и рудника, господип 
Министар поклонити своју најбол.у пажњу, na и 
пнтањпма мога среза. 

1 [мајући пуно [товерење у Краљевску владе, a 
особито аоверење у госпрдина Министра шума n 
рудника, гласаћу за предложени буџет. (Одобра- 
вање и пљескање na десници). 

Polpretsednik dr. Dragan Damić: lina reč na- 
rodni poslanik g. Aćim Popović. 

Амић Поповић: Господо народни посланици, 
ja hy у неколико речи обратити пажњу na две 
ствари a то je: да je неопходно потребно да се 
ИЗВрше радови на регулацијп бујица, јер ове бу- 
јице могу да оштете пашу главну пругу, Скопље— 
llnin—Београд, a исто тако молнм да се обратп 
пажња и поведе рачуна и o пашем рударству. 

OcriM тога hy некрлико речи да проговорим o 
naimi.M аграрнпм пропзводима који су највећа no- 
зиција namera извоза. 

Кад би сваки грађанин name земље nojeo no 
40 грама хлеба ДМевно више, пего што једе данас, 
мп не on смо имали зрно жита за пзвоз. To je 
доказ, да парод одваја од уста кад пзвозп чптаве 
житарице да би за њих добио девизе и злато 
којим плаћамо увезену робу нз нностранства. 

Извоз дрва заузима јсдну од пајважпијих по- 
зицпја експорта. Али зато бујпце пустоше плодпа 
no.i.a и naMeliy мплпјарде трошкова за ocnrypaibe 
n регулисање бујпца. Да лн држава и прФгореда 
пмају копачпе користи од извоза дрвета, велико 
je iiHTaihe. 
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Најважмију и иајкориснију позицију код из- 
liosa чиие руде и мсталн. Ова позиција осетно 
расте из годане у годину доиосећи милијарде 
злата у земљу. Нони рудни налази открииају нова 
рудна богатства, која побољшањвм саобраћаја и 
искоришћавањем повећавају народио благостање. 

Док бедни радник нашега Југа ради у пољу 
диевно 10 часова за 7 до 10 динара o своме хлебу, 
дотле на рударским радотша, када их има, за S 
часова рада добија 25—40 динара. Али док рудна 
богатства под његови.м домовима леже умртвљена 
лошом админисфацијом, on je присиљс« да из 
тешке печалбе доноси кору хлеба кући заједно са 
тубврколозом и сифшшоом. И Дрк цео свет тражи 
и златом ruialia руде и метале, иати одлучујући 
фактори под паролом заштите земаљкжог рудног 
блага коче активност иаше најглавиије и најко- 
риспије привредне  гране —• рударства. 

Приа и најважиија — највиша дужност г. Ми- 
иистра шума и рудника и.ма бити отклањање свих 
с.мегњи слободном развоју рударсгва и рударске 
прнвреде у земљи и систематско олакшање рудар- 
ске производње иласираљем страних капитала под 
повољним условима a који ми у земљи и онако 
пемамо. 

Благодарећи сметњама које су код нас чи- 
њене последњих годнна уласку страиих капитала, 
у Бугарскај je за то време унесено неколнко милн- 
јарди дииара. Сав тај капитал био je наоиењен 
нашој зсмлји, али je збот сметњи које су му код 
нас чннили, морао обићи нашу земљу. 

To je једиии и најпошјл.нијп пут за сигурно 
и брзо активирање трговинског биланса, —■ пове- 
Кање радиности, привлачење злагга na иностра-н- 
ства и апште иавећање народног богатства и 
привреде. 

MaJBelia сметња правилном третирашу и pa- 
звоју рударства су псстручпп кругсви изваи Ми- 
пнстарсгва којн су често и противзаконито придр- 
жавали за себе право давање савета 'при одлучи- 
вању Министарства, који су савети више пута про- 
тнвни иитересима земал>скс ирпврсдо и њене од- 
браие. Од г. Мннистра шума н рудника тражим 
да тим шетњама стане na пут. 

ПОШТО и.мам noBepeibc у Крал>евску Владу И 
у пооподииа Министра шума и рудника, изјављу- 
јем да liv гласати за буџет Министарства шума и 
рудпика. (Пљескаше у центруму и на двсници). 

Potpreisednik dr. Dragan Damić: Ima reč na- 
rodni poslanik g. Karlo Gajšek. 

Karlo Gajšek: Gospod;) narodni poslanici, zahva- 
ljujem gospodinu Ministru što je u svome resoru iz- 
dao  štampan ekspoze,  i/, kojega  čovek  može mirno 
da prouči sav rad Ministarstva na polju šuma i rud- 
nika.   1  Dravska  je  banovine  zainteresovana   u  tome 
resoru, jer ima 50%  površine pokrivene šumom, da- 
kako ne državnim šumama, kojih je vrlo malo, nego 
nešto više šumama verskog fonda, dok je ostali šumski 
posed u privatnim rukama. Privatni se šumski posed 
deli na više veleposednika l'edualaca, većinom inostra- 
naca. U našim nacionalnim rukama malo je šumskog 
poseda, pretežni deo je srednji i  mali Šumski  posed 
naših  seljaka.  Da  se  udovolji   potrebama   našeg  na- 
roda, izvedena je i kod nas agrarna reforma na šum- 
skim veleposedima ali ovde moram da primetim da je 
sve  pokvarila  birokratija   i   ukrućena   administracije 
tako da  su interesenti  prc izvedbe agrarne reforme 

bili više zadovoljni nego što su sada. Eksproprisamni 
šumama upravlja privremena državna uprava u smislu 
Pravilnika o upravi eksproprisanih šuma od 29 marta 
1934 godine, dakle već 5 godina, a ne vidi se nikakvog 
pokušaja da bi se ove šume predale korisnicima, od- 
nosno uredilo konačno gospodarenje sa njima 

Ovom produžavanju u mnogome su krivi neceh- 
shodiii i nepodesni propisi navedenog Pravilnika, radi 
kojeg se otežava i koči brzi i svrsi odgovarajući rad. 
Naročito komplikuje i otežava uređenje odnosa u po- 
menutim šumama okolnost, da neposredan nadzor nad 
upravom vrše po Pravilniku Ministarstva šuma l rud- 
nika i poljoprivrede, Sto ima za posledicu dugotrajne 
prepiske između oba resora, pa često i nepotrebne 
prepiske sa banskom upravom i izvidima na licu me- 
sta, po lokalnim vlastima koje ipak ne daju pravu 
sliku faktičnog stanja potrebnu za rešenje. To je ra- 
zumljivo, jer organima Ministarstva ne mogu da budu 
dovoljno poznate okolne prilike u Dravskoj banovim. 

Da bi se ova smetnja za brzi rad i celishodno 
upravljanje tim šumama uklonila i čim pre okon- 
čalo i uredilo sve potrebno da se mogu ove predati 
u upravu korisnicima, smatram potrebnim, da se u 
duhu postojećeg zakonodavstva i intencije zakona 
poslovi decentralizuju, te da se neposredni nadzor 
nad privremenom upravom eksproprisanih šuma u 
Ljubljani preda banu Dravske banovine, koji će moći 
po svojim organima šumarske, pravne, računske i 
tehničke struke najbolje, i sa manjim troškovima, 
voditi potreban nadzor. On bi mogao hitno donosili 
pravilne odluke i ubrzati rad oko konačnog uređenja 
ovoga pitanja u interesu samih šuma i siromašnih 
zemljoradnika - korisnika. Molim gospodina Ministra 
da ovome pitanju koje je naročito važno posveti 
pažnju i uredi stvar u navedenom smislu sporazumno 
sa  Ministarstvom  poljoprivrede. 

U personalnom pogledu Dravske banovine moram 
da napomenem da je u budžetu predvideno premalo 
osoblja. Od tamo navedenih šumara dva — direktor 
i jedan učitelj — dodeljena su šumarskoj školi u 
Mariboru. Kredit koji je predviden za ovu dvojicu 
ne upotrebljava se, jer ih plaća banovina koja sama 
izdržava šumarsku školu. Mišljenja sam, da bi bilo 
moguće na taj državni protikredit dodeliti šumar- 
skom otseku privremeno dva nova inženjera - pri- 
pravnika. Službeni su poslovi tako porasli, da se ne 
mogu pravovremeno rešiti, naročito pogranične 
stvari, statistika, administrativni poslovi, privremena 
državna uprava eksproprisanih šuma, pošumljavanja 
radi odbrane države i režijska pošumljavanja. 

Isto tako, srezovi nemaju dovoljno personala ta- 
ko da su u više srezova šumarska mesta nepopunjena. 

O Zakonu o lovu, koji iziskuje promene, hoću 
da navedem jednu sitnicu. U §-u 28 tačka 1 i 10 pobro- 
jana su lica koja ne mogu dobiti lovačku kartu. Tu 
su, na primer, nabrojani: zločinci, maloumni, notor- 
ne pijanice i drugi. A u tačci 9: lica koja su ^čuvari 
polja, vinograda, stalni šumski radnici, službenici 
finansiske kontrole (sem činovnika), monopolski 
stražari i trošarinski službenici samoupravnih tela 
(sem trošarinskih činovnika). Čuvari državnih, samo- 
upravnih i manastirskih šuma i dobara mogu dobiti 
lovačku kartu samo na pismenu molbu službodauv. 

Tu se stavljaju ispravni službenici u isti red sa 
zločincima, maloumnima, pijanicama, što je, bez- 
sumnje, veliko poniženje i uvreda za ispravne sluz- 
nenike. Nema razloga, da oni nemaju prava na lova- 
čku kartu, jer, i  ako je zloupotrebe,  ima  i za  njift 
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primerne kazne, kao i za svakog drugog građanina 
u državi. 

Ja molim gospodina Ministra, da se tačka 9 §-a 
28 Zakona  o lovu ukine. 

Poznata je činjenica, da postoji u Mariboru već 
više godina šumarska škola koja nosi doduše titulu 
»državna«, ali je izdržava banovina, jer ju je država 
htela ukinuti. Ova škola vaspitava u svojim jedno- 
"•odisnjim i dvogodišnjim tečajevima šumare, koji 
SU potrebni državi, banovini, pa i privatnim posed- 
nicima šuma. Sistem, koji se sad zagovara, mislim, 
cja je nepodesan. Da imamo, naime, na jednoj strani 
šumske inženjere, a na drugoj šumske čuvare šuma, 
bez svake stručne kvalifikacije. Šumari, koji su svr- 
šili dvogodišnje šumarske škole mogu biti pomoćnici 
inženjerima kao nadzorno osoblje. Isto su tako 
potrebni banovini i privatnim licima u trgovini 
drvetom kao nadzornici na većim pilanama i uopšte 
i  industriji drvetom, jer sve to oni uče u tim Sko- 

larTia-       .-      • ii- • .•   V r Misdtcn.ia sam, da bi se morao izmeniti  Zakon 
n šumama  utoliko, da se predvide i Šumari sa takvim 
dvogodišnjim  šumarskim  školama. 

U Mariboru izdaje krug mladih agilnih i idealnih 
šumara »Gozdarski vestnik« (»Šumarski glasnik«). 
Molim gospodina Ministra da izvoli podupreti ova 
stremljenja tih izdavača time, da ih novčano podupre, 
te da naredi preduzećima njegovog resora »Sipadu« 
i »Jugoceliku« da oni podele tome Vcstniku oplase, 
kako bi ga time poduprli. Taj list služi propagandi 
Šumarstva i daje šumarskim posednicima i posed- 
nicima pilana i personalu korisnu pouku iz šumar- 
stva, trgovine drvetom i obrade drveta, a istovre- 
meno donaša i odluke Ministarstva šuma i rudnika. 
\;i taj način on olakšava državnu nadzornu službu 
gumarskih referenata i banske uprave, jer naručitelj 
lista odmah direktno saznaje sve propise i upoznaje 
veliku   važnost  pravilnog gajenja  šuma. 

Dravska je banovina brdovita, zato ima mnogo 
bujica, koje nanose štetu privatnom i javnom 
vlasništvu. 

Mnogobrojne bujice odnašaju sa brda i gora i 
ono malo plodne zemlje, što je ima gorsko stanov- 
ništvo, a ovu odnesenu zemlju, pesak i šljunak na- 
nose u doline polja i pretvaraju ih u pustinju i močva- 
re. Neke bujice ugrožavaju čitava naselja, tako na- 
ročito Letoviške krajeve — na izvorima Save — 
Kranjsku Goru, Mojstrnu, Hohinjsku Bistricu, a druge 
opet" na Savinju krajeve; Gornji Grad, Mozirje, 
Ljubno. Luče i Solčavu. Isto tako i na Pohorju te 
Kozjaku, krajeve, koji leže na podnožju tih brda. i 
gora. Da bi ovi krajevi mogli prosperirati i sa njima 
i promet stranaca, od ogromne je važnosti za celu 
državu, da se bujice urede — reguUšu. 

Naročito je potrebno, da se bujice urede i i/, 
prometnih razloga, naročito one koje ugrožavaju 
mnoge državne i banovinske puteve, a i one mnogo- 
brojne bujice koje direktno uništavaju opštinske pu- 
teve, čime prouzrokuju narodu ogromnu štetu, a 
apštinama  silni teret. 

Napominjem, da uređenje bujica nije samo pi- 
tanje naše banovine, jer one sav materijal nose u 
Savu i Dravu i po Dravi dalje sve cl" Srema, tako da 
taj materijal zatrpava ove reke daleko od njihovih 
izvora i prouzrokuje poplave i smeta plovljenju po 
tim rekama. Tako se pitanje uređenja bujica po: 

-tavlja ne samo u jednom delu naše države, nego po- 
staje pitanje cele države. 

Naša je pokrajina izrazito pokrajina bujica, jer 
SU tu Alpi Karavanke i Savinske Planine. Uređenje 
bujica ima dakle više svrha: da se osigura egzistencija 
stanovništvu brda, da se osiguraju brdska naselja, 
putevi, železnice i promet. 

Time se ostvaruju uslovi za regulaciju reka i 
melioraciju močvara. Badava su sve regulacije i me- 
lioracije u dolinama ako se ne urede bujice na nji- 
hovom izvoru. 

Štete, koje prouzrokuju bujice godišnje, cene se 
u samoj našoj banovini na milionc Predvidena stav- 
ka za našu banovinu ni izdaleka ne odgovara potre- 
bama, te stoga molim gospodina Ministra da se u bu- 
dući budžet Unese barem u takvom iznosu, kao što 
ga ima Vardarska banovina. Glasaču za budžet. 

Ja bih molio g. Ministra da obrati naročitu 
pažnju na slučaj sela Prcvalja, u kome ima 1Г)0 radni- 
ka. Pažnja treba da se obrati sa toga razloga što je 
potrebno i toj sirotinji tamo da se pruži nekakva 
pomoć. 

Isto tako molim g. Ministra da poradi na tome 
da se ukine kontrola o prometu drva, jer je to jedna 
stvar koja ne odgovara našim prilikama. Ako jedan 
seljak hoće da svede na pilanu drva, on mora pre 
svega da dođe kod šumara i da ga zamoli da mu 
udari pečat na drva. Kontrola je kod toga postupka 
tako stroga i tako se strogo vrši - • naravno, da se 
ne bi dešavale krade, — ali stvara velike komplikacije 
i izaziva vrlo skupu administraciju osim toga što biva 
i šikaniranja naroda. Da toga ne bi bilo, ja molim da 
se i na tu stvar obrati pažnja. Pošto imam puno pu- 
vernje u Kraljvsku vladu i gospodina Ministra šuma 
i ruda, izjavljujem da ću glasati za ovaj budžet. (Odo- 
bravanje "i pljeskanjc u cent rumu i na desnici). 

Potprctscdnik dr. Dragan Damić: Reč ima 
Ministar   šuma   i   rudnika   g.   Ljubomir  Pantić. 

Министар шума u рудника Љубомнр naiiinh: 
Госполо народии пбсланици, ja сам захвалап еиој 
гооподи колсгама, који су овако ncupmio узели 
учешћа v .uicKvcnju o предлоту буџета Мгашстар- 
crna шума и рудника. Захвалан сам како лесипци 
тако и левици за ове веома лепе и корисне сугс- 
стпје, коje стс долели из namer искуства и терси- 
ског рада и обећавам да hy у своме раду подитн 
рачуна о тим сугестпјама, да се надокнади оно 
niTo je enem vn.-iuo иропуттеио. 

Молим nac, гооподао наролпп посланици, да 
изполпте гласати аа onaj буџетски предлог. (Бурпо 
и  .•ivroipajiio одооравате  И  ил.ескаи.е). 

Potpretsednfk dr. Dragan Damić: Gospodo 
narodni poslanici, pošto je lista govornika iscrpena, 
to je pretres u pojedinostima predloga budžeta ras- 
hoda   XV razdeo — Ministarstvo šuma i  rudnika 

završen. Prelazimo na glasanje. Glasače se po 
partijama sedenjem i ustajanjem. Gospoda narodni 
poslanici, koji "primaju pročitane partije, izvolece 
sedeti, a koji'ne primaju, izvoleće ustati. Molim izve- 
stioca g. Aćima Popoviča da izvoli pročitati par- 
tiju 949 

Izvestilac Aćim Popović čita partiju 949. 
Potpretsednik dr. Dragan Damić: Prima li Na- 

rodna skupština pročitanu partiju 949? Ona gospoda 
narodni poslanici koji primaju, neka izvole sedeti, 
a koji ne primaju, neka izvole ustati. (Većina sedi). 
Objavljujem, da je pročitana partija 949 primljena. 
Izvolite  čuti  partiju  950. 

75* 
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— Za ovim je Narodna skupština, glasajući se- 
denjem i ustajanjem o svakoj pojedinoj partiji, u 
smislu člana 102 Ustava i §-a 67 Zakona o poslov- 
nom redu u Narodnoj skupštini, usvojila u pojedi- 
nostima sve partije predloga budžeta rashoda — 
XV razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika — od 
partije 950  do partije  1022  zaključno. 

Potpretsednik    dr.    Огакап    Damić:    Gospodo 
narodni poslanici, pošto je predlog budžeta rashoda 
— XV razdeo — Ministarstvo šuma i rudnika — po 
svima partijama pojedinačno primljen, objavljujem, 
da je ceo predlog budžeta rashoda — XV razdeo — 
Ministarstvo šuma i rudnika — primljen. (Odobra- 
vanje i pljeskanje  u centrumu  i na  desnici). 

Pošto je ovim dnevni red današnje sednice iscr- 
pen, imam čast predložiti vam kao dnevni red iduće 

sednice: Nastavak pretresa u pojedinostima izveštaja 
Fnansiskog odbora o predlogu budžeta državnih 
rashoda i prihoda sa predlogom Finansiskog zakona 
za budžetsku 1939/40 godinu, i to: 

1 _. Pretres budžeta rashoda — VII razdeo — 
Ministarstvo  unutrašnjih   poslova;   i 

2 _ Pretres budžeta rashoda — XIII razdeo — 
Ministarstvo  poljoprivrede. 

Prima li Narodna skupština predloženi dnevni 
red? (Prima!). Objavljujem, da je Narodna skup- 
ština predloženi  dnevni  red  primila. 

Ovu sednicu, sa vašim pristankom, zaključujem, 
a iduću zakazujem za danas u 10 časova pre podne 
sa   primljenim   dnevnim  redom. 

(Sednica je zaključena u 2,45 časova) 

PRILOZI 

— Štampani ekspoze o predlogu budžeta Mini- 
starstva trgovine i industrije, razdeljen narodnim po- 
slanicima pre početka diskusije u plenumu Narodne 
skupštine. — 

Gospodo narodni poslanici, 

Mi možemo da damo izraza svome zadovoljstvu, 
što je naša privreda u toku 1938 nastavila sa pole- 
tom, koji je već 1936 dobio značaj pravog privred- 
nog prosperiteta. Godina 1937 označena je kao re- 
kordna godina od postanka Jugoslavije i mnogi su 
očekivali, da će prošla, 1938 godina, morati da po- 
kaže tendenciju opadanja privredne delatnosti. To 
ne samo da nije nastupilo, nego je ova godina u 
mnogome tukla rekorde 1937. Osim smanjenja vo- 
lumena spoljne trgovine sa 12,9%, prouzrokovanog 
poglavito privrednom depresijom na glavnini svet- 
skini tržištima u prvoj polovini 1938, i osim smanje- 
nja tonaže u rečnom (za 21,5%) i pomorskom (/a 
4,4%) saobraćaju, naša privredna aktivnost u I93S 
zabeležila je poboljšanje na svima linijama. Poljo- 
privredna delatnost 1938 bazirala se u prvoj polovini 
na žetvi iz 1937, a u drugoj na žetvi prošle godine. 
Prinos žitarica 1937 podbacio je prema 1936, ali je 
zato kod kukuruza bio rekordan. Voće je u 1937 
dalo slabu berbu. Ali su zato rezultati u toku 1938 
dali obratnu situaciju: imali smo vrlo dobru žetvu 
žitarica, odličnu berbu jabuka, a i šljiva i grožđa, 
i dobar prinos kod industriskog bilja. Naša indu- 
strija i rudarstvo pak zabeležili su u toku 1938 re- 
kordne rezultate. Topionička proizvodnja veća je od 
one u 1937 za 29,6%, rudarska za 12,1 %. 

Povećano iskorišćenje proizvodnog kapaciteta 
naših industriskih preduzeća imalo je za posledicu 
intenzivnije iskorišćavanje naših i preradu stranih 
sirovina. To je dovelo do poboljšanja delatnosti u 
svim proizvođačkim centrima sirovina. Naročito je 
povoljno dejstvovao ovaj razvoj na zaposlenost 
naše radne snage. Broj zaposlenih radnika, po sta- 
tistici Suzora, popeo se za prvih 11 meseci 1938 (za 
koje su objavljeni podatci) na 717.590 radnika, što 
prema odličnoj 1937 pretstavlja još uvek povećanje 
od preko 37.000 Za tačniju procenti značaja ovog 
porasta treba imati  u vidu,  da  on  najvećim  svojim 

delom pretstavlja proširenje postojećih ili zasniva- 
nje novih industriskih preduzeća, nasuprot poveća- 
nju zaposlenosti prethodnih godina, koje je svojim 
velikim delom pretstavljalo samo puštanje u pogon 
preduzeća, koja je privredna kriza naterala na ot- 
puštanj radnika. Sem toga, treba imati u vidu da u 
ovaj broj nisu uračunati rudari i železničari. S njima 
zajedno, broj zaposlenih u 1938 god. izneo bi oko 
850.000 radnika, što pretstavlja moćnu vojsku, koja 
je primila veliki deo viška seoskog stanovništva upu- 
ćenog na zaposlenje u industriji, rudarstvu i drugim 
nepoljoprivrednim  delatnost ima. 

Razvoj cena u toku prošle godine išao je u pri- 
log našem najmnogobrojnijem delu stanovništva, 
seljaku — poljoprivredniku. To pokazuje kretanje 
cena agrarnih i industriskih proizvoda. Indeks cena 
industriskih proizvoda (prema statistici Narodne ban- 
ke) pao je u drugoj polovini 1938 ispod nivoa pret- 
hodne i prve polovine 1938 godine za oko 4 poena, 
dok je onaj biljnih proizvoda pao u decembru prema 
januaru 1938 za 2,2 poena, a onaj stočnih proizvoda 
u isto vreme za 1 poen. Dok se u toku 1937 između 
cena industriskih i poljoprivrednih proizvoda odr- 
žava uglavnom ravnoteža, dotle se u toku prošle go- 
dine makaze cena rastvaraju u korist poljoprivred- 
nih proizvoda. Odnos između prošeka industriskih i 
biljnih cena bio je prošle godine ravan 100:109,7. 
Tako je naš najmnogobrojniji deo stanovništva ko- 
ristio razvoj konjunkture, njegova kupovna snaga 
je porasla i osposobila ga da bude nosilac sadašnjeg 
konjunkturnog poleta, lako ne treba očekivati da 
će ovaj razvoj ići stalno i u istom pravcu, vredno je 
naglasiti, da naš konjunkturni polet počiva na zdra- 
voj osnovi, ojačanoj kupovnoj snazi najširih slojeva. 

II. Naša spoljna trgovina 

Naša spoljna trgovina u 1938 godini razvijala 
se pod uticajem promena u svetskoj trgovini i iz- 
vesnih uzroka lokalnog značaja. Svetska trgovina 
opala je usled depresije, koja je nastupila na svet- 
skim tržištima u drugoj polovini 1937 i prvoj polo- 
vini 1938. Uticaj ove depresije osetio se naročito u 
padu cena artikala međunarodne trgovine, usled čega 
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je volumen svetskc trgovine mnogo više pao po 
vrednosti nego po količini. Ova pojava morala je 
negativno uticati i na našu spoljnu trgovinu. Ali po- 
red toga, ona je pogođena i izvcsnim specijalnim 
okolnostima, koje imaju manje veze sa opštim pri- 
vrednim razvojem. Tu spadaju u prvom redu naš; 
žetveni prinosi. Žetva u 1937 dala je mali višak pše- 
nice i obilan prinos kukuruza, ali su povećane po- 
trebe ishrane svinja i slaba herba u 1988 dovele i do 
smanjenja izvoza kukuruza u ovoj godini. Na dru- 
gom mestu treba pomenuti zarazu šapa i slinavke 
kod naše stoke, koja je za izvesno vreme paralisala 
naš stočni izvoz u skoro sve zemlje. 

Obim naše spoljne trgovine izneo je prošle go- 
dine okruglo 10 milijardi dinara i manji je od onog 
prethodne godine, koji je bio rekordan od izbija- 
nja svetske privredne krize, za 1,5 milijardu. Od 
toga obima otpada na izvoz 5.047 miliona, a na uvoz 
4.975 miliona. Prema 1937 godini izvoz je opao za 

1 225 miliona, a uvoz, zahvaljujući dobroj privred- 
noj konjunkturi u zemlji, za samo 258 miliona di- 
nara. Naš trgovinski bilans završio se prema tome 
<a aktivom od 72 miliona dinara, što pretstavlja po- 
voljan zaključak iako je on prethodne godine, za- 
hvaljujući izuzetno dobrim prilikama, izneo preko 
milijardu dinara. 

" Za ocenu pravog stanja našeg trgovinskog bi- 
lansa potrebno je da damo sliku, kako se on razvi- 
jao u odnosu prema klirinškim i neklirinškim zem- 
ljama. Izvoz u klirinške zemlje izneo je u 1938 go- 
dini 3.333 miliona dinara, što pretstavlja Bfi^ ukup- 
nog izvoza. Taj procenat je znatno manji nego u 
1937 godini kada je udeo klirinških zemalja u našem 
izvozu izneo čitavih 76,7%. U neklirinške zemlje mi 
smo prošle godine izvezli za 1.714,8 miliona d nara 
ili 34%, što prema udelu ovih zemalja u uvozu 1937 
godine (23,3°,;) pretstavlja znatan porast. Ova po- 
java zaslužuje da se obeleži kao vrlo povoljna. Po- 
većanje udela izvoza u neklirnško zemlje došlo je 
jednim delom kao posledica povećanja broja nekli- 
rinških zemalja, jer su Francuska, Belgija i Svajcar- 
ska u prošloj godini, posle novih sporazuma o pla- 
ćanjrma, beležene kao neklirinške. Ali povećanje 
udela ovih zemalja je rezultat i smišljene politike 
Kraljevske vlade, koja se trudi da u spoljnoj trgo- 
vini očuva ravnotežu između izvoza u klirinške i ne- 
klirinške zemlje. Tu politiku joj nalažu pre svega 
interesi devzne prirode. Istu pojavu u ostalom, koju 
smo sreli kod raspodele izvoza, sretamo i kod uvoza. 
I/, klirinških zemalja mi smo prošle godine uvezli 
za 3.306 mil'ona ili 67,3%, dok je taj uvoz u 1037 
iznosio 74,6% ukupnog uvoza. Uvoz iz neklirinških 
zemalja pak, izneo je 1.669,3 miliona dinara ili 
32,7%, prema 25,4T,-nom učešću ovih zemalja u na- 
šem   uvozu 1937. 

U   pojedinostima  naš se izvoz kretao na  sledeći 
način   (u mil ionima dinara): 

1936 1937 1934 
stoka i stočni proizvodi 1422 1507 1311 
cerealije                                          557        1371 761 
rude,   "metali  i   kopovi                 650        1136 900 
drvo   i   drvene  izrađevine            597        1053 891 
industrijsko i lekovito bilje        421 399 410 
voće    i "povrće                               245 209 264 
bemiski   proizModi 69 71       ' 110 
ostalo  410 521 392 

Ukupno:    4376       6272       5047 
računajući i neiskazane cifre u stotinama hiljada. 

Kao što se vidi, smanjenje je najveće kod žita- 
rica. Ono je prouzrokovano slabom žetvom pšenice 
u 1937 i ne nosi u sebi konjunkturni karakter. Uzrok 
opadanja stoke već smo spomenuli. Cisto konjun- 
kturne prirode je opadanje izvoza ruda, metala, ko- 
pova i drva. Povećanje izvoza prema 1937 zabeležili 
su industrisko i lekovito bilje, voće i povrće i he- 
miski proizvodi. To su u glavnom grupe, čiji izvoz 
poglavto zavisi od naše proizvodnje. 

Strukture  našeg  uvoza  pokazala je prošlih  go- 
dina sledeći  sastav  (u  milionima  dinara): 

1) pamuk   i   izrade 
2) ostala   biljna  vlakna 
3) gvožde i izrade 
4) vuna  i  izrade 
5) svila i  svileni predmeti 
6) kože 
7) staklo 
8) predmeti   za   hranu 
9) mineralna   ulja 

ostalo 

1936 1937 1938 
790 1077 787 

91 102 95 
443 583 570 
405 505 429 
142 122 109 
118 123 137 

18 18 16 
198 210 215 
94 105 127 

1778 2388 2490 

Ukupno    4077    5233    4975 

Uvoz je u toku 1938 godine pokazao, i pored 
svog smanjenja, nekoliko vrlo povoljnih pojava. Pad 
su zabeležile, sem kože, predmeta za hranu i mine- 
ralnih ulja, sve gore navedene grupe. On je vrlo 
neznatan kod gvozda i svih izrada od njega. Kod 
mašina, aparata i prevoznih sredstava zabeležen je 
pak značajan porast. Uvoz mašina je prema 1937 po- 
rastao sa 366 miliona dinara na blizu pola milijarde, 
a prevoznih sredstava sa 185 na 250 miliona dinara. 
Ova pojava ukazuje na porast udela produktivnih 
sredstava u našem uvozu ide na račun konzumnih. 
To znači da se izgrađivanje naše privrede u toku 
1938 nastavilo joS Življim tempom nego i odlične 
1937 godine. 

U odnosu na pojedine zemlje naša spoljna trgo- 
vina pokazuje takode interesantna pomeranja. Kod 
izvoza, Nemačka i dalje drži prvo mesto i to ne sa 
27,7",;, kao u 1937 godini, već se njen udeo u na- 
šem izvozu penje na 35,9",; i to bez Austrije i su- 
detskih krajeva (u apsolutnoj cifri 1818 miliona)- 
Drugo mesto zauzima Engleska sa 9,6% (u mesto 
7,4% u prethodnoj godini) ili 485 miliona, dok Au_- 
strija sa drugog mesta silazi na šesto sa 6% (305 
mil.') umesto' 13,5",; (848 mil.). Cehoslovačka je na 
trećem mestu s-a 7,8% (39S mil.). Izvoz u Belgiju se 
smanjuje na 6,6",; (336 miliona) dok je 1937 učestvo- 
vala sa'8,2",; (51S mil.). Na Italiju otpada 6,4",; (549 
mil.) dok je 1937 god. držala 9,3% (587 mil.). Sje- 
dinjene Američke Države apsorbuju 5% (odnosno 
255 mil.), a Mađarska i Grčka po 2,5 odnosno 2,1°,; 
(215 odnosno 130 mil.). Zatim dolazi llolamlija 
(2,1%). Svajcarska (1,6%), Poljska i Francuska I™ 
1,4%. Kod uvoza Nemačka je takode na prvom me- 
stu sa 32,5% odnosno 1618 miliona. Cehoslovačka 
isto tako kao i u prethodnoj godini na drugom me- 
stu sa 10,6% (530 mil.), dok treće mesto Austrije 
drži Italija sa 8,9",; (444 mil). Engleska učestvuje 
sa 8,6% '(431), a Austrija sa 6,8% (342). Zatim po 
veličini uvoza dolaze Sjedinjene Američke Države 
6% (299), Mađarska 3,8% (189), Francuska 2,8% 
(141), Rumunija 2,1% (105), Svajcarska 1,9% (95 mi- 
liona) itd. 
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III.  TRGOVINSKO-POL1TIČKA  AKTIVNOST 

Povoljan razvitak naše privrede i posebno spolj- 
ne trgovine u prošloj godini duguje se u prvome 
redu trgovinskoj politici. Izgrađivanjem mreže po- 
voljniji trgovinskih sporazuma i racionalnom orga- 
nizacijom izvoza poljoprivrednih proizvoda, naša 
trgovinska politika je u 1938 godini postigla lepe 
rezultate, medu kojima se održavanje cena aprarnih 
artikala na nivou od 1937 uprkos nastalog pada ha 
svetskom tržištu može smatrati kao najvažniji. Ta- 
kvi rezultati su obezbedili snaženje kupovne moći se- 
ljačkih masa, koje prctstavljaju tri četvrtine našeg 
stanovništva, pa sietstveno i dalji napredak naše pri- 
vredne delatnosti. Oni su, istina, imali i jednu ne- 
povoljnu postedicu. Usled nesrazmere između naših i 
svetskih cena, otežali su izvoz nekih proizvoda u 
pravcu slobodnih tržišta, odnosno pojačali težnje za 
jačim vezivanjem naše privrede za klirinške zemlje, 
gde je nivo cena viši. Nezgode takve situacije, koje 
se sastoje u smanjenju priliva potrebnih deviza i po- 
jačanju rizika u spoljnoj trgovini, nisu ipak takve 
prirode da se ne mogu otstraniti. Vlada će nastojati 
da, putem podesnih trgovinskih aranžmana sn ne- 
klirinškim zemljama kao i organizacionih mera u iz- 
vozu izvesnih artikala, održi potreban odnos u raz- 
meni sa klirinškim i neklirinškim zemljama i time 
osigura   nesmetan   razvitak  spoljnc  trgovine. 

Tokom 193R eodine zaključili smo 16 trpovin- 
чк1ћ   snorazuma   i   aranžmana   sa   raznim   zemliama. 
Najvažniji su medu njima oni, koji se odnose na re- 
trulisanie naših trgovinskih  i platnih odnosa sa Ne- 
mačkom  i  Italiiom.  Sa  Nemačkom  trebalo   ie  ppla- 
Toditi ranite zaklji'?*1"0 ^^»"orume novostvorenoj si- 
tuaciji usled prisajedinjenja Austrije i kasnije sudet- 
skih  krajeva. Ova prilauođavanja, koja  obuhvataju 
u  davnom tarifske odredbe i kontimrente iz našes: 
trsrpvinskoc mrovora  sa  Austrijom,  izvršena su nu- 
tem  zaključenja  novog trgovinskog ugovora s Ne- 
mačkom od 4  juna 1938. Ovaj ugovor ej dopunjen 
novini   klirinškim  sporazumom  od 25  oktobra  pro- 
šle  crodine,  kojim je stabilizovan kurs  raihsmarke i 
predviden sistem održavanja izvesne ravnoteže u r'a- 
zmeni   i  klirinškim  plaćanjima.  Sa  svoje  strane,  ne- 
mačko-jugoslovenski privredni odbor, koji je prošle 
eodine  održao  dva  sastanka,  otklonio  je   razne  te- 
škoće u trgovini, bavio se utvrđivanjem  cena i dm- 
urih  uslova  za  izvoz  naše  robe  u  Nemačku  itd. Sto 
se tiče Italije,  problem  se sastojao uglavnom  u od- 
stranjivanju velikog  klirinškog  salda   koji   je   para- 
lisao   svaki   pokušaj   pojačanja   našeg   izvoza   za   tu 
zemlju. Sporazum o plaćanju od 7 januara 1938 ure- 
dio je  trgovačka plaćanja  na bazi kliringa.  Italijan- 
sko-jilgoslovenski privredni odbor održao je dva za- 
sedanja, u januaru i novembru, i tom prilikom utvrdio 
plan  za  likvidaciju  postojećeg salda  i   za  dalji   raz- 
vitak   međusobne   razmene.   Ako  je   taj   plan   doveo 
do privremenog smanjenja našeg izvoza, on je zato 
ubrzao   likvidaciju   naših   potraživanja   od   Italije   i 
omogućio  lepše perspektive za  razmenu u ovoj go- 
dini.  Između naše Kraljevine i Čehoslovačke utvrđen 
ie marta 1938, u okviru Male  Antante, plan razmene 
koji nam je obezbedio znatne povlastice. Sa zemlja- 
ma Balkanskog sporazuma došlo je takode do novih 
aranžmna, i to sa Grčkom u julu i s Turskom u   av- 
gustu;  prvi  dopunjuje  grčko-jugoslovenski   trgovin- 
ski sporazum od 1936 a drugi    pretstavlja    dodatak 
našem trgovinskom ugovoru s Turskom od 1937. 

Naši trgovinski odnosi sa neklirinškim zemljama 
pretrpeli su takode izvesne promene u prošloj godi- 
ni. Pre svega, broj neklirinških    zemalja je povećan 
time što je klirinški sistem ukinut u trgovini s Fran- 
cuskom, Belgijom i švajcarskom. Sa Francuskom    ' 
Belgijom  smo, na  osnovu sporazuma   od   decembra 
1937, prešli na režim plaćanja u devizama počev od 
1 januara 1938. Sa Švajcarskom smo septembra 1938 
takode zaključili  sporazum, kojim  se ukida  kliring. 
Kako ove tako i ostale neklirinške zemlje,   priznale 
su nam pravo na aktivu u trgovinskom bilansu, s tim 
da u slučaju nepovoljnog stanja bilans možemo pri- 
meniti na režim    »kontrole    uvoza« tj. da možemo 
ograničiti UVOZ  iz dotičnih zemalja putem    uvoznih 
dozvola. Upravo sa Francuskom i Švajcarskom došlo 
je tokom 1938 do nepovoljnog bilansa i do primene 
naših ograničenja na uvoz njihove robe, što je dalo 
povoda novim pregovorima.    Do teškoća u razmeni 
došlo je i u našim   trgovinskim   odnosima sa Sjedi- 
njenim državama, koje više prodaju nego što kupuju 
od nas. 1 s njima su povedeni   pregovori, koji treba 
da dovedu do aranžmana koji bi omogućio jači izvoz 
naših proizvoda na njihovo tržište. Uopšte uzev, naša 
uredba od 1936 godine o kontroli uvoza iz neklirin- 
ških zemalja    poslužila je kao podesan    instrumenat 
naše trgvinske politike i doprinela je mnogo zaklju- 
čenju povoljnih aranžmana s pojedinim zemljama. 

Trgovinski sporazumi s raznim zemljama ne bi 
dali svoj puni efekat da nisu propraćeni podesnom 
organizacijom izvoza naših agrarnih proizvoda. Ova 
organizacija počiva na dvema ustanovama: jedna je 
autonomno državno nadleštvo, naime Zavod za una- 
pređenje spoljne trgovine, kome je poverena kon- 
trola i koordinacija izvozničke delatnosti kod izvoza 
stoke i stočnih proizvoda; druga je Privilegovano 
a. d. za izvoz zemaljskih proizvoda (»Prizad«). kome 
je povereno vršenje izvoznog monopola nad pšeni- 
com i opiumoni. kao i direktne intervencije na trži- 
štu suvih šljiva i uljarica. 

Zavod za unapređenje spoljne trgovine, osnovan 
1929, reorganizovan je 1937 da bi bolje odgovorio 
promenjenim potrebama spoljne trgovine. Podeljen 
na otseke s obzirom na glavne grupe našeg izvoza 
(za stoku, voće, industrisko bilje, drvo i rude), on je 
preko i. zv. stručnih odbora organizovao stalnu sarad- 
nju sa zainteresovanim privrednim organizacijama u 
svakoj od tih grupa, a preko trgovinskih atašea obe- 
zbedio stručno posmatranje stranih tržišta. Ovako 
uređen. Zavod vrši privrednu obaveštajnu službu, 
preko svoga dnevnog biltena i mesečnog Glasnika, 
kao i drugim putevima. Ali on obavlja takode i kon- 
trolu izvoza, po specijalnim zakonima. Na osnovu 
Zakona o izvozu stoke i stočnih proizvoda od 1931, 
Zavod u saradnji sa Stručnim odborom za stoku re- 
guliše izvoz stoke i stočnih proizvoda u okviru Ugo- 
vornih kontingenata koje imamo u Ncmačkoj, Čeho- 
slovačkoj i Italiji, nastojeći da cene na stočnim pija- 
cama u zemlji održi na jednom rentabilnom nivou. 
U tome cilju on vrši i premiranje toga izvoza iz fon- 
dova koji sn obrazovani prihodima od preferendjala. 
S druge strane. Zavod kontroliše kvalitet voća name- 
njeno^ izvozu, po odredbama Uredbe o kontroli iz- 
voza voća kojom su prošle godine zamenjeni raniji 
zakonski propisi u tome domenu. 

Izvoz stoke i stočnih proizvoda bio je prošle go- 
dine otežan s jedne strane politčkim komplikacijama 
u Srednjoj Evropi, a s druge .strane zarazom šapa i 
slinavke. Ipak je Zavod uspeo da svom višku    proiz- 
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vodnje obe/.bedi tržište i da tako, rasterećujući do- 
maću pijacu, održi cene tim artiklima na zavidnoj vi- 
sini. Preko Zavoda je proSle godine izvezeno u Ne- 
maćku 206.254 komada svinja, 17.355 konja i 12.230 
komada goveda, zatim 5.960 tona mesa, 26.110 tona 
/ivine, 6.784 tona jaja, kao i drugih proizvoda u 
ukupnoj vrednosti od 838 miliona dinara. Istovre- 
meno je Zavod premirao izvoz u Englesku, Egipat, 
Maltu, "te je sa izdatkom od 4 miliona dinara na pre- 
mije obezbedio izvoz od 60 miliona dinara za devize. 
Cene stoke i stočnih proizvoda mogle su tako da po- 
rastu iznad nivoa od 1937. Cene masnih svinja vari- 
rale su U 1938 godini od 7.75—8.75 dinara (prema 
ceni od 6.40—7.60 u 1937), cene volova od 5—6.25 
dinara (prema 4.75—6.25), cene masti od 11.60—15.40 
dinara (prema 11.50—13) itd. Sama raspodela kontin- 
"•enata, dala je prožle godine bolje rezultate. Mi će- 
mo nastojati da putem revizije postojećih propisa 
čitav sistem raspodele usavršimo i bolje prilagodimo 
potrebama narodne privrede. 

Prizad je, posle žitnog režima od 1931/32 godi- 
ne koji je on morao da sprovede bez dovoljnih sred- 
sta'va i bez potrebne organizacije, stao postupno na 
svoje noge. To je danas veliko preduzeće sa držav- 
nim kapitalom i sa potpuno komercijalnom organi- 
zacijom, i poslovi koji su mu sada povereni izvode 
se na puno zadovoljstvo nadzornih faktora. Prizad 
obavlja pre svega izvozni monopol pšenice. Baš u 
tuine domenu prošla godina je bila veoma kritična. 
Svetske cene bile su u padu, paritet Liverpul je pao 
od 124 dinara u januaru na 53 dinara u novembru i 
56 u decembru. S druge strane, mi smo imali prošle 
>>-odine rekordnu žetvu sa izvoznim viškom koji se 
ceni na 45.000 vagona. Prizad je ipak u zemlji obez- 
bedio cenu pšenice od 160 dinara, baza Tisa. On je 
uz tu cenu otkupio 18.000 vagona, koje je najvećim 
delom i izvezao, i sada nastavlja intervenciju. Istina, 
budući da se dobar deo viška mora plasirati na slo- 
bodna svetska tržišta, on će ove godine morati oset- 
no da  okrnji svoje fondove. 

Drugi veliki posao Prizadov je izvozni monopol 
opiuina, zaveden još 1932 godine, na bazi našeg opi- 
umskog sporazuma s Turskom. Prizad je do danas 
održavao na našem tržištu cenu na bazi 20 dinara po 
jedinici  morfiajj kilogramu opiuma, što iznosi oko 

'■)QQ 240 dinara za kiloagram    opiuma    (računajući 
sadržaj sa 1—12% morfina). Pri izvozu Prizad rea- 
lizuje veću cenu (oko 300—350 dinara), ali je ova 
cena rezultat reducirane ponude opiuma preko tur- 
sko-jugoslovenskog prodajnog biroa u Carigradu. 
Kako je naša proizvodnja veća od te ponude, Prizad 
je prinuđen da stokira znatne količine opiuma u zem- 
lji i  razlika na ceni koju realizuje služi mu kao riziko 
 .  premija za taj stok koji ostaje svake godine ne- 
prodat. Prošle godine Prizad je vršio otkup opiuma 
direktno od proizvođača, bez posredništva ranijih 
noverenika, i taj način otkupa dao je dobre rezulta- 
te. АИ prošla godina je bila teža za izvoz nego pret- 
hodne, jer je persiska konkurencija oborila cene u 
svetu. Zbog te promene u situaciji moraćemo uskoro 
revidirati i naš sporazum s Turskom. Mi smo već re- 
vidirali naše interno zakonodavstvo o opiumu (Ured- 
ba od 10 decembra 1938) i tom prilikom smo pooštri- 
li sankcije protiv kriumčara opojnih droga, koje je 
bilo uzelo maha i počelo ugrožavati naše legalne pi- 
jace u  inostranstvu. 

Treći   krupan posao Prizada sastoji se u izvrše- 
nju Uredbe o uljaricama od 1936, koja predviđa   ta- 

kode monopol spoljne trgovine uljarica radi održa- 
vanja cena u zemlji. Prošle godine je Prizad otkupio 
ćelu žetvu uljane repice (980 vagona) uz cenu od 262 
dinara, dok je propisana cena iznosila 237 dinara. 
Ovu su robu preuzele zatim fabrike ulja za istu cenu. 
Otkup suncokretovog semna i drugih uljarica izvr- 
šile su same fabrike pod nadzorom Prizada. Pored 
ovoga, Prizad je prošle godine intervehisao na trži- 
štu suvih šljiva (otkupio 500 vagona uz cenu od 500 
dinara za veliku garnituru, paritet Valjevo) i kupo- 
vao znatne količine kukuruza (11.000 vagona iz ber- 
be 1937 i 2500 vagona iz berbe- 1938) radi isporuka U 
klirinške zemlje. Najzad, Prizad se bavio i opštoin 
akcijom na unapređenju izvoznih grana naše poljo- 
privrede. Tako je on dao iz svojih fondova 1,300.000 
dinara za nabavku bankutske pšenice za setvu, pode- 
lio proizvođačima 1100 komada triera i votirao 
360.000 dinara za suzbijanje štetočina na voću, 

IV. Turizam 

Prilikom rasmatranja naših privrednih odnosa 
sa inostranstvom ne treba zanemariti turizam, koj' 
je, tokom poslednjih godina, postigao lep napredak. 
Dok je 1932 godine posuta stranih turista zabeležila 
cifru od 147.356, dotle je za 10 mesec': 1938 broj 
stranih turista u našoj zemlji porastao na 277.787. 
Može se reći, prema tome, da se za poslednjih šest 
godina udvostručila poseta stranih turista Jugosla- 
viji. Sama prošla godina u poredenju sa 1937 godi- 
nom zabeležila je osetan napredak, iako se zbog Lz- 
vesnih nepovoljnih okolnosti, naročito zbog doga- 
đaja u Srednjoj Evropi, moglo očekivati opadanje. 
Tako je u 1937 godini ukupan broj turista iznosio 
823.673, sa svega 5,023.684 noćivanja, dok je za 10 
meseci prošle godine turistički promet povećan na 
910.802 turista odnosno na 5,097.848 noćivanja. Broj 
stranih turista u ovim ciframa iznosio je 1937 god. 
258.499 (sa 1,549.862 noćivanja) a 1938'god. 278.787 
(sa 1,616.367 noćivanja). Sa povećanjem turističkog 
prometa porasli su i prihodi od turista. Oni su 1930 
iznosili 605,3 miliona dinara, a u 1937 porasli su na 
961,8 miliona dinara, da bi za 10 meseci 1938 pre- 
bacili jednu milijardu dinara. 

Ovi napretci turističkog prometa duguju se sva- 
kako turističkoj vrednosti naše zemlja. Međutim, 
bez planskoga rada na unapređenju reseptivnog tu- 
rizma, bez podesnog uređenja turističkih mesta, bez 
izgradnje puteva i organizovanja putovanja, b,:z 
propagande i uređenja turističkih odnosa sa pojedi- 
nim zemljama, rezultati bi neosporno bili daleko 
manji. U cilju unapređenja turizma Ministarstvo tr- 
govale i industrije razvilo je tokom poslednjih go- 
dina sistematsku akciju, na bazi Uredbe od 1936 go- 
dine, kojom su postavljene direktive naše turističke 
politike.Ono je obezbedilo uređenje mnogih turi- 
stičkih mesta i doprinelo njihovom povezivanju po- 
desnim putevima, podupiralo privatnu inicijatvu, bez 
koje se napredak turizma ne može ni zamisliti, or- 
ganizovalo propagandu preko štampe i međunarod- 
nih priredaba, i preduzimalo čitav niz mera čiji efe- 
kat nije zakasnio. Međutim, čitava delatnost Mini- 
starstva, odnosno njegovog Otseka za turizam, nai- 
lazila je stalno na teškoće u nedostatku potrebnih fi- 
nausiskih sretstava. Unapređenje turizma i racional- 
no iskorišćavanje mogućnosti koje u tome pogledu 
pruža naša zemlja iziskuje zamašna sredstva, koja 
daleko   premašaju  cifre  određene   u   budžetu  Mini- 
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starstva trgovine, b;msk;li uprava i upslina. Potrebno 
je te kredite dopuniti drugim sredstvima kako bi 
se osnovni zadatci naše turističke politike mogli iz- 
vesti. U tome cilju, već su preduzete mere da se, u 
saradnji sa drugim zainteresovanim resorima, stvori 
jedan turistički fond, koji je u toliko potrebniji što 
danas, pored organizovanja turizma, moramo raditi 
i na sanaciji hotelijerstva, koja je već više godina 
na dnevnom redu i preko koje se ne može preći, 
s obzirom na značaj hotelijerstva za turizam. 

Sa zadovoljstvom možemo ovde konstatovati da, 
pored akcije Ministarstva, donekle i blagodareći toj 
akciji, privatna inicijativa ulaže sve veća sredstva i 
veće napore na podizanju turizma. Iako je država tu 
i tamo, u raznim granama javnih radova, koji imaju 
neposrednu ili posrednu vezu sa turizmom, uložila 
zamašne kapitale, ipak je to isuviše nedovoljno za 
sprovodenje plana koji je Ministarstvo izradilo ч 
cilju iskorišćenja turističkih pogodnosti naše zemlje, 
izvođenje ovoga plana ne može se ni zamisliti bez 
širokog učešća privatne inicijative, kojoj postojeći 
propisi o unapređenju turizma ostavljaju znatno po- 
lje rada i daju živ potstrek. Ukoliko iskustvo bude 
pokazalo, da saradnja Ministarstva sa privatnom 
inicijativom iziskuje izmene u ovim propisima, ovla- 
ićenje uneto u Pinansiski zakon omogućuje blago- 
vremeno sprovodenje tih promena. 

• 

V. Unutrašnja trgovina 

Povoljan razvitak spoljne trgovine   uslovljen je 
ne samo privrednim prilikama u inostranstvu i povla- 
sticama koje nam trgovinski    ugovori    obezbeduju, 
nego i prilikama u našoj    proizvodnji i unutrašnjoj 
trgovini.   Organizacija   unutrašnjeg  tržišta,   uređenje 
saobraćaja u zemlji, obezbedenje podesnih magacin- 
skih prostora, pa i sortiranje, pakovanje i konzervi- 
ranje robe, pretstavljaju važne probleme naše trgo- 
vinske politike. U vezi sa radom Zavoda za unapre- 
đenje spoljne trgovine, pomenuti su rezultati akcije 
koja je preduzeta u cilju obezbedenja odgovarajućeg 
kvaliteta voća namenjenog    izvozu, kao i u pogledu 
pakovanja voća. Uredba o kontroli kvaliteta voća od 
I  jula  193S godine pružila je Ci tome pogledu zado- 
voljavajuću bazu.  Kontrola  kvaliteta kudelje,  buka- 
ča, hmelja i paprike sprovodi se već nekoliko godina 
i  daje  relativno  dobre  rezultate. Ovi rezultati će se 
još poboljašati revizijom tih propisa, što je na dnev- 
nom redu. S druge strane, radi konzerviranja i stan- 
dardizovanja  zrnaste  hrane, naročito pšenice,  done- 
sena je 12 juna prošle godine    Uredba o silosima, na 
osnovu koje je osnovano Privilegovano a. d. za silo- 
se sa učešćem novčanih državnih ustanova.    Zadatak 
je ovoga društva da po planu koji uvtrduje Ministar- 
ski savet izgradi mrežu silosa i da ih eksploatiše. Re- 
alizacija toga plana,  za koji su sredstva već obezbe- 
dena, značiće za našu privredu ogroman dobitak. Isto 
tako, u  cilju  bolje  organizacije unutrašnjeg  tržišta, 
Ministarstvo trgovine i industrije    nastojalo    je    da 
uredi saobraćaj  robe i putnika motornim    vozilima, 
čiji je razvitak baza kako    za    ekonomski napredak 
zemlje, tako i za zemaljsku odbranu. Mi imamo da- 
nas u zemlji  izvestan broj preduzeća za prevoz put- 
nika motornim kolima koja su besprekorna.    Dužina 
saobraćajnih linija iznosi  16.754 km. Tesna saradnja 
između Ministarstva trgovine i Minstarstva    saobra- 
ćaja omogućuje da se interesi autobuskog    saobra- 
ćaja i železnice dovedu u sklad.    U ovome    cilju   je 

obrazovan i naročiti savetodavni odbor od pretstav- 
nika privrede iz cele zemlje. 

Drugi problem naše unutrašnje trgovinske poli- 
tike, koji je isto toliko važan koliko i delikatan, sa- 
stoji se u koordinovanju interesa raznih    privrednih 
grupa i kategorija, koje često dolaze u sukob. Tu se, 
pre svega, mora izložiti sukob između velikih i malih 
detaljista, između l. zv. velikih magazina i trgovač- 
kih radnji namalo. 1 pored izvesnih prednosti koje u 
i kmiomskom  pogledu  sadrže  veliki  magazini,  vlada 
je morala staviti granice njihovoj delatnosti, која^ je 
počela ugrožavati  čitav trgovački red detaljista. Za- 
brana velikih magacina, koja je prestala važiti 31 de- 
cembra 1938, nije obnovljena, ali je administrativnim 
putem naređeno banskim upravama, da ne izdaju no- 
ve dozvole za osnivanje velikih magacina. Ovo će pi- 
tanje dobiti i svoje konačno rešenje u Uredbi,    koja 
se  sada   nalazi   pred   Privredno-finansiskim   komite- 
tom ministara. S druge strane, sukobi koji se pojav- 
ljuju između trgovaca i zadrugara    takode    su    bili 
predmet  staranja  Ministarstva   trgovine   i   industrije. 
Zakon o privrednim zadrugama, koji je donesen pro- 
šle godine, odredio je izbliže delokrug rada zadruga, 
kao i  njihova prava i dužnosti.    Za svako prekora- 
čenje zakonitog rada Zakon predviđa stroge    kazne. 
Konkurencija u trgovini, naročito tokom poslednjih 
godina, jako je pooštrena prilivom stranaca U zem- 
lji. Mi svakako ne mislimo da eliminišemo strance iz 
privredne delatnosti, ali moramo    postaviti    granice 
njihovom radu na isti način, na koji i druge zemlje 
ograničavaju rad naših  državljana.  Ministarstvo po- 
klanja veliku pažnju i suzbijanju    bespravnog    rada, 
koje se pojavilo u godinama privrednih nedaća.    Da 
bi to zlo što efikasnije su/.bilo, ono je spremilo nacrt 
posebne Uredbe  o suzbijanju bespravnog  rada,  koji 
se nacrt  nalazi na rešavanju pred Privredno-finansi- 
skim komitetom ministara. 

Od interesa je ovde izneti i rad Ministarstva od- 
nosno Središne uprave za kontrolu mera, u domenu 
kontrole merila i dragocenih metala. Zadatak je ove 
kontrole dvojak: staranje o dobrim i ispravnim me- 
rilima i utvrđivanje sadržaja plemenitog metala u iz- 
rađevinama od zlata, srebra i platine.    Za   izvođenje 
ovih zadataka potrebno je imati ne samo tačna   os- 
novna merila i raznovrsnu opremu, nego i stručno    i 
dobro  obučeno osoblje, kao  i  uređena    nadleštva  u 
svim krajevima zemlje. Osnovni zakoni struke su do- 
neseni, ali njihova primena nailazi na izvesne teškoće 
usled nedovoljnosti kredita  i  osoblja. Međutim, ova 
struka daje državi prihode od žigovine koji znatno 
premašaju njene rashode. Prihodi su u poslednjoj bu- 
džetskoj godini izneli 7,500.000 dinara,   dok rashodi 
nisu prekoračili cifru od 3,400.000 dinara.   U izgledu 
je proširenje   struke putem izvođenja   programa    o 
pregledu i žigosanju strujomera,    koji može znatno 
povećati postojeće prihode. Ali za tu svrhu potrebni 
su takode i novi krediti. 

Ministarstvu trgovine i industrije stavljena je 
takode u nadležnost i kontrola prometa filmova. Za- 
kon o prometu filmova od 1931, koji je ustanovio 
državnu filmsku centralu, opredelio je izbliže zadat- 
ke ove kontrole, koja obuhvata regulisanje uvoza i 
proizvodnje filmova, u cilju unapređenja domaće 
filmske proizvodnje. Centrala kontroliše sada 26 uvo- 
znih preduzeća i 380 bioskopa, čiji ukupni godišnji 
promet pretstavlja vrednost od preko 100 miliona 
dinara. 
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VI. Bankarstvo 

Naporedo sa razvitkom ostalih grana privredo, 
prilike u bankarstvu pokazale su tokom prošle godi- 
ne osetno poboljšanje. Svakako, bankarsko poslova- 
nje dalo bi krajem 1938 godine još mnogo povoljnije 
rezultate da u septembru, zbog političkih komplika- 
cija u Srednjoj Evropi, nije došlo do povlačenja ulo- 
ija Ali i pored negativnog dejstva septembarske kri- 
ze na bankarstvo, može se reći da protekla godina, 
u pogledu delatnosti privatnih novčanih zavoda, pret- 
stavlja period dalje stabilizacije. Iz podataka o po- 
tovanju 20 velikih novčanih zavoda u 1938 godini, 
kojima već sada raspolažemo, vidi se da su potraži- 
апја po tekućim računima i pozicije raznih poveri- 

laća u porastu prema 1937 godini, što je neosporan 
dokaz o nastalom poboljšanju. S druge strane, po- 
slovanje zaštićenih novčanih zavoda, koje je u sekto- 
ru bankarstva najjače pogođeno krizom, takode se 
popravilo U prošloj godini. Prema podacima prikup- 
Ijenini od ukupno 670 privatnih, državnih i samo- 
upravnih novčanih zavoda (od kojih je 278 odnosno 
25 pod zaštitom), odnos zamrznutih i likvidnih uloga 
na štednju osetno se poboljšao. Dok je koncem 1937 
hijo 7.974 miliona dinara likvidnih prema 3.274 mili- 
nna nelikvdinih uloga, dotle je krajem 1938 bilo 
4 951 miliona likvidnih prema 2.527 miliona nelikvid- 
nih uloga Udeo nelikvidnih u ukupnom iznosu uloga 
smanjio' se, dakle, od 37.9% na 28.8%. 

I pored ovoga poboljšanja, stanje bankarstva 
ne može se smatrati kao zadovoljavajuće. Bankarstvo 
je zato u toku prošle godine bilo predmet naročite 
pažnje Kraljevske vlade, koja je donela niz mera da 
iii ubrzala njegovu sanaciju. Prema uredbi od 1934, 
rok za podnošenje molbi za zaštitu istekao je 23 fe- 
bruar 1938. Ovaj rok nije produžen, kako se to činilo 
ranijih godina, te je na taj način učinjen kraj prija- 
vama za traženje zaštite ove vrste. Ova je odluka 
bila doneta posle svestranog ispitivanja stanja našeg 
bankarstva i pošto se steklo ubedenje da u sadašnjim 
prilikama nema više razloga za traženje moratoriju- 
ina. Ovde valja istaći da se .svake godine povećava 
broj zavoda koji se dobrovoljno odriču ranije traže- 
ne i dobivene zaštite. U toku pak 1938 godine bilo je 
desetak slučajeva da su se sami zavodi odrekli zašti- 
te tako da je krajem 1938 godine bilo 357 zavoda 
pod zaštitom. Početkom drugog polgoda 1938 godi- 
ne objavljena je Uredba o počeku koja pruža kratko- 
ročnu zaštitu novčanim zavodima no samo u onim 
slučajevima, kada usled prekomerriog dizanja uloga 
zavod nije u stanju da odgovori svojim obavezama. 
Za ovu zaštitu prijavio se samo jedan zavod, i to po- 
četkom 1939 godine, šio takode služi kao dokaz sta- 
bilizacije prilika i poboljšanja stanja našeg ban- 
karstva. 

Ovaj  preokret na bolje dozvoljava,   da  se   misli 
na  uređenje našeg kreditnog aparata i da se donesu 
odredbe   koje bi  pružale, u koliko je to  moguće, ga- 

iciju  obazrivosti u vodenju ovoga  posla i na   taj 
način   ojačale   poverenje. publike u novčane   zavode. 
U tom  pogledu učinjen je decembra meseca 1938 go- 
dine  prvi   korak: objavljena je Uredba o opštmskini 

dionicama. Kakvu ulogu imaju štedionice u našem 
nkarstvu  najbolje se vidi iz okolnosti   da   ukupan 

bilans   štedionica   dostiže 1/10 ukupnog   bilansa   svih 
naših,   državnih i privatnih novčanih zavoda. Izgrađi- 
vanje bankarskog zakonodavstva   otpočelo je baš re- 

ilisanjem   ustrojstva i delatnosti  štedionica iz toga 

razloga, što ove ustanove imaju naročiti zadatak da 
služe više interesima    širokih    slojeva    stanovništva 
nego interesima poslovnog sveta. U najskorije vreme 
doneće se uzorni Pravilnik o radu i organizaciji šte- 
dionica, kao i Pravilnik o savezu štedionica Kralje- 
vine Jugoslavije. Sve štedionice moraće da saobraze 
svoja pravila uzornom Pravilniku i da budu članovi 
Saveza,  koji  će prikupljati  statističke podatke i vr- 
šiti   kontrolu   nad   Gradskim  štedionicama.   U   toku 
1938 godine vodene su konferencije između' zainte- 
resovanih   Ministarstava   radi   donošenja   zakonskih 
odredaba,  koje  će  regulisati organizaciju  i  rad ba- 
novinskih štedionica. 1 to će pitanje biti skinuto sa 
dnevnog  reda u  najskorije  vreme. Pošto se donesu 
zakonske   odredbe   za   pomenute   kreditne   ustanove 
javnog karaktera, pristupiće se izradi zakona o ban- 
kama. U Ministarstvu već postoji projekat ovoga za- 
kona, ali s obzirom na stanje našeg bankarstva treba 
ga iz osnova preurediti  i prilagoditi današnjim po- 
trebama. 

Zbog potrebe da se izvesna važnija pitanja iz ma- 
terije osiguranja hitno regulišu, i zbog dinamičke 
prirode osiguravajućeg poslovanja. Uredbi o nadzo- 
ru nad odgovarajućim preduzećima, koja je stupila 
na snagu 1 marta 1937 godine, dat je okviran ka- 
rakter: u njoj su postavljena samo načela državnog 
nadzora, a propisano je da će manja važna, detaljna 
i tehnička pitanja biti regulisana pravilnicima. Radu 
na donošenju tih pravilnika pristupilo se već u 1937 
godini, ali je on u glavnom obavljen i završen u 1938 
godini. Propisano je do sad ukupno 8 pravilnika. 
Uredbom i ovim pravilnicima stvorene su sve pravne 
osnove za stvarno sprovodenje zavedenog nadzora 
nad osiguravajućim preduzećima. Naredna budžetska 
godina biče, na taj način, posvećena primeni donetih 
propisa. Ona će biti prva pod potpunim režimom 
kontrolisanja osiguravajućih poslovanja u našoj zem- 
lji, što će reći pod režimom obezbedene zaštite osi- 
guranika. 

VII.  Industrija i  industriska politika 

Poboljšanje prilika u našoj poljoprivredi uticalo 
je povoljno i na industrijsku radinost, čiji je napre- 
dak nastavljen i tokom prošle godine. Povoljnom 
razvitku industrije su, uostalom, znatno doprineli i 
drugi faktori naročito pojačan tempo naoružanja u 
svetu, koji je povukao porast naše rudarske pro- 
izvodnje i povećanje državnih nabavaka, koje je pot- 
staklo' življu delatnost industrije. Međutim, druge 
okolnosti su negativno uticale na rad industrije u 
prošloj godini. Ovde valja pomenuti naročito depre- 
siju na stranim tržištima, koja je prouzrokovala 
smanjenje izvoza drveta, kao i delimičnu zasićenost 
domaćeg tržišta u izvesnim Industriskim proizvo- 
dima. 

Ukupno uzev, naša industriska proizvodnja U 
1938 godini povećala se prema stanju u 1937 godim. 
Indeks industriske proizvodnje koji se vodi u Indu- 
striskom odeljenju Ministarstva, pokazuje za 1938 
godinu porast' od S>% prema 1937 godini, a preko 
26% prema 1936 godini. Razume se, da ovaj napre- 
da',;" niic postignut u svim granama industrije. Pove- 
ćanje proizvodnje zapaža se naročito kod industrija 
koje proizvode predmete za investicije, kao što su 
industrije cigle, keramike i stakla, metalurgija, pre- 
rada metala, hemiska i električna industrija. Indu- 
strija životnih  namirnica takode je pokazala porast 
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proizvodnje, premda .srazmerno manji. Naprotiv, tek- 
stilna, kožna, drvena i papirna industrija smanjile su 
nešto proizvodnju u poredenju sa stanjem u 1937 
godini. Uzrok ovoga smanjenja kod tekstilne i pa- 
pirne industrije treba tražiti u prezasićenosti doma- 
ćeg tržišta, a kod industrije drveta u redukciji 
izvoza. 

Napredak industriskc radinosti u 1938 godini 
ogleda se i u samom priraštaju industrije. U toku 
9 meseci prošle godine izdato je 244 odluka kojima 
se dozvoljava podizanje industriskili radnji u zemlji. 
Taj broj je za blizu 10% veći nego u istom raz- 
doblju 1937 godine. Međutim, u odnosnom periodu 
1938 prijavljeno je 86 industriskili preduzeća. Pre- 
stanak radnje te ukupni priraštaj industriskili radnja 
iznosi 13^. Pored ovih dozvola, u 1938 godini izdato 
je 335 odobrenja za gradnju i za upotrebu, konačnih 
dozvola, proširenja preduzeća i prekida privremenih 
obustava. Taj broj je za oko stotinu odluka ili za 
42% veći nego 1937 godine. Ukupan priraštaj pozi- 
tivnih odluka je, prema tome, za nekih 20% veći 
nego u 1937 godini. Po pojedinim industrijama, 
povećanje priraštaja je najveće kod ciglana, pilana 
i prerade drveta i metalurgije; ovo je nešto slabije 
kod mašinske industrije, industrije vrenja i testenina, 
predionica i tkačnica. Smanjenje priraštaja je zabe- 
leženo naročito u hemiskoj i tekstilnoj industriji i 
kod livnica. Svrstana po pojedinim banovinama, ova 
Sitatistička odluka pokazuje izvesno pomeranje naše 
industrije na jug. Prema podatcima Ministarstva 
trgovine i industrije 77% naše industrije nalazi se U 
tri severne banovine sa Beogradom. Ovakav raspo- 
red naše industrije ima svojih istorijskih razloga i za 
krajeve u kojima se nalazi većina naše industrije on 
je od oisobite važnosti. ЛИ posmatran sa gledišta 
celine naše narodne privrede i ekonomičnosti same 
industrije on je prilično nepovoljan. Izuzev kod pre- 
hranbene industrije veći deo ostale industrije je isu- 
više udaljen od sirovina i glavnog unutrašnjeg trži- 
šta, što u velikoj meri poskupljuje konačni proizvod 
i izaziva neopravdano rasipanje privredne energije 
zemlje. Stoga se pojava približavanja naše industrije 
domaćim sirovinama i najvećem broju potrošača 
može primiti  sa  izvesnim  zadovoljstvom. 

Pojačana industrijska radinost dovela je i do 
većeg uposljenja radnika. Tokom prošle godine naša 
industrija sa zanatstvom uposlila je oko 20.000 novih 
radnika, što povećava broj zaposlenih radnika za 
8%. Isto 'tako, u toku prošle godine povećala se pio- 
sečna obezbedena nadnica osoblja začlanjenog kod 
radničkog osiguranja za 1 dinar, odnosno za 4,8%. 
U samoj industriji nadnica je povećana za 3,6%. 
Znači, da je ovo povećanje nadnica bilo više u korist 
osoblja zaposlenog van industrije, gde je ono bilo 
mahom mnogo manje plaćeno nego u industriji. 
Međutim, ukupni izdatci za osoblje u industriji pove- 
ćali su se za 7,6%, dakle dvostruko prema samim 
nadnicama. Ovo povećanje je nastalo zbog naglog 
povećanja socijalnog doprinosa, koje iznosi preko 
50% prema 1937 godini. Prosečna obezbedena nad- 
nica članova radničkog osiguranja dostiže godišnju 
sumu od preko 5 milijardi dinara. Za našu narodnu 
privredu je ova suma od naročitog značaja. Ona pret- 
stavlja skoro četvrtinu vrednosti naše agrarne pro- 
izvodnje. Računajući da se polovina tih prihoda upo- 
trebi za nabavku životnih namirnica, to ova suma 
nije manja nego suma koja se može dobiti na pro- 
sečnom izvozu naših poljoprivrednih proizvoda. Indu- 

strijalizacijom zemlje proširuje se i domaće tržište 
poljoprivrednih proizvoda i oslobodava se i poljo- 
privreda  zavisnosti   od  inostranstva. 

Jedan   Od   najtežih   problema   naše   industrije   je 
problem njenog finansiranja. Zbog pretežno agrarne 
strukture, bez razvijene domaće tehnike  i industrij- 
skih tradicija, teško je pribaviti novčana sredstva /a 
podizanje   i  kreditiranje   naše   industrije.   Osim   na 
krajnjem  severozapadu  zemlje,  u   našem   narodu^ je 
još uvek vrlo nerazvijeno prikupljanje ušteda, a ste- 
diše se teško odlučuju da svoje uštede unose u indu- 
striju. Za uspešno plasiranje ušteda u industriju po- 
trebni su preduzetnici, tj. ljudi sa solidnim tehničkim 
i  komercijalnim obrazovanjem. Takvih ljudi kod na.- 
ima  malo,  i  njima  je  vrlo  teško  pribaviti  potrebno 
poverenje.  Čak  ni preduzeća, koja već odavno po- 
stoje i  relativno  dobro rade, nisu  u  mogućnosti  da 
izazovu veći interes za svoje akcije na domaćem tr- 
žištu. To se najbolje vidi po kursevima industriskili 
akcija. Za vreme privredne krize kursevi akcija indu- 
striskili  preduzeća  su   prosečno   pali za 50%   svoje 
vrednosti  iz  1930 godine. Te akcije su i dalje ostale 
vrlo niske. U agrarnoj industriji za te akcije može se 
dobiti 42%, u šumskoj 30%, u metalurgiji 77%, kod 
ostalih  industriskili preduzeća 75%   uplaćenog kapi- 
tala. Nasuprot  industriskim akcijama, akcije banaka 
stoje na 101%, akcije brodarskih preduzeća na 145% 
uplaćenog kapitala. Gro naših ušteda ide na nabavku 
zemlje, gradnju kuća, u  državne papire  i uloge kod 
banaka. Svi ovi načini štednje nisu pogodni za finan- 
siranje industrije. S toga je ona upućena na državu 
i na strani kapital. 

Učešće države u industriji naročito je pojačano 
za nekoliko poslednjih godina. Samo u prošloj go- 
dini, država je u formiranju kapitala učestvovala sa 
preko 800 miliona dinara; što iznosi oko 80% ukup- 
nog kapitala akcionarskih društava koja su osnovana 
U 1938 godini. Ali to učešće države u i'inansiranju 
industrije ne može biti ni iz bliza dovoljno da zameni 
privatni kapital, pošto država ima vrlo mnogo dru- 
gih zadataka koja angažuju njene finansiske snage. 
Osim toga često nije pogodno angažovanje države u 
podizanju industrije. 1/, tih razloga je naša industrija 
velikim delom upućena na strani kapital. Od oko 13 
i po milijardi dinara Investiranih u našu industriju, 
oko 7 milijardi je investirano uz veće ili manje učešće 
stranog kapitala. Čisto strani kapital bez učešća ju- 
goslovenskog kapitala, iznosi oko 1 milijardu dinara. 
U preduzeća sa pretežno stranim kapitalom investi- 
rano je blizu 1 milijarde dinara, a u preduzeća sa pre- 
težno jugoslovenskim kapitalom investirano je oko 
2 milijarde dinara. Nastojanja naše privredne poli- 
tike idu za tim da se mieo domaćeg kapitala u indu- 
striji što više pojača. Ipak, moramo računati da će 
strani kapital morati da dominira našom industrijom 
sve dotle, dok se ne formira snažan domaći privatni 
kapital i dovoljan nacionalni pi'eduzetnički kadar. 

Industrija je jedan od najvažnijih izvora držav- 
nih prihoda. Ministarstvo trgovine i industrije je pri- 
kupilo podatke za 170 industriskili preduzeća i do- 
bilo sledeće rezultate: tih 170 industriskili preduzeća, 
koja zaposlavaju oko 1/5 u industriji zaiposlenog 
radništva, platilo je u 1937 godini 1372 miliona di- 
nara na ime posrednih i neposrednih državnih i samo- 
upravnih poreza. Od te sume oko 1200 miliona otpa- 
da na posredne, a oko 170 miliona na neposredne 
poreze. Svakako, posredne poreze industrija preba- 
cuje na potrošača, a to poskupljuje cene industriskim 
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•iioizvodima. Pomenutih 170 industriskih preduzeća, 
па koje se odnose podatci o porezu, prodala su svo- 
jiii proizvoda u neto vrednosti od 4032 miliona di- 
nara. Dodatak od 1201) miliona dinara posrednih рч- 
ceza znači presečno opterećenje industriskih pro- 
izvoda od 23% na neto vrednost. Ovo poresko opte- 
rećenje industriskih proizvoda je jedan od razloga 
razlike u ceni između industriskih i agrarnih proizvo- 
da koja se javila od vremena privredne krize. To 
poresko opterećenje raste iz godine u godinu. U pr- 
vi ип polugoštu 1937 godine, ono je bilo za 8,7% 
veće nego u I polugodištu 1938 godine a u prvom 
polugodištu 1938 godine za 8% veće nego u prvom 
polugodištu  1937 godine. 

Ovde se možemo osvrnuli i na rad Uprave za 
zaštitu industriske svojine. Osnovana 1920 kao sa- 
mostalno nadleštvo u resoru Ministarstva trgovine i 
industrije radi vršenja svih poslova koji se odnose na 
zaštitu prava industriske svojine (pronalasci, uzorci 
'modeli, fabrički i trgovački žigovi), ova Uprava 

obavlja kako registrovanje patenata, žigova i uzo- 
raka, ta.lvO i sudske funkcije u vezi sa zaštitom in- 
dustriske svojine (zakon o zaštiti industriske svo- 
jine  i građanski parnični postupak). 

Suština zaštite industriske svojine sastoji se u 
zaštiti stvaralačkog rada u oblasti privrednih odnosa 
a naročito u industriji, zanatstvu i trgovini. Zaštita 
ne samo da omogućava iskorišćenje rezultata ovog 
rada u korist pojedinaca već posrednim putem služi 
i za unapređenje navedenih grana radinosti. Od osni- 
vanja ove ustanove privredni svet kako inostrani tako 
i domaći pokazivao je veliko interesovanje za njen 
rad Sto se ogleda u znatnom broju dosad zaštićenih 
prava svih oblika industriske svojine kao i broju pri- 
java, koji se svake godine povećava. Do kraja 1938 
rodine zaštićeno je u našoj zemlji 14.685 patenata 
Г 10.184 žigova, ne računajući međunarodno registro- 
vane žigove, koji se prijavljuju preko Međunarodnog 
Biroa u Bernu, a iznose oko 3.500 godišnje. Modela 
i uzoraka zaštićeno je do sada 1.470. Poslednjih go- 
dina primećuje se znatan porast novo podnetih pri- 
java naročito kod patenata, što je dokaz oživljavanja 
privrednih prilika u našoj zemlji i u ovoj oblasti rada. 
U 1938 godini podneto je 1.646 patentnih prijava, od 
kog broja spada na domaće pronalazače 597 prijava. 
Direktno u našoj zemlji podnetih prijava, žigova, ne 
uzimajući u obzir one koji se podnose preko Među- 
narodnog Biroa, bilo je 344 i 108 prijava uzoraka 
i modela. 

Vili. Zanatstvo 

U razvitku zanatstva opaža se takode, tokom 
prošle godine, izvesno poboljšanje. Otprilike 2/(3 na- 
šeg zanatstva je vezano za poljoprivredu, bilo s toga 
ito stanuje na selu, bilo stoga što svoje proizvode 
namen ju je poljoprivredi ili poljoprivredniku. S toga 
sudbina većeg dela našeg zanatstva zavisi od prospe- 
riteta u poljoprivredi. Napredak u poljoprivredi 
uticao je i na poboljšanje prilika u zanatstvu. To po- 
boljšanje je pojačano živom građevnom i investicio- 
nom delatnošću u 1938 godini, što je imalo za posle- 
dica i znatan porast broja novih zanatskih radnja. Za 
prvih osam meseci 1938 godine izdato je u zemlji 
blizu 8.000 ovlašćenja za osnivanje novih zanatskih 
radnja, prema 6.500 ovlašćenja izdatih u istom perio- 
du prošle godine. Za isto vreme izdato je blizu 3.600 
odluka o prestanku zanatskih radnja prema 2.900 u 
prošloj   godini. Prema tome ukupni priraštoj  zanat- 

skih radnja za prvih osam meseci 1938 godine izneo 
je 4.370 prema 3.580 u 1937 godini. Po pojedinim 
banovinama naročito veliki priraštaj zanatskih radnji 
za prvih osam meseci pokazuju Dravska (341) i Sav- 
ska (865) banovina. 

Zanatstvo postavlja državnoj privrednoj politici 
mnogobrojne i složene zadatke. Mnoge vrste zanata 
su neophodna dopuna industriji a od razvoja nekih 
zanata zavisi i stručna oprema industrije. Odatle je 
po pravilu da je broj zanatskih radnja veći tamo, 
gde je- razvijena industrija. U Jugoslaviji na 100 sta- 
novnika dolazi jedna zanatska radnja a u Nemačkoj 
2,5 zanatske radnje. 

Pri Ministarstvu trgovine i industrije osnovan je 
još 1922 godine Državni zavod za unapređenje indu- 
strije i zanatstva. Njegov cilj je da radi na sistemat- 
skom stručnom i  kulturnom  unapređenju našeg za- 
natliskog staleža  i  podizanju  rentabiliteta  zanatstva 
i male industrije, koji napretkom 'industriske tehnike 
dolaze   u   težak   položaj.   Državni   zavod  je  u   toku 
prošle,  kao  i  prethodnih  godina,  razvio  živu  delat- 
nost na  ostvarenju ovoga  zadatka.  Iako je  raspo- 
lagao relativno skromnim budžetskim sredstvima Za- 
vodu je uspelo da prošle godine još više pojača svoj 
rad. Njegov rad je bio vrlo mnogostran. Na prvom 
mestu treba spomenuti više stotina tečaja za stručno 
usavršavanje mladih zanatlija, koje je Zavod održao 
u svim većim centrima i u ostalim delovima države. 
Zatim treba istaći akciju Zavoda na unapređenju za- 
natstva   i   kućne    industrije   putem   subvecionisanja, 
novčane pomoći zanatskim ustanovama, delatnost na 
unapređenju zanatske nastave, izašiljanje zanatlija u 
inostranstvo   radi   usavršavanja,   zbrinjavanje   našeg 
zanatskog   podmlatka,   pomaganje   zanatskog  zadru- 
garstva,   reklamiranje   proizvoda   zanatstva i kućne 
radinosti   putem   izložaba   i   revija,  subvencionisanje 
stručne  štampe   i  zanatske  literature  i  unapređenje 
domaće   kućne   industrisko-zanatske   radinosti   naro- 
čito u krajevima, gde je ona zaostala. 

Želja Kraljevske vlade je, da se ovakav rad dalje 
nastavi u još većim razmerama, jer su pozitivni re- 
zultati dosadašnje delatnosti primetni na svim stra- 
nama. Zanatstvo pretstavlja u našem privrednom ži- 
votu značajan faktor i politika vlade ide samo za 
tim da ga još više pojača. 

IX. Stručna nastava 

Privredni razvitak naše zemlje iziskuje sve više 
formiranje potrebnog kadra stručno spremnih ljudi 
koji će privredu voditi. Potreba stručno osposoblje- 
nih ljudi za privredna zanimanja, preduzetnika u raz- 
nim branšama, tehničkog i poslovnog osoblja za in- 
dustriju, bankarstvo, trgovinu i zanatstvo, kvalifi- 
kovanih radnika, oseća se utoliko više, ukoliko je 
tempo privrednog razvitka brži. Stručna nastava U 
našoj zemlji dobija zato naročiti značaj. 

Naše stručne škole u sadašnjem stanju ne mogu 
odgovoriti ovim potrebama privrednog razvitka, ni 
po svome broju, ni po opremi. One nisu danas u 
stanju da zadovolje interesovanje našeg građanstva 
ni da prihvate sve veći priliv podmatka koji traži 
stručno privredno obrazovanje. I pored znatnih 
ograničenja koja su morala biti primenjena za pri- 
jem đaka u ove škole, one su prenatrpane i nastava 
u njima je time otežana. Otvaranje novih stručnih 
škola u zemlji i njihovo bolje uređenje i opremanje 
može se zato smatrati kao nasušna potreba sada- 
šnjice, koja se mora što pre zadovoljiti. Ovo utoliko 
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pre što je, u isto vreme, potrebno rasteretiti gimna- 
zije koje, sa opštim obrazovanjem, otvaraju put po- 
glavito državnoj službi, koja nije vize U stanju da 
prihvati sav priliv školovanog podmlatka. 

U nadležnosti Ministarstva trgovine i industrije 
nalazi se 737 stručnih škola sa 76.54(1 učenika i uče- 
nica i sa 5.990 nastavnika-ca  i to: 

26 trgovačkih akademija, od kojih 4 privatne u 
Zagrebu, Osijeku, Petrovgradu i Sarajevu, sa 5.554 
učenika-ca i 301  nastavnikom; 

7 dvorazrednih trgovačkih škola, od kojih dve 
privatne u Beogradu i Ljubljani, sa 8Š1 učenika-ca i 
93 nastavnika; 

3 pomorsko-trgovačke akademije u Bakru, Du- 
brovniku ii  Kotoru sa 319 učenika  i  37  nastavnik,i; 

8 srednjih tehničkih škola, od kojih jedna pri- 
vatna u Petrovgradu, sa 3.332 učenika-ca i 341 na- 
stavnikom; 

20 muških zanatskih škola kao samostalnih usta- 
nova, pored onih koje postoje u sklopu srednjih teh- 
ničkih škola, sa  1.541 učenikom i  211  nastavnikom; 

2 ženske stručne učiteljske škole u Beogradu i 
Zagrebu sa 331  učenicom i 32 nastavnice; 

257 ženskih zanatskih škola, od kojih 48 držav- 
nih, dok sii sve ostale poludržavne, polubanovinske, 
banovinske i privatne u svima većim krajevima naše 
Kraljevine sa  15.457 učenica i  1139 nastavnica; 

387 stručnih produžnih škola širom cele države 
koje izdržavaju opštine i poglavarstva sa 44.697 uče- 
nica-ca  i  3.461   nastavnikom; 

27 škola trgovačkih omladina, koje se nalaze u 
pretežno srpskim krajevima sa 4.444 učenika-ca i 
353 nastavnika. 

Ove škole nisu u stanju da zadovolje sve veće 
potrebe stručne nastave u zemlji. Naročito se oseća 
nedovoljnost u srednjim stručnim školama. Tako 
postoji potreba da se sadašnje trgovačke škole u Ši- 
beniku i Čakovcu pretvore u trgovačke akademije 
i da se otvore nove akademije u Brčkom, Kruševcu, 
Valjpvu i Beogradu. Drinska banovina ima samo 
jednu trgovačku akademiju i jednu srednju tehničku 
školu, obe u Sarajevu. Dunavska banovina, jedna od 
najvećih naših banovina, pored dovoljnog broja tr- 
govačkih akademija, ima samo jednu srednju tehni- 
čku školu u Novom Sadu, a nema ni jedne muške 
zanatske škole, za kojom se inače oseća potreba da 
se otvori, na primer, u Novom Sadu, Petrovgradu i 
Subotici s obzirom na razvoj industrije, zanatstva i 
trgovine. Isto tako potrebno je za prvo vreme da 
se otvore trgovačke akademije u Valjevu i Kragu- 
jevcu kao važnim privrednim centrima, a u Kragu- 
jevcu, Nišu, Skoplju i Banja Luci i srednje tehničke 
škole. S druge strane, da bi stručne škole, u duhu 
savremenih potreba, mogle odgovoriti svome po- 
stavljenom zadatku, treba ih materijalno i duhovno 
osposobiti za to. Pre svega za ove škole treba po- 
dići moderne, higijenske školske zgrade, kao što su 
podignute za trgovačke akademije u Zagrebu, Lju- 
bljani i Beogradu i za Srednju tehničku školu u Sa- 
rajevu, sa svima potrebnim prostorijama, kabineti- 
ma, laboratorijama, salama za kontoarske radove, 
uzornim radionicama i iste snabdeti potrebnim uči- 
lima za izvođenje teoriske, a naročito praktične na- 
stave, mašinskim strojevima, projekcionim aparatima 
i stručnom bibliotekom za nastavnike i učenike. Sve 
su ovo, pored ostalih drugih, važni uslovi bez kojih 
se ne može zamisliti uspešan rad u ovim školama. 

Potreba   proširenja   i   reorganizacije   stručnog 
školstva ističe se naročito u krugovima privrednika, 
koji  sadašnje  nedostatke  neposredno  osećaju.  Kon- 
gres  pretstavnika   trgovačkih,   industrisko-zanatskih 
komora iz  cele  Kraljevine,  koji je  održan 23  i 24 
februara 1938 g. u Beogradu, posle iscrpne diskusije 
o  stanju stručnog  školstva jednoglasno je  konsta- 
tovao da se u našoj  zemlji sve više oseća potreba 
za osnivanjem stručnih škola s obzirom na ubrzani 
razvoj  našeg privrednog života  i na sve veće inte- 
resovanje   za   ove   škole.   U   prvoj   tački   rezolucije 
ovoga kongresa traži se  da se u  celosti  obezbede 
finansiska  sredstva za normalno  funkcionisanje  po- 
stojećih   stručnih   škola   i   u   tome   pogledu   kongres 
apeluje na sve faktore. Ja ću nastojati, ukoliko mi 
sredstva budu dopustila, da ovim željama  izađem  u 
susret. 

X. Reorganizacija Ministarstva 

U ovome osvrtu na glavne poslove Ministarstva 
trgovine i industrije nije potrebno naglašavati zna- 
čaj koji je ovaj resor dobio, tokom poslednjih go- 
dina, za celokupni privredni žjivot naše zemlje. Dr- 
žavna intervencija u privredi, koja je uzela maha 
posle kritične 1931 godine i koja je izmenila iz 
osnova principe i metode naše ekonomske politike, 
dobila je u ovome Ministarstvu svoga glavnog no- 
sioca. Delatnost resora, koja je dotle bila svedena 
na administrativni nadzor i uređivanje izvesnih pri- 
vrednih odnosa, upućena je u pravcu dirigovanja 
privredne radinosti. Ona zaseca danas ne samo u pri- 
vredne grane koje su stavljene pod neposrednu 
nadležnost Ministarstva, industriju i zanatstvo, ban- 
karstvo, unutrašnju i spoljnu trgovinu, nego i u 
samu agrarnu radinost, čiji je razvitak zavisan od 
cena koje trgovinska politika postiže. 

Ove krupne i tako složene zadatke prihvatilo je 
Ministarstvo trgovine i industrije u svojoj ranijoj 
formaciji sa svojim oskudnim aparatom i nedovolj- 
nim stručnim osobljem, sa budžetom koji je bio od- 
meren prema njegovim ranijim funkcijama. Da bi 
moglo odgovoriti novim zadatcima ono je stvorilo 
pomoćne ustanove, organizovalo saradnju sa pret- 
stavnicima privrede, obezbedilo vanbudžetska sred- 
stva potrebna za intervenciju. Uspeh koji je ono 
postiglo na taj način nije malen, i ja sam nastojao 
u ovome ekspozeu da ga dovoljno istaknem. Ali taj 
uspeh ne treba da nam odvrati pažnju od izvesnih 
nedostatak u samoj organizaciji resora. Pre svega, 
pitanje nadležnosti i podele poslova u samom Mini- 
starstvu nije još dovoljno prečišćeno, što kvari po- 
trebnu harmoniju rada i izaziva komplikacije u od- 
nosu prema strankama. S druge strane, odnos Mini- 
starstva prema njegovim pomoćnim ustanovama nije 
izbliže opredeljen, te i kooperacija između njih i 
živa često teškoće koje treba što pre otkloniti. Pri 
takvim prilikama u samom resoru, nije neobjašnji- 
vo da koordinacija poslova sa drugim privrednim re- 
sorima ne daje uvek rezultate koje bi smo mogli po- 
želeti. Uredba o ustrojstvu Ministarstva trgovine i 
industrije treba da popuni te praznine i zato sam 
tražio ovlašćenje u Finansiskom zakonu da tu uredbu 
donesem. 

Privredni razvitak u svetu pokazuje tendencije 
daljeg održavanja intervencionih mera, koje postaju 
sastavni deo novog ekonomskog sistema. Prema 
tome moramo i mi da podešavamo našu privrednu 
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politiku. Uloga Ministarstva trgovine i industriji.', 
kao glavnog nosioca ekonomske politike, postaće 
sledstveno sve značajnija. Blagodareći reorganizaciji 
koja mu pretstoji i saradnji sa ostalim privrednim 
nadlcštvima  i  privredničkim   organizacijama,   kao   i 

povećanim sredstvima-koja mu se moraju staviti na 
raspoloženje, povereni mi resor moći će sa uspehom 
da vrši svoje koliko važne, toliko i složene zadatke 
i da opravda nade koje narodna privreda u njega 
polaže. 

— Štampani ekspoze Ministra šuma i rudnika g. 
Ljubomira Pantfća o predlogu budžeta Ministarstva 
štiiini i rudnika, razdeljen narodnim poslanicima pre 
početku diskusiju u plenumu Narodne skupštine. ■— 

Л) RASHODI 

Uvod 

Gospodo narodni poslanici, 

Ministarstvo šuma i rudnika spada medu emi- 
nentno privredne resore čija je delatnost od najvećeg 
značaja za napredak naše šumske i rudarske privrede. 

Ovo Ministarstvo pretstavlja vrhovnu nadzornu 
vlast po svima predmetima šumarstva i rudarstva u 
/.ciniji, bez obzira na sopstvenost. Ali, ono je ujedno i 
najviša upravna vlast nad svima državnim šumama i 
državnim rudarskim preduzećima, koja pretstavljaju 
veliko državno dobro. 

Imajući u vitlu ovaj dvostruki karakter resora, 
čiji budžet imam čast da iznesem pred ovaj Dom, biće 
razumljivo što je i ceo budžet satavljen prema toj 
osnovnoj organizaciji Ministarstva, koje je razdeljeno 
na  četiri razna odeljenja, i to dva za šumarstvo: 

()deljenje za vrhovni šumarski nadzor; i 
Odeljenje za upravu državnih šuma. Zatim na 

dva  odeljenja za rudarstvo: 
Odeljenje za vrhovni rudarski nadzor,  i 
Odeljenje  za  upravu  državnih rudarskih predu- 

zeća. ,        .       ..       ...        •   , 
Za   računsko   poslovanje  sviju  odelenja  zajedno 

postoji i specijalno računovodstvo i blagajnica pri 
Ministarstvu šuma i rudnika. 

Predlog budžeta rashoda Ministarstva šuma i rud- 
nika koji imam čast u ovom momentu podneti Narod- 
noj skupštini za budžetsku 1939/40 godinu, pokazuje 
u svom cifarnom delu, kao celina, jedno smanjenje od 
Dinara 174,569.446, tako da predlog ovog budžeta iz- 
nosi Dinara 310,255.053, prema Dinara 484,851.499 U 
budžetskoj 1938-39 godini. 

Najveći deo ovog smanjenja u iznosu od Dinara 
165,733.115 nastao je usled izdvajanja državnih ru- 

'darskih preduzeća iz državne administracije (rudnici: 
Breza, Zenica, Ljubija i Vareš), koja su ušla u sastav 
novoosnovanog državnog preduzeća »Jugoslovenski 
Čelik a. d.« u Sarajevu. 

Ostala manja smanjenja usledila su uštedom i ra- 
cionalnijom raspodelom rashoda u samome Ministar- 
stvu i područnim ustanovama, pa nije potrebno da ih 
naročito ističem. 

Sledujući napred izloženoj organizaciji i podeli 
rada, prelazim otimah na izlaganje prilika i potreba 
pojedinih odeljenja, a na prvom mestu: 

Odeljenje za vrhovni Šumarski  nadzor 

Ako bacimo jedan pogled i uporetlimo budžet ras- 
hoda za vrhovni šumarski nadzor iz prošle godine 
sa ovim predlogom za 1939/40 godinu, videćemo da je 
predlog, koji se sada podnosi, povećan za svotu od 

Dinara 1,075.94-1 (od čega otpada Dinara 171,069 na 
Odeljenje za vrhovni šumarski nadzor pri Ministar- 
stvu, a Din. 90-1.S75 na šumarske otseke pri banskim 
upravama). 

Ova povećanja usledila su sa razloga, što je na- 
stala potreba za boljim organizovanjem statističke 
službe, koja do sada nije u odgovarajućoj meri funk- 
cionisala, zatim radi angažovanja novih šumarskih 
stručnjaka za bujičarsku službu, za redovna unapre- 
đenja i postavljanja potrebnog tehničkog osoblja za 
radove na terenu, i najzad za troškove oko predvidene 
deobe državnih goleti u svrhu pošumljavanja u bivšoj 
mostarskoj oblasti kao i u srezovima Livanjskom i 
Tomislavgradskom. 

Odeljenje za upravu državnih šuma 

Budžet rashoda Odeljenja za upravu državnih 
šuma prema predlogu za 1939/40 godinu iznosi 
85,988.206 dinara, ili za 568.309 dinara manje nego u 
prošloj budžetskoj godini. 

Pri predlaganju pojedinih rashoda vodilo se ra- 
čuna o novoj organizaciji službe kod Uprave državnih 
šuma, odmeravajući rashode prema stvarnim potre- 
bama, ali, s druge strane, nastojalo se da se rashodi 
po nekim partijama i pozicijama po nešto i smanje, 
iimajući i ovde stečeno iskustvo i stvarnu potrebu, 

I pored smanjenja konačne cifre budžeta rashoda 
u nekim su partijama i pozicijama predložena izvesna 
povećanja. 

Tako je na primer partija 979, koja uglavnome 
obuhvata lične  rashode, povećana za 613.725 dinara. 
To povećanje otpada na redovno unapređenje osoblja 
koje u prošlim godinama nije bilo dovoljno i redovno 
unapređivano a što je prouzrokovalo u pojedinim gru- 
pama  izvesne  zastoje,  zatim   na   povećanje  nagrada 
dnevničarima,  čije  su  plate  u  ranijem  budžetu bile 
ispod iznosa predvidenih Uredbom. Osim toga usledilo 
je i povećanje rashoda na državnoj-šumskoj industrij- 
skoj   železnici  Usora—Pribinić zbog  povećanja  nad- 
nica  po Uredbi o minimalnim nadnicama    i    najzad, 
zbog  postavljenja  novih 40  činovničkih  pripravnika 
— šumarskih inženjera, što se pokazalo neophodnom 
potrebom, ako se želi da se predviđeni tehnički radovi 
i predloženi budžet prihoda zaista i u celosti ostvari. 

Posmatrajući materijalne rashode Uprave držav- 
nih šuma moram da naglasim tla sa izuzetkom partije 
992 — troškovi gospodarstva državne železnice Uso- 
ra—Pribinić, gde su rashodi povećani sa 50.000 dinara, 
po drugim partijama materijalnih  rashoda   ne samo 
da nije bilo nikakav povećanja, već su ostvarena čak 
•i sniženja, kao na primer po partiji 986 — zaslila 
šuma —  100.000 dinara, 988 — melioracije   100.000 
dinara, po partiji 996 — troškovi ribarstva: 92.510 di- 
nara   kao i po partiji 997 — troškovi ograničavanja 
državnih   šuma   210.000   dinara   i   najzad   po   partiji 
999  , vodoplavui doprinosi smanjen je rashod pre- 
ma  podnetim  prijavama,  za  717.471  dinar.  1  pored 
ovih smanjenja i štednje redovno poslovanje moći će 
se odvijati bez ikakvog zastoja. 
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Odeljenje za vrhovni rudarski nadzor 

Budžet rashoda za rudarsku nadzornu službu, 
koja je obuhvaćena Odcljenjeni za vrhovni rudarski 
nadzor i područnim ustanovama - - rudarskim gla- 
varstvima • iznosi 5,664.202 dinara, te je prema 
prošlogodišnjem budžetu povećan za 444.626 dinara. 

Ovo povećanje nije veliko, ali je bezuslovno bilo 
potrebno s obzirom na novo organizovanje rudarske 
nadzorne službe. Ovo se povećanje odnosi na redov- 
no unapređenje osoblja, na povećanje broja službe- 
nika (tri lica) neophodno potrebnih za izvršenje pred- 
viđenog programa ovog dela rudarske struke, zatim 
za povećanje kredita za izdržavanje rudarskih škola 
i potpomaganje siromašnih đaka rudarskih škola u 
Celju i Knjaževeu i naposletku za neophodno pove- 
ćanje kredita za nabavku inventara i ostalih potreba 
ove službe. 

Odeljenje  za  upravu   državnih   rudarskih  preduzeća 

Predlog budžeta rashoda državnih rudarskih 
preduzeća za budžetsku 1939/40 g. iznosi 160,555.603 
dinara, te je za 175,233.115 dinara manji od sada- 
šnjeg budžeta. Do ovog smanjenja došlo je, kao Sto 
sam ranije spomenuo osnivanjem velikog državnog 
preduzeća Jugoslovenski čelik a. d. u Sarajevu. 

Nakon ovoga opšteg prikaza budžetskog stanja 
celog Ministarstva, prelazim na izlaganje budžeta 
rashoda i prilika pojedinih služba i struka. 

ŠUMARSTVO I ŠUMSKA PRIVREDA 

Vrhovni   šumarski   nadzor 

Opšte prilike 
Šumarska služba u našoj državi organizovana je 

po sistemu odvajanja Uprave državnih šuma od po- 
litičkog  šumarstva  —  šumarske   policije  i   nadzora. 

Za vršenje šumarske službe pri opštim upravnim 
vlastima, pored posebnog šumarskog otseka kod sva- 
ke banske uprave, postavljaju se kod sresklh načel- 
stava i sreski šumarski referenti u smislu propisa 
člana 48 i 49 Zakona o unutrašnjoj upravi. 

Organizacija šumastva na ovoj osnovi još nije 
u potpunosti izvedena u svima banovinama, jer je 
odvajanje šumarske policije i nadzora od Uprave dr- 
žavnih šuma sprovedene samo kod instancija drugog 
stepena, dok je kod nadleštava prvog stepena ostalo 
znatnim delom još po starom. Ovo je naročito slu- 
čaj kod Drinske i Vrbaske banske uprave. 

Čitava šumarska služba, kako ona kod Uprave 
državnih šuma, tako i šumsko-nadzorna služba kod 
opštih upravnih vlasti nije dovoljno organizovana 
zbog nestašice osoblja. Ta se nestašica manje oseća 
kod Uprave državnih šuma zato, što je ta služba sta- 
rija i bolje uređena i što je država uvek pokazivala 
više interesovanja za upravljanje svojim šumama, 
nego li za šumarski nadzor i šumarsku policiju. 

Šumarska nadzorna služba mlađeg je datuma, jer 
SU njeni osnovi upravo položeni Zakonom o banskoj 
upravi i Zakonom o unutrašnjoj upravi, pa se s toga 
nije ni dospelo da se ta služba uredi onako kako bi 
to odgovaralo današnjim potrebama. 

Od banskih uprava može se reći samo za Drav- 
sku i Savsku banovinu, da je šumarsko-politička slu- 
žba dobro organizovana, jer samo te dve banovine 
imaju dovoljan broj stručnog osoblja, kako kod sa- 

mih banskih uprava, tako i kod opštih upravnih vla- 
sti prvoga stepena. 

Najnepovoljnije stanje u pogledu organizacije 
šumarske struke je kod Drinske i Vrbaske banovine. 
Nedostatak osoblja oseća se u raznim oblicima, a 
naročito u nedovoljnom nadzoru i sporosti admini- 
stracije, koju sva šumarska nadloštva opravdavaju 
nedovoljnim brojem osoblja. 

Da bi se pravilno resilo pitanje organizacije šu- 
, marsko-nadzorne vlasti, neophodno je potrebno po- 
stavljenje novih sreskih šumarskih referenata, jer da- 
našnji broj istih, koji ne iznosi Niše od 122 lica za 
ćelu državu, nije ni približno dovoljan za vršenje 
poslova koje iziskuje nadzorna šumarska služba, a 
kamo li za izvršivanje poslova na pošumljavanju i 
uređenju bujica, koji su danas postali apsolutno ne- 
odložni. 

Kako je sadašnjim brojem stručnih sreskih šu- 
marskih referenata nemoguće izvršavati sve hitne i 
neodložne poslove, Odeljenje za vrhovni šumarski 
nadzor moralo je pristupiti povećanju kredita na lič- 
ne rashode, ali je zato ono opet vodilo računa, da se 
što više smanje izdatci materijalne prirode. Pove- 
ćanje iznosi 498.900 dinara za postavljanje 18 činov- 
ničkih pripravnika počev od VIII položajne grupe, 
2 računska činovnika: jedan od V11I položajne grupe 
i jedan pripravnik IX položajne grupe, kao i postav- 
ljenje   10 nadlugara. 

Organizovanje statističke službe 

Današnja statistika ne zadovoljava. Mi do sada 
nismo bili u mogućnosti da dobijemo jasnu sliku 0 
stanju naše šumske privrede: o stanju, o količini i 
kvalitetu naših šuma, o njihovoj proizvodnoj spo- 
sobnosti, o faktičnom iskorišćenju i potrošnji drvela, 
te o ulozi šumske privrede u našoj opštoj privredi. 
iRazlozi tome su: još nerešena pitanja svojine šuma 
i šumskog zemljišta, nedostatak katastra, nedostatak 
materijalnih sredstava kao i nedostatak dobro orga- 
nizovane statističke službe. 

Ministarstvo šuma i rudnika i pre konačnog re- 
šenja pitanja svojine i izrade katastra — zašto će 
trebati još dosta vremena, ■— mora da preduzme ko- 
rake da bi se došlo do što pouzdanije i bolje šumske 
statistike, pa je u tome cilju već sada pristupilo te- 
meljitoj reorganizaciji čitave statističke službe. Za 
vodenje statistike, za popisivanje šumskih gazdin- 
stava i objekata; za popisivanje, prikupljanje i sre- 
đivanje statističkih podataka, izrađena su detaljna 
uputstva, pri čemu su unificirane statističke metode 
i statistička načela. 

U prošlogodišnjem budžetu bilo je odobreno 
za potrebe statistike svega 445.000 dinara. Kako ova 
suma nije bila dovoljna za izvršenje postavljenoga 
zadatka, to je ona za sada povećana na 492.000 
dinara. 

Za organizovanje šumsko-privredne statističke 
službe na napred opisani način, za prvi početak tre- 
balo bi oko 1,600.000 dinara, jer je potrebno da se 
prikupe i svi osnovni podatci o šumskim površinama, 
drvenoj masi i godišnjem prosečnom prirastu, gde 
još ne raspolažemo takvim podatcima. 

U budžetu kod Ministarstva predvideno je, me- 
đutim, za samo Ministarstvo 180.000 dinara, a za 
banske uprave 312.000 dinara ili svega: 492.000 di- 
nara, dakle mnogo manje nego što je stvarna po- 
treba. 
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Ostatak potrebnog iznosa, nadoknadice se in- 
tenzivnim radom i marljivošcu činovnika, kao i pre- 
bacivanjem jednog dela troškova za statistiku na 
banske uprave, jer je i njihov interes da one dođu 
do pouzdaniji statističkih podataka, kao što je to 
interes   i   korist same države. 

Nije potrebno posebno dokazivati potrebu, važ- 
nost i korist šumsko-privredne statistike. Ona služi 
kao baza svakoj stručnoj raspravi, svakome izlaga- 
nju, obrazloženju i donošenju šumsko-privrednih za- 
ključaka. Vodenje celokupne šumarske politike jedne 
zemlje mora i može jedino da se osniva na šumsko- 
privrednoj statistici, koja nam kazuje kakve se sve 
mere imaju preduzeti u šumskoj politici, šumskoj 
privredi, kako u cilju unapređenja i postizavanja što 
intenzivnije šumske privrede i povećanja proizvodne 
sposobnosti naših Suma. Statistika je ogledalo .i re- 
gulator šumske privrede, jer je u stanju da pokaže 
sve   dobre  strane  kao  i  nedostatke  naše  delatnosti. 

Dobra šumska statistika ima da posluži korisno 
i opštoj državnoj statistici, međunarodnoj šumskoj 
statistici, šumsko-privrednoj geografiji i geobotanici, 
a sem toga i prestiž naše države zahteva da i u ovom 
pogledu idemo u korak sa naprednim evropskim dr- 
žavama. 

Propaganda, nastava i unapređenje šumarstva 

Na unapređenje i propagandu šumarstva pred- 
viđa se u pogledu budžeta za 1939/40 godinu ne- 
znatno povećanje od 10.000 dinara za potrebe šu- 
marsko-lovačkog muzeja. 

U cilju podizanja našeg šumarstva na viši ste- 
pen, nama su potrebni ne samo šumski stručnjaci, 
već i specijalisti u pojedinim granama šumske pri- 
vrede, pa se zato često ukazuje potreba, da se po- 
jedini stručnjaci šalju u inostranstvo radi specija- 
liziranja. 

Dalje se nastoji, da prema raspoloživim sred- 
stvima i naša država bude zastupljena preko naših 
stručnjaka na važnim međunarodnim kongresima i 
konferencijama, kojima je cilj tretiranje najvažni- 
jih problema na polju šumarstva. Isto se tako čini 
sve što treba da u granicama naših sredstava uče- 
stvujemo i da budemo zastupani i na međunarodnim 
izložbama. 

Nastava i izobrazba Šumarskih inženjera vrši se 
na šumarsko-poljoprivrednom fakultetu u Zemunu i 
na gospodarsko-šumarskom fakultetu u Zagrebu. 
Između Ministarstva šuma i rudnika, koje vodi pp- 
štu šumarsku politiku za čitavu zemlju, i fakulteta, 
koji spremaju nove naraštaje šumarskih inženjera, 
za" potrebe šumarstva i šumske privrede, nema po- 
trebne ni dovoljne saradnje, jer fakulteti potpadaju 
neposredno pod Ministarstvo prosvete, te Ministar- 
stvo šuma i rudnika nije n stanju da izobrazbi šu- 
marskih inženjera da onaj pravac, koji bi ono želelo. 

Veliki broj svršenih šumarskih inženjera (oko 
230) čeka na postavljenje. Sto oni do sada nisu mogli 
biti postavljeni razlog je u oskudici materijalnih 
sredstava. Prelaženjem na plansku šumsku privredu 
i zavođenjem režije kod Uprave državnih šuma, dalje 
intenzivnim sprovodenjem unutarnje kolonizacije u 
Bosni i Hercegovini, kao i zavođenjem stručne upra- 
ve kod nedržavnih šuma, te ponovnim oživljavanjem 
celokupne šumske privrede, pružiće se mogućnost da 
se zaposle svi svršeni šumarski inženjeri, koji čekaju 
na zaposlenje. 

Povećanjem izdataka za stručnu upravu u cilju 
postizavanja Sto veće intenzavnosti povećavaju se i 
prihodi kod svake privredne grane, pa će tako i šum- 
ska privreda biti u stanju da povećanjem broja 
stručnog osoblja da državi još veće prihode. 

Izobrazba čuvarskog osoblja za državne Sume 
ima se vršiti putem lugarskih škola, koje Ministar- 
stvo šuma i rudnika otvara prema potrebi. Sada radi 
lugarska škola u Mariboru, a sem toga i lugarska 
škola u Sarajevu. 

Lugari i čuvari Suma upotrebljavaju se u nedo- 
statku kvalifikovanog stručnog osoblja i za pomoćno- 
teliničke radove. Delimično zato što su im rconi suviše 
veliki, delimično i sa razloga Sto lugar ne može da 
vrši izvesne tehničke poslove, nameće se potreba da 
se Sumsko-telmički pomoćni poslovi izluče od čuvanja 
puma i da se za tu svrhu spremi specialno osoblje sa 
srednjom stručnom školom, a čuvarima šuma i luga- 
rima da se ostavi samo čuvarsko-polioiska služba. 

Izlučivanje i proglašavanje šuma za zaštitne 

Ukupna površina šuma i šumskog zemljišta bez 
obzira na kategoriju vlasništva u celoj državi iznosi 
oko 9.213.500 hektara, od toga je stvarno pod šumom 
oko 7.792.500 hektara. 

Do 1930 godine izlučeno je stalno i privremeno 
zaštitnih šuma 230.303 hektara', t. j. samo 3%. 

U toku od godine 1930 do 193G izvršeno je novo 
jizlučenje stalno i privremeno zaštitnih šuma na povr- 
šini od 38.264 hektara. Svega se predviđa za izlučenje 
oko 1.200.000 hektara, t. j. 15%. 

Stupanjem na snagu Zakona o Sumama od 21 de- 
cembra 1929 godine sve zaštitne Sume bez obzira na 
kategoriju \'l;\siiištva sačinjavaju posebnu grupu šuma 
po § 56 pomenutog Zakona pod oznakom: šume pod 
naročitim javnim nadzorom. 

Po § 16 Zakona o šumama zaštitne šume su: 
1) koje zaštićuju zemljište od odronjavanja, spi- 

ranja i potiskivanja, a nalaze se na strmim obroncima 
iii na obalama voda ili na zemljištu izloženom raz- 
nošenju vetrom. 

2) Koje zaštićuju vrela, bujična područja, spreča- 
vaju naglo oticanje vode i ako posredno zaštićuju od 
poplave i lavina. 

3) Koje se nalaze na gornjoj granici vegetacije ili 
nopšte na visokim planinskim položajima. 

Po § 17 Zakona o šumama privremeno zaštitne šu- 
me jesu one, koje zaštićuju objekte izvan svoga stani- 
šta i koje je nadležna vlast za takve proglasila. U 
tome cilju mogu se proglasiti zaštitnim šumama na- 
ročito one šume, koje štite lekovite vode i klimat- 
ska lcčilišta. 

Proglašavanje Suma za stalno zaštitne vrši ban 
po službenoj dužnosti ili po traženju zainteresovanih 
lica na osnovu pribavljenog stručnog mišljenja šu- 
marskog referenta i provedenog postupka. 

U tu svrhu propisan je i pravilnik za zaštitne 
Sume,  po  kome  se  ima   voditi  postupak. 

Unapređenje lova 

Zakonom 0 lovu od 5 decembra 1931 godine pro- 
pisano je između ostalog, u glavi V, unapređivanje lo- 
varstva u celoj dr/avi putem pomagnja stručne lo- 
vačke literature, priređivanja lovačkih izložbi, suzbi- 
janja bolesti kod divljači, uništavanja grabljivaca, 
dalje putem nagrađivanja lica koja pomažu suzbijanje 
bespravnog lova, koja tamane zverad i slično. 
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U predlog budžet;! uneta je potrebna suma u 
skromnom iznosu da bi se moglo doprineti unapređe- 
nju lovne privrede, koja u našoj državi sve više dolazi 
do izražaja i koja našoj narodnoj celini donosi sve 
veće novčane koristi. 

Pošuiiiljavanje krša i goleti 

Pored velikih materijalnih koristi, koje šume 
daju narodu i državnoj privredi one svojoj bližoj i 
daljoj okolini pružaju i druge posredne koristi, koje 
je nemoguće iskazati u brojkama, ali koje su od ve- 
like važnosti za ljudsku zajednicu i državu. 

U tom pogledu ulogu šume najbolje ćemo oceniti 
ako bacimo pogled na opustele krajeve, naročito u 
južnim i primorskim delovima naše države, koji su 
nekadd bili pod šumom, pa su one nerazumnim postu- 
panjem od strane samoga naroda i rdavo provedenim 
iskorišćavanjem potpuno uništene. 

Sa nestankom šuma nestalo je i blagostanja u tim 
krajevima. Nestankom zelenog pokrivača, obolele po- 
vršine su izložene sunčanoj že^i, vetrovima i štetnom 
delovanju vode, koja spira plodnu zemlju, otvara bu- 
jice, a negde stvara i močvari, koje su izvor mnogim 
nedaćama i nesrećama tamošnjega naroda. 

U dužnost Ministarstva šuma i rudnika spada.i 
staranje da NC pošumljavanjem ogolelih površina po- 
novo uspostavi ravnoteža u prirodi i stvore bolji 
uslovi za život. Šuma će kada se podigne, mehani- 
čkim uplivom usporiti snagu i štetno delovanje vet- 
rova, izjednačiće klimatske ekstreme i sprečiti naglo 
oticanje vode i spiranje zadnjih ostataka plodne zem- 
lje, a što je glavno šuma će popraviti tle i stvoriti 
bolje uslove za proizvodnju u budućnosti. Poboljšava- 
jući tako klimatske i higijenske prilike, šuma će omo- 
gućiti i bolji razvoj poljoprivrede i stvoriti opštu po- 
pravku ekonomskih prilika, a osim toga će ona dati 
i zarade okolnom stanovništvu. 

Kultivisanje ogolelih površina je veliki zadatak, 
jer su to ogromne površine. Po statističkim podat- 
cima, prikupljenim od strane Ministarstva, u našoj dr- 
žavi ima oko 1.100.000 hektara ogolelih površina, 
koje .treba vratiti šumskoj  kulturi. 

Goleti se nalaze najviše na kršu duž. obala Jad- 
ranskoga mora i u srednjem debi Vardarske banovine, 
I. j. u oblastima u kojima su i nepovoljne klimatske 
prilike pomogle da šume nestane, a sada takve pri- 
like otežavaju da se šuma ponovo podigne. Ima goleti 
i u drugim krajevima naše države, ali ove goleti ne 
čine tako neprekidne komplekse, a sem toga one se 
nalaze u povoljnijim klimatskim i privrednim prili- 
kama, pa su od manjega značaja. 

Iskazana površina ipak nije sva potpuno OgO- 
lela, nego je dobrim delom još uvek pokrivena osta- 
cima stare vegetacije, gde samo popaša sprečava 
normalno razvijanje šume, pa se znatne površine 
mogu zagajiti prirodnim putem, ako se tu zabrani 
paša. Može se uzeti, da će od gore navedene povr- 

, šine goleti samo oko ПОП.ООО hektara trebati stvarno 
veslačkim putem posumiti, a ostatak se može za§U- 
miti i prirodnim putem, stavljanjem U zabranu od 
paše. 

Važnost pošumljavaiija krša uočena je još od 
ranije dok su neki krajevi naše države bili pod tu- 
đinskom vlašću, pa je pre rata nešto rađeno na tome 
polju. Tako je u primorskim krajevima u razdoblju 
od 60 godina do našeg ujedinjenja veštačkim nači- 
nom pošumljeno u hrvatskom delu Primorja oko 
2. ИН) hektara, a u bivšoj Dalmaciji oko 4.000 hek- 

tara gologa krša. Posle oslobođenja naša država na- 
stavila je i proširila te radove, pa je za proteklo 
vreme u tim krajevima i pored skučenih novčanih 
sredstava urađeno više nego li pre ujedinjenja. 

Težište radova, koje je posle rata izvodila naša 
država, bilo je na kršu Savske, Primorske i Zetske 
banovine, kao i na goletima Vardarske banovine, ali 
nisu zanemareni hi ostali krajevi. 

Bilans rada na ovom polju pokazuje nam da je 
od 1919 godine pa do kraja 1936 godine veštačkim 
puteni pošumljeno 18.022 hektara gole površine, a 
stavljanjem pod zabranu paše obnovljeno je oko 
80.000 hektara zakržljalih šikara. 

Za ove radove, računajući i održavanje šumskih 
rasadnika, koji služe za pošumljavanje goleti kao i 
za sve pomoćne radove, utrošeno je 59,533.357 
dinara. 

Ovi podaci ne sadrže ona pošumljavaiija. koja je 
država vršila n okviru redovnog gospodarenja u svo- 
jim državnim šumama na starim i redovnim seči- 
nama i paljevinama. 

Uloga države, odnosno Ministarstva šuma i rud- 
nika u pošumljavanju goleti regulisana je Zakonom 
6 šumama, koji je ovim poslovima dao karakter jav- 
nih radova. Ovim Zakonom i na osnovu Uredbe o 
pošumljavuju propisan je administrativni postupak 
za izdvajanje goleti, koje će se u javnom interesu po- 
sumiti, dalje je izložen način finansiranja radova i 
propisane su druge administrativne mere za pun 
uspeh ovoga posla. 

Zakon o šumama u § 92 i 93 propisuje, da sva 
nepošumljena apsolutna šumska zemljišta, čije po- 
šumljavnjc traži opšti javni interes, treba u roku od 
10 godine, tj. do 1940 godine, izdvojiti u svrhu po- 
šumljavnja, a u roku od 50 godina tj. do 1980 godine 
i posumiti. 

Ove zakonske odredbe u najkrupnijim potezima 
čine program rada koje treba da izvrši Ministarstvo 
šuma i rudnika. Međutim rad na pošumljavanju za- 
visan je ne samo od zakonskih propisa, nego i od. 
finansiske mogućnosti i drugih faktora socijalne i 
privredne prirode, koji se ne mogu predvideti, pa se 
danas ne mogu postavljati rokovi i sa sigurnošću 
govoriti o onome što će se izvršiti kroz nekoliko 
decenija. 

S toga je danas glavno da se cela akcija postavi 
na zdrave osnove i da se valjano organizuje, da bi 
se ona u danom momentu, kada se za to stvore fi- 
nansiske mogućnosti, mogla pravilno odvijati. 

Po istaknutim principima počelo se raditi na po- 
šumljavnju tek posle stupanja u život novog Zakona 
o šumama od 1929 godine i posle obrazovanja ban- 
skih uprava, i čiju nadležnost spada izvođenje ovih 
poslova. 

Po prirodnom toku rada, najpre se vrši izdva- 
janje goleti, koje treba u javnom interesu posumiti. 
Ovaj posao po odredbama Zakona o šumama pove- 
reu je naročitim komisijama kod opštib upravnih 
vlasti prvoga stepena. Terenske predradnje, rad ko- 
misije i administrativni postupak oko izdvajanja go- 
leti vrlo je obilan i komplikovan, jer se u cilju ob- 
jektivnosti rada moraju proučiti i držati u vidu po- 
red javnih interesa i interesi vlasnika zemljišta, pa 
i interesi trećih lica, koja polažu stanovita prava na 
zemljišta koja se izdvajaju. Iz ovih razloga, a i zbog 
finansiskih poteškoća kao i zbog nedovoljnog broja 
šumarskih stručnjaka kod opštih upravnih vlasti, ovaj 
se  posao nije mogao  razviti  onim  tempom, kako  je 
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to zakonodavac predvideo, pa je već sada očigledno, 
da se taj posao neće moći u svima banovinama do- 
vršiti   ehi   određenog roka. 

Medu poslovima i/, oblasti pošiimljavanja iz- 
dvajanje LMik'li je pritniaran i najliitniji posao, pa se 
naročiti napori ulažu, da se laj posao što pre okon- 
ča kako bi se dobila jasna slika ^de će se i kolika 
površina moći posumiti, i da hi se mo^ao izraditi 
detaljni' prograni rada /a ćelu državu. Tek kada se 
ovaj posao dovrši, moći će se i taćnije utvrditi u ko- 
likoj   mori   će država biti an^ažovana /.a fiiiausiranje 
tih  radova. 

Na izdvajanju goleti počelo se ratliti 1930 gO1 

dine pa je do kraja 1936 godine za Izdvajanje po- 
pisano 189.266 hektara goleti, a od toga je preme- 
reno i kartirano 77.775 hrklaia, dok je odlukom ko- 
msija konačno izdvojeno 53.630 hektara goleti. 7л\ 
ove radove utrošeno je u svemu 1,250.531 dnar, 

U Idućoj budžetskoj godini ovaj pošao iz hapred 
. taknutih razloga moraće se proširiti u znatnoj meri, 
(e'-rn za ovu vrstu radova u predlogu budžeta za 
1939/40 godinu predvideni ziialn.) veći krediti nego 
u orošloj godini. : 

Kada    SU   izdvojene   goleti   koje   treba   posumiti 
onda   se   pristupa samome pošumljavanju. Ovaj po- 
ao se  ne   izvodi u onome opsegu kako bi se želelo 

i kako lii   trebalo, nego se on kreće u granicama П- 
naiisiske   mogućnosti. 

FinanSiska sredstva koja SU do sada davana za 
posumi j avanje goleti, nisu dovoljna da hi se ovaj 
nosao mogao dovrSiti u dogledno vreme. S toga je 
krainje vreme da se postepeno povećavaju krediti .i 
OVU svrhu, pa je i U ovom predlogu budžeta predlo- 
ženo  povećanje tih kredita. 

^li    j    sa   ovako  povećanim   kreditima  država   će 
u stanju da izvrši samo jedan deo najhitnijih ra- 

)va, radi zaštite železnice i puteva, koji su u vezi 
ea iavnim radovima što ih izvode drugi resori i koji 
se ne mogu odlagati, a na pošiimljavanja u Mrim raz- 
merama ne može se za sada ni misliti. Danas je jasno 
da država sama neće hiti kadra da podnese ceo teret 
pošuinljavanja, te je potrebno da je i sam narod na 
tome poslu pomogne. 

Pomoć od strane naroda potrebna je ne samo 
radi finansiske strane pitanja, nego i radi zaštite po- 
stojećih šuma, kao i radi očuvanja podignutih kul- 
tura. Nije dovoljno samo posumiti izvesnn površinu, 
već je posle treba negovati i sačuvali, a za to je 
potrebno puno razumevanje i saradnja od strane na- 
roda. Da bi se narod vaspilao u dului povoljnom za 
Sumu i šumsku privredu, Ministarstvo šuma i rudnika 
radi па propagandi pošunUjavanja li narodu. 

U tn svrhu ustanovljeni su takozvani: »iKčji 
dani pošiimljavanja«, koji se održavaju sa školskom 
decom. Kao druga mera za propagiranje ideje o 
posumi tavanju, a naročito da hi se .probudila i po- 
mogla i privatna inicijativa, zavedeno je besplatno 
izdavanje sadnica za pošumljavanje. Na ovaj način 
deli se  godišnje preko 10 miliofta sadnica besplatno. 

Za potrebe pošiimljavanja, koje izvode banske 
uprave kao i za besplatno izdavanje sadnica proiz- 
vodi se u banovinskim rasadnicima potreban hroj 
urinira. I! 1П;57 godini kao i U 1938 godini posto- 

jalo je 116 takvih rasadnika sa ukupnom površinom 
od Ц5 hektara, u kojima je proizvedeno oko 60 
miliona   sadnica sa troškom od  1,126.763 dinara. 

Najveći deo krša i goleti nalazi se u posedu 
države "ili   komunalnih tela. Međutim dosadašnja  iš- 

hiti 

kuštva su pokazala, da je kultivisanje pustih zem- 
ljišta bolje ošigiirano, kada su ta zemljišta U indivi- 
dualnom vlasništvu, nego dok su u zajednici, pa ?e 
pomišljalo na deobn državnih i opštinskih goleti na- 
rodu u svrhu pošuinljavanja. Time hi se znatno uma- 
njili troškovi koje država ulaže u poSnml ja\ аиц' 
takvih zemljišta. 

Ovaj princip je donekle pritnenjen u bivšoj Dal- 
maciji na osnovu Zakona od 1878 godine. Nešto je 
rađeno n tome pravcu pre rala i na teritoriji Herce- 
govine. Ova akcija oko deljenja državnih goleti i 
ustupanja pod izvesnim uslovima u individualni po- 
sed nastavljena je donekle i posle rata. pa je u biv- 
šoj mostarskoj oblasti razdeljeno nešto državnog 
zemljišta na kršu da se zagaji i pošumi putem unu- 
trašnje kolonizacije. Ovo je bio samo jedan pokušaj 
manjeg razmera, a sada je vreme da se ovome poslu 
pristupi na široj osnovi, te da se u tim krajevima 
^de postoje uslovi za to, razdeli narodu u svrhu po- 
šnmljavanja sav državni krš, koji nije potreban za 
Unutrašnju kolonizaciju i za izlučenje mere i halta- 
lika. Ova potreba naglašena je u Fdnanslskom za- 
konu za 1938/39 godinu, gde je u lački 12 § 82 dato 
OVlašćenje Ministarstvu šuma i rudnika, da n bivšoj 
mostarskoj oblasti i srezovima livanjskom i totni- 
slavgradskom izdvoji golo i nepotpuno obraslo dr- 
žavno apsolutno šumsko zemljište i razdeli ga poje- 
dinim licima i ustanovama U svrhu pošuinljavanja po 
propisima Uredbe, koja će se doneti po odobrenju 
Ministarskog saveta. Izrada ove Uredbe je u toku 
i uskoro će biti dovršena, pa je. u predlog budžeta 
uneta i potrebna suma za provadarije ove Uredbe. 

Krediti za javne radove iz oblasti pošiimljava- 
nja koji su imeti n predio;;' budžeta za 1939/40 go- 
dinu, ne dostižu visinu, koju iziskuju stvarne po- 
trebi', nego su odmereni u granicama naših sadaš- 
njih privrednih mogućnosti, kako bi se produžilo sa 
radovima  ove vrste bar u dosadanjem  opsegu. 

Uređenje bujica 

Uređenje bujica je važan i hitan kulturni pro- 
blem države. Bez iVjegOVOg pravilnog rešenja ne 
mbgtl se zamisliti drilgi kulturni radovi, a hitan je 
naročito s toga, što treba ohezbediti saobraćajne 
arterije, koje su značajne za zemaljsku odbranu. 

Nastojanjem Ministarstva šuma i rudnika uprav- 
ljeno je U prvom redu na to, da se Što pre urede 
liiijice,' koje Ugrožavaju železničke pruge i državne 
puteve prvoklasno,-; značaja. Služba uređenja bujica 
mora da bude >n:ibdevena materijalnim sredstvima U 
potrebnoj visini, kako bi odgovorila svojim zadat- 
cima,   koji   su   eminentno   kulturnog  i   privrednog 
značaja. .     . . , ,• 

Državni   je  interes  da  se   popisu  svi   objekti  i 
uređenim  bujicama,  kako  hi   se  mogli   održavati   U 
dobrom stanju  i  potrebna sredstva  raspoređivati  na 
način,  kako  to  propisuje  Zakon  o  uređenju bujica 

Banskim upravama potrebni su znatniji krediti 
za izradu projekata, pošto su u izgledu sve tnnogO- 
brojniji radovi. , , , 

'Pozicija za održavanje objekata nije povećana, 
predložene sume za održavanje objekata kod poje- 
dinih banskih uprava odgovaraju broju objekata i 
stvarnim potrebama, te je zato potrebno da se usvoje 
ove sume. 

Nagli razvitak službe uređenja bujica izazvao je 
i  potrebu  povećanja   osoblja.  U   personalnom   delu 

77 
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ta jt potreba istaknuta i pot ražen je neophodni broj 
osoblja, jer se izvršenje hitnih radova, koji se pri- 
premaju u celoj državi, ne može ni zamisliti bez obez- 
bedeno^ kadra šumarsko-bujičarskih stručnjaka. 

Sanacija imovnih opština 
Imovne opštine, poznate narodne institucije u 

Savskoj i Dunavskoj banovini, vlasnice oko 386.000 
hektara šuma, nalaze se već nekoliko godina u vrlo 
teškoj finansiskoj krizi. 

Zbog slabih cena drvinog materijala, koji prema 
privrednim planovima smeju imovne opštine da unov- 
če svake godine, prihodi poslednjih nekoliko godina 
nisu u stanju da pokriju rashode, te je većina imov- 
nih opština zadužena velikim svotama i to, u prvom 
redu, neplaćanjem prinadležnosti osoblju, a pored 
toga one duguju znatne sume na ime državnog po- 
reza i banovinskog prireza. 

Duij svih imovnih opština iznosio ie koncem go- 
dine 1936 — 60,745.678 dinara. Na osnovi odredaba 
Finansiskog zakona za 1936/37 godinu oprošten je 
nekim siromašnijim imovnim opštinama dug na dr- 
žavnom porezu i banovinskom prirezu u iznosu od 
14,200.000 dinara, i time je tek nešto pomoženo ovim 
ustanovama, no one još dalje duguju oko 40,000.000 
dinara. 

U svrhu sanacije pasivnih imovnih opština pred- 
videno je jednom odredbom Finansiskog zakona za 
1938/39 godinu donošenje Uredbe za sanaciju imov- 
nih opština, koja je prošlog: leta bila na rasprav- 
ljanju pred Privređno-finansiskim komitetom mini- 
stara. 

Komitet ministara stavio je neke primedbe na 
Uredbu, pa pošto je Uredba sada ispravljena i do- 
punjena prema učinjenim primedbama, biće uskoro 
ponovo dostavljena Privredno-finansiskom komitetu 
ministara, te se nadam da će Uredba uskoro biti 
prihvaćena, čime bi se resilo i pitanje sanacije imov- 
nih opština. 

Na žalost i stanje šuma zemljišnih zajednica za- 
daje brig-e: lizdatci na te šume, kojih ima oko 259.000 
hektara, u nesrazmeri su sa prihodima. Porezi, pri- 
rezi i drugi nameti terete ove šume od jednog hek- 
tara 26 dinara godišnje, što one po svojoj privred- 
noj  sposobnosti ne mogu podneti. 

Uprava   državni li   suma 

Organizacija uprave državnih šuma 
Državnih šuma ima 2,814.530 hektara ili 38,8% 

od celokupne površine šuma i šumskog zemljišta. Tim 
šumama rukuje Odeljenje za upravu državnih šuma 
u čiju nadležnost spadaju svi poslovi, koji su u vezi 
sa stručnom upravom, uređenjem i iskorišćavanjem 
državnih šuma. 

Kao područne ustanove za upravu i igazdovanje 
sa državnim šumama i šumskim zemljištima služe: 
direkcije šuma, šumske uprave, državne manipula- 
cije, državna šumska industriska preduzeća i pro- 
metne uprave  državnih šumskih železnica. 

Odeljenje za upravu državnih šuma upravlja dr- 
žavnim šumama preko 12 direkcija šuma, odnosno 
161 šumske uprave i 5 šumskih manipulacija kao i 
prometnom upravom državne šumske železnice Uso- 
ra—Pribinić. 

Područja direkcija Suma podeljena su na šum- 
ske uprave: one su izvršni organi direkcija šuma i 

osnovne upravne i finansiske jedinice za ekononu- 
sanje državnim šumama. Na čelu šumske uprave stoji 
šef, koji treba da je stručni šumarski činovnik sa fa- 
kultetskom spremom i položenim državnim stručnim 
ispitom  za  samostalno  upravljanje  šumom. 

Državne šumske manipulacije su posebne usta- 
nove — neposredno podređene direkcijama šuma, a 
osnovane tamo gde je režisko iskorišćavanje držav- 
nih šuma razvijeno u tako velikom obimu, da se mo- 
ralo odvojiti od  redovnih  poslova  šumskih uprava. 

Šumske uprave podeljene su na čuvarske reone 
(srezove), koji su povereni na čuvanje lugarima (ču- 
varima šuma), čija je služba prvenstveno šumsko- 
zaštitnog karaktera. 

Brojno stanje osoblja Uprave državnih šuma 
i njegova struktura 

Uprava državnih šuma sa područnim ustanovama 
ima svega 2.748 službenika i to: 

1) činovnika i činovničkih  pripravnika ^91 
2) zvaničnika svih zvanja (nadlugara, lu- 

gara  i  kancelariskih zvaničnika) 853 
3) služitelja svih zvanja (čuvara šuma 

i  kancelariskih služitelja) 1.093 
4) dnevničara-služitelja i dnevničara- 

zvaničnika 204 
5) kontraktualnih  činovnika ^ J_ 

Svega:    2.748 
Broj, odnosno struktura osoblja Uprave držav- 

nih šuma — u poredenju sa veličinom državnog šum- 
skog poseda i njegovim stanjem odnosno težnjom 
da se planskim radom povećaju prihodi iz njih — 
najbolje pokazuje pravac u kome se mora kretati 
personalna politika. Jasno je, da se pritom mora 
voditi računa o današnjim finansiskim prilikama od- 
nosno o potrebi štednje. 

Prema broju šumskih uprava i ukupnoj površini 
državnog šumskog poseda prosečna površina ko- 
jom upravlja jedna šumska uprava iznosi oko 25.000 
hektara. Veličina jedne šumske uprave zavisi od in- 
tenzivnosti gospodarenja. Šumske uprave velikih po- 
vršina dozvoljavaju se tamo gde se vodi ekstenzivno 
gazdinstvo, tj. koje se na kraju svodi samo na ču- 
vanje šuma i lokalno podmirenje u drvetu. Pa ipak 
i tu se moraju ostaviti izvesne granice preko kojih 
se ne može prelaziti. Samo primera radi navodi se 
da Šumska uprava u Foči ima površinu od 175.760 
hektara. 

Zakon o šumama kao i Uredba o organizaciji 
Ministarstva šuma i rudnika predviđa na čelu jedne 
šumske uprave da mora biti samo šumarski stručnjak 
sa fakultetskom spremom i položenim državnim ispi- 
tom, a samo izuzetno šumarski stručnjak sa sred- 
njom školom. 

Prema propisima Uredbe o organizaciji Ministar- 
stva šuma i rudnika broj šumskih uprava u roku 
od 10 godina (računajući od 1936) ima se najmanje 
udvostručiti, tj. svaka šumska uprava ima se svesti 
na površinu, koja ne sme biti veća od 10.000 hek- 
tara za jednu šumsku upravu. 

Prema svemu ovome znači da bi u istom roku 
od 10 godina sadanji broj šumarskih stručnjaka tre- 
balo najmanje udvostručiti, a na stranu onaj broj 
stručnjaka potrebnih za specijalne poslove u držav- 
nim šumama, za koje se ne mogu uzeti šumari iz re- 
dova svagdašnje šumarske administracije, 
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U predlogu budžeta za 1939/,40 godinu predvi- 
deno je 40 novih mesta za činovničke pripravnike — 
šumarske inženjere — pa će se Uprava državnih šu- 
ma sa  tim   novim brojem prilično pomoći za izvesno 
vremc- 

Uredenje  državnih šuma — taksacija i iskorišćavanje 
šuma 

Uređenje šuma je glavni preduslov pravilnog 
iskorišćavanja šuma. Osnovu savkog šumskog gaz- 
dinstva čine uređeni elaborati. Bez poznavanja inven- 
tara šuma i bez znanja kolike i kakve prihode može 
šuma da daje, nije moguće zamisliti racionalno go- 
spodarenje.   

Kod izrade suma u vlastitoj režiji jos vise se 
ookazuje potreba tačnog određivanja i kvalifikacije 
drvnih masa. Bez toga ne može se provesti valjana 

i racionalna organizacija rada niti odabrati najpri- 
kladnije  investicije. 

U praksi se često vidi da se zbog nedostatka 
orivredno^ plana podižu ili preskupe investicije, ili 
naprotiv preslabe, koje se naknadno, uz nesrazme- 
raii trošak, moraju proširivati. 

Poneki šumski kompleksi koji do sada leže bes- 
korisno i bez prirasta, mogli bi se otvoriti za eks- 
nJoataciju, kad bi nam bilo poznato koliku drvnu 
nasu sadrže, kolika im je vrednost i kolike su in- 
vesticije potrebne za njihovo plansko i racionalno 
i'.korašćavanje.    ,  , v       , 

Glavni produkat šumskog gospodarenja, — 
drvo ima veoma veliku vrednost, koliko za podmi- 
renje svakidašnjih domaćih potreba, toliko i za tr- 
govinu kao izvozni artikal od najveće važnosti. Pre- 
ma strukturi našeg izvoza, gde glavno mesto zauzi- 
ma iu poljoprivredni proizvodi, koji su vrlo nestalni, 
jer zavise od rodnosti pojedine godine, drvo dobija 
još veću važnost, jer njegova produkcija ne zavisi od 
pojedinih godina, pa je drvo uvek u stanju da po- 
puni praznine u izvozu poljoprivrednih produkata u 
nerodnim godinama. U našoj državi me postoji ni 
jedan tako siguran izvozni artikal i tako velike vred- 
nosti kao što je drvo. 1 baš zato mi moramo osigu- 
rati i za budućnost trajnost produkcije, koja je 
za nas neizvesna bez dobre zaštite šuma i bez ure- 
dajnih elaborata. 

Zakonodavac je pravilno ocenio važnost uređi- 
vanja državnih šuma. Zakonom o šumama u § 49 
traži se da se državnim šumama gospodari po na- 
čelu trajnog gospodarenja, što se ima osigurati na 
taj način, da se gospodarenje vrši strogo po pri- 
vrednim planovima. / 

Od naročite je važnosti za iskorišćavnje držav- 
nih šuma bilo donošenje Uredbe o organizaciji Mi- 
nistarstva šuma i rudnika. Iskorišćavanje državnih 
šuma postavljeno je ovom Uredbom na novu osnovu, 
jer se po Uredbi šumski proizvodi u slobodnim dr- 
žavnim šumama imaju iskorišćavati po pravilu u vla- 
stitoj režiji, a tek po izuzetku, gde to diktiraju na- 
ročiti uslovi, mogu se primenjivati i drugi načini 
iskorišćavanja. 

Za ovo novo iskorišćavanje državnih šuma pro- 
pisuje Uredba —■ tolerišući dosadašnje iskorišćavanje 
državnih šuma po postojećim dugoročnim ugovori- 
ma i po ugovorima zaključenim na osnovu Zakona 
o zaštiti domaće drvarske industrije, da se uvodi po- 
stepeno, po prethodno utvrđenom programu, režisko 
poslovanje i to pošto se stvore svi preduslovi za uspe- 
šan rad  i" ispita rentabilnost režiskog poslovanja. 

Ovim odredbama bio je striktno određen smer 
budućih radova na iskorišćavanju državnih Suma, te 
se izvršenju tih veoma važnih i opsežnih radova 
odmah i pristupilo. Za iskorišćavanje državnih šuma 
u vlastitoj režiji prikupljeni su podaci za sastav jed- 
nog opšteg programa i za sastav detaljnijeg peto- 
godišnjeg plana iskorišćavanja na osnovu tog opšteg 
programa. Zajedno sa ovim podatcima za program 
režiskog iskorišćavanja prikupljeni su i prvi posve 
generalni podatci za sastav investicionog plana, koji 
će^se definitivno moći sastaviti onda kada se ko- 
načno utvrde programi režiskog rada za svaku po- 
jedinu direkciju šuma. 

Isto tako se pristupilo, na osnovu odredaba Ured- 
be o organizaciji Ministarstva šuma i rudnika i pri- 
kupljanju podataka za uređenje i melioraciju suvata 
i planinskih pašnjaka. 

Svi opšti i temeljni radovi na sastavu programa, 
koji će pretstavljati bazu kroz celo šumsko gospo- 
darenje u državnim šumama, nisu zbog svoje opsež- 
nosti i potrebnih detaljnih proučavanja na terenu 
mogli do sada biti završeni. 

Iz ovoga sledi, da će se i u budućoj godini mo- 
rati intenzivno nastaviti sa radovima oko utvrđivanja 
definitivnih programa, da bi ovi što prc bili sastav- 
ljeni i da se tako režiskom poslovanju da određeni 
smer i obim, jer su svi ostali načini iskorišćavanja 
državnih šuma štetni ne samo po održavanje traj- 
nosti,  nego i po  najosnovniju rentabilnost. 

Sistem dugoročnih ugovora, sa kojim smo imali 
vrlo rdavo iskustvo, a koji je na teritoriji Bosne i 
Hercegovine izvesno vreme pretstavljao jedini način 
iskorišćavanja državnih šuma, a odavde prenet i u 
druge krajeve naše države, nalazi se sada u postepe- 
noj likvidaciji. 

Iskorišćavanje šuma putem dugoročnih ugovora 
je najekstenzivnije i najjednostavnije, ali zato i sa 
najmanje mogućnosti stručnog uticaja na racionalno 
šumsko gospodarstvo. Iako je takvo šumsko iskoriš- 
tavanje najjednostavnije, ipak su dugoročni ugovori 
preživeli posle ujedinjenja velike perturbacije zbog 
valutarnih i konjunkturnih prilika, koje su šumar- 
stvo stavljale pred veoma teške i komplikovane pro- 
bleme, od kojih SU najglavniji: razrešenje i novo 
sklapanje dugoročnih ugovora prve godine posle uje- 
dinjenja, valorizacija dugovanja kao posledica pro- 
centualnog obračunavanja šumskih taksa iz prodaj- 
nih cena rezane robe u vezi sa kolebanjem vredno- 
sti novca, davanje raznih bonifikacija preduzećima 
sa dugoročnim ugovorima zbog krize u 1925 godini, 
dalje obračunavanje šumskih taksa u zlatu i, najzad, 
revizije dugoročnih ugovora u 1929 godini. 

Pa i u najnovije vreme usled krize u industriji i 
trgovini drvetom, koja je nastala u 1935 godini pri- 
menom ekonomskih sankcija morale su se doneti po- 
sebne zakonske mere za ublaženje krize, što je uči- 
njeno donošenjem Uredbe o regulisanju šumske pro- 
dukcije i merama sanacije drvne privrede od 28 fe- 
bruara 1936 godine. 

Ova Uredba sadržava za dugoročne ugovore dve 
temeljne odredbe: jednu da su se preliminari za 
1935/36 godinu, odnosno 1936 godinu, mogli sma- 
njiti najviše do 50% vrednosti preliminara i ostatak 
preneti na naredne ugovorne godine, a s time u vezi 
smanjiti odnosno odgoditi za alikvotni deo i naplatu 
avansa i drugu mnogo važniju odredbu da su se uz 
puno  obezbedenje  mogle  dozvoljavati   i  otplate  ku- 
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povnine odnosno avansa na istu u obrocima za drvo 
i/, seča u ranijim godinama do uključivo 1935 go- 
dine za vreme od najviše 5 godina. 

Prvom odredbom se preduzeća uglavnom uopšte 
nisu koristila, jer su preliminari u vreme kada je 
Uredba donesena bili već sastavljeni i jer se uskoro 
po donošenju Uredbe mogla primetiti tendencija za 
jenjavanje opšte krize. Drugom odredbom koristila 
su se skoro sva preduzeća, te su skoro sva pre- 
duzeća, blagodareći toj odredbi, regulisaja' svoja ne- 
sporna dugovanja, što je i za državu od velike ko- 
risti, jer su na "taj način, s jedne strane, svi dugovi 
obezbedeni, a, s druge strane, iskorišćavanje državnih 
šuma puteni dugoročnih ugovora sa nekim izuzet- 
cima teče normalno bez ikakvih većih trzavica' i bez 
kakvih naročitih problema, te se svi poslovi po du- 
goročnim ugovorima svršavaju normalno po zauze- 
tom principu, da se dugoročni ugovori moraju obo- 
strano poštovati i u celosti izvršivati. 

Iskorišćavanje državnih šuma na osnovu Zakona 
0 zaštiti domaće drvarske industrije nije donelo onih 
rezultata, koji su se očekivali. 

Pomenuti zakon stupio je na snagu 31 maja 
1929 godine pa će trajati do 31 maja 1939 godine. 
()u omogućava snabdevanje domaćih pilana potre- 
bnom oblovinom iz državnih šuma puteni zaključenja 
dugoročnih ugovora. 

U prvom redu dolaze u obzir pilane sa godišnjim 
kapacitetom ispod 14.000 nv' oblovine, ali glasom čl. 
14 pomenuto^ Zakona moguća je i alimentacija pila- 
na sa većini kapacitetom. 

Prodajna cena drvetu po tom Zakonu određuje 
se kalkulacijom tako, da se u svrhu prodaje ne nio- 
raju održavati javna nadmetanja po Zakonu o držav- 
nom računovodstvu i Zakonu o šumaina, odnosno po 
Uredbi o organizaciji Ministarstva šuma i rudnika. 

Za svako rezervisano područje sklapa se jedan re- 
zervacioni i jedan kupoprodajni ugovor. Za svaku 
vrstu drvela jednog rezervacionOg područja izračuna- 
va se i određuje prosečna šumska taksa. 

Glasom čl. 7 Zakona o zaštiti domaće drvarske 
industrije u slučaju većih tržnih promena i valutnih 
prilika, Ministar šuma i rudnika ponovo određuje 
šumsku taksu u šaglasnosti sa Ministarskim savetom. 

Zakon o zaštiti domaće drvarske industrije pri- 
menjen je na području direkcija šuma Skoplje, Niš, 
Cačak, Sarajevo, Banjaluka, Tuzla, Sušak i Zagreb. 
Ukupna rezervisana drvna masa, koja je do da,nas de- 
iiniično već iskorišćena, iznosi oko 3,300.000 m' če- 
tinara i 2,;500.000 kubnih metara bukovine. 

Usled krize na drvnom tržištu u prošlim godi- 
nama većina .interesanata po Zakonu o zaštiti do- 
maće drvarske industrije, nije mogla da udovoljava 
ugovornim obavezama ni u pogledu seče etata u pred- 
viđenoj  visini  ni  u pogledu  plaćanja kupovine. 

Kako sami ugovori ne pružaju mogućnost za me- 
njanje i olakšanje ugovornih uslova, to se je u cilju 
zaštite kupaca pristupilo donošenju zakona i uredbi 
koji su omogućili da kupo-proda'jni ugovori ostanu 
na snazi, premda kupci nisu udovoljavali prvobitnim 
ugovornim obavezama. Godine 1931 donesen je Za- 
kon o olakšici domaćoj šumskoj industriji, godine 
193G Uredba o rcgulisanju šumske produkcije i me- 
rama sanacije drvne privrede. 

Olakšice po tim zakonima i uredbama sastoje se 
u smanjenju i odgodi seča, u obročnom otplaćivanju 
kupovnine, u oslobođenju ugovorača od plaćanja 
kupovnine za neposečene etate. 

Navedenim merama znatno je popravljeno sta- 
nje domaće drvne industrije, koja se koristila bla- 
godatima navedenog Zakona, ali zbog opštih prilika 
na drvnom tržištu, nije se mogao postići cilj istak- 
nut samim Zakonom. 

Pošto Zakon o zaštiti domaće drvne industrije 
gubi važnost 31 maja o. g., proučava se mogućnost, 
drugog boljeg načina pomoći i zaštite domaće drvne 
industrije. 

Iskorišćavanje državnih šuma putem prodaje na 
panju, licitacijom i po šumskom cenovniku,, sem !S- 
korišćavanja po dugoročnim i rezervacionim ugovo- 
rima vrši se samo u izuzetnim slučajevima s obzirom 
na propise Uredbe o organizaciji Ministarstva šuma 
i rudnika, po kojima se sve slobodne državne šume 
imaju po pravilu iskorišćavati u vlastitoj režiji, osim 
slučajeva gde se to iz bilo kojih razloga ne može 
činiti. 

Ovaj način prodaje moraće se i u buduće Р[0^и' 
žiti za sve vreme postepenog uvođenja režlskog 
poslovanja, dok se ne sastave opšti progrann režl- 
skog poslovanja sa investicionim planovima i аок 
se ne donesu definitivne odluke o tome, koje će_ se 
državne šume iskorišćavati u vlastitoj režiji '. kl.'■)1,!1 

redom. Ovo je potrebno kako radi realizovanja bud- 
žetskih prihoda, tako i radi podmirenja potreba na 
drvetu. Bude li nakon sastava i odobrenja opsteg 
programa režiskog rada šumskih kompleksa, koji 
nisu bilo iz koga razloga obuhvaćeni opštim pro- 
gramom, moraće se i posle toga ti kompleksi pro- 
davati putem licitacije i iskoristiti od privatnih pre- 
duzeća. 

Ima objekata ,<,rde se iz napred i/.netili razloga 
rad u državnoj režiji neće uopšte ili bar za duži niz 
godina rentirati. Nema sumnje, da bi državni interesi 
pretrpeli štetu kako sa uzgojnog tako i sa linaii- 
siškog glediiSta, ako bi se takve šume ostavile neisko- 
rišćene i neunovčene, bar putem prodaje u Sumi na 
panju, ako se za njih može postići povoljna cena. 
Razume se samo po sebi da će ubuduće i kod ovih 
prodaja morati odlučnu ulogu da igraju etatne pri- 
like pojedinih šumskih uprava  i direkcija šuma. 

Dosledno principu koji je u pogledu iskorišća- 
vanja državnih šuma usvojila Uredba o organizaciji 
Ministarstva Suma i rudnika, zavodi se postepenim 
planskim radom iskorišćavanje državnih šuma u vla- 
stitoj režiji u svima državnim šumama gde se mogu 
stvoriti potrebni preduslovi za uspešan rad u režiji. 

Iskorišćavanje državnih Suma u vlastitoj režiji 
vršilo se i ranije, ali u manjem obimu. Sada se reži- 
skb poslovanje uvodi kod svih direkcija šuma. Od 
direkcija šuma, koje su i ranije vodile režisko poslo- 
vanje, postoje dve, koje su tako reći sav etat koji 
propisuju privredni planovi iskorišćavale putem vla- 
stite režije. To su Direkcije Suma Apatin (sada Novi 
Sad) i Ljubljana. Kao treća direkcija verovatno će 
doći u taj stadij Direkcija Suma u Vinkovcima, jer 
se osim jednog dugoročnog ugovora i osim prodaje 
starih slavonskih hrastova na panju, takode sav pre- 
ostali  deo etata iskorišćuje  u vlastitoj režiji. 

Dok se ranije u vlastitoj režiji izrađivalo 6% tj. 
oko 300.000 kubnih metara od ukupnog procenta 
etata u državnim šumama-, danas se taj proceuat 
popeo na preko 'Л0% tj. na 1,500.000 kubnih metara. 

Daljem proširavanju režiskog poslovanja pristu- 
piće se sistematski i programski. Svaka žurba ili pre- 
nagljenost mogla bi biti od štete po uspeh celog 
poslovanja. 



STENOGRAFSKE  BELEŠKE 613 

Režisko poslovanje čeka naredne godine još 
ogroman organizatorski rad, ikojem će biti svrha da 
tačno utvrdi ciljeve i obim režiskoga poslovanja kod 
pojedinih  direkcija šuma. 

Radi jednoobraznog .postupka pri režiskom po- 
slovanju kako u tehničkom tako i u računskom po- 
gledu "izrađen je na osnovu člana 45 Uredbe o orga- 
nizaciji Ministarstva šuma i rudnika novi pravilnik 
u iskorišćavanju državniih šuma u vlastitoj režiji, 
koji  stupa  na snagu  1   aprila  1939 godine. 

O uspehu režiskog poslovanja ne mogu se za 
sada izneti nikakve konačne cifre, jer završni računi 
režiskog poslovanja pojedinih direkcija šuma još 
nisu sastavljeni, ali se može istaknuti da je većina 
rc/iskih proizvoda prodata po cenama, koje stoje 
znatno    iznad   cena   predvidenih   proračunom. 

Kada se govori 0 uspehu režiskog poslovanja 
mora se spomenuti i snabdevanje Ministarstva voj- 
ske i m omarice ogrevnim drvetom. Može se reći da 
je to Ministarstvo kupac gotovo ceie produkcijo 
ogrevnog drvela izrađenog u vlastitoj režiji. Da bi 
se pojednostavio posao oko ovog snabdevauja u 
proučavanju je pitanje permanentnog snabdevauja 
^Ministarstva vojske i mornarice ogrevnim drvetom 
na taj način da se reoniraju i pojedine vojne Usta- 
nove kao potrošači i pojedine šumske \iprave kao 
proizvođači tako, da stalne šumske uprave svu svoju 
godišnju produkciju 'izravno treba da predaju voj- 
nim ustanovama bez posebnog raspisivanja lickacija, 
bilo od sirane Ministarstva vojske i mornarice bilo 
od strane Ministarstva šuma i rudnika i bez poseb- 
nih ponuda, nego samo na osnovu jednoga aranž- 
mana    U   vidu   ugo\dia. 

Na isti način trebalo bi regulisati i snabdevanje 
Ministarstva saobraćaja sa železničkim pragovima. 

Pri oceni režiskoga iskorišćavanja državnih šuma 
mora se polaziti sa gledišta, da su seča i prirodno 
pošuniljavanje secišta jedna i nerazdvojna radnja i 
da u interesu trajnosti produkcije treba da je ovo u 
ruci sopstvenika šuma, u ovom slučaju države. Reži- 
skini iskorišćavanjem država daje sirovine drvnoj 
industriji, a da sauna ne namerava da ulazi u tu granu 
privatne radinosti. 

Sporedni  šumski   proizvodi 

U sporedne šumske proizvode spadaju: lovna pri- 
vreda i ribarstvo, planinska i šumska paša sa uređe- 
njem i melioracijom pašnjaka, smolarenje, eksploa- 
tacija lekovitog bilja, šumskih plodova i gljivi kao i 
eksploatacija kamena, zemlje, raznih minerala i za- 
kupi   zemljišta. 

Sve ove vrste šumskih pmizvoda zauzimaju vidno 
mesto u šumskoj privredi i svojim značenjem za opštu 
narodnu privredu dopunjuju vrednost glavnih šum- 
skih proizvoda, tim značajniju, ukoliko se eksploa- 
tacija šuma razvija i potrošnja drveta raste kako za 
zemaljske potrebe tako i za izvoz. Sa ekonomsko- 
socijalnog značaja, sporedni šumski proizvodi, naro- 
eito šumska i planinska paša, pretstavijaju najvažniji 
izvor prihoda za široke narodne mase, naročito u 
našim   najsiromašnijim planinskim krajevima. 

Da bi se eksploatacija sporednih šumskih proiz- 
voda, njihovog uređenja i racionalizacije, kako u pri- 
vrednom tako i u finansiskom pravcu mogla razviti, 
ove godine osnovan je poseban otsek za lovnu pri- 
vredu i sporedne šumske proizvode državnih Suma 
pri Odeljenju za upravu državnih šuma. Budući da 
je  eksploatacija sporednih    šumskih    proizvoda bila 

od vajkada na primitivnoj i ekstenzivnoj osnovi i ne- 
uređena u svakom pogledu, Odeljenje za upravu dr- 
žavnih šuma preduzima sve potrebne mere da ovu 
granu šumske privrede sredi, kako bi se došlo do po- 
većanja tih proizvoda i prema tome do povećanja 
državnih prihoda. 

Kvalitativno i kvantitativno povećanje sporednih 
šumskih proizvoda moguće su samo tako ako se nji- 
hovom uređenju pristupi po jednom određenom pla- 
nu i programu rada. 

Za uređenje lovne privrede kod nas potrebna su 
veća finansiska sredstva ako se želi racionalizacija 
lova i uspostavljanje reda i sistema prema odredba- 
ma novog Zakona o lovu. Mora se svim silama težiti 
ka izdvajanju državnih lovišta što pre radi konačnog 
prelaza iz regalnoga u dominalni sistem, jer će samo 
tako naša lovna privreda prestati da se smatra kao 
privreda koja treba samo da daje, a da se u nju ništa 
ne ulaže u svrhu gajenja i zaštite korisne divljači. 

Šuvatska ili bolje reći planinska paša pretstavlja 
najveću i najvažniju granu medu sporednim šumskim 
proizvodima. Mi imamo oko 750.000 hektara suvata. 
Od te površine državi pripada 1^50.000 hektara, a seli- 
ma, opštinama, privatnim ustanovama i pojedincima 
oko 400.000 hektara. Već po ovoj površini može se 
oceniti koliku ogromnu vrednost ima planinska paša 
za stočarstvo u našoj zemlji, a tako isto i za državne 
prihode kada se uzme u obzir da i kod današnjeg 
neuređenog stanja plaiiiinske paše, suvati i plananski 
pašnjaci daju znatne prihode državnoj kasi. 

Sem SUVatske i planinske paše na površinama 
iznad šumske zone, kod nas je od velikog značaja i 
šumska paša, koja se vrši u samim državnim šuma- 
ma. Sa gledišta uzgoja naših šuma šumska paša je 
najvažnije pitanje državne šumske privrede. Mi re- 
dovno gubimo velike količine prirasta na drvetu zbog 
toga što naše šume moraju da podnose milmnske 
brojke sitne i krupne stoke na šumskoj paši. Za šum- 
sku privredu je to nužno zlo, koje moramo da podno- 
simo s obzirom na strukturu naše zemljoradnje i na- 
šega ratarstva uopšle. Taj veliki tribut, koji će naše 
šume podnositi sve dotle dok naša poljoprivreda U 
izvesnim krajevima države bude na ekstenzivnom 
stupnju prestavlja veliki teret za šumsku privredu i 
smetnju za savremeno i uređeno šumarstvo, koje tre- 
ba da pruži našoj zemlji mnogo veće količine drveta 
u budućnosti nego li što pruža danas. 

Zato se nameće kao hitna potreba sistematski rad 
na melioraciji planinskih pašnjaka kao i svih osta- 
lih zemljišta pogodnih za kulturu stočne hrane i pić- 
nih bilja i to u prvom redu u našim planinskim kra- 
jevima. Zato sam u predlog budžeta za 193'),-10 godinu 
predvideo i iznose potrebne za melioraciju suvata. 

Još u početku poslednje privredne krize, kada je 
potražnja glavnog Šumskog proizvoda — drveta bila 
smanjenja, počelo se intenzivnije raditi na iskorišća- 
vanju sporednih šumskih proizvoda. Svrha je tome 
bila da se osigura i za daleku budućnost finansiska 
potrajnost šumskih prihoda a sa druge strane da se 
iskoriste i oni šumski proizvodi na koje se u ranijim 
godmama nije ni mislilo kada je iskorišćavanje drveta 
vršeno u punoj meri. 

Smolarenje borovih šuma počelo je u vlastitoj re- 
žiji 19:54 godine. Opitih radovi na smolarenju boro- 
vih šuma, započeti pre nekoliko godina u dužnoj Sr- 
biji a sada prošireni na Bosnu u cilju utvrđivanja ka- 
paciteta tih šuma u proizvodnji smole, treba da daju 
rezultate, na osnovu    kojih će se započeto    režisko 
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iskorišćavanje smole proširiti na veći broj borovih 
šuma i na neznatno veću teritoriju. Za sada se smolari 
u borovim šumama Sreza porečkog u slivu reke Tre- 
ske na teritoriji Direkcije šuma Skoplje. Smolarska 
režija proizvodi sada samo 1/25 zemaljske potrošnje. 
iSva proizvodnja kolofona u vlastitoj režiji prodaje se 
domaćim fabrikama sapuna, a terpentinsko ulje se 
prodaje prvenstveno državnim vojnim ustanovama i 
Ministarstvu saobraćaja, a potom našim drogerijama 
i apotekama. 

Veliko interesovanje pokazuje poslovni svet po- 
slednjih godina za lekovito bilje, koje se sve više tra- 
ži, pa se sada pokreće pitanje njegovog sakupljanja 
u državnim šumama i prerade u vlastitoj režiji. Pita- 
nje je međutim sasvim novo i uvođenju režije u ovu 
vrstu poslovanja ne bi se moglo pristupiti bez do- 
voljno teoriskoga i praktičnoga iskustva. Zbog toga 
se za sada moramo ograničiti na probno iskorišćava- 
nje lekovitog bilja. Cilj toga iskorišćavanja biće da 
se utvrdi obilje pojedinih vrsta i rentabilnost rada, a 
prodajom dohijenih produkata sticaće se (manipula- 
tivno i komercijalno iskustvo neophodno potrebno 
za docniji rad u režiji. 

Ovo probno iskorišćavanje lekovitog bilja biće 
za sada ograničeno na Južnu Srbiju, koja je u flori- 
stičkom pogledu uopšte i u pogledu raznovrsnosti le- 
kovitog bilja vrlo bogata, te pruža najpovoljnije iz- 
glede na uspeli ovoga posla. 

Eksploatacija kamenoloma, naročito granita, za 
građevinski materijal uzima sve veće razmere. Drža- 
va raspolaže znatnim terenima granitnih nalazišta a 
potražnja je velika. Treba što više razviti eksploata- 
ciju granita na državnom šumskom zemljištu, jer taj 
materijal se prodaje po dobrim cenama i daje državi 
lepe prihode. Takode se pokazuje interesovanje i za 
eksploataciju nuignezita, barita i kaolina u državnim 
šumama. 

Ograničavanje državnili šuma i unutrašnja 
kolonizacija 

Zadatak ograničavanja državnih šuma u svojoj 
bitnosti sastoji se u tome, da se pravilno reši pitanje 
svojine državnili šuma. 1 sve dotle dok se ono ne 
reši, nije moguće pravo intenzivno gazdovanje dr- 
žavnim šumama. 

Ograničavanje šuma u Srbiji i Južnoj Srbiji sko- 
ro je potpuno završeno. Ostaje još jedino da se za- 
vrši rad oko rešavanja zaostalih sporova kao i rad 
na  ubaštinjavanje države  na ograničene komplekse. 

Pitanje ograničavanja državnih šuma, koje du- 
boko zaseca u životne interese seljačkog naroda, po- 
vlači se već duži niz godina. 

Rad na ograničavanju državnih šuma za posled- 
njih nekoliko godina sastojao se više u kspravkama 
ranijih ograničavanja, nego li u samome ograničava- 
nju neograničenili državnih šuma. Ostalo je još samo 
da se ograniči ostrvo Veliki Petar u Prespanskom je- 
zeru pored nekoliko manjih kompleksa. 

U toku prošle budžetske godine radila su tri suda 
za ograničavanje (mesta konstituisanja sudova su 
bila: Plevlje, Kuršumlija i Valjevo), obrazovanih za 
70 kompleksa državnih šuma, koji su više radili na 
ispravkama ranijih ograničavanja i na rešavanju zao- 
stalih sporova. 

Sem rada na ograničavanju državnih šuma od 
važnosti je i rad na likvidaciji bespravnih naselja i 
zauzeća u državnoj šumi Pasjaci    Vidojevici i Maca- 

nu u srezovima: Prokupačkom i Dobričkom. Rad na 
ovome poslu spada takode u rešen je pitanja posedov- 
nih odnosa. Pitanje regulisanja bespravnih zauzeća i 
zauzimača u državnoj šumi Pasjači-Vidojevici i Ma- 
canu nije skorog datuma. Godine 1935 Ministarski 
savet propisao je naročitu Uredbu M.S.br. 591 od 

1 avgusta 19135 godine za rešenjc ovoga pitanja. 
Po pomenutoj Uredbi amao bi jedan deo gore 

pomenute državne šume da se odvoji i da se na njemu 
izvrši naseljavanje svih bespravnih naseljenika koji 
su se bili nastanili po celoj državnoj šumi. Tako bi se 
naseljenicima dao siguran pravni položaj, a pre- 
ostali deo državne šume bio bi čist od naseljenika 
i zauzimača. 

Od celokupne ove državne šume izdvojena su i za 
državu ograničena 4 kompleksa u ukupnoj površini 
od 4.735 hektara. Za ove četiri državne šume naprav- 
ljeni su granični protokoli i granični planovi. Za 
naseljavanje odnosno za grupisanje bespravnih nase- 
ljenika odvojena su tri kompleksa ukupne površine 
1.634 hektara. 

U cilju sređivanja ekonomskih prilika u Bosni i 
Hercegovini s jedne, a radi sprečavanja daljeg uništa- 
vanja i devastiranja državnih šuma i' samovoljnog za- 
uzimanja držtivnog šumskog zemljišta s druge strane, 
izrađena je u godini 1936 Uredba o dodeljivanju dr- 
žavnog šumskog zemljišta i likvidaciji uzurpacija u 
ranijoj Bosni i Hercegovini. 

Ovom Uredbom treba da se i od strane ovog re- 
sora pomogne definitivno likvidiranje dobrovoljač- 
kog pitanja u pogledu izdavanja priznate im kompe- 
tencije na zemlju. Dalje, zemljoradnici oskudni zem- 
ljom treba po ovoj Uredbi da se namire zemljom tlo 
predviđenoga minimuma, ukoliko je to moguće s ob- 
zirom na raspoloživost zemljišta sposobnog za poljo- 
privrednu obradu. Pored ovoga pomenuta Uredba 
predviđa i regulisanje, upravo likvidiranje uzurpacija 
koje su izvršene u velikom broju na državnom šum- 
skom zemljištu. Od pravilnog rešenja ovih pitanja u 
mnogome zavisi i dalji opstanak državnih šuma na 
teritoriji bosansko-liercegovačkih direkcija šuma. 

Pitanje snabdevanja zemljom siromašnih zemljo- 
radnika datira u Bosni i Hercegovini od pre pedeset 
godina. Vršena je tako zvana unutarnja kolonizacija 
na teritoriji Bosne i Hercegovine, ali je efekat ovoga 
rada do donošenja gore pomenute Uredbe bio mini- 
malan. 

U predlogu budžeta predvidene su potrebne 
sume za dalje izvođenje unutarnje kolonizacije U 
Bosni i Hercegovini, kako bi se omogućio život i 
opstanak ekonomski najslabijem delu stanovništva, a 
sem toga zaštitiće se državni šumski posed od daljih 
bespravnih zauzeća, koja su u 'izvesnim srezovima 
zauzela velike razmere. Ne može se dovoljno nagla- 
siti važnost i hitnost poslova po gore pomenutoj 
Uredbi. Novčana sredstva koja će se odobriti za ovaj 
rad stvaraju povoljno psihološko raspoloženje za- 
interesovanih masa kao i uverenje o dobroj nameri 
i želji vlasti, da se siromašnom i brojnom delu 
našega naroda što pre pomogne, a nezdravi odnosi 
u pogledu šumskog poseda da se što pre saniraju. 

Državna šumska preduzeća 

Na kraju ovoga ekspozea o upravi državnih 
šuma smatram za potrebno da progovorim nekoliko 
reči o državnim šumskim preduzećima, ma da ona 
ne   tangiraju  ovaj   budžetski   predlog. 
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Ministarstvo šuma i rudnika je isključivi sop- 
stvenik Šumsko - industriskog preduzeća »šipad«, a, 
d., sa akciskim kapitalom od 65,000.000 dinara. Po- 
iiiciuito preduzeće sastavljeno je iz ovih jedinica: 
centralna uprava preduzeća u Sarajevu, direkcija 
šumskih radova u Oštrelju, uprava šumskih radova 
u Plevl ju, strugara u Drvaru, strugara u Dobrljinu, 
strugara u Zavidovićii, strugara u Ustiprači, stova- 
rište grade u Šibeniku, drugo stovarište grade u 
1 Dubrovniku, stovarište grade u Prijedoru, stovarište 
irracfe u Kninu, fabrika celuloze u Drvaru i direkcija 
železnica  u  Drvaru. 

Strugara u Dobrljinu prerađuje godišnje oko 
25.000 kuhnih metara hrastovinc pomoću 6 gatera. 
Za pogon, strugara ima jednu stabilnu mašinu od 
600 koniskih snaga, jednu turbinu od 30 konjskih 
snaga, 4 parna kotla i (i generatora. Strugara se 
snabdeva drvetom kupovinom iz državnih šuma i 
imovnih   opština  u  Slavoniji. 

Strugara u Drvaru prerađuje godišnje oko 
150.000 kubnih metara jelovoga i 25.000 kuhnih me- 
tara bukovog drveta pomoću 15 gatera. Za pogon, 
strugara ima tri stabilne parne mašine od 2.400 konj- 
skih snaga, 3 stara i 2 nova parna kotla, 4 genera- 
tora i jednu stojeću parnu mašinu. Drvetom za pre- 
radu snabdeva se ova pilana iz državnih šuma u 
ug'ovornom području iz  zapadne  Bosne. 

Strugara u Zavidovićima prerađuje za sada 
srodišnjc oko 100.000 kubnih metara jelovog i buko- 
vog oblog drveta. Ima 22 gatera, ali su u pogonu 
samo osam. Drvetom se snabdeva iz državnih šuma 
bivšeg područja »Krivaje«. Za pogon strugara ima 
jednu slabilnu parnu mašinu sa kondenzatorom od 
2.000 konjskih snaga, jednu parnu mašinu od 1.000 
konjsikib snaga, jednu brzohodnu parnu mašinu od 
220 konjskih snaga, jednu brzohodnu parnu mašinu 
od   60   konjskih snaga i  četiri generatora. 

Pored toga ima žičanu železnicu za prenos bal- 
vana   u  Pakleniku. 

Strugara u Ustiprači sa četiri gatera prerađuje 
borovinu i čamovinu sa godišnjim kapacitetom od 
50.000 kubnih metara. Drvetom za preradu snabdeva 
se'iz državne šume »Kovač - Štakorima« po ugovoru 
kao i iz kupljenih crnogorskih plemenskih šuma. Za 
pagon strugara ima jednu stabilnu parnu lokomotivu 
od 225 konjskih snaga. Fabrika celuloze u Drvaru 
sa godišnjim kapacitetom od 1.800 vagona nebeljene 
sulfitne celuloze prerađuje oko 100.000 kubnih me- 
tara četinjastog celuloznog drveta iz državnih šuma 
ugovornog područja. Fabrika ima 6 kotlova po 200 
kvadratnih metara ogrevne površine, jednu parnu 
mašinu sa kondenzatorom od 700 konj. snaga, jednu 
brzohodnu parnu mašinu od 500 konj. snaga, 4 gene- 
ratora i 5 kotlova za kuvanje celuloze. Radi se na po- 
dizanju instalacije za filtriranje vode i bdenje celo- 
loze, a u projektu je i podizanje instalacija za izradu 
etilnog  alkohola od lužine. 

Po svom obimu i privrednom značaju preduzeće 
svakako dolazi na prvo mesto u državi. Šumsko-indu- 
strisko preduzeće Šipad a. d. raspolaže mnogobroj- 
nim fabrikama i zgradama za stanovanje za činov- 
ničko osoblje i radnike, železničkim stanicama, ma- 
gaoinima itd. Ovo preduzeće ima 345 kilometara 
glavne i 300 kilometara šumske pruge sa 37 lokomo- 
tiva, 625 vagona i dva traktora. U preduzeću je za- 
posleno 425 raznih nameštenika, a broj radnika se 
kreće od 6.000—9.000. 

Radi sanacije šumsiko-industriskog preduzeća Ši- 
pad a. d., a povodom finansiskih teškoća u koje je 
ono zapalo 'i koje mu onemogućavaju dalje uspešno 
poslovanje, zatim radi izravnanja potraživanja dr- 
žavnog erara od istog kao i radi reorganizacije sa- 
mog preduzeća) obrazovana je komisija koja će ispi- 
tati celokupno sadašnje slanje ovog preduzeća: i'i- 
nansisko, komercijalno i organizaciono. Komisija će 
uskoro završiti rad, pa će mi podneti i izveštaj i pred- 
ložiti potrebne mere kako bi se preduzeće postavilo 
na solidnu poslovnu bazu, uklanjajući sve elemente 
koji otežavaju ili onemogućavaju njegovo trajno 
uspešno poslovanje. 

Osim toga Ministarstvo šuma i rudnika učestvu- 
je u preduzeću „Jugoslovenska destilacija drva" a. d- 
u Teslicu sa 20% prioritetnih akcija, a čije su sve 
nekretnine svojina Ministarstva šuma i  rudnika. 

RUDARSTVO I RUDARSKA PRIVREDA 

Prelazeći na rudarski deo poverenog mi resora, 
gospodo narodni poslanici, želja mi je da budete i 
0 ovome delu resora, o rudarstvu, svestrano obavešte- 
ni, kako bi ste mogli što je moguće punijim poznava- 
njem predmeta oceniti predloženi vam budžet i sa pu- 
nom savešću opredeliti se pri glasanju o njemu. 

Da bi mogli doneti svoj zaključak o predloženom 
vam budžetu o rudarskoj struci smatram potrebnim, 
da vam detaljno izložim stanje u našem rudarstvu 
nnpšte, a kod državnih rudarskih preduzeća napose. 
Pri tome ću se u razlaganju i uporedivamju zadržati 
na skupnim godišnjim brojevima, kao i na najvažni- 
jim proizvodima, a vama, gospodo, stoje na raspolo- 
ženju detaljni uporedni podatci. 

I. V r h o v n i   rudarski   nadzor 

Opšte  prilike 

Rudarstvo u našoj Kraljevini pretstavlja danas 
jednu od najvažnijih privrednih grana kako po veli- 
čini i vrednosti dostignute proizvodnje, tako, i još 
više prema ulozi, koja mu je namenjena, i koju sve 
jače preuzima. .ler utrobu zemlje na teritoriji naše 
države obdarila je priroda u tolikoj meri i tako raz- 
novrsno, da se na bazi toga bogatstva već izrađuje i 
može u punoj meri izgraditi naša ekonomska samo- 
stalnost na tome polju, a uz to naša zemaljska od- 
brana može da ima pun oslonac u potrebnim joj siro- 
vinama i proizvodima. Konačno, aktiva našeg trgo- 
vinskog bilansa u prošloj 1937 godini imala je jaku 
potporu u proizvodima našeg rudarstva, koji su izvo- 
ženi u inostranstvo. Uporcdiijući, pak, proizvodnju ru- 
darske lindustrije u 1938, sa onom u 1937, vidimo da je 
ista kod glavnih nula u znatnom porastu, te da će 
ona i u toku ove godine biti važan i veliki činilac u iz- 
ravnanju našeg trgovinskog bilansa. Jer treba znali 
da već danas u proizvodnji bakra Jugoslavija stoji na 
drugom mestu u Evropi, odmah iza Nemačke i vrlo 
blizu nje. ЛИ dok Nemačka za svoju proizvodnju upo- 
trebljava i tuđu rudu, dotle Jugoslavija izrađuje ba- 
kar iz svoje rude. 1 stvarno, u proizvodnji rude, pro- 
računatoj na sadržaj bakra, stoji Jugoslavija u Evro- 
pi na prvom mestu, daleko ispred svih ostalih država, 
dok na tablici svetske proizvodnje prema podatcima 
za   1937   godinu   zauzima   Jugoslavija   sedmo   mesto. 

Isto mesto, prvo u Evropi a sedmo u svetu, zau- 
zela je već Jugoslavija i u proizvodnji olovne konceii- 
trisane    rude,   dok   joj    proizvodnja   cinkove    rude 
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pribavlja već danas drugo mesto u Evropi, a šesto u 
svetu. Ka'o što vidite, gospodo, proizvodnja ovih triju' 
elemeriata daje našoj relativno maloj Jugo&laviji vrlo 
\;mn\ Ulogu na tablici evropske proizvodnje, dok će 
joj skora budućnost, o kojoj ću još govoriti, tu ulogu 
znatno pojačati. 

Vama je poznato, gospodo, da su srednjcvekovne 
države na Balkanu, a naročito srpske države, crple 
svoje bogatstvo i izgrađivale svoju snagu iz rudnog 
bogatstva. Uvcrc sam, da nije daleko vreme kada 
će i naša Jugoslavija zahvaljivati svoje blagostanje u 
prvom redu svojoj rudarskoj proizvodnji. Svoju sna- 
gu, pak, ona ima već danas. Za ocenu toga, evo vam 
nekoliko podataka: 

Ukupna vrednost rudarske 
proizvodnje    dostigla je u 1937 
godini   okruglo Din. 1,295.— mil. 

a topionička  524.—    ,, 
što sa sporednim proizvo- 

dima u vrednosti od  14.- 

čini impozantnu cifru od 
okruglo Din.    1,833.— mil. 

Ovo je za sada najveća cifra vrednosti rudarskih 
i topioničkih proizvoda posle švetskog rata, veća za 
ravnih 20 miliona dinara od iste vrednosti u 1929 go- 
dini, koja se, kao što znate, do sada smatrala za naj- 
bolju godinu prosperiteta posle rata, a koja je i za 
rudarstvo to bila. 

Ali, sa žalošću moram konstatovati ukoliko su 
polagane nade u kontinuitet prosperiteta u početku 
1937 godine, kad je, kako znate, nastala nečuvena 
hosa u svetskoj privredi, koja se u punoj meri odra- 
zila i na naše rudarstvo, u toliko je veće razočarenje 
nastalo, kada je u drugoj polovini iste uodinc na^lo 
nrekinut taj kontinuitet i nastala tako isto nečuvena 
besa naročito u rudarskim proizvodima. No ipak, na 
sreću, rudarstvo u našoj zemlji nije tako naglo Do- 
pustilo u svojoj intenzivnosti zbojr te bese, već je i 
dalje produžilo da održava proizvodnju na približnoj 
visini kao i u mesecima hosc, ali, naravno, bez moguć- 
nosti postavljanja ikakve prognoze dokle će to trajati. 

Za sada nemam još podataka o vrednosti pro- 
izvodnje rudarske industrije u toku 1938 godine, ali 
uporedujući niže navedene podatke o visini proiz- 
vodnje u 1938 sa onom u 1937 vidi se da se očekivana 
besa u proizvodni! rudarske industrije, koja se osc- 
tila početkom 1938 u ostalim zemljama, kod nas nije 
reflektoval;\ netro je, šta više, proizvodnja u našoj 
Krallevini   još  uvek  obeležena  tendencijom  porasta. 

Visina proizvodnje u 1937 i 1938 kretala se izra- 
žena u tonama kako sledi: 

Vrsfn proizvoda Proizvedeno     Proizvodono 
u 1038 u 1987 

Kameni ugalj 450.7fifi,nn 428.318,00 
Mrki  ugalj 4,020.338,00 3,535.548,00 
Lignii 1,271.319,00 1,038.685,00 
Briketi 102.333,00 61.323,00 
Asfaltni kamen 147,00 123,00 
Nafta — zemno ulje 1.101,00 527,00 
Zemni plin  u m"   '            '   2,431.373,00 1,802.286 
Železna ruda 608.228.00 629.172.00 
Manganova   ruda 4.112.00 4.420.00 
llromna   nula 50.200.00 59.932.00 
Hromo koncentrat 14.046,00 11.558.00 
Boksit 405.428.00 354.233.00 
Zlatonosni kvare 37.247.00 35.134.00 

Proizvedeno 
u 1937 

133.985.0(1 
650.629.00 
S16.890.00 
816.890.00 
89.944.00 
77.693.0П 

8 249.tlii 
41.967.00 
16.997.00 
2.066.00 

19,361 
9.739.00 

2,863.245.00 
SSS 

Vrsta proizvoda Proizvedeno 
u l!«8 

Pirit 150.402.00 
Bakarna  ruda 759.711.00 
Bakarni koncentrat 39.734.00 
Sirovo   olov.-cink.   ruda 870.016.00 
Olovni  koncentrat 98.317.00 
Cinkani   koncentrat 78.624.00 
Antimonska ruda 15.411.00 
Sirovi magnezil 39.335.00 
Pečeni  magnezit 15.366.00 
Mlevcni  magnezit 2.177.00 
šumalat  ploče  u  nr 27.499 
Mramor 9.165.00 
Slana  voda   u  hekt.   lit.       3,704.376.00 
Mlinsko kamenje kom. 1.539.00 
Sinterizovani   magnezit 121.00 
Arsenova ruda 10.00 
Železna  troska 11.330 
Zlatonosni koncentrat 403 
Sirovo  željezo 60.458.00 
Zlato  u kgr. 603.822 
Srebro u kgr. 363.141 
Bakar 41.993.00 
Olovo 8.647.00 
Sirovi  cink 4.071.00 
Cinkov prah 683.0(1 
Antimon   regulus 1.OS1.00 
So 52.634.00 
Cement 61.891.00. 
Ljevana   roba 4.549.00 
Olovne  ploče 541.00 
Olovne sačme 263.00 
Molibdenova ruda 19.00 
Ouiks —.— 
Travertim —.— 

Pri tome prirodno sve grane današnjih vrsta ru- 
darske proizvodnje ne koračaju istim tempom, i ako 
se na svima u bitnosti moraju odražavati svakovreme- 
na stanja privrede. ,Ier naše rudarstvo moramo po- 
deliti u dve glavne grupe i to, jednu grupu sačinjava 
ugalj  svih vrsta, a drugu metalne  rude. 

Proizvodnja uglja zavisi samo i isključivo od 
unutrašnje potrošnje, a vrednost proizvodnje od od- 
nosa ponude i tražnje u zemlji, jer kvalitet našeg 
uglja, i pored njegovog obilja, po pravilu ne do- 
zvfoljava njegov izvoz i konkurenciju sa odličnim 
ugljenom na svetskoj  pijaci. 

Proizvodnja, pak, metalnih ruda, zavisi isklju- 
čivo od svetskih potreba, a njihova vrednost od me- 
rodavnih metalnih berzi u Londonu i Njujorku. 

Kao što vidite, iz napred pobrojanih podataka 
proizvodnje, rudarska industrija je u toku 1938 go- 
dine nastavila u porastu, koji se najjasnije ocrtavao 
U 1937 godini kad je po vrednosti proizvedenih pro- 
dukata dostigao svoj maksimum. Prema tome, po 
visini proizvodnje godina 1938 pretstavlja opet naj- 
veću dosadanju proizvodnju. Na žalost, obzirom na 
veliki pad cena metalima, po vrednosti, proizvodnja 
rudarske i topioničke industrije izgleda da neće 
znatno prekoračiti cifru postignutu u 1937 godini. 

Promatrajući u najglavnijim potezama razvoj 
svake grupe za se (detalji se nalaze u statistici), vi- 
dećemo sledeće karakteristične momente. 

I. Kod uglja. Kao Sto možete videti iz statistike, 
proizvodnja uglja skoro je neprestano rasla sve do 
1929 godine u kojoj je dostigla svoju kulmiuacionu 
tačku sa 5,650 mil. tona u vrednosti od blizu 1.100 

41.006.00 
753.570 
187.141 
39.410.00 

4.039.00 
4.259.00 

666.00 
578.00 

46.323.00 
61.566.00 

-1.779.00 
201.0(1 
206.0(1 

84.00 
25.(10 
55.00 
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mil.   dinara. Otada već u  1930 godini počela je po- 
trošnja pa prema tome i proizvodnja opadati sve do 
najniže   tačke u  1933 g. sa 4.175  mil,  tona. Pad je 
bio   nagao   sa  jačanjem   depresije,   ali  je   oporavak 
vrlo   postepen, jer ni  1937 godina ne pokazuje veću 
proizvodnju od 5,002  mil.  tona,  dakle  još mek  sa 
okruglo 0,65 mil. manje nego u 1929. Međutim, kao 
gto    sarn   naveo, i pored   krize,   koja   se   u   svetu 
ponova   počela   osećati,   naše   rudarstvo   je   za   sada 
ostalo      pošteđeno.    Postepeno    oporavljanje    naše 
ugljene   industrije  nastavlja  se i  u  toku   1938  tako, 
da "je   u tome vremenu proizvodnja domaćeg ugija 
još  u vek  u porastu, dostiže u 1938 cifru od 5,644756 
tona   prema 5,063,874  1,  u   1937,  te je  prema  lome 
po    visini   proizvodnje   postigla   gotovo   svoj   maksi- 
mum   \у- 1929 godine. Ali daleko više od proizvodnje 
nadala   je  njena  vrednost  zbog međusobne  konku- 
rencije.   Jer   dok   je   indeks   proizvodnje   od   100   u 
1929 g. P^io na najnižu lačku od 73,5 u 1933, dotle 
je   njena   vrednost   već   tada  bila   pala   na   polovinu, 
pa   se   i   danas drži skoro na  istoj  visini  i  pored po- 
većane   proizvodnje, što znači da se cene uglja nisu 
zaustavile  U   padu  nikako   još  od   1925   godine   do 
1937, od kad je taj pad počeo.   Tek u poslednje   vreme 
nešto   se  oseća  popravljanje cena uglja,  što dolazi 
kao   posledica   neobično   povećane   potražnje   ind i- 
strijskih ugljeva usled povećanja delatnosti starih in- 
dustrija i podizanja novih industrija, koje se javlja- 
ju  kao  novi konzumenti, S druge strane pak, nasto- 
janjem   Kraljevske vlade došlo j do povišenja cena 
u^l ju,  koji za svoje potrebe povlače iz domaćih rud 
nika naše državne železnice. Koliko god, je, gospodo, 
pad  cena ove sirovine bio pogodan za razvijanje pri- 
vrede,  koja se snabdeva ugljem, kao i za snabdeva- 
nje  potrošača, čija je moć oslabila, ipak' se došlo do 
granice, čiji je prelaz pretio da postane katastrofom 
našeg  ugljenog rudarstva. Ne treba naime zaboraviti 
na  strukturu toga dela rudarstva gdc više od polo- 
vine   rudnika svaki za se ne proizvodi  nti   100(1 va- 
гопа  uglja za 1  godinu, što veći rudnik u svetu pro- 
izvede  za nekoliko dana. Takvo rudarstvo nije moglo 
podnositi pad cena, A od čega se ono održavalo do 
danas?  Vrlo često od preniskih zarada radnika, koje 
nisu dostizale ni za održavanje golog života, I u to- 
me   pravcu  nastojanjem   Kraljevske  vlade   poduzete 
su mere, da se nadnice radnika do izvesne mere po- 
vise.   Naglašavam  do izvesne mere, t,  j, do moguć- 
nosti   pojedinih preduzeća, jer ne smemo zaboraviti 
da   bi   kod mnogih  preduzeća  znatnije  i  nerazumno 
podizanje   radničkih   zarada   preko  mogućnosti   pre- 
duzeća,  moglo da znači  i njegovu  propast,  njegovo 
zatvaranje i izbacivanje radnika na ulicu, 1 mogu da 
vam   kažem,   da   su  nastojanja  Kraljevske   vlade  i   U 
ionu-   pravcu  imala  mnogo uspeha. 

Gospodo, prilikom podnošenja tekućeg budžeta 
moj prethodnik je rekao, da dotadanje stanje našeg 
domaćeg ugljarstva ne može trpeti ona vlada, koja 
je sebi stavila U zadatak polet privrede i podizanje 
standarda života radnika. Ne može se trpeli to slanje 
išlo lako već i radi samih interesa zemaljske odbrane, 
jer se ne može dozvoliti, da zemlja ostane bez po- 
trebnog kapaciteta proizvodnje njenih rudnika uglja. 
Rudarstvo uglja je još mek težak bolesnik, kome se 
u interesu narodne privrede, u interesu zemaljske od- 
brane, kao i u interesu soeialnom, mora Što pre pru- 
žili   radikalni   lek. Taj   lek  ja,  kao   resorni   ministar, 
mogu   da tražim i da'nađem, gospodo, jedino u sre- 
đivanju tržišta uglja i međusobnih odnosa između ru- 
larskih preduzeća inicijativom same državne rudarske 

vlasti. Kao prvi akt oko saniranja prilika našeg 
domaćeg ugljarstva. Kraljevska vlada je u toku 
1938/39 donela rešenje o povišenju cena uglju koji 
povlače državne železnice, 13a bi donekle pokušao oz- 
dravljenje pijace, nastojao je moj prethodnik da 
cene uglja iz državnih rudnika povisi od odgovara- 
jućeg pariteta opštem porastu indeksa cena s name- 
rom, ne da poveća dobit državnih preduzeća, nego da 
povišenjem cena uglja iz državnih rudnika reguliše 
cene na ugljenoj pijaci, i kroz povišenje cena omo- 
gući oživljavanje ove industrije na korist preduzet- 
tlika, radnika i celog naroda. Nastavljajući sa radom 
u tom pravcu, ističem da ću u tome cilju morati 
poduzeti mere da ugalj dobije cene koje mu po važ- 
nosti i vrednosti pripadaju, kako bi se približio u 
paritetu cenama ostalih proizvoda. 

Ali   tim  samim   ne  bi   bile  zadovoljene   potrebe 
našeg rudarstva uglja. Sve više naime počinje u svetu 
preovladavati  svest, da ugalj  ne treba  smatrali  samo 
kao gorivo, nego kao jednu od veoma vlažnih sirovina 
za preradu. To ubedenje treba sve više da prelazi u 
naše staranje i to utoliko pre, što naš ugalj po kvali- 
tetu daleko izostaje izn uglja na svetskoj pijaci. Pri 
tome se mora priznati, da se kod nas ugalj upotreb- 
ljava i troši nemilice u orvaikvom stanjiu, kako ga je 
priroda dala, te se na taj način razbacuje ova narodna 
imovina, kojaćenenkad biti vrlo potrebna kao osnov- 
na sirovina.   Da bi se ovo stanje  sredilo, i da bi se uneo 
novi duh u tretiranju ove materije kao i konačno, da 
bi se pružila solidna baza za  naučno stvaranje i  ra- 
cionalno iskorišćavanje, poznato vam je iz   obrazlo- 
ženja  prilikom  donošenja budžeta za   1938/39 da  je 
donela  Uredba  o osnivanju nacionalnog Instituta za 
goriic; i rude, koji ima biti postavljen na široku bazu, 
da bi se ispunio povereni mu zadatak. Ovom prilikom 
mogu  da   Vas   izvest im,   da   je   Nacionalni   institut   za 
ispitivanje goriva i ruda započeo sa radom na ispiti- 
vanju što  racionalnijeg iskorišćavanja  našeg  goriva, 
a   na   korist    naroda  i  države, i da   se   već   danas 
osećaju koristi od ove nove ustanove. Kad upotreb- 
ljavam reč gorivo, vi vidite iz toga, gospodo, da ne 
mislim samo na ugalj, nego i na sve druge vrste čvr- 
stog, tečnog i plinovitog goriva, koje treba privesti 
racionalnom iskorišćenju. Iz tbga, pak, možete videti 
širinu ovoga krupnog zadatka, koji sam odredio Na- 
cionalnom institutu za ispitivanje goriva i ruda, i koji 
je, kao što sam  rekao, započeo s radom, a daje nam 
nade, da će  postavljeni  mu zadatak  na opštu korist 
i zadovoljstvo ispuniti, 

II, Kod metalnih ruda je savim drugi slučaj, kako 
sam već naveo, i iz razloga koje sam naveo. Švefska 
privredna depresija pogodila je proizvodnju i vred- 
nost metala i njihovih ruda u tako katastrofalnim raz- 
merama, da se U svetu bilo stvorilo'groblje nekc'da 
velikih topionica, a donekle i rudnika. Tek je 1934 
god, donela znatnije poboljšanje, koje je jakim tem- 
pom nastavljeno i dovelo već u početku 1937 god, do 
nezapamćenog prosperiteta. Neobično jaka potra- 
žnja metala usled naoružanja dovela je do naglog 
smanjenja stokova, a time do ogromnog skoka cena 
sa kulminacijom na početku 1937 godJne. Jer, prema 
izveštaju Društva naroda, samo u 1936 god, smanjeni 
su stokovi bakra za 41%, cinka za 31% i olova za 
22% i pored znatno povećane proizvodnje ovih me- 
tala u svetu. Obazirem se na ova tri metala, jer oni 
u našoj rudarskoj topioniekoj proizvodnji zauzimaju 
najvažnija mesta. Razume se, da je prema tim prili- 
kama na svetskom tržištu koračala i relativna vred- 
nost   naše  rudarske odnosno  topioničke  proizvodnje 
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svih metala. Ali srećom apsolutna vrednost imala je 
drugi tok, jer upravo nekako sa nastupom depresije 
u svetu, počinje kod nas naglo jačanje proizvodnje 
otvararanjem rudnika u Trepti, i proširenjem radova 
u Boru. Tako se proizvodnja bakarne rude penjala od 
330.000 t. u 1929 god. na 660.000 l. dakle za dvostru- 
ku veličinu u 1934 god. na kojoj se visini uglavnom 
zadržala do danas. Isti je slučaj i sa sirovim bakrom, 
koji je počeo sa 20.000 tona i dostigao preko 40.000 
tona. Kod olovne i cinkove rude stanje je još izrazi- 
tije, jer se proizvodnja olovnog koncentrata od 
16.000" tona u 1929 g. penje na 89.944 tona u 1937 g. 
i 98.317 tona u 1938, a proizvodnja cinkovog konce- 
trata od 1000 tona na 77.693 tona и 1937 odnosno 
78.624 tone u 1938 g. Ovaj nagli porast proizvodnje 
u navedenim rudama pomagao je znatno u najtežim 
godinama privredne depresije i našem trgovačkom bi- 
lansu i zaposlenosti, i pribavljanju potrebnih nam de- 
viza za naše obaveze u inostranstvu. 

Ali uloga proizvodnje ovih nula i metala tek po- 
činje da dobija svoju ogromnu vrednost z.a našu pri- 
vredu i zemaljsku odbranu, kao i za naš položaj na 
evropskoj  i  svetskoj  tablici  proizvodnje.  Taj  poče- 
tak leži u nastojanju i dosad već postignutim rezul- 
tatima   Kraljevske  vlade,  da  se  ova  velika  nalazišta 
rude iskoriste što više za naše interese. Kao što vam 
je poznato, sklopljen je u 1937 godini sa Francuskim 
društvom borskih rudnika aranžman, po kome se ono 
obavezuje,  da podigne u  najkraćem  mogućem   roku 
instalacije   za   elektrolizu   bakra,   za   sada  od   12.000 
tona, a u roku od 3 godine za 20.000 godišnje. Ra- 
dovi na podizanju istih, kao što vam je poznato, pri- 
vedeni su kraju, te se instalacija za proizvodnju elck- 
trioličnnog bakra već od 2  jula   1938 godine  nalazi 
U   pogonu,   pa   nam   više   neće  biti   potrebno,   da   za 
svoje potrebe uvozimo ovaj  artikal  iz  inostranstva, 
za koji su do sada bili izdavani velik;  i/nosi deviza. 
Na taj se  način deo proizvodnje bakra prerađuje  u 
zemlji,  pa  kao   najčišći   produkai   delom   ide   u   Ino- 
stranstvo,   a   delom  pruža   mogućnost   ne   samo   za 
snabdevanjc postojeće, nego i za stvaranje nove pre- 
nudivačke  industrije.  Sto je glavno,  pak, zemaljska 
odbrana je u pogledu ovoga neobično važnog i po- 
trebnog metala stekla punu nezavisnost od inostran 
stva. Zlato, koje se nalazilo u crnom bakru, i do da- 
nas 'sc  doduše  predavalo Narodnoj  banci na  osnovu 
jednog    aranžmana,    ono    se    ekstrahiralo    u   .ino- 
stranstvu  i  donosilo  u zemlju. Zlato, kojega se  na- 
lazi blizu 50 gr. u svakoj toni ovoga bakra, vadi se 
u   našoj   zemlji,   a  kada   vremenom   bude   prerađena 
cela  tonaža  crnog bakra,  proizvodnja  zlata  će  pre- 
mašiti   i   2000  kirr.   godišnje,   u   današnjoj   vrednosti 
od preko 100 inilioua dinara. 

Sličnim putem pošlo se još jednoj isto tako 
korisnoj i za naše prilike još grandioznijoj investi- 
ciji, a to je podizanju velikih topionica olova i cinka, 
koje treba Iđa pretapaju rudu iz Trepće i( ostalih 
rudnika koncerna Selekšen Trasta. Završeni su pre- 
govori sa pretstavnicima pomenutog Trasta, i mogu 
da vas izvestim, da je u interesu što hitnijih podi- 
zanja ovih topionica donesena Uredba, kojom su 
predviđene olakšice, koje će ovome društvu omogu- 
ćiti podizanje ovih topionica. Naša privreda je do 
sada imala velikih koristi od proizvodnje nvili ruda, 
naš saobraćaj od njihovog transporta u masama, na- 
ša Narodna banka od nncseuih deviza, a naš trgo- 
vinski bilans od izvoza u vrednosti od oko 200 mi- 
liona dinara. Novim investicijama sve će se te vred- 

nosti  i koristi povećati, ali će se njima pridružiti i 
znatne  druge:  pre  svega,  zemaljska  odbrana obez- 
bediće  svoje snabdevanje  i  olovom  i  cinkom iz za- 
štićene   sredine   zemlje;   zatim,   zaposlenje   i   promet 
potrebnih dobara za topionice ovih masa znatno će se 
uvećati, i Što je najvažnije, steći ćemo u sredini zem- 
lje   najmodernije   instalacije   za   proizvodnju   velikih 
količina  cinka,  koji  sam  za  se i  u vezi  sa  drugim 
metalima otvara široko polje dalje prerade u zemlji. 
Ima  još  jedan važan momenat:  podizanje ovako ve- 
likih   topionica   olovne  i  cinkove    rude   omogućiće 
mnogim sitnim preduzećima  i  istraživačima  u zemlji, 
da  bez kakvih  teškoća  plasiraju  ovde one  male ko- 
ličine ruda, koje svojim radom dobijaju, pa će se ii 
na taj način pripomoći napretku rudarstva. Konačno, 
gospodo,  naša zemlja će igrati prilično  vidnu ulogu 
u snabdevainju svetskog  tržišta ovim, u  našoj  zem- 
lji prerađenim, metalima, što ne samo sa privrednog 
i finansiskog,  nego i sa spoljno  političkog gledišta 
nije  irelevantno.  Od  kolike   je  to  važnosti za  našu 
zemlju jasno je,  ako  VŠS upozorim,  da  se ceo  svet 
snabdeva  antimonom  većinom  iz.  Kine.  Naša  zemlja 
imaće ga međutim u svome krilu, i snabdevaće jedan 
deo inostranstva ovim važnim metalom. 

Ako rezimirate, gospodo, sve što je u našem ru- 
darstvu učinjeno u poslednje vreme, podizanje to- 
pionice alinumijuma, puštanje u rad instalacije za 
elektrolizu bakra, podizanje topionice antimona, 
omogućavanje podizanja topionica olova i cinka, vi- 
dećete i sami, pre svega, da je bdbrana naše zemlje, 
ukoliko se osniva na ovim metalima, potpuno obez- 
bedena i da ima u tom pogledu retko srečne uslove. 
Isto tako ćete uvideti, da je vedrina, sa kojom treba 
gledati u budućnost našeg rudarstva i njegove uloge 
u našem privrednom životu, umesna i potpuno 
opravdana. Na to nam daje pravo ne samo bogatstvo 
zemlje, nego i ekonomska politika Kraljevske vlade, 
koja pored stalne težnje za unapređenjem proizvod- 
nje uopStc, a rudarske napose, uslovljava što dalju 
preradu rudnog blaga u zemlji na korist njenu i nje- 
nog radnog naroda. 

Ova politika dobila je svoju naročitu potvrdu u 
izgradnji teške industrije gvozda i čelika, koja je od 
najvećeg značaja za našu državu. Kao što vam je po- 
znato, gospodo, glavna rudišta gvozdene rude u na- 
šoj Kraljevini jesu Vareš i Ljubija, koji su vlasništvo 
države i kojima ona upravlja. Ogromne količine gvo- 
zdenih   ruda   i   njihov   kvalitet   obezbednju   državi   no 
samo snabdevanje gvoždem kroz stotine godina, već 
joj   omogućuje  i  da  bude  jak   izvoznik.  Rad   na  tim 
rudišfima  i  na   proizvodnji   gvozda   kretao   se   de- 
cenijama u skromnim razmerama, koje nisu omogu- 
ćavale  ni   snabdevanje  same  zemlje  u   najosnovnijini 
proizvodima. Kraljevska vlada učinila je kraj takvom 
Maju.  Vi  ste,   gospodo,  bili  svedoci  prve,   najneop- 
hodnije   etape   programa   U  teškoj  industriji,   u  pro- 
širenju  železare   u   Zenici   izgradnjom  grube  pruge, 
koja  je u  jesen  1937 puštena  u rad.  Ovaj je  korak 
bio najneophodniji, jer se njim  zadovoljava potreba 
U  krupnim profilima  valjamog gvozda, koje smo  do 
sada podmirivali iz inostranstva, a bez kojih ne može 
da bude samostalna država. Pored podmirivanja dru- 
gih   potreba  zemlje  sklopljen   je   sporazum   sa  Mini- 
starstvom  saobraćaja  o  isporuci  šina   i  kolosečnog 
pribora   za   normalni   i   uzani   kolosek,  pa  se  već  od 
početka   tekuće   budžetske   godine   vrše   i   isporuke. 
Ovo, gospodo, nije konjunkturni posao, već izrazito 
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pojačanje privrede, jer saobraćaj mora uzimati šine 
j u vremenima krize za neophodno potrebno održa- 
vanje pruge. Stalnim isporukama saobraćaju biće 
zaposlena ne samo industrija gvozda, već će indi- 
rektno   ojačali  i   rudarska  industrija. 

Gospodo, prilikom podnošenja budžeta za 1938/39 
godinu   izvestio vas je moj prethodnik, da je Kra- 
ljevska   vlada  završila  prvu etapu u  izgradnji   naše 
teške   industrije. Tom je prilikom naglašeno, da ste 
vi   u   većini bili sivedoci pri završavanju izgraldnje te 
prve   etape  naše   teške  industrije.  Neki   su  od  vas  i 
prisustvovali puntanju u pogon grube pruge u Zenici. 
Ne   ostajući   na  prvoj  etapi  emaucipovanja  od  ino- 
stranstva. Kraljevska je vlada išla dalje u nastojanju 
podizanja i proširenja naše teške industrije. Da bi se 
naša  teška industrija osposobila za izvršavanje najši- 
reg   programa  naše  narodne  odbrane,  a  u  interesu 
potpune   nezavisnosti od  inostranstva,   donesena je 
I Jredba sa zakonskom snagom, kojom je predvideno, 
da se  na osnovu postojećih zakonskih propisa osnuje 
koncern  naše teške industrije, koji će biti u stanju 
taj   zadatak  da u potpunosti  i  izvrši.  Osnovano je 
akcionarsko  društvo „Jugoslovenski čelik"  a.  d. sa 
sedištein  u Sarajevu, sa najširim zadatkom oko po- 
dizanja naše teške industrije u prvom redu, a zatim 
i sa zadatkom opšteg unapređenja rudarstva u zemlji. 
Kao što vam je poznato, glavni akcionar ovoga dru- 
štva   sa 99,91%  je Država, i to Državna hipotekama 
banka, koja je u novo osnovano društvo ušla sa ka- 
pitalom  od  dinara  200,000.000,  dok su državna  ru- 
darska   preduzeća Ljubija, Zenica i Breza ušla u sa- 
stav  ovoga društva unoseći kao svoj apor, navedena 
preduzeća. Istovremeno izvršena je fuzija sa ranijom 
Industrijom gvozda d.  d. u Zenici,  dok su rudnik  i 
topionica   u  Varešu,  koji su  sopstvenost  VareSkog 
d.  d.  (do godine 1945), dati novom društvu u zakup 
do   Ш4б, kada će i oni ući u sastav ove vertikalno 
organizovane teške industrije. 

Spajanjem navedenih preduzeća u jedno telo, 
i izvršenjem predvidenih investicija, koje će nas uči- 
niti u pogledu proizvoda potrebnih za zemaljsku od- 
brana neovisnima od inostranstva, biće novo Jugo- 
slovenski čelik a. cl. organizovano na način, koji se 
za označenu svrhu u privredi može smatrati najracio- 
nalnijini, i koji se za državu može označiti najplod- 
nijim. 

Vi ste, gospodo, iz ranijih izlaganja uz budžet za 
1938/39 kao i iz prednjih izlaganja uglavnom videli, 
a i sami znate sa kolikim rudnim bogatstvom od pri- 
like raspolaže naša zemlja, i sa kako krupnim proble- 
mima se susreće državna vlast u njenim nastojanjima 
za što racinoalnijim i što življim iskorišćenjieni toga 
blaga. Na žalost, za njihovo celishodno rešavanje 
oskudeva državna vlast u osnovnom instrumentu: u 
jedinstvenom rudarskom zakonu za ćelu zemlju, u 
zakonu, koji bi stvorio bazu za razvijanje jedinstve- 
ne rudarske politike u svima krajevima države, i koji 
bi rudarskoj vlasti pružio sigurna sredstva za jednako 
nastupanje u interesu države i privrede na celoj dr- 
žavnoj teritoriji. Jer i danas, posle skoro 20 godina 
postojanja naše zajedničke države, vlada se na njenoj 
teritoriji na osnovu pet, većinom već zastarelih, ru- 
darskih zakona, medu kojima su neki bitno različiti 
jedan od drugog. 

Prilikom podnošenja budžeta za 1938/39 obećano 
je bilo da će uskoro biti p(odnesen na odobrenje pro- 
'jekat novog rudarskog zakona. 1 pored najbolje volje 
moga   prethodnika, i moga nastojanja, nisam bio u 

mogućnosti, da do danas iznesem pred vas ovaj za 
4onski projekat. On se još nalazi u proučavanju kod 
Kraljevske vlade, pa čim ga ona usvoji, a ja se nadam 
da će to biti u najkraćem vremenu, imaću čast i za- 
dovoljstvo da ga  podnesem   Narodnom   pretstavni- 
štvu.  Verujem,  da  će  to biti  u  toku  ove budžetske 
godine. A pošto će to tako uskoro biti, nemam po- 
trebe da  se ovde dalje zadržavam  na  njemu. Hoću 
samo  sa  nekoliko  reći  da  vas ponova  obavestim 0 
duhu  toga    novog  projekta.    Pre   svega,   zakon   je 
osnovan  na  potpuno demokratskom  dahu jednakih 
i  do krajnjih mogućnosti preciziranih i jasnih prava 
građana   i   na  slobodi   njihovog   rada  na   rudarskom 
polju.   Ali   su  isto  tako  jasno   opredeljene  dužnosti 
građana, kako bi  ta  sloboda  rada bila upotrebljena 
na korist unapređenja rudarske radinosti, i na korist 
zajednice.   Tim  preciziranjem   popunjene   su znatno 
dosadanje   praznine   dajući   državnoj   vlasti   u   ruke 
Lnstrumenat pomoću kojega će biti u stanju, da motri 
budno na rudarski rad, i upućuje ga u pravcu najra- 
cionalnijeg iskorišćenja narodne imovine. Ali je tim 
sistemom isto tako onemogućena svaka zloupotreba 
vlasti na štetu  interesa  i prava građana. Konačno, 
čuvajući sva stečena prava i ostvarujući punu stvar- 
nu sigurnost, koja je neophodna za svaki rudarski 
rad,  novi  rudarski  zakon  nameće  i nove  dužnosti, 
koje s jedne strane zahtevaju interesi Države i njena 
prava data joj Ustavom, a s druge strane osigurava 
potrebnu   harmoniju   između   kapitala  i  rada,   kao 
neophodni   postulat  današnjeg  vremena  i shvatanja 
Kraljevske vlade. 

Konačno, gospodo, mogu da vas izvestim, da je 
pre kratkog vremena donošenjem rudarsko-policiskih 
propisa popunjena velika praznina u rudarsko-nad- 
zornoj-policijskoj službi, i time donošenjem jedin- 
stvenih propisa regulisano, kako se imaju u pogledu 
potrebne sigurnosti izvadati rudarski radovi na teri- 
toriji cele naše Kraljevine, kako bi se isti izvadak što 
racionalnije na korist preduzeća, a uz što veću si- 
gunost osoblja i rudarskog radništva, da bi se nesreće 
na našim rudnicima svele na najmanji minimum. 

II.  Uprava   državnih  rudarskih  predu- 
zeća 

Gospodo poslanici, 
Uloj,ra državnih preduzeća u našem rudarstvu 

vrlo je velika, i to relativno mnogo veća, nego što 
je to slučaj u većini drugih država. Jer, treba znati 
da država sa svojih 12 rudnika nglja i sa dva ugljena 
rudnika, koji su prešli u sastav Jugoslovenskog če- 
lika a. d. podmiruje 30—35?0 potrošnje u zemlji {% 
zavisi od prodajnih mogućnosti). Iz ovih činjenica 
možete, gospodo, odmah i sami videti veličinu uloge, 
ali i zadatke državnih rudarskih preduzeća u pogledu 
narodne  privrede  i  zemaljske  odbrane. 

Zadaci rudnika uglja mogu se svesti na ove 
glavne tačke: 

1) da   suabdevaju  potrebe   Države; 
2) da uvek i u svakom slučaju budu siguran 

oslonac za  snabdevanje  potreba  zemaljske odbrane; 
:5) da u slučaju potrebe služe Državi kao instru- 

menal  za regulisahje odnosa na tržištu; 
4) da posluže Državi u danom momentu za iz- 

vršenje velikog plana elektrifikacije zemlje; 
5) da vrše svoju socijalnu ulogu služeći prime- 

rom i merilom u regulisanju odnosa između kapi- 
tala i rada, i konačno 
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(i)   iako   na   poslednjem   mestu,   da   racionalnim 
radom daju DrŽavi i Što veću materijalnu korist. 

Ad 1) Potpuno je jasno i razumljivo i prirodno, 
da Država snabdeva svoje potrebe prvenstveno iz 
svojih preduzeća. Mislim, da niko živi neće i ne može 
pretpostaviti, da vlasnik preduzeća treba kod nabav- 
ke proizvoda da zapostavi svoje predu/.eee ili ga pu- 
sti da životari, a da u isto vreme snabdeva svoje 
potrebe sa ekvivatentnim, ili još gorim, proizvodima 
i/, tuđili preduzeća. To se od zdravog i normalnog 
domaćina ne može očekivati, a još manje zahtevati. 
Ali isto tako ne mislim, da državna preduzeća treba 
da budu prezaposlena u istom vremenu, kada pri- 
vatna vapiju za porudžbinama u interesu održavanja 
njihovog života i rada. 

Normalno bi bilo, bar po shvatanju dužnosti do- 
brog domaćina o njegovoj imovini, da država podmi- 
ruje iz privatnih preduzeća samo onaj višak svojih 
potreba, kojim je njena preduzeća ne mogu snabdeti. 
Ali, pošto je u ovom slučaju vlasnik preduzeća dr- 
žava, koja se mora brinuti za opstanak i blagostanje 
sviju krajeva i sviju narodnih slojeva podjednako, 
to je u ovom pogledu zlatna sredina najbolji put i 
pravo merilo po kome treba postupati, ,1a ću sa svoje 
strane uvek težiti, da postignem potrebnu harmoniju 
u tome pogledu. Obzirom na veću potražnju uglja 
od proizvodnje, nadam se da mi to neće biti teško 
postići. 

Ad 2) Sa malim izuzetcima najveće rudnike i 
najbogatija ležišta uglja u našoj zemlji ima država. 
Osim toga, ti rudnici nalaze se većinom u potpuno 
zaštićenoj sredini zemlje.. S toga je razumljivo da 
zemaljska odbrana mora i može računati prvenstveno 
na državne rudnike, a da ovi moraju biti održavani 
i izgrađivani tako, da u svima prilikama mogu da 
ispune  povereni   im  zadatak. 

Ad 3) U pogledu dejstva državnih rudnika na 
tržištu uglja, ja sam unapred istakao, donekle, 
njihovu ulogu, kad sam govorio 0 očajnom stanju 
ugljenih rudnika zbog pada cena. Kao što sam već 
napred naveo, prilikom prošlogodišnje budžetske de- 
bate obećao je moj prethodnik da će nastati, kako 
bi državni rudnici u današnjoj situaciji prednjačili 
kao regulator cena na tržištu sa tendencijom ka nji- 
hovom povišenju. Ovom prilikom mogu ponovo da 
naglasim, da se u tome prilično uspelo, što se iska- 
zuje u povišenju cena uglju, koji se isporučuje dr- 
žavnim železnicama. Pored toga cene ihdustrpskih 
vrsta uglja iz državnih rudnika takode su povišene. 

Ad 4) Državnim preduzećima pripada naročita 
uloga u pogledu elektrifikacije zemlje a to, kako 
iz. razloga veličine i bogastva rudišta, tako i radi 
shodnog rasporeda preduzeća na teritoriji Kraljevine, 
a u poslednjem redu ii radi l'mansisko snage same 
države za tako velike pothvate. Osnovna zamisao 
koja odgovara položaju preduzeća jeste, da se jed- 
nim vodom odgovarajućeg visokog napona, vodom 
koji bi se napajao iz velikih državnih električnih cen- 
trala, i koji bi svojim granania snabdeo najširi po- 
jas oko sebe, spoji dolina Južne Morave preko Šu- 
madije, Srema i Posavine, sa doUnom Bosne i Ne- 
retve. Razume se uz komhinatorno iskorišćenje po- 
godnih vodnih snaga. 

Ali dok je to plan budućnosti, koji iziskuje 
mnogo vremena i još više sretstava, dotle državna 
preduzeća već danas vrše ovu svoju kulturnu misiju. 
.ler, treba znati, da državna preduzeća u ovim rado- 
vima ne traže nikakvih koristi za sebe. 

Da vam spomenem ovde samo veće radove, koji 
su izvršeni ili su već U toku. Deželne elektrarne, koje 
vrše elektrifikaciju Dravske banovine, imaju za sada 
svoj glavna izvor jevtine električne energije u držav- 
nom  rudniku u Velenju.  Državni  rudnik u Kreki po- 
red   elektrifikacije   Tuzle   sprovodi   intenzivno  elek- 
trifikaciju kraja  koji  mu  gravitira,  doline  Spreče  i 
Brčkog sa okolinom. Isto to važi za rudnike u Banjoj 
Luci   i  Mostaru.  Dovršeni  su već  radovi  na  elektri- 
fikaciji ćuprije koja je spojena sa Senjskim Rudni- 
kom  i  otuda  već ciobija struju. Pored toga izrađen 
je  projekat   za   više   no  dvostruko'proširenje  elek- 
trične centrale u Senjskom  rudniku, da bi se mogla 
snabdevati   jevtinom   električnom   energijom   i   sva 
okolna  mesta   i   naselja   kan  Jagodina,   Paraćin   itd. 
Najzad pored  potpuno  dovršene  električne  centrale 
u Zenici ima projekat za novu centralu u Brezi, oba- 

dve a istom elektro-vodu, da elektrificiraju ceo kraj 
i industriju u dolini Bosne, od Zenice do Sarajeva  i 
Vareša.  Kao  što  vidite,   gospodo,  delovi  spomenute 
velike  zamisli  već su  izvršeni,  ili   u  izvršenju,  i  oni 
prave put za  docnije ostvarenje velikih planova. Ja 
sa  svoje   strane   neću  propustiti   ni   jednu   priliku,   i 
neću  žaliti  žrtava, da  iz  državnih preduzeća pružim 
narodu   ovaj   izvor   blagostanja   —■   električnu   ener- 
giju        po najmanjoj mogućoj ceni. 

Ad 5) Državna rudarska preduzeća upošljavaju 
— i to samo ona u režiji države bez Jugoslovensko • 
čelika a. d.—oko 8.500 radnika što pretstavlja skoro 
1/6 svih radnika zaposlenih na rudarstvu cele Kra- 
ljevine. 

Već  sam  taj — za  naše  prilike  impozantni  — 
broj  pokazuje Vam ujedno, koliko jje socijalna  mi- 
sija državnih preduzeća, kad ona treba f hoće da budu 
merilo i primerom privatnim preduzećima u pogledu 
radničkih zarada, uslova  rada i standarda života na 
preduzećima. Istina, veliki deo radnika dolazi sa sela 
i vraća  se u njega, ali je baš i u tome delu  uloga 
državnih   preduzeća  od   zamašne  koristi   za  seljački 
narod. 1 zaista, gospodo, zahvaljujući tako relativno 
dobro regulisanim odnosima. Vi se ne sećate, da ste 
slušali ili čitali o štrajkovima na državnim rudarskim 
preduzećima  i  to  ni  onda,  kada  su  oni  na  drugim 
stranama  bivali  na  dnevnom  redu.  Ovim   nikako  ne 
mislim  reći, da je radnik na državnim preduzećima 
dobro nagraden, i da živi u blagostanju, jer od toga 
smo u Jugoslaviji još uvek daleko. Ali kad se uzmu 
u obzir  prilike  na većem delu,  naročito manjih   ru- 
darskih privatnih preduzeća, onda se državnim pre- 
duzećima zaista  mora  odati  makar  malo  priznanje. 
Kada   tome   dodate,  da   državna  preduzeća,   već   po 
njihovom svojstvu i biću od vajkada stalno daju za- 
poslenja većem broju radnika, nego Sto bi im bilo 
neophodno   potrebno   za  istu   proizvodnju,   onda   se 
mora   priznati,   da   ona  vrše   svoju   socijalnu   ulogu 
još u većoj  meri,  nego što bi  im  po  prirodi  posla 
bilo opredeljeno, pa makar to išlo donekle i na štetu 
čistog dobitka države od te privredne grane. 

Iznoseći sve ovo, moram tla Vas upoznam, go- 
spodo, da se vodeći brigu o rudarskom radništvu nije 
žalilo materijalnih žrtava. U toku tekuće budžetsko 
godine 1938/39 zaključen je sa rudarskim radnicima 
novi radni ugovor, po kojem su zarade radnika pro- 
sečno podignute linearno sa 10%, dok su ijm pored 
toga priznate još razne beneficije i primanja po za- 
konu o radnjama, tako da su rudarskom radništvu 
na državnim rudnicima primanja povećanja za pro- 
sečno 12—15%. 
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Ja ću, gospodo, produžiti sa stalnim nastojanjem 
i željom, da se što više podigne standard života na- 
ših vrednih rudarskih radnika, koji i kao građani, 
a i po svom mučnom poslu, zaslužuju uvek punu 
pažnju Kraljevske vlade. Ta pažnja im neće koštati 
ne samo na državnim, nego i na svima ostalim pre- 
duzećima, jer neću dozvoliti nikada već prema sa- 
mom programu Jugoslovenske radikalne zajednice i 
Kraljevske vlade, koja je i/, njenog krila izišla, da 
kapital crpe svoju snagu i/, radničke bede. Ona pre- 
duzeća, koja nisu u stanju da osiguraju radnicima 
relativno pristojnu zaradu prema našim prilikama, ta 
preduzeća ne treba da postoje, a država i/ narodna 
privreda ne reflektiraju na koristi, koje proističu fe 
takve proizvodnje. Ovo shvatanje biće mek polazna 
tačka za  sva moja nastojanja n tome praven. 

S to<ra državna rudarska preduzeća apsorbuju, 
(rosnodo poslanici, oko ^\% celokupnog budžeta ru- 
darskog resora. Tek 4% otpada na rudarsku vlast, 
rudarsku   nastavu, i sve ostale potrebe. 

Sama visina budžeta rudarskih preduzeća ne 
pretstavlja, gospodo, ništa drugo, nego rezultat 
običnog inatematičkog računa, množenje predvidene 
proizvodnje sa utvrđenim troškovima proizvodnje 
na osnovu dugogodišnjih iskustava. Лко se proizvod- 
nja bude menjala mimo predviđanja, onda će se mo- 
rati menjati i predvideni krediti, zbog toga za slučaj 
povećanja proizvodnje postoji predlog ovlašćenja u 
finansiskom zakonu i za odgovarajuća povećanja 
kredita. Ali takvo povećanje kredita može, gospodo. 
sve nas samo da raduje, jer bi ono pretstavljalo i 
povećanje rudarske radinosti i poboljšanje privrednih 
prilika u zemlji a, konačno, i povećanje koristi za 
samu  državu i njene prihode. 

V. PRIHODI 

Gospodo narodni poslanici, 

Smatram svojom dužnošću da Vas još upoznam 
i sa prihodnom sposobnošću velikih državnih dobara, 
kao što su to državne šume i državna rudarska ргвт 
duzeća. Vi i čitava javnost s pravom očekujete da 
vidite šta daju ta velika dobra, u koja je uloženo 
toliko   rada i  kapitala. 

Pri toj oceni, međutim, ne smejn se ispustiti i,z 
vida prilike pod kojima ta preduzeća rade i stanje 
u kome se ona nalaze. 

U prvom redu moram da podvučem da celoku- 
pan prihod šumarske i rudarske struke prema ovom 
predlogu budžeta za 1939/40 godinu iznosi dinara 
385,719.326, te je za 194,347.245 dinara manji od 
prihoda, koji su predvideni da će se ostvariti 11 bu- 
džetskoj   1938/39 godini. 

Ako analizujemo to Veliko .smanjenje prihoda, to 
ćemo videti, da ono otpada jedino na državna rudar- 
ska preduzeća, gde manjak prihoda ovoga predloga 
budžeta prema sadašnjem budžetu iznosi 198.320.1)0(1 
ddnara. I /rok toga velikog smanjenja prihoda treba 
tražiti n činjenici. Što su državni rudnici Breza, Zeni- 
ca, Ljubija i VareŠ izdvojeni iz državne administra- 
cije, i obuhvaćeni novoosnovanim preduzećima Jugo- 
slovenski čelik a. d. u Sarajevu, kako sam to već ra- 
nije  izložio. 

[zdvajanje ovih preduzeća iz redovne državne ad- 
ministracije moralo je da ima odjeka ne samo u rasho- 
dima  predloga budžeta, nego i U prihodima. 

Nakon ovog opšteg obaveštenja moram da istak- 
nem činjenicu, da se prema podnetom predlogu bu- 
džeta prihoda očekuju i prihodi od onih delatnosti 
države, gde ona nastupa kao vlast. To su: 

Prihodi Odeljenja za vrhovni šumarski nadzor 
(doprinosi za državnu upravu) 219.330 dinara. 

Prihodi Odeljenja za vrhovni rudarski nadzor (ru- 
darske pristojbe i kamate) 2.745.000 dinara. 

Svega; 2.964.330 dinara. 
Prema tome predviđa se da će državna šumska i 

rudarska privreda dati prihoda 382.754.996 din. 
od čega otpada na državne šume 145.814.990 din. 
na državna  rudarska preduzeća 236.940,000 din. 

Kod državnih šuma predviđa se u uporedenju sa 
1038 30 godinom povećanje prihoda sa 4.007.755 di- 
nara. 

Struktura svili predvidenih prihoda ra/.abire se iz 
predloga budžeta, te otpada potreba za nekim naro- 
čitim objašnjenjem. 

Sa mnogo nade može se očekivati da će se predvi- 
deni prihodi moći u celosti ostvariti, u koliko ne dođe 
do kakovih većih i nenadnih promena konjunkture u 
državnoj industriji i rudarskoj privredi. 

Gospodo narodni poslanici, 
Završavajući svoja izlaganja, ja držim da sam 

uspeo da Vam pružim preglednu sliku o stanju i pri- 
likama naše šumske i rudarske privrede u zemlji. Ceo 
moj rad ubuduće, kao resornog ministra, biće uprav- 
ljen da se ovo državno blago sačuva, ojača i unapredi- 

Radeći na tome, ja ĆU se rukovoditi već obeleže- 
nim smernicama, a to je, da se u delokrngu iskoriš- 
ćavauja našega rudnog bogatstva zadrži princip, da 
rudno blago prerađujemo U našoj zemlji i našom 
radnom snagom. 

Na taj način, osim snaženja privrednog i eko- 
nomskog, mi ćemo učiniti i naročito mnogo na so- 
cialnom polju, koje je u današnje doba naročito 
važno, dajući rada i zarade našem siromašnom svetu. 

U gazdovanju našim šumama učiniću sve, da se tu 
uvede racionalni sistem iskorišćavanja šuma. Šume se 
imaju šeći samo u onom omjeru, koji je označen kao 
stvarni redovni godišnnji priraštaj. 

liporedno sa sečom, ima se razviti najveća akcija 
za pošumljavanje onoga koliko se iseklo, a paralelno 
sa time ima se pošumljavati sve ono zemljište koje je 
predašnjim neracionalnim sečama dovedeno skoro do 
pustoši. Posvetiću naročitu pažnju pošumljavanju go- 
leti i staranju oko pašnjaka u .lažnoj Srbiji, zatim U 
Dalmaciji, Hercegovini i Bosni. 

Kao jedno od najvažnijih pitanja smatraću po- 
šumljavanje i regulaciju hujičnih terena, koji za sada 
nameću naročitu brigu svim stručnim organima Mini- 
starstva u čiji delokrug spadaju. 

Radeći ovako, razume se da ću naročito ceniti.sva- 
ku sugestiju i inicijativu, koju dobijem od gospode 
narodnih poslanika, i nastojaću, da u svim tim 'slu- 
čajevima učinim sve što je u mogućnosti Ministarstva 
šuma i rudnika, kako bi te sugestije, koje se pokažu 
u praksi kao korisne i dobre, bile zaista Г provedene 
u život. 

Imajući to sve u vidu, smatram da mogu očeki- 
vati u nameravanom radu najveću potporu celoga 
ovoga Doma, a da bi taj rad mogao uspeti, uveren 
sam, da će izmeti predlog budžeta biti usvojen i 
odobren. 




